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-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, Değerli Meclis Başkan Vekilimiz, Sayıştay 

Başkanımız, kamu kurum ve kuruluşlarımızın değerli bürokratları, basınımızın ve televizyonlarımızın değerli temsilcileri; 
Başkanlık Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

3’üncü Birleşimin Birinci Oturumunu açıyorum. 
Gündemimizde Türkiye Büyük Millet Meclisi, Sayıştay Başkanlığı ve Cumhurbaşkanlığı bütçe ve kesin 

hesapları bulunmaktadır. 
Meclis Başkanımız Sayın Mehmet Ali Şahin Bey KEİPA toplantısı münasebetiyle Trabzon’da bulunduğundan, 

yerine Sayın Başkan Vekilimiz Nevzat Pakdil Bey toplantımıza katılmıştır. Kendisine ve diğer katılımcılara hoş geldiniz 
diyorum. 

Şimdi sunumunu yapmak üzere Değerli Meclis Başkan Vekilimize söz veriyorum. 
Buyurun efendim. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun saygıdeğer 

üyeleri, kurumlarımızın değerli yönetici ve mensupları, saygıdeğer basın mensupları; sözlerimin başında -biraz önce 
Sayın Başkanın da ifade ettiği gibi- Başkanımızın KEİPA toplantısına katılması sebebiyle aramızda bulunamadığını 
ifade ediyorum. Çünkü Sayın Başkanımız şu anda KEİPA’nın Dönem Başkanlığını yapıyor ve aynı zamanda Türkiye’de 
yapılan bu toplantının ev sahipliğini de yapmaktadır. Bu vesile ile şahsım ve Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlık 
Divanı üyeleri adına hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum. 

Kurumlarımızın 2011-2013 dönemi bütçe tasarılarını görüşüyoruz. 2011 yılı bütçeleri tüm kurumlarımıza 
şimdiden hayırlı olsun. 

Hepinizin bildiği gibi, Türkiye Büyük Millet Meclisi milletimiz adına yasama, denetim ve temsil görevini yerine 
getirmektedir. Milletimizin iradesinin hayat bulduğu en yüce kurum olarak bu hizmetlerin etkin bir şekilde yapılması en 
asli görevimizdir. 

Bağımsızlık mücadelemizi yürüten ve gururla 87’nci yıl dönümünü kutladığımız cumhuriyetimizi ilan eden 
Türkiye Büyük Milet Meclisi kurulduğu günden beri üzerine düşen görevi şerefle yerine getirmiştir. 

Kurucu iradeden ilham ve güç alan Meclisimiz, ülkemizin gelişmesi, demokrasimizin güçlenmesi, insan hak ve 
özgürlükleri standartlarının yükseltilmesi için iktidarıyla muhalefetiyle yeni düzenlemeler yapmaya azimle devam 
etmektedir. 

Sayın Başkan, saygıdeğer milletvekilleri; şimdi yasama ve denetim çalışmalarına ilişkin bazı hususları 
bilgilerinize arz edeceğim: 

23’üncü Dönemin başından 1 Kasım 2010 tarihine kadar Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına gelen 
toplam kanun tasarısı sayısı 706 olup bunlardan 308'i kanunlaşmış, 15'i Hükûmetçe geri alınmıştır. Hâlen 118 kanun 
tasarısı Genel Kurul gündeminde, 265'i ise ilgili komisyonlarda bulunmaktadır. 

Yine aynı sürede 777 kanun teklifi gelmiş olup bunlardan 170'i kanunlaşmış, 1’i karar olmuş, 5'i ise üyelerce 
geri alınmıştır. Hâlen 25 kanun teklifi Genel Kurul gündeminde, 576'sı ise ilgili komisyonlarda görüşülmeyi 
beklemektedir. 

23’üncü Dönemde bugüne kadar bazı tasarı ve teklifler de birleştirilmek suretiyle Türkiye Büyük Millet Meclisi 
Genel Kurulu tarafından 332 kanun ve 83 Türkiye Büyük Millet Meclisi kararı kabul edilmiştir. 

Dönem başından bugüne kadar toplam 2.216 sözlü soru önergesi işleme alınmıştır. Bu sorulardan 1.534'ü 
cevaplandırılmış, 156'sı önerge sahipleri tarafından geri alınmış, 11'i üç birleşim içinde cevaplandırılmadığından yazılı 
soruya çevrilmiştir. 502'si ise Genel Kurul gündeminde olup 13'ü işlemdedir yani ilgili bakanlıklara gönderilmeyi 
beklemektedir. 

Toplam 16.661 yazılı soru önergesi işleme alınmıştır. Bu sorulardan 8.420'si süresi içerisinde 
cevaplandırılmış, 5.904'ü sonradan cevaplandırılmış, 1.419'una ise cevap gelmemiştir. Yazılı soru önergelerinden 1'i 
işlemden kaldırılmış, 13'ü önerge sahipleri tarafından geri alınmış olup 904'ü ise hâlen işlemdedir. Özetle, sözlü soru 
önergelerinin yüzde 70'i, yazılı soru önergelerinin ise yüzde 86'sı cevaplandırılmıştır. 

1 Kasım 2010 tarihi itibarıyla 896 Meclis araştırması önergesi işleme alınmıştır. Önergelerden 2'si reddedilmiş, 
135'i ise kabul edilerek 13 Meclis araştırması komisyonu kurulmuştur. Bu komisyonlardan 9'u raporunu vermiştir. 6 adet 
Meclis araştırması komisyon raporu Genel Kurulda görüşülmüştür, 3 rapor ise görüşülmeyi beklemektedir. 

Kanser Araştırma Komisyonumuzun çalışmaları devam etmektedir. Sporda şiddet ve spor kulüplerimizin 
sorunlarını araştırmak üzere kurulan komisyon için siyasi parti gruplarından aday bildirmeleri beklenmektedir. İki 
komisyonun raporları yazım aşamasındadır. Verilen Meclis araştırması önergelerinden 758'i Genel Kurul 
gündemindedir. 

Sayın Başkan, saygıdeğer milletvekilleri; bu dönemde 3 Meclis soruşturması ve 12 gensoru önergesi verilmiş 
olup işlemden kaldırılan 1 gensoru hariç, diğerleri Genel Kurulda görüşülerek reddedilmiştir. Ayrıca verilen 15 genel 
görüşme önergesinden 1'i reddedilmiş, 1'i kabul edilip genel görüşmesi yapılmıştır. 13 genel görüşme önergesi Genel 
Kurul gündemindedir. 
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Yasama alanında diğer ülke parlamentoları ile iş birliği yapılmaktadır. Kanunlar ve Kararlar, Araştırma Merkezi 

ve Bütçe Müdürlükleri tarafından çeşitli uluslararası projeler yürütülmektedir. 
Sayın Başkan, saygıdeğer milletvekilleri; bu dönem içerisinde kurulmuş olan İçtüzük Uzlaşma Komisyonu 

Raporu siyasi parti grupları ve kamuoyunun bilgisine sunulmuştur. Daha etkin bir yasama ve denetim süreci için yeni bir 
iç tüzük ihtiyacı herkes tarafından kabul edilmektedir. Gerek İç Tüzük gerekse Genel Kurul gündeminin ilk sıralarında 
yer alan Türk Ticaret ve Türk Borçlar Kanunlarının bu dönem içerisinde sonuçlandırılması için siyasi parti gruplarımızın 
uzlaşmasını temenni ediyoruz. 

Kanunların güncel metinlerine, gerekçelerine, görüşme tutanaklarına ulaşılabilmesine imkân sağlayacak olan 
Mevzuat Bilgi Sistemi kısa süre içerisinde İnternet üzerinden hem milletvekillerimizin hem de dış kullanıcıların hizmetine 
sunulacaktır. Aynı şekilde 23 Nisan 1920'den bugüne kadarki Genel Kurul tutanakları da İntranet’ten sonra yakın bir 
zamanda İnternet’e de konulup kamuoyunun hizmetine sunulacaktır. 

Bilgi odaklı yapılanan bir parlamento hedefine ulaşabilmek için Araştırma Merkezi, yasama sürecinde 
milletvekillerinin ihtiyaç duydukları bilgileri doğru zamanda ve talebe uygun biçimde karşılamaktadır. Bu amaçla  üretilen 
araştırma raporları ve bilgi notları kulislerde ve kütüphanelerdeki panolarda milletvekillerimizin dikkatine sunulmakta, 
ayrıca Araştırma Merkezinin tüm çalışmaları bu Müdürlüğün İntranet sayfasında tam metin olarak sunulmaktadır. 
Araştırma Merkezi ihtisas komisyonlarının çalışmalarına da bilgi katkısı sunmaktadır. Milletvekillerimizin bu Merkezin 
çalışmalarına ilgilerinin artması yasama çalışmalarına katılımlarını da arttıracaktır diye düşünüyorum.  

Sayın milletvekilleri, Basın ve Halkla İlişkiler Müdürlüğünce 1920 yılından 2010 yılına kadar Türkiye Büyük 
Millet Meclisinde görev yapan 11.752 parlamenterin ve Kurucu Meclis üyelerinin kısa öz geçmiş ve fotoğraflarını 
kapsayan, dönemsel olarak hazırlanması nedeniyle ilk olma özelliğini taşıyan dört ciltlik Türkiye Büyük Millet Meclisi 
Albümü hazırlanmış ve dağıtımı yapılmıştır. 

23’üncü Dönemde Türkiye Büyük Millet Meclisine ziyaret maksadıyla 2 milyon 222 bin 459 ziyaretçi, tanıtım ve 
gezi amacıyla 237.166 öğrenci gelmiştir. 23’üncü Dönemde 1.158 basın mensubu akredite edilmiş, Parlamento muhabiri 
kartı verilmiştir. 

5.218 bilgi edinme başvurusu ile 676 dilekçe başvurusunun işlemleri yapılmıştır. Genel Evrak ve Arşiv 
Müdürlüğünde yürütülmekte olan Türkiye Büyük Millet Meclisi Arşivi Otomasyon Projesi kapsamında sayısallaştırılan 
belgelerin kontrol ve temizlik işi bittikten sonra kurumsal İnternet ağına, milletvekillerinin ve idari teşkilat birimlerinin 
kullanımına açılması düşünülmektedir. Sistem kanalıyla bilgi ve belge talep edenlere fotokopi yanında CD, flash disk ve 
elektronik posta ortamlarında belge sunulmaktadır. 

Türkiye Büyük Millet Meclisinde elektronik belge yönetimine geçiş yapabilmek amacıyla kurumun standart 
dosya ve arşiv planı çalışmaları yürütülmektedir. Arşivdeki Osmanlıca belgelerin tespiti yapılmış, bugünkü harflere 
çevrilmesi işi başlatılmıştır. Ulusal ve uluslararası arşivlerle iş birliğinin artırılarak, arşivcilikteki bilimsel teknik ve  
metotların Türkiye Büyük Millet Meclisi arşivinde uygulanabilmesini sağlamak için çalışmalar yapılmaktadır. 

Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; 21’inci yüzyılda dünya, elli yıl önce 
Birleşmiş Milletler kurulurken olduğundan çok farklı bir noktada bulunmaktadır. Birleşmiş Milletlere üye ülke sayısı 
66'dan 192'ye yükselmiş, dünya, bilgi ve iletişim ağı ile birbirine sıkıca bağlı küresel bir köy hâline gelmiştir. Böylesi bir 
dünyada diplomasi yürütme organının münhasır yetki alanından çıkmış, parlamenterlerin, uluslararası örgütlerin ve hatta 
sivil toplum kuruluşlarının yer aldığı çok aktörlü bir alana dönüşmüştür. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi dış ilişkilerde aktif parlamentolardan biri hâline gelmiştir. Dış İlişkilerinin 
Düzenlenmesi Hakkında 3620 sayılı Kanun’un kabul edildiği 1990 tarihinde Türkiye Büyük Millet Meclisi sadece 3 
uluslararası asamble (Avrupa Konseyi Parlamenter Meclisi, NATO Parlamenter Asamblesi ve Parlamentolararası Birlik) 
çalışmalarına katılan, Türkiye-AET Karma Parlamento Komisyonu vasıtasıyla Avrupa Birliği ile ilişkilerini sürdüren ve ikili 
ziyaretlerde yok denecek kadar az sayıda olan bir Parlamento iken; 21’inci yüzyılda 11 uluslararası asamblenin üyesi, 
3'ünün ise aynı zamanda kurucu üyesidir. 

2010 yılı Türk milletvekillerinin uluslararası asamblelerde söz sahibi oldukları ve önemli görevlere seçildikleri 
bir yıl olmuştur: 

Antalya Milletvekili Mevlüt Çavuşoğlu Ocak 2010'da Avrupa Konseyi Parlamenter Meclisi (AKPM) Genel 
Kurulunda yapılan seçimle Avrupa Konseyi Parlamenter Meclisi Başkanı olmuştur. Bu düzeyde bir göreve ilk defa bir 
Türk milletvekili seçilmiştir. Yozgat Milletvekili Mehmet Çiçek Dönem Başkanlığını Türkiye Büyük Millet Meclisi 
Başkanımız Sayın Mehmet Ali Şahin'in yürüttüğü Karadeniz Ekonomik İşbirliği Parlamenter Asamblesinin (KEİPA), 
Ankara Milletvekili Aşkın Asan Akdeniz Parlamenter Asamblesinin (Akdeniz-PA) Başkan Yardımcılıklarına seçilmişlerdir.  
Ayrıca, İstanbul Milletvekili Canan Kalsın Avrupa Güvenlik ve İşbirliği Teşkilatı Parlamenter Asamblesi (AGİTPA) Siyasi 
İşler Komitesi Başkan Yardımcılığına seçilmiştir. Kırıkkale Milletvekili Vahit Erdem NATO Parlamenter Asamblesi 
Akdeniz-Ortadoğu Özel Grubu Başkanlığını yapmaya devam etmektedir. Adana Milletvekili Kürşat Atılgan NATO 
Parlamenter Asamblesi Savunma ve Güvenlik Komitesi Geleceğin Güvenliği Alt Komitesi Başkan Vekilliğine seçilmiştir . 
İstanbul Milletvekili Profesör Doktor İrfan Gündüz İslam Konferansı Örgütü Parlamento Birliği (İKÖPAB) İcra Komitesi 
üyeliğine seçilmiştir. 

Başta Dışişleri ve Avrupa Birliği Uyum Komisyonu olmak üzere 17 ihtisas komisyonu yabancı 
parlamentolardaki muadilleri ile aktif ilişki içindedirler. 23’üncü Dönem 1’inci Yasama Yılında kurulmuş olanlara ek 
olarak 2010 yılında kurulan iki grupla, toplam yüz iki ülke ile parlamentolararası dostluk grubu faaliyetleri 
yürütülmektedir. 
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Türkiye'nin Avrupa Birliği adaylığının tescil edildiği Helsinki Zirvesi'nden bu yana Avrupa Birliği ile artan 

ilişkiler, Avrupa Birliği-Türkiye Büyük Millet Meclisi ve Avrupa Parlamentosu-Türkiye Büyük Millet Meclisi ilişkilerine de 
yansımıştır. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi, uluslararası barış ve istikrara katkıda bulunucu girişimlerde bulunmaya da 
başlamış, bu bağlamda, Gazze bölgesinde yaşanan çatışmaya barışçıl bir çözüm bulmak için İKÖPAB'a üye ülkelerin 
meclis başkanlarını Ocak 2009 tarihinde İstanbul'da bir zirvede bir araya getirmiş ve bu diyalog platformunu 2010 yılına 
da taşıyarak 10 Mayıs 2010 tarihinde İKOPAB İcra Komitesi Toplantısına İstanbul'da ev sahipliği yapmıştır. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi, ayrıca, 5-8 Haziran 2010 tarihlerinde Antalya'da yapılan Güneydoğu Avrupa 
Ülkeleri İşbirliği Süreci Parlamento Başkanları Toplantısı ile Balkanlar’da Türk Dili Konuşan Ülkeler Parlamenter 
Asamblesi (TÜRKPA) ile Orta Asya'da etkin bir rol üstlenmiş ve söz konusu süreçlerin kurumsallaşmasını 
hızlandırmıştır. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi, ilk defa, parlamenterlerin oluşturduğu bir sivil toplum örgütü ile iş birliği içinde, 
tüm dünyada yaklaşık 1.400 parlamenterin üye olduğu Küresel Eylem İçin Parlamenter Forumunun Kadının 
Güçlendirilmesi 32’nci Yıllık Toplantısı’na da 23-24 Ekim 2010 tarihlerinde İstanbul'da ev sahipliği yapmıştır. İstanbul 
Milletvekili Özlem Türköne örgütün İcra Komitesi üyeliğine seçilmiştir. 

2010  yılı içerisinde Başkanlık, Başkanlık Divanı, ihtisas komisyonları, uluslararası gruplar, 
parlamentolararası dostluk grupları ve münferit parlamenter heyetler seviyesinde karşılıklı olarak toplam 377 ziyaret ve 
kabul gerçekleştirilmiş, 4 uluslararası toplantının ev sahipliği yapılmış, ülkemizi ziyaret eden Endonezya ve Almanya 
Federal Cumhuriyeti Devlet Başkanları Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Kuruluna hitap etmişlerdir. 

Sayın Başkan, Komisyonumuzun değerli üyeleri; 2011-2013 dönemine ait bütçe tekliflerimizle ilgili 
değerlendirmelere geçmeden önce, 2009 yılı kesin hesap sonuçları ile hâlen içinde bulunduğumuz 2010 yılı bütçemize 
ait kısa bilgileri sizlere arz etmek istiyorum. 

2009 yılı bütçemiz, kullanılabilir bütçe ödeneği açısından 427,3 milyon Türk lirasıydı. Yıl sonu itibarıyla 
harcamalarımız 374,6 milyon Türk lirası olarak gerçekleşmiştir. Böylece, tüm kullanılabilir bütçe ödeneğine göre, yüzde 
87,7 oranında bir gerçekleşme sağlanmış olmaktadır. 

Bu yılki bütçemiz ise 468,7 milyon Türk lirası olarak kanunlaşmıştır. Yıl içinde toplam 21,4 milyon Türk lirası 
özel ödenek kaydıyla birlikte Türkiye Büyük Millet Meclisi bütçesi 490,1 milyon Türk lirası olmuştur. Ancak bu 
ödeneklerden parlamenter çalışma birimleri hizmet binası kompleksi için ayrılan 20 milyon Türk lirası, bu yıl içerisinde 
kullanılamayacağının anlaşılması üzerine, Maliye Bakanlığına iade edilmiştir. Bu sebeple, 30 Eylül 2010 tarihi ve şu an 
itibariyle kullanılabilir bütçe ödeneklerimiz 470,1 milyon Türk lirasına inmiş bulunmaktadır. 30 Eylül tarihi itibarıyla bu 
ödeneğin yüzde 64,9'unun harcandığı anlaşılmaktadır. Yıl sonu itibarıyla da 2010 yılı bütçemizin gerçekleşme oranının 
tahminen yüzde 85,3 oranına ulaşması beklenmektedir. 

Bütçe performansı açısından 2011-2013 yıllarına ilişkin harcama tahminlerimiz, 2011 yıl sonu itibariyle yüzde 
87,4; 2012 yıl sonu itibarıyla yüzde 92; 2013 yıl sonu itibarıyla yüzde 95,2 gerçekleşme olabileceği şeklindedir. 

Sayın Başkan, Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; bildiğiniz gibi, gerek 2010 yılı bütçemizin gerekse 2011 
yılı bütçemizin yüzde 70’ler dolayındaki personel, sağlık gibi rutin harcamaları dışındaki önemli bir bölümünü 
Meclisimizin bilgi ve teknoloji altyapısını güçlendirmeye ve fiziki mekânlarının iyileştirilmesine harcıyoruz. 
Demokrasimizin kalbi olan Meclisimizin teknolojinin imkânlarından en iyi şekilde yararlanarak daha etkin, daha verimli ve 
daha hızlı hizmet üretebilmesi için bu alandaki çalışmalarımıza büyük önem veriyoruz. Özellikle Meclisimizin temel 
birimleri olan komisyonlarımızın çalışma ortamlarını teknolojik imkânlardan yararlanarak iyileştirmeye yönelik çalışmalar 
yapmaktayız. 

Bu kapsamda, Türkiye Büyük Millet Meclisindeki mevcut ana komisyon toplantı salonlarının tefrişatı sırasıyla 
yenilenerek teknolojik donanımla desteklenmiştir. Son olarak Bayındırlık, İmar, Ulaştırma ve Turizm ile Milli Savunma 
Komisyon salonlarının seslendirme ve görsel sunum sistemleri yenilenmiş bulunmaktadır. 

Bu arada, her yıl binlerce vatandaşımızın ziyarette bulunduğu Meclisimizin ana giriş kapılarında çevre 
güvenliği, araç alt tarama, plaka tanımlama gibi güvenlik sistemi kurma çalışmaları bu yıl içerisinde tamamlanmıştır.  

Vatandaşlarımızın dilekçelerini elektronik ortamda Türkiye Büyük Millet Meclisi Dilekçe Komisyonuna 
iletebilmeleri için hazırlanan "e-dilekçe programı" hizmet vermeye başlamıştır. Ayrıca, vatandaşlarımız, artık, "randevu 
programı" sayesinde milletvekillerimizden elektronik ortamda randevu alabilmektedirler. 

Meclisimizin kendi TV yayın sunucusu kurulmuş, böylece artık Türkiye Büyük Millet Meclisi İnternet sayfasında 
TRT'ye verilen link kaldırılmıştır. Altyapı çalışmalarının tamamlanması neticesinde Meclis TV kendi sunucusu üzerinden 
yayınını İntranet ve İnternet üzerinden de vermeye başlamıştır. Bu hizmetler, Türkiye Büyük Millet Meclisinin değişen ve 
güçlendirilen dijital alt yapısına uygun olarak Meclis Televizyonunun sayısal arşiv sistemi, dijital kurgu ve video sunucu 
sistemi gibi cihaz ve ekipmanlarının da teknolojik kapasitesinin yenilenmesi ile mümkün olmuştur. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi Kütüphanesi, çok sayıda yerli, yabancı araştırmacı tarafından sıklıkla başvurulan, 
dünyanın sayılı koleksiyonları arasında yer almaktadır. Bu sebeple, Kütüphanemizde mevcut gazete koleksiyonunu da 
elektronik ortama aktarma çalışmalarımız hâlen devam etmektedir. Kütüphane ve dokümantasyon hizmetlerimizin 
geliştirilmesine yönelik olarak ayrıca Ziyaretçi Kabul Binası’nda tahsis edilen bir depoya kompakt arşiv sistemi 
kurulmuştur. 

Diğer yandan, Meclisimizin tüm birimlerinin iş ve işlemlerinin 2013 yılına kadar tamamen elektronik ortamda 
yürütülmesini amaçlayan BİAY yani "Bilgi İşlem Altyapı Projesi" üzerindeki çalışmalar Maliye Bakanlığı ve Kamu İhale 
Kurumu ile iş birliği hâlinde yürütülmektedir. 
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Bu kapsamda, hâlen, satın alma, ihale ve taşınır işlemlerinin “SGB.net” programı üzerinden yapılması 

gerçekleşmiş, personel, sağlık, bütçe gibi diğer harcama işlemlerinin de aynı programla bağlantılı yürütülebilmesi 
aşamasına gelinmiştir. Ayrıca, aynı proje kapsamında, bilgi güvenliği ve elektronik belge yönetim sistemi ile ilgili 
çalışmalar da devam etmektedir. 

Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; sizlerin ve tüm milletvekillerimizin en çok 
merak ettiği konuların başında yeni bina inşaatının geldiğini biliyorum. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlık Divanının aldığı karar doğrultusunda, sizlerin de gözlemlediği gibi, 
parlamenterler çalışma birimi hizmet binasının yapılacağı alan tamamen boşaltılmış ve binaların yıkımı tamamlanmıştır. 
Bu alanda hâlen hafriyat ve fore kazık işlemi devam etmektedir. Önümüzdeki yıl içinde 520 milletvekilimizin çalışma 
şartları bakımından büyük önem taşıyan ve teknolojinin imkânlarından en iyi şekilde yararlanmak üzere, içinde çalışma 
ofisleri, toplantı salonları, sosyal donatı alanları da bulunan parlamenterler çalışma birimleri binamızın ihalesi 2011 yılı 
içinde yapılmış olacaktır.  

Bu arada, eski binanın yıkılması sebebiyle, Baştabiplik birimleri, gerekli tadilat ve düzenlemeler yapılarak eski 
Ziyaretçi Kabul Binası’na; 3.500 hat kapasiteli DMS telefon santrali Türk Telekom tarafından ücretsiz olarak yenilenerek 
yeni Ziyaretçi Kabul Binası'na taşınmıştır. Yine, eski personel binasının yıkılacak olmasından dolayı, burada hizmet 
veren Ulaştırma Şube Müdürlüğü şoförleri ve Park ve Bahçeler Müdürlüğü bahçıvanları için duyulan mekân sıkıntısını 
gidermek üzere prefabrik yerleşim yerleri yapılmıştır. Bu alanda hizmet veren beş adet atölye otobüs garajı üstünde yeni 
düzenlenen yere, gerekli tesisat, bölme ve zemin döşemesi yapılarak yerleştirilmiştir. 

Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri; on sekiz yılı aşkın bir süredir kullanılan 
mobilyaların iskeletleri ekonomik ömrünü doldurmuş olduğundan, milletvekillerimizden gelen yoğun talep üzerine 
kulislerdeki mobilyalar yenilenmiştir. Ana Bina’daki merdivenler ile zemini mermer olan bazı koridorlardaki halılar, 
kullanım ömrünü doldurduğundan yenilenmektedir. Bu çalışmalar bu ay sonu itibariyle tamamlanmış olacaktır. Yine, 
grup başkanvekillerinin makamlarında bulunan eskimiş durumdaki mevcut koltuk ve sehpaların yerine yenilerinin 
yaptırılması 2010 Aralık ayı sonu itibariyle tamamlanmış olacaktır. 

Altmış beş sene önceki teknoloji ile yapılarak yaklaşık elli senedir hizmette bulunan ve ekonomik ömrünü 
dolduran D Blok klima santrali ve Plan ve Bütçe Komisyon Toplantı Salonu'nun havalandırma sistemleri bu ayın sonu 
itibariyle yenilenmiş olacaktır. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi Ana Bina ve Halkla İlişkiler Binaları’ndaki bodrum katlar dışında, yangın algılama 
ve uyarı sistemleri mevcut değildi. Bu nedenle, ilgili yönetmeliğe uygun olarak Ana Bina ve Halkla İlişkiler Binalarının 
tamamına "yangın algılama ve uyarı sistemi" yaptırılmaktadır. 

Değerli milletvekili arkadaşlarım, hepinizin bildiği gibi, geçtiğimiz yasama yılı içerisinde Meclisimizin 90’ıncı 
kuruluş yıl dönümünü düzenlemiş olduğumuz çeşitli etkinliklerle gurur ve coşkuyla kutladık. Kuşkusuz, Meclisimizin 
açılışına giden süreçte tarihî olaylara ve mücadelelere tanıklık etmiş mekânlarımız bizler için çok değerlidir. Bu 
mekânların başında, Meclisimizin altyapısını oluşturan kongrelerin yapıldığı Erzurum ve Sivas'taki tarihî binalar 
gelmektedir. Yapılan görüşmelerin sonucunda, cumhuriyetimizin hangi şartlarda kurulduğunu en iyi şekilde yansıtan her 
iki bina da Meclisimize devredilmiştir. 

Tabii, bizim için en özel mekân olan Birinci Meclis binamız da geçtiğimiz yıllarda Kültür ve Turizm Bakanlığı 
tarafından Meclisimize devredilmişti. Millî iradenin hayat bulduğu, Aziz Atatürk'ün önderliğinde yürütülen istiklal 
mücadelemizin simgesi olan bu tarihî binamız Türkiye Büyük Millet Meclisi tarafından teslim alındıktan sonra şu önemli 
tadilat çalışmaları yapılmıştır: Eskimiş kalorifer tesisatı yenilenmiş, gazlı yangın söndürme sistemi kurulmuş, çatı bakımı 
yangına dayanıklı malzeme ile kaplanarak yapılmış, kanal ve kuranglez bakımları tamamlanmış, güvenlik sistemi ve 
jeneratör kurulması sağlanmış, elektrik panosu, bahçe aydınlatma ve düzenlemeleri yapılmıştır.  

Tarihî sorumluluğumuzun gereği olarak bu mekânlarla ilgili yürütmekte olduğumuz çalışmalarımızın bundan 
sonra da devam edeceğini belirtmek isterim. Amacımız, milletimiz ve Meclisimiz bakımından büyük önem taşıyan bu 
mekânları en iyi şekilde korumak, bizlere bu vatanı bırakan kahramanların hatıralarını yaşatmak ve gelecek nesillere 
bırakmaktır. 

Sayın Başkan, saygıdeğer milletvekili arkadaşlarım; Meclisimizin sorumluluğu altında bulunan Millî Saraylarla 
ilgili de sizlere kısaca bilgi arz etmek istiyorum. 

Milletimizin bizlere emaneti olan saray, kasır ve tarihî mekânlarımızın titizlikle korunması amacıyla geçmişten 
beri devam eden restorasyon, onarım ve bakım çalışmaları bilet gelirlerinden elde edilen özel ödenek imkânlarıyla 
sürdürülmektedir. Bu kapsamda, restorasyonu tamamlanan Aynalıkavak Kasrı ile Saat Müzesi 5 Kasımda hizmete 
açılmış olacaktır. Beykoz Kasrı, Yalova ve Florya Atatürk Köşkü'nde süren restorasyon çalışmaları ise hâlen devam 
etmektedir. Ayrıca, Antalya'nın Kaş ilçesine bağlı Patara'da bulunan Likya uygarlığına ait dünyanın ilk parlamentosunun 
restorasyonuyla ilgili geçen yıllarda başlatılan çalışmalar da sürdürülmektedir. 

Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; 2011 yılı bütçemizde yer alan merkez 
yatırım ödeneklerimizden öne çıkan bazı kalemleri de sizlerle paylaşmak istiyorum. 

Yatırım bütçemizin en önemli kalemi parlamenterler çalışma birimleri hizmet binasıdır. Binanın yapım süreci 
ihalenin sonuçlanmasını müteakip on sekiz ay olarak öngörüldüğünden, 2011 yılında 30 milyon, 2012 yılında 65 milyon 
ve 2013 yılında da 5 milyon Türk lirası ödenek teklif edilmiştir. Bu durumda, kabul aşamaları ve binanın tefrişi de göz 
önüne alındığında, yeni parlamenter hizmet binasının kullanıma açılması 2013 yılının ortasında gerçekleştirilebilecektir. 

Genel Kurul Salonu elektronik sisteminin yenilenmesi ile tesisat, bakım onarım ve yenileme işleri için proje ve 
müşavirlik giderleri hizmeti alınacaktır. 
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Ana Bina Basın Toplantısı Salonu ile Kurtuluş Savaşı Müzesi (I. Meclis Binası) Seminer Salonu ve teşhir 

salonlarının yeniden düzenlenmesi ve ziyaretçilere bilgi veren sesli elektronik rehber sisteminin alımı ve kurulumu işleri 
yapılacaktır. 

Küçük   Grup   Salonuna  robot  kamera  sistemi  kurulacak,   Plan  ve  Bütçe Komisyonunun elektronik 
sistemi yenilenecektir. 

2011 yılı için, teknolojik ömrünü dolduran 280 adet bilgisayar ve diğer donanımın yenilenmesi ile çeşitli 
birimlerin ihtiyacı olan bilgisayar yazılımı alımları yapılacaktır. 

Halkla İlişkiler Binasına 2 adet özürlü asansörü yapılacak, ısıtma santralleri yenilenecek ve soğutma sistemi 
yaptırılacaktır. 

2011 yılında çeşitli hizmetlerde kullanılmak üzere 15 adet taşıt alınacaktır. 
2011 yılı bütçemizde öngörülen Milli Saraylar Daire Başkanlığı yatırımlarından bazıları da şunlardır: 
Saray Koleksiyon Müzesi için elektronik rehberlik sistemi ile Beylerbeyi Sarayı bilet otomasyon sistemi alımları 

gerçekleştirilecektir. 
Doküman yönetim sistemi ve arşiv projesi otomasyon yazılımı ile yazılım lisansları alınacaktır. 
Menkul malların büyük bakım ve onarımları için malzeme ve hizmet alımı gerçekleştirilecektir. 
2011 yılı için kültür varlıklarının korunmasına yönelik olarak, eski eser onarımları kapsamında obje bakımına 

yönelik hizmet alımı yapılacaktır. 
Beylerbeyi Sarayının tünel ve dış mekân aydınlatması yaptırılacaktır.  
Sayın Başkan, saygıdeğer milletvekili arkadaşlarım; Türkiye Büyük Millet Meclisinin hâlen içinde 

bulunduğumuz 2010 yılı bütçe uygulaması ile önümüzdeki üç yıllık döneme ilişkin bütçe teklifimizle ilgili açıklamaları 
heyetinize arz ettim. 

Sizlerle bu anlamda 2009 ve 2010 yılı bütçe uygulamalarımız ile 2011-2013 dönemi bütçe önerilerimizle ilgili 
bazı temel rakam ve bilgileri paylaştım. Bu konuda detaylı tüm bilgiler de sizlere dağıttığımız kitapçıkta yer almaktadır.  

Sonuç olarak: 2011 yılı bütçe teklifimiz, 2010 yılı kullanılabilir bütçe ödeneğine göre yüzde 9,1 artışla 512 
milyon 935 bin TL olarak önerilmiş bulunmaktadır.  

Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri; Türkiye Büyük Millet Meclisi İç 
Tüzüğü’nün 176'ncı maddesine göre hazırlanan ve 2011 yılı için 512 milyon 935 bin TL, 2012 yılı için 549 milyon 
423 bin TL ve 2013 yılı için 513 milyon 68 bin TL olarak öngörülen Türkiye Büyük Millet Meclisi 2011 - 2013 
dönemi bütçe teklifimizi arz ederim. 

Tüm bu teknik düzenlemeler, bütçe ayarlamaları ve yatırımların tek bir sebebi vardır, o da daha iyi yasama ve 
denetim faaliyeti yapan bir Meclise sahip olmaktır. 

Türk Milleti adına yasama yetkisini haiz Türkiye Büyük Millet Meclisimizin görevini en iyi şekilde yapması için 
birlikte her türlü gayreti göstermek zorundayız. 

Bu vesileyle özellikle her zaman en yoğun bir şekilde çalışan Plan ve Bütçe Komisyonumuzun siz değerli 
üyelerine ve katkı veren tüm milletvekillerimize ayrı ayrı teşekkür ediyorum. 

Plan ve Bütçe Komisyonumuzun bundan sonraki çalışmalarının da verimli geçmesini diliyor, hepinizi saygıyla 
selamlıyorum. Bütçemizin hayırlı olmasını diliyorum. 

BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyorum Sayın Başkan Vekilimize.  
Şimdi sunuşlarını yapmak üzere Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreteri Sayın İsen’e söz veriyorum. 
Buyurun efendim. 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN –  Sayın Başkan, sayın üyeler; hepinizi saygıyla 

selamlayarak konuşmama başlamak istiyorum.  
Devletimizin en yüksek temsil ve idare makamı olan Türkiye Cumhuriyeti Cumhurbaşkanlığının 2011 yılı 

bütçesini takdim ederken makamın hizmetleri hakkında birkaç hususa değinmekte yarar görüyorum. 
Temsil ve idare görevinde asla zafiyet kabul etmeyecek olan Cumhurbaşkanlığı makamının hizmetleri, 

binlerce yıllık devlet geleneğimizin onuruna ve milletimizin değerlerine yakışır tarzda ulusal, bölgesel ve yerel ölçekte 
icra edilmelidir. Hepinizin takdir ettiği bu asli gerekçeyle, ekli cetvelde sunulan 2011 mali yılı bütçesi için öngörülen 
miktar 116 milyon 900 bin TL olarak tespit edilmiş bulunmaktadır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Türkiye Cumhuriyeti, içeride ve dışarıda elde ettiği kazanımları kurumsallaştırma 
yolunda taze bir bilinç ve dinamizmle ilerlemektedir. Türkiye'nin içinde bulunduğu coğrafya başta olmak üzere, 21’ inci 
yüzyılın ilk on yılında dünyamızın köklü sosyal, siyasal, kültürel ve teknolojik gelişmelere sahne olduğu malumlarıdır. 
Alan uzmanlarına göre millet hayatındaki yüzlü yıllar nasıl başlarsa yüzyılın sonuna kadar öyle gider. 

Ülkemiz bu yüzyıla gerçekten iyi bir başlangıç yaptı. Benzer bir keyfiyet, ikinci on yıllık dilimde de artarak 
devam etme eğilimi göstermektedir. Böyle bir ortamda Türkiye Cumhuriyeti'nin hem halkı ve yöneticileriyle bir bütün 
olması hem de bilinçli ve girişimci bir ruhla hareket etmesi her zamankinden daha fazla ehemmiyet arz etmektedir. 

Kamuoyunun yakından takip ettiği üzere, Türkiye Cumhuriyeti'nin en yüksek temsil makamında bulunan Sayın 
Cumhurbaşkanımız da, öncü, moral verici, motive edici ve vizyon koyucu kişiliğiyle yoğun bir tempo içinde, âdeta 
dinlenmek bilmeksizin çalışmalarını sürdürmektedir. Zira çağımız gerçekten sürat çağıdır ve bu tempoyu 
yakalayabilenlerin ayakta kalma şansı vardır. 

Bu çerçevede, görevdeki üçüncü yılını tamamlayan Sayın Cumhurbaşkanımızın faaliyet temposu hakkında 
kısaca bilgi arz etmek istiyorum:  

Bu üç yıllık zaman diliminde Sayın Cumhurbaşkanımız, 64 ayrı yurt dışı ziyarette bulunmuş ve resmî erkân 
dışında, 86 akademisyen ile 2.242 iş adamı kendilerine bu gezilerde refakat etmiştir. Yurt dışı temaslarını Sayın 
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Cumhurbaşkanımız ile birlikte takip eden basın mensubu sayısı ise sadece 2010 yılında 100'ü aşmıştır. Bu dönemde 
46'sı resmî ziyaret, 45'i ise toplantı, zirve ve çalışma ziyareti gibi çeşitli vesilelerle olmak üzere, toplam 91 yabancı dev let 
başkanı Sayın Cumhurbaşkanımız tarafından Çankaya ve Tarabya Köşklerinde ağırlanmıştır. 

Yine bu mekânlar, hemen her hafta, sorunlarını ve dileklerini arz etmek üzere illerimizden gelen heyetleri 
konuk etmiştir. Sayın Cumhurbaşkanımız, göreve geldiği 2007 yılı Ağustosundan beri yurt içi ziyaret temposunu da hız 
kesmeden sürdürmüş, milletimizin durumunu ve devlet aygıtının işleyişini yerinde görmek arzusuyla toplam 114 ayrı iç 
seyahat gerçekleştirmiştir. Kendileri bugün de Osmaniye ve Hatay ziyaretlerini gerçekleştirmek üzere ilgili illerde 
bulunmaktadır.  

Bunlara Cumhurbaşkanlığı makamının gerektirdiği rutin hukuki işlemleri ve idari faaliyetleri de eklediğinizde, 
neredeyse bazı günler çift mesaiye varan bir çalışma ortamından söz edilebilir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; şimdi, Sayın Cumhurbaşkanımızın faaliyetleriyle ilgili sayısal açıdan ciddi bir 
sonucu gösteren bütün bu istatistiklerin keyfiyet ve somut sonuçları hakkında birkaç şey arz etmek istiyorum: Ağırlıklı 
olarak siyasi ve ekonomik gündemlerin öne çıktığı yurt dışı ziyaretleri sırasında ülkemizin önde gelen iş adamları, 
akademisyenleri ve basın mensupları Sayın Cumhurbaşkanımıza eşlik etmişler, muadilleriyle verimli görüşmeler ve 
bağlantılar gerçekleştirmişlerdir. 

Ekonomi içerikli olan seyahatlerde Dış Ekonomik İlişkiler Kurulu Türkiye İhracatçılar Meclisi ve TUSKON'un 
organizasyonuyla katılan iş adamları, DEİK'in verilerine göre, 13 binden fazla iş görüşmesi yapmışlardır. Elbette bütün 
bunlar, meyveleri hemen toplanacak girişimler değildir. Kısa, orta ve uzun vadede Türkiye'nin siyasi gücüne, ekonomik 
refahına katkıları anlaşılacak büyük adımlardır. Mesela kısa vadede, DEİK yetkililerinin bu görüşmeler sonucunda 20 
milyar doları aşan bir ek iş potansiyelinin ortaya çıktığını dile getirdiklerini büyük bir memnuniyetle belirtmek isterim.  

Yine son bir yıllık dönemde Sayın Cumhurbaşkanımız ile birlikte farklı ülkelere yönelik organizasyon 
gerçekleştiren TUSKON yetkilileri, Türkiye'den 806 firmayı gidilen ülkelerdeki 3.750 firma ile buluşturmuş, bunun 
sonucunda toplam 5.984 iş görüşmesi gerçekleşmiştir. Daha önce hiç ihracat yapmayan Türk şirketlerinin dışa açıldığı, 
çeşitli iş bağlantıları kurduğu bu geziler, aynı zamanda orta ölçekli firmalarımız ile küresel ölçekli büyük firmalar 
arasında bilgi alışverişi ve tecrübe paylaşımı açısından da çok yararlı olmuştur. Bunun yanında, bazı iş adamlarımız 
normal şartlarda ulaşamayacakları ülkelere en üst referansla gitmekte, ihracat, ithalat ve karşılıklı yatırım anlaşmalarına 
imza atmaktadırlar. Böylece Türkiye'nin ekonomik potansiyelinin, iş dünyasının ve girişimci ruhunun dünyaya tanıtılması 
mümkün olmaktadır. Ayrıca girişimcilerimizin yurt dışında karşılaştıkları engeller, beklenmeyen sorunlar Sayın 
Cumhurbaşkanımızın referansıyla birinci elden çözülmekte, bu da Türkiye'nin millî hasılasına ve itibarına katkı 
sağlamaktadır. 

Artık Türkiye'nin komşularıyla sorun yaşayan değil çözüm bulan, sulhu yurtta olduğu gibi cihanda da 
bayraklaştıran bir ülke olarak sergilediği yükseliş hem bölgesinde hem de küresel çapta takdir toplamaktadır. 

2008 yılında Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi geçici üyesi seçilen Türkiye, 23 Eylül 2010'da da Sayın 
Cumhurbaşkanımızın şahsında Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi Zirve Toplantısı’na Başkanlık etmiştir. Toplantı 
sonrası kabul edilen Başkanlık açıklaması Sayın Cumhurbaşkanımız tarafından dünya kamuoyuna duyurulmuştur. Bu 
zirvenin altmış beş yıllık Birleşmiş Milletler tarihindeki 6’ncı zirve olduğunu özellikle arz etmek isterim. Sayın 
Cumhurbaşkanımız, ayrıca Birleşmiş Milletler 65’inci Genel Kurulu Binyıl Kalkınma Hedefleri Zirvesi çerçevesinde 
gerçekleştirilen En Az Gelişmiş Ülkeler Yuvarlak Masa Toplantısına da eş başkanlık yapmıştır. Bu gezi sırasında yirmi 
bir devlet veya hükümet başkanı ile görüşmeler gerçekleştirilmiştir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; bu arada bir de ülkemize yönelik yakın tarihli bir ziyaret konusundaki bazı 
bilgileri de size arz etmek isterim: Avrupa Birliği ile ilişkilere en baştan beri özel önem veren Sayın Cumhurbaşkanımız, 
geçtiğimiz günlerde Birliğin önde gelen ülkelerinden Almanya'nın Cumhurbaşkanını, Ankara, Kayseri ve İstanbul'da 
ağırlamışlardır. Almanya Federal Cumhurbaşkanının resmî ziyareti, hem kendisinin ilk dış gezilerinden biri hem de 
Almanya'dan Türkiye'ye on yıl aradan sonra Cumhurbaşkanı seviyesindeki ilk resmî ziyaret olması bakımından ayrıca 
anlamlıdır. Federal Cumhurbaşkanına üst düzey bir heyet ve Alman iş dünyasının önde gelen temsilcileri eşlik etmiş, 
sadece diplomatik değil ticari alanda da kamu ve özel sektör tarafından pek çok bağlantı gerçekleştirilmiştir. Ayrıca bu 
yolla Almanya'da bulunan vatandaşlarımızın sorunlarını daha kolay ele alacak ortamlar oluşturulmuştur. 

Küresel aktörler olan Amerika Birleşik Devletleri, Avrupa Birliği, Çin, Rusya'nın yanında bölgesel aktörler 
olarak Afrika, Orta Doğu, Orta Asya, Balkan ve Kafkas ülkeleri ile de her alanda yoğun bir ikili ve toplu görüşme trafiği 
söz konusudur. Mesela, Türkiye'nin gerek Afganistan ve Pakistan, gerekse Bosna-Hersek ve Sırbistan ile kurduğu üçlü 
diyalog mekanizmaları, yapıcı ve barış odaklı diplomasinin 2010 yılı içindeki tezahürleri arasında yer almaktadır. 

23 Haziran 2010'da Güneydoğu Avrupa Devlet ve Hükümet Başkanları Zirvesi Sayın Cumhurbaşkanımızın 
girişimleriyle İstanbul'da düzenlenmiştir. Böylece Türkiye, sorunları erteleyen bir ülke değil çağdaş diplomasiyi en ince 
şekilde kullanan, özgüven ve yumuşak güç sahibi bir ülke olma yolunda önemli çalışmalar gerçekleştirmiştir. 

Değerli Başkan, değerli üyeler; netice itibarıyla Türkiye'nin millî hasılasını ve itibarını büyüten bu girişimler, 
görevdeki üçüncü yılını tamamlayan Sayın Cumhurbaşkanımızın, çalışma arkadaşlarına ve vatandaşlarımıza yaptığı 
değerli yönlendirmelerle artarak devam edecektir. Nitekim bütçemizin ilgili kalemleri de devletin zirvesinde temsil 
zafiyetine yer olmadığı düşüncesine dayanarak bu duruma uygun şekilde hazırlanmıştır. 2010 yılı bütçesiyle ilgili 
değerlendirmemde Çankaya yerleşkesi içindeki fiziki ve teknik altyapının modernize edilmesi, kurum içi iletişim, 
yazışmalar ve güvenlik hizmetlerinde dijital ağırlıklı teknolojilere geçilmesi gibi konulara öncelik vereceğimizi arz 
etmiştim. 

2011 yılı bütçesinde ise ilk olarak 2010 yılında başlanan Çankaya, Tarabya ve Okluk yerleşkelerinin, 2007 
yılında yürürlüğe giren Deprem Bölgelerinde Yapılacak Binalar Hakkında Yönetmelik doğrultusunda hizmet binalarının 
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güçlendirme işlemleri başta olmak üzere, restorasyon, çevre düzenleme ve teknik altyapı iyileştirme çalışmalarına 
öncelik verilecektir. Bu yerleşkelerin, uzun yıllar herhangi bir bakım ve onarım görmemesi nedeniyle yıpranan yapılarının 
güçlendirilmesi gerekliliği ortaya çıkmıştır. 

Özellikle Sayın Cumhurbaşkanımızın, pek çok uluslararası zirve, toplantı ve etkinliğe ev sahipliği yapan 
İstanbul'da bulunduğu süre boyunca Tarabya Köşkü’nü kullanması ve konuklarını orada ağırlaması, mekânın fiziki, 
teknik ve personel niteliklerinin en üst düzeyde olmasını zaruret haline getirmektedir. Ayrıca halen önceki 
cumhurbaşkanlarımıza hizmet veren mekânların ve personelin giderleri de tabii olarak Cumhurbaşkanlığı bütçesinden 
karşılanmaktadır. 

İkinci olarak, Sayın Cumhurbaşkanımızın vatandaşlarımızla doğrudan iletişim kurduğu yurt içi gezileri ile ilgili 
istatistiklere az önce değinmiştim. Gerek mülki idare temsilcileri, gerekse vatandaşlar ile samimi temasların gerçekleştiği 
bu ziyaretler, devletin sıcak yüzünü göstermesi ve halkımıza moral ve güven telkin etmesi bakımından önemli bir işlevi 
yerine getirmektedir. Görev süresi boyunca Türkiye'nin bütün illerini ziyaret etmiş olmayı arzu eden Sayın 
Cumhurbaşkanımızın yurt içi seyahatlerinin 2011 yılı içinde de aynı tempoda sürmesi planlanmakta olup bu da bütçe 
harcama kalemlerinden birini teşkil etmektedir. 

2011 yılı bütçesi çerçevesinde üçüncü sırada -zaten geniş bir şekilde arz ettiğim- uluslararası alandaki yoğun 
ilişkiler trafiği ve Türkiye'nin bu çerçevede kendisine çizdiği gelecek vizyonunu doğrudan ilgilendiren yurt dışı temaslar 
gelmektedir. Seyahatlere eşlik eden gazeteci, iş adamı, STK mensubu ve akademisyen gibi heyetlerin büyük kısmının 
giderleri kendileri tarafından karşılanmakla birlikte sayısı ve önemi gittikçe artan yurt dışı etkinlikler de 
Cumhurbaşkanlığı bütçesinde önemli bir yer tutmaktadır. 

Cumhuriyetimizin kuruluşundan bu yıla kadar, Cumhurbaşkanlarımızın yurt dışı ziyaretleri ve ülkemizde konuk 
edilen yabancı devlet başkanlarının ziyaretleri sırasında oluşan harcamaların büyük bir kısmı Dışişleri Bakanlığı 
bütçesinden karşılanmaktaydı. Ancak 2005 yılında yürürlüğe giren 5018 sayılı Kamu Mali Yönetimi ve Kontrol Kanunu, 
faaliyeti gerçekleştiren kurumun harcamayı da kendi bütçesinden karşılamasını öngörmektedir. Bu ilke gereğince ve 
Sayıştayın da uyarısıyla, 2011 yılı bütçesi ile birlikte bu harcama kalemleri, Dışişleri Bakanlığı bütçesinden 
Cumhurbaşkanlığı bütçesine geçmiştir. Dolayısıyla  2011 yılı mali bütçemizde görülen mal ve hizmet alım giderlerindeki 
artış bu kalemle ilgilidir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Cumhurbaşkanlığı makamı, toplumun doğrudan yararlandığı sosyal sorumluluk 
projelerine ayrı bir önem vermektedir. Kültür, sanat ve sosyal faaliyetlere verilen destekler çerçevesinde, Sayın 
Cumhurbaşkanımız ve Sayın Hanımefendi, pek çok sosyal sorumluluk projesini himayeleri altına almıştır. 
Cumhurbaşkanlığı bütçesinden ziyade, özel sektörden sponsorların ve hayırsever vatandaşlarımızın harekete geçirildiği  
bu projeler arasında Hanımefendi'nin bizzat takip ettiği Konuşan Kitap Şenlikleri çeşitli illerimizde düzenlenmekte, 81 
İlden 81 Yıldız, Eğitim Her Engeli Aşar, Bilişim Teknolojisi Sınıfları gibi projeler ise devam etmektedir. Malumları olduğu 
üzere, geçen ay, Sayın Hanımefendi, Eğitim Her Engeli Aşar Projesi'nin hamisi sıfatıyla Avrupa Konseyi Parlamenterler 
Meclisine hitap etmişler ve burada önemli temaslar sağlamışlardır.  

Sosyal sorumluluk alanında, Ahlat ve yakın çevresindeki Selçuklu tarihi ve kültürel mirasının korunup 
geliştirilmesini sağlayacak Kuzey Van Gölü Bölgesi Selçuklu Projesi, UNESCO Dünya Kültür Mirası Listesinde yer alan 
Divriği Ulu Camii ve Darüşşifası’nın korunmasına yönelik proje ile Mardin'in Dünya Miras Listesine Kazandırılması 
Projesi de özellikle zikredilmelidir.  

Bunların dışında, Cumhurbaşkanlığı olarak, TÜBİTAK Bilim, Hizmet ve Teşvik Ödülleri, Cumhurbaşkanlığı 
Kültür ve Sanat Büyük Ödülleri, Cumhurbaşkanlığı Uluslararası Türkiye Bisiklet Turu, Cumhurbaşkanlığı Uluslararası 
İstanbul Yelken Yarışları ile ilgili himaye ve desteklerimiz de devam etmektedir.  

Sayın Başkan, sayın üyeler; netice itibariyle, yüce makamın hizmetlerinin aksatılmadan yürütülmesi için, 
kaynakların verimli ve akılcı bir anlayışla kullanılması gerektiğinin bilincinde olarak çalışmalarımızı sürdürmekteyiz. 
Görüldüğü üzere, 2011 yılı bütçe ödeneklerimizin hatırı sayılır bir kısmı, Sayın Cumhurbaşkanımızın şahıslarında 
Türkiye'nin en güçlü ve saygın biçimde temsilini sağlayan yurt içi ve yurt dışı faaliyetlerine, Cumhurbaşkanlığı 
yerleşkelerinin bakım, onarım ve yenilenmesine ve düzenli personel giderlerine tahsis edilmektedir. 

Tasarruf ilkelerine titizlikle uyularak hazırlanan 2011 yılı bütçemiz, ekli cetvelde bilgilerinize sunulmuştur.  
Saygıyla arz ederim. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Genel Sekretere.  
Evet, şimdi, sunumunu yapmak üzere Sayıştay Başkanı Sayın Akyel’e söz veriyorum.  
Buyurun efendim.  
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Sayın Başkan, Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, değerli 

bürokratlarımız ve basınımızın değerli mensupları; konuşmama başlamadan önce hepinizi saygıyla selamlıyor, şahsım 
ve kurumum adına en derin saygılarımı sunuyorum. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; bilindiği üzere, Sayıştay, devletin gelir, gider ve mallarını Türkiye Büyük Mi llet 
Meclisi adına denetleyen, sorumluların hesap ve işlemlerini yargılama yoluyla kesin hükme bağlayan ve denetim 
sonuçlarını Parlamentoya raporlamak suretiyle devletin mali yapısının sağlıklı, düzenli, hukuki ve verimli işlemesine 
katkıda bulunan, yüksek denetim ve yargı görevini üstlenmiş anayasal bir kurumdur. 

Dünyada parlamentolar adına kamu kaynaklarının denetim ve gözetim yükümlülüğünü yerine getiren 
sayıştaylar, bağımsız ve egemen her ülkede kamu yönetiminin vazgeçilmez unsuru durumundadır. Vatandaşların 
ödedikleri vergilerin karşılığı olarak devletten bekledikleri hizmetlerin etkin ve verimli bir şekilde kendilerine sunulması 
isteği, demokratikleşme ve şeffaflaşma alanlarındaki gelişmeler, Sayıştayların demokratik rejimlerdeki önemini giderek 
artırmaktadır. 
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Sayıştay, kamu mali yönetiminin halkımızın refah ve mutluluğuna daha fazla hizmet edecek şekilde 

uygulanmasına ve geliştirilmesine katkıda bulunmayı amaçlamaktadır. Bu amaçlar doğrultusunda Sayıştay, kamu mali 
sistemimizin temelini oluşturan "saydamlık", "hesap verme sorumluluğu", "kamu kaynaklarının etkin ve verimli bir şekilde 
kullanımı" gibi temel ilkelerin hayata geçirilmesini hedeflemektedir. 

Bu yöndeki çalışmalarımızın Sayıştayı denetim alanında çağdaş bir düzeye ulaştıracağına ve Türk mali 
yönetiminin sağlıklı, doğru, güvenilir ve etkin işleyişine olumlu katkılar sağlayacağına inanıyor ve güveniyoruz. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; günümüzde demokratik yönetim sisteminin stratejik bir unsuru olarak kabul 
edilen Sayıştay denetimi, kamu yönetiminde şeffaflığın ve kamu görevlilerinin hesap verme sorumluluklarının 
güçlendirilmesinde kilit bir faktör konumundadır. 

Denetim, hata bulma ve sorumluları cezalandırmanın çok ötesine geçerek denetlenen kurumlara yol 
gösterme, rehberlik yapma ve genel olarak yönetime değer katma amacına odaklanmaktadır. 

Tüm dünyada olduğu gibi ülkemizde de kamu yönetimi alanında önemli bir değişim yaşanmakta, özellikle 
kamu mali yönetim sistemimizde kapsamlı dönüşüm süreci devam etmektedir. Bu dönüşüm sürecinin başarıya 
ulaşması, mali yönetim sistemimizin sağlıklı bir yapıya ve etkin bir işleyişe kavuşturulabilmesi için Sayıştaya büyük 
görevler düştüğü malumlarınızdır. Bu nedenle, Sayıştay, kurumsal yapısını güçlendirmek ve denetim ve yargı işlevlerini 
geliştirmek amacıyla son yıllarda kapsamlı çalışmalar yürütmüş, metodoloji geliştirme ve eğitim faaliyetlerine hız 
kazandırmıştır. Bu şekilde hem dünyada ve ülkemizde gerçekleşen değişime uyum sağlamayı hem de kurumlarımızın 
değişim yönetimini sağlıklı bir şekilde gerçekleştirmeleri için üzerimize düşen görevleri en iyi şekilde ifa etmeyi 
hedefliyoruz. 

Sayıştayın görevlerini etkin bir şekilde yerine getirebilmesi ve son yıllarda sayıları önemli ölçüde arttırılmış 
olan denetim kadrosunun çağdaş denetim yaklaşımları konusunda yetiştirilmesini sağlamak amacıyla eğitim 
faaliyetlerine hız kazandırılacaktır. Böylece, mensuplarımıza görevlerinin gerektirdiği bilgi, beceri ve davranışların 
kazandırılması ve sürekli geliştirilmesi hedeflenmektedir. 

Sayıştayımıza Anayasa ve yasalarla verilen görevlerin etkin bir şekilde yerine getirilmesi ve Parlamentomuzun 
ihtiyaç duyduğu her alanda nitelikli raporların üretilebilmesi için, Sayıştay Kanunu Teklifi’nin yasalaşması ve öngördüğü 
ikincil düzenlemelerin hayata geçirilmesi önem taşımaktadır. Türkiye Büyük Millet Meclisi Genel Kurulunda 
görüşülmekte olan Sayıştay Kanunu Teklifi’nin yasalaşmasıyla birlikte, denetim kapasitemizin güçlendirilmesi ve yeni 
denetim metodolojilerine ilişkin bilgi ve becerilerin tüm meslek mensuplarımıza kazandırılmasına yönelik eğitimler daha 
da önemli hâle gelecektir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; gerek kurumumuzdaki bilgi ve deneyim birikimini güçlendirmek gerekse mevcut 
bilgi ve deneyimlerimizi diğer ülke sayıştayları ile paylaşmak için uluslararası etkinliklere hız kazandırılmıştır. 2010 
yılında Kırgızistan, Filistin ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Sayıştayları ile görüşülmüş, Kırgızistan ve Kuzey Kıbrıs 
Türk Cumhuriyeti Sayıştaylarıyla ikili işbirliği anlaşmaları imzalanmıştır. Son yıllarda uluslararası kuruluşların ve  diğer 
ülke Sayıştaylarının kurumumuzdan talep ve beklentilerinde ciddi bir artış gözlenmekte, bu da içinde bulunduğumuz 
dönemde Sayıştaya tarihî görev ve sorumluluklar yüklemektedir. Bu durum ülkemizin tarihinden kaynaklanan gücü ve 
zengin birikimi ile doğrudan ilişkili olup, bu tür etkinliklere ağırlık verilmesinin ülkemiz için bir fırsat olduğunu 
düşünüyoruz. 

Türkiye Cumhuriyeti Sayıştayı, (INTOSAI) Dünya Sayıştaylar Birliğinin üyesi, (EUROSAI) Avrupa Sayıştaylar 
Birliğinin yönetim kurulu üyesi, (ASOSAI) Asya Sayıştaylar Birliğinin yönetim kurulu üyesi, (ECOSAI) Ekonomik ve Ticari 
Teşkilat Ülkeleri Sayıştaylar Birliğinin yönetim kurulu üyesidir ve ayrıca Avrupa Birliği Sayıştaylar Birliğinin de gözlemci 
üyesidir.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; 2010 yılı denetim programında  önceki yıllarda inceleme programlarına 
alınamamış kamu idaresi hesaplarının denetlenmesine öncelik verilmiştir. 

Denetimimize tabi kamu idareleri bünyesindeki hesap sayısı 7.426 adet olup, 2010 yılı çalışma döneminde bu 
hesapların 1.726 adedi programa alınmıştır. Programa alınan hesapların bütçe gideri toplamı ise, denetime tabi 
hesapların bütçe gideri toplamının yüzde 79’unu oluşturmaktadır. 

Konuşma metninde Tablo 1’de 2010 yılı çalışma döneminde incelenen hesaplara ilişkin bilgiler bulunmaktadır. 
Genel bütçe kapsamındaki kamu idarelerinden 186,  özel bütçeli idarelerden 158, düzenleyici ve denetleyici 
kurumlardan 8, özel idarelerden 81, belediyelerden 676, mahallî idarelerden 48, fon sandık hesaplarından 8, genel 
bütçe kapsamındaki kamu idarelerine ait döner sermaye hesaplarından 136, özel bütçe kapsamındaki kamu idarelerine 
ait döner sermaye hesaplarından 138, diğer idarelerden 296 olmak üzere toplam 1.726 hesap incelenmiş olup bu hesap 
ülkemizde genel kamu harcamalarının yüzde 79’una tekabül etmektedir.  

Ayrıca denetim programları çerçevesinde bir konuyu arz etmek istiyorum. Ülkemizde mevcut 16 büyükşehir 
belediyesinden tamamı hem 2009 yılında hem de 2010 yılında denetlenmişlerdir. Büyükşehir belediyelerinden Sayıştay 
denetimi dışında kalan 2009 ve 2010 yılında hiçbir büyükşehir belediyesi olmamıştır.  

Ülkemizde bulunan 65 il belediyesinden 2009’da 62’si, 2010’da 60’ı denetlenmiştir. Mevcut 749 belediyeden 
2009’da 388, 2010’da 303; ülkemizde mevcut 1.976 belde belediyesinden 2009’da 67, 2010’da 169 belde belediyesi 
denetlenmiştir.  

Ayrıca Sayıştay denetiminde bir belediyenin hangi siyasi partiye tabi olduğu, ait olduğu konusunda herhangi 
bir kayıt da bulunmamaktadır ve denetimimizde de herhangi bir özellik taşımamaktadır.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; 2010 yılı dâhil diğer yıllara ilişkin daha ayrıntılı bilgiler, 2011 mali yılı bütçe 
teklifimizin ilgili bölümlerinde yer almıştır. 
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Yargılama dairelerine intikal eden 2.771 yargı raporunun 1.411’ inin yargılaması yapılarak ilamı düzenlenmiş, 

Temyiz Kuruluna yapılan başvurulardan 530 dosya ise Kurulca incelenerek hüküm tesis edilmiştir.  
Sayın Başkan, değerli üyeler; yine tüm dünyada çağdaş bir denetim türü olarak uygulanan performans 

denetimine ilişkin çalışmalarımız da devam etmektedir. Performans denetimlerine verilen önem çerçevesinde 
performans denetimi kapasitesi artırılmıştır. 

Bilindiği üzere, 832 sayılı Kanun’a 4179 sayılı Yasa’yla eklenen ek 10'uncu madde ile 1996 yılında 
Sayıştayımıza performans denetimi yapma görev ve yetkisi verilmiştir. Bu yetki kapsamında bugüne kadar denetim 
çalışması tamamlanan raporlardan 13 adedi Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulmuştur. 

Raporlama ve kalite kontrol aşamaları sürdürülmekte olan ve tamamlandığında raporları Türkiye Büyük Millet 
Meclisine sunulması hedeflenen performans denetimi çalışmalarımız ise şöyledir: Deriner Barajı ve Hidroelektrik Santrali 
Projesi, Hafif Raylı Taşıma Sistemleri Projeleri, Doğu Karadeniz Sahil Yolu Projesi, gıda denetim faaliyetleri, TÜBİTAK'ın 
akademik çevrelere uyguladığı ARGE destekleri, içme suyu yönetimi. 

Raporlama süreci tamamlanmış olup Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulmaya hazır herhangi bir performans 
denetim raporu Başkanlığımızda bulunmamaktadır. Son günlerde kamuoyuna yansıyan “Sayıştay Başkanı Türkiye 
Büyük Millet Meclisine gönderilmesi gereken bazı performans denetimi raporlarını sümen altı etmiştir, bekletmektedir.” 
iddialarının aslı bulunmamaktadır. Bu iddialar doğru değildir. İfade ettiğim bu süreç, performans denetim raporları, kendi 
süreci içerisinde devam etmektedir. Performans denetim ve denetim raporları zaten doğası ve tabiatı gereği uzun süreç 
gerektiren raporlardır. 

Sayıştay 1862 yılında kurulmuş yüz kırk sekiz yıllık bir çınardır, Anayasa’ya ve yasalara ait görevlerini yerine 
getirecektir, Türk devletinin, Türk milletinin ve Türk toplumunun en büyük güvencelerinden birisidir ve Sayıştay bu 
görevini sürdürmeye devam edecektir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; konuşmamın bu bölümünde 2011 yılı bütçe teklifimiz ile ilgili bilgiler vermek 
istiyorum. 2011 yılı bütçe teklifimiz toplam 128 milyon 835 bin 500 Türk lirasıdır. Bu tutarın 81 milyon 861 bin 900 Türk 
lirası personel giderlerinden, 10 milyon 324 bin Türk lirası sosyal güvenlik kurumlarına devlet primi giderlerinden, 23 
milyon 304 bin 900 Türk lirası mal ve hizmet alım giderlerinden, 525.700 Türk lirası cari transferlerden, 12 milyon 819 
bin Türk lirası ise sermaye giderlerinden oluşmaktadır. 

Görüldüğü üzere, 2011 yılı bütçe teklifimizin yaklaşık yüzde 71’i personel giderleri ile sosyal güvenlik 
kurumlarına devlet primi giderlerine, yüzde 18' i mal ve hizmet alımı giderlerine, yüzde 10' u ise sermaye giderlerine 
ayrılmıştır. 

Yine, ana kalemleri itibarıyla 2011 yılı toplam bütçe teklifimiz ile bir önceki yıla nazaran yüzde 7 oranında bir 
artış öngörülmüştür. 

Konuşma metnimde, tablo 2’de 2009-2010-2011 yıllarına ait bütçe artış oranları yer almaktadır. 
Sayın Başkan, değerli üyeler; hazırladığımız 2011 Mali Yılı Performans Programımızı, bütçe teklifimizle birlikte 

Plan ve Bütçe Komisyonunun siz değerli üyelerinin görüşlerine sunmuş bulunmaktayız. 
Stratejik Planımız ile belirlenen çerçeve içerisinde, temel amaçlarımız olan, çağdaş denetim yöntem ve 

tekniklerini yaygınlaştırarak denetimde etkinliği artırmak, Sayıştay yargısını hızlı, adil ve etkin sonuç üreten bir yapıya 
kavuşturmak, etkin bir yönetim sistemi kurarak kurumsal yapıyı güçlendirmek için 2011 yılı içerisinde 
gerçekleştireceğimiz faaliyetlere ilişkin hedef ve göstergelerimiz ile kaynak planlamamız bu program ile ortaya 
konulmuştur. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; özetle Sayıştayımız, Anayasa’da belirlenen ilkelere ve uluslararası denetim 
standartlarına uygun, çağdaş demokrasimizin gelişimine katkı sağlayan ve toplumumuzun beklentilerini karşılayan bir 
yapıya kavuşmak için, kurumsal işleyişini ve çalışma anlayışını geliştirmek, çağdaş denetim metot ve tekniklerini 
özümsemek, yüksek denetim alanındaki evrensel bilgi ve deneyim birikiminden yararlanmak arzusunda ve 
kararlılığındadır. 

Bu çerçevede; Sayıştayın genişleyen rol ve sorumluluklarına paralel olarak, organizasyon yapısını yeniden 
şekillendirmek, uluslararası standartlarla uyumlu olarak, çağdaş denetim tekniklerinin daha yaygın şekilde uygulamaya 
geçirilmesini sağlamak, kamu fonlarının kullanıldığı tüm alanların Sayıştay denetimine tabi olmasını sağlamak, Sayıştay 
yargısını, günün koşulları doğrultusunda daha etkin kılmak amacıyla hazırlanan Sayıştay Kanunu Teklifi’nin Türkiye 
Büyük Millet Meclisi Genel Kurulunda görüşülmekte olduğu bilgileriniz dâhilindedir. 

Kanun teklifinin bir an önce yasalaşması, sadece Sayıştay'ın değil, kamu mali yönetim sistemimizin sağlıklı 
şekilde yapılandırılması ve işlemesi için hayati bir öneme sahiptir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; 2010 yılı bütçemizin 1 Kasım 2000 tarihi itibarıyla harcaması personel giderleri 
için yüzde 76, sosyal güvenlik kurumlarına devlet prim giderleri için yüzde 73, mal, hizmet alım giderleri için yüzde 50 -
ancak bu, yıl sonu itibarıyla yüzde 90 hedefinde- cari transferler için yüzde 99 harcama, yatırımlar için yüzde 28 
harcama, bunun da yıl sonu itibarıyla hak edişlerin ödenmesiyle birlikle hedeflenen yüzde 95 olması planlanmakta ve şu 
anda yüzde 65 harcamayla birlikte yıl sonu itibarıyla bunun yüzde 95’inin harcanması hedeflenmektedir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; bu temennilerle, 2011 yılı bütçe teklifimizi takdirlerinize arz ediyor, yapacağınız 
katkılar için şükranlarımı ifade ediyor ve saygılarımı sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Değerli arkadaşlar, görüntü alma işlemini tamamlarsak -sunumlar bitmiştir- çalışmalarımıza devam ederiz. 
Değerli bürokrat arkadaşlar kendilerini Komisyonumuza takdim ederlerse… Böyle bir talep var Komisyon 

üyelerinden. 
(Bürokratlar kendilerini tanıttılar) 
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BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz. 
Değerli arkadaşlarım, müzakerelere başlıyoruz. Şimdi sırayla söz vermeye başlıyorum. 
İlk olarak Sayın Özyürek, buyurun efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; Türkiye Büyük Millet Meclisinin Değerli 

Başkan Vekili, Cumhurbaşkanlığımızın Sayın Genel Sekreteri ve Sayıştayımızın Değerli Başkanı, değerli bürokratlar, 
basınımızın değerli temsilcileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Tabii, biz Sayın Pakdil’le çalışmaya çok alışkınız. Meclis Genel Kurullarını genellikle kendisi idare ediyor ama 
Sayın Arınç’tan beri Meclis başkanlarının bu toplantılarda bulunmasına da alışmıştık. Tabii, mazereti meşrudur hiç 
kuşkusuz ama bizim Başkanlığımızla bir temas edilseydi gün kaydırması yapılabilirdi, zaman zaman bunu yapıyoruz. 
Yani şahsınızla ilgili değil. 

Değerli arkadaşlarım, tabii, üç temel kurumumuzun, Cumhurbaşkanlığının, Meclis Başkanlığının ve Sayıştayın 
bütçelerini bugün görüşüyoruz. Tabii, bu kurumlar harcama rakamları itibarıyla büyük rakamlar harcamıyorlar ama 
temsilî nitelikleri önemli. O bakımdan, hak ettiği şekilde burada değerlendirmelerin yapılmasında yarar var. 

Değerli arkadaşlarım, Cumhurbaşkanlığının Sayın Genel Sekreteri Cumhurbaşkanımızın faaliyetleriyle ilgili 
bilgiler verdiler. Şimdi, rakamlarla ilgili bir iki konuya değinmek istiyorum. 2007 yılında Cumhurbaşkanlığı bütçesi -eski 
parayla herhâlde- 30 trilyon lira civarındaymış. 2008’de bu, yüzde 100’e yakın bir artış olmuş, 64 trilyona çıkmış, 
küsurları söylemiyorum. 2009’da 84’e çıkmış ödenek olarak, 67’lik bir harcama yapılmış. 2010 yılında 72 trilyonluk bir 
ödenek tahsis edilmiş. 2011 yılında da Sayın Genel Sekreterin ifade ettiği gibi 116 veya 117 trilyonluk bir ödenek 
teklifiyle karşımıza gelmiş bulunuyorlar. 2007’den 2009’a kadar neredeyse yüzde 278’e varan bir artış olmuş. Tabii, 
Cumhurbaşkanlığına bu parayı çok gördüğüm anlamında bunları söylemiyorum da, niçin bu kadar büyük bir artış 
oluyor? Belki bazı tamirat, tadilatlar yapılmıştır ama gene de artışlar ilk bakışta iddialı görünüyor, çok farklı görünüyor. 
Bunun ayrıntısıyla ilgili biraz daha bilgi alırsak memnun oluruz. 

Değerli arkadaşlarım, son günlerin moda tartışması resepsiyon tartışması. Yani Sayın Cumhurbaşkanı, her 29 
Ekimde bütün geçmiş cumhurbaşkanlarının da yaptığı gibi, bir resepsiyon düzenledi, bir resmî kabul gerçekleşti. Daha 
önce Sayın Gül seçildikten sonra ikili bir resepsiyon oluyordu veya öğlen yemeği, akşam resepsiyonu şeklinde. Bu kez 
eşli ve tek resepsiyon uygulamasına dönüldü. Tabii, Sayın Cumhurbaşkanının bunlar takdirindedir. “Niye böyle yaptın?” 
demek doğru değildir.  

Şimdi, yalnız, bu resepsiyona katılıp katılmama noktasında toplumda kabul edilemez, akıl almaz tartışmalar 
yapılıyor. Resepsiyon, adı üstünde, Sayın Cumhurbaşkanının bir daveti, isteyen gider isteyen gitmez. Sanki buraya 
katılmak Anayasa’mızla, yasalarımızla zorunlu bir görevmiş gibi, o niye katıldı, bu niye katılmadı diye anlamsız 
tartışmalar yapılıyor. Hatta şeyi o kadar ilerletti ki AKP’nin bir Genel Başkan Yardımcısı Sayın Ömer Çelik diyor ki 
“Oraya katılmamak, Türk Silahlı Kuvvetleri mensupları açısından Başkomutanın emrine itaatsizliktir.” d iyor.  

KAMER GENÇ (Tunceli) – Hepsinin görevine son versinler canım… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Şimdi, tabii Türk Silahlı Kuvvetleri Sayın Başbakana bağlı bir örgüt. Öyle 

anlaşılıyor ki artık Başkomutanın emrine karşı çıkan bu komutanların görevden alınması lazım. Sayın Başbakan bunun 
gereğini yapacak mı yapmayacak mı, hep beraber göreceğiz. Ama biz Türk Silahlı Kuvvetlerinin terörle mücadele gibi, 
sınır güvenliğini sağlama gibi görevleri olduğunu biliyoruz; ille resepsiyona katılmak gibi bir anayasal, yasal görevleri 
olduğunu ben hiçbir yasada göremedim. Şimdi, Sayın Başbakan eleştirdi ama bu kadar ağır değildi. Sayın Ömer Çelik 
“Başkomutanın emrine riayet etmemek.” şeklinde bunu değerlendirdi. Değerli arkadaşlarım, Türk Silahlı Kuvvetleri niçin 
katıldı, niçin katılmadı, onu ben bilemem. Onu olsa olsa Sayın Başbakan burada açıklar veya Başbakanlık bütçesini 
bugün görüşeceğiz, Sayın Başbakan adına kim katılacaksa o bize herhâlde kapsamlı bir bilgi verir.  

Ben Cumhuriyet Halk Partisiyle ilgili bir iki şey söylemek istiyorum. Bu noktada da sürekli yorumlar yapıldı. 
Değerli arkadaşlarım, Sayın Abdullah Gül Cumhurbaşkanlığına seçildiği anda bizim bir değerlendirmemiz olmuştu. O 
tarihte partinin sözcüsü olduğum için bu görüşleri ben ifade etmiştim. Demiştik ki: “Sayın Cumhurbaşkanı devletin 
birliğini, bütünlüğünü temsil eden ve devlet kurumları arasında uyumu, eşgüdümü sağlamakla görevli bir kişidir, öyleyse 
bir uzlaşmayla seçilmesi gerekir.” dedik, bu olmadı. Daha sonra da dedik ki: “Bundan sonra Sayın Gül’ün 
uygulamalarını, atamalarını, yasalarla, kararnamelerle ilgili tavırlarını değerlendireceğiz, ona bakacağız.” Baktık, şu ana 
kadar Sayın Gül’ün, Türkiye Cumhuriyeti’nin Cumhurbaşkanı gibi değil, bunu söylemekten üzüntü duyuyorum ama bir 
partinin Cumhurbaşkanı gibi davrandığı izlenimi bizde yaygın olduğu için dedik ki: “Bir devlet görevi varsa, geçmişteki 
Sayın Baykal da Sayın Kılıçdaroğlu da Sayın Cumhurbaşkanının devlet göreviyle ilgili bir görüşme arzusu olduğunda 
katılmışlardır ama yemek gibi, resepsiyon gibi özel nitelikli görüşmelere, toplantılara biz katılmayacağız.” dedik.  

Sayın Gül’ün Türkiye Büyük Millet Meclisinin açılışında yaptığı konuşma gerçekten toplumda umut yaratmıştı, 
Cumhuriyet Halk Partisinde de bu umut vardı. Sayın Kılıçdaroğlu da bu görüşlerini ifade etmişti. Ama daha sonraki 
atamalarına baktığımız zaman, Sayın Cumhurbaşkanının toplumun bütününü kucaklayan bir anlayışta olmadığını ne 
yazık ki üzüntüyle tespit ettik. Bugüne kadar -Sayın Genel Sekreter yanılıyorsam düzeltebilir- benim bildiğim kadarıyla 
bir tek kanunu Sayın Cumhurbaşkanı veto etmiştir. Benim de çok yakından takip ettiğim mali müşavirlikle ilgili bir 
kanundur o ve çok şekli yönden bir şeyi olmuştur, vetoları. Onun dışındaki neredeyse bütün kanunları onaylamıştır. 
Mesela, Suriye sınırındaki arazilerin mayınlardan temizlenmesine dönük yasaya bütün muhalefet partileri itiraz etti ve 
bütün muhalefet partisi milletvekillerinin imzasıyla Anayasa Mahkemesine gitti ve oy birliğiyle iptal edildi. Yani demek ki 
bazı yasalar ulusal çıkarlarımız açısından sakıncalıdır ama Sayın Cumhurbaşkanı “Mademki AKP çoğunluğu kabul 
etmiştir, öyleyse ben de bunu onaylarım.” anlayışıyla davranmaktadır. Bu da bizim açımızdan, Cumhuriyet Halk Partililer 
açısından rahatsız edici bir tutumdur. Bu nedenle üst düzeyde, Genel Başkan düzeyinde bu şeye katılınmamıştır.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
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MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Sürem tamamlandı mı? 
BAŞKAN – Grup adına yapıyor farz edip size ilave süre veriyoruz Sayın Özyürek.  
Buyurun efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Sayın Hayrünnisa Gül’ün kılığıyla kıyafetiyle Cumhuriyet Halk Partisinin 

tavrı arasında irtibat kurmak kesinlikle yanlıştır. Öyle olsaydı bizim, eşsiz olarak düzenlenmiş olan daha önceki 
resepsiyona katılmamız lazımdı, kesinlikle katılmadık ve daha önce de çeşitli vesilelerle ifade ettiğimiz gibi, Sayın 
Cumhurbaşkanımız bekâr olsaydı da biz o resepsiyona üst düzeyde katılmazdık, bazı milletvekillerimiz gitmiştir. Bunu 
burada açıklıkla ifade etmek istiyorum ve zannediyorum, Sayın Başbakanımız da eşsiz olarak katıldılar, tabii takdirleridir.  

Sayın Arınç hiç katılmadı fakat katılmayan herkese o kadar ağır eleştiriler yaptı ki. Peki, Sayın Arınç niçin 
katılmamıştır acaba? Yani Cumhuriyet Halk Partisi bir kulağı askerlerdeymiş, bir kulağı bilmem neredeymiş... Ne kadar 
yanlış şeyler değerli arkadaşlar. Askerler çok önceden, böyle geçen yıl da galiba buna benzer bir etkinlik düzenlemişler. 
Cumhuriyet Halk Partisi, şunu herkes bilmelidir ki değerli arkadaşlarım, hiçbir zaman asker üzerinden siyaset yapan bir 
parti değildir ama Cumhuriyet Halk Partisi olur olmaz şekilde Türk Silahlı Kuvvetlerinin yıpratılmasına da karşıdır. Çünkü 
Türkiye gibi bir coğrafyada Türk Silahlı Kuvvetlerinin güçlü olması hepimizin lehinedir, hepimizin yararınadır.  

Değerli arkadaşlarım, Hâkimler Savcılar Yüksek Kuruluyla ilgili hepinizin bildiği gibi bir düzenleme oldu 
Anayasa’da. Buraya seçim yapıldı. Kürsü hâkimleri seçecek, kürsü hâkimlerinden seçilecek denildi. Bakanlığın bütün 
yöneticileri oraya taşındı ve Bakanlığın anahtar listesindeki isimlerin tamamı seçildi ve kamuoyunda bu Anayasa 
değişikliğini destekleyen kesimler de bile “Ya galiba bu Anayasa değişikliği yanlış oldu.” noktasına gelindi. Biz Adalet 
Bakanının o Kurulda Başkan olmasını, Müsteşarın o Kurulun doğal üyesi olmasını hep eleştiriyorduk. Bu kez Müsteşar 
Yardımcısı da oraya seçildi, Özlük İşleri Genel Müdürü de oraya seçildi, diğer bürokratlar da seçildi. Şimdi, tabii bu 
inandırıcı değil. İşte Adalet Bakanı “Biz bir baskı yapmadık.” filan dedi ama elimizde çok ilçelerle ilgili rakamlarla var. Bu 
gösteriyor ki çok ciddi bir baskı, yönlendirme sonucu bu olmuştur.  

Sayın Cumhurbaşkanının 4 kontenjanı vardı. Burada beklenen neydi değerli arkadaşlarım? Burada beklenen, 
Sayın Cumhurbaşkanımız tarafsız niteliği belli olan kişilerden atamalar yapmalıydı ama gitti, Kayseri Barosunun 
Başkanını atadı, bir Kayserili hemşehrisini atadı. Diğer kişilerin de tarafsız olduğuna dair bizde hiçbir bilgi yok. Yani 
böyle mi toplumun tamamı kucaklanacak? Böyle mi Sayın Cumhurbaşkanı cumhurun başkanı olacak? Değerli 
arkadaşlarım, yüzde 42’yi yok sayan bir anlayış, gerçekten bu ülkenin bölünmesine yol açar. Sayın Cumhurbaşkanının 
partiler arasında, kurullar arasında uyumu sağlamak ve toplumun huzur içinde yaşamasını temin etmekle görevlidir. Biz 
Sayın Cumhurbaşkanından, ne kadar süresi kaldı bilemiyorum, beş yıl mıdır, yedi yıl mıdır o da tartışılıyor ama kalan 
süresince biraz AKP dışındaki çevrelere de bakmasını, biraz tarafsız davranmasını, bu Mecliste kanunlarla ilgili 
tartışmaları dikkate alarak değerlendirmeler yapmasını özellikle istirham ediyorum.  

Değerli arkadaşlarım, çok vaktinizi almamak için Sayıştayla ilgili bir şey söyleyeceğim. Sayın Başkan dedi ki: 
“Şu anda benim masamda bekleyen hiçbir performans raporu yok. “ Şimdi, bazı raporların beklemekte olduğunu Sayın 
Kılıçdaroğlu daha önce ifade etti. Aşağıda Sayıştay Yasası görüşülürken ben dâhil pek çok arkadaşım söyledi ve rica 
ediyoruz Sayın Başkandan, bu konuda bir açıklama… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Özyürek, tamamlayın efendim. 
Buyurun. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Bugün açıklamanızda dediniz ki “Hiçbir şey yok, hepsini verdim.” Altı yedi 

aydır bekleyen bu raporları acaba Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığına hangi tarihte verdiniz? Bunlar Ocak 2010’da 
size sunulan raporlardı, bizim bilgimize göre altı yedi aydır orada tutuluyordu. Bu konudaki açıklamalarımıza Mecliste ya 
siz ya Meclis başkan vekilleri vasıtasıyla bir bilgi vermediniz. Şimdi diyorsunuz ki “Ben hepsini gönderdim.” Acaba  ne 
zaman? 

KAMER GENÇ (Tunceli) – Göndermedim diyor; sunulmaya hazır, orada bekletiliyor. Raporda öyle söylüyor. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Öyle mi, peki. 
Onu da bir açıklama ihtiyacı var. 
Değerli Başkanım, müsamahanıza sığınarak Meclis Başkanlığıyla ilgili değerlendirmeler yapmak isterdim ama 

fazla vaktimiz yok.  
Şimdi, personelin çok önemli dertleri var Sayın Başkanım, size de ulaşıyordur. Bu personelin servislerini 

kaldırdınız. Daha sonra koyarız veya yol ücreti veririz dediniz, ikisi de şu ana kadar yapılmadı. Acaba ne 
düşünüyorsunuz? Özellikle yeni inşaatınız nedeniyle park yeri sıkıntısı da var. Eğer servis otobüsleri olursa, belki bu 
park yeri sıkıntısına da bir ölçüde çözüm olur diye düşünüyorum. 

Değerli Başkanım, yani saraylarda 613, merkezde 830 4/C’li personel çalıştırıyorsunuz. Şimdi bize söylenene 
göre, bu personelin çeşitli kurumlardan seçilip buraya getirilmesinde oldukça partizan bir anlayış egemen oluyor.  

Bir diğer önemli nokta, kadroya geçirilen, terfi eden, yeni işe alınanların da daha çok Meclis yöneticilerinin 
veya bazı etkili milletvekillerimizin yakınları olduğuna dair çok ciddi şikâyetler var. Şimdi, Mecliste çok sayıda personel 
çalışıyor. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) - Bu insanların, buraya giren iddialı insanların sonuna kadar terfi edebilmesi 

lazım. Ama siz üst düzey yöneticileri hep dışarıdan getirdiğiniz için o insanların umudu kırılıyor, şevki kırılıyor, 
yükseleceği yerler dışarıdan doldurulduğu için… Bundan kaçınmak, burayı ciddi bir l iyakatin egemen olduğu bir 
bürokrasiye kavuşturmak lazım.  
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Bir de burada çok tartıştık. Sayıştayımızın hazırladığı enerji raporu vardı, bu Komisyondan geçti. Bunun Genel 

Kurulda görüşülmesi lazım. Şu ana kadar gündeme almadınız. Geçen dönem biz bunu görüştük, 2007 seçiminden önce 
burada görüştük, sizde, aşağıda bekliyor. Bunun Genel Kurula alınıp mutlaka görüşülmesi gerekiyor.  

Bir de bazı soru önergelerimiz geri çevriliyor. Gerçekten bir kısmının -yanımda getirmedim- gerekçeleri çok 
eften püften gerekçeler. Yani bir milletvekili bir bakana soru sorarken zaten değerlendirerek soruyoruz, ciddiyetle 
soruyoruz. Bir de bunu bir sansür heyeti geri çevirirse o zaman bizim denetim görevini yapmakta büyük sorunumuz olur.  

Bu Çiftlikteki Jokey Kulübünün arazisini Meclise kazandırmak için bir çabanız olduğunu biliyorum. Acaba bu 
konuda bir ilerleme var mı?  

Bir de, personel özel hastanelere geçmişte gidebiliyordu şimdi gidemiyor. Bu noktalarda bir açıklayıcı, 
çalışanları da memnun edici bilgiler verirseniz mutlu olurum. 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Özyürek. 
Sayın Ayhan buyurun efendim. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Türkiye Büyük Millet Meclisinin Sayın Başkan Vekili, Sayın Komisyon Başkanı ve komisyonun değerli üyeleri; 

kıymetli bürokrat ve basın mensupları hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Şimdi gerçekten Türkiye Büyük Millet Meclisi, Cumhurbaşkanlığı makamı çok önemli konular. Harcama 

büyüklüğü açısından değerlendirmek biraz daha farklı olabilir ama kamuoyunu ilgilendirmesi açısından birtakım 
değerlendirmelere tabi tutulmasında kamuoyu önünde yarar olduğu kanaatindeyim. 

Sayın Başkanım, bazen biz size böyle ortamlarda zorunlu olarak -biraz önce olduğu gibi- daha farklı şekilde 
de ulaşmamız mümkün oluyor gelip ama bu tür  sıkıntılarımız oluyor. Komisyon Başkanımız bazen bu sorunları 
çözmekte sıkıntı çekiyor, yetersiz olduğu için değil. Şimdi bir başka şey söyleyeceğim, o da şikâyetçi olup Başkanlık 
makamına konuyu ilettiği için. Mesela üniversitelerin kurulmasıyla ilgili bir tasarı geliyor. Tasarının Türkiye Büyük Millet 
Meclisinin Plan ve Bütçe Komisyonunda görüşülmesi gerekir. Bu tasarı Millî Eğitim Komisyonunda görüşülüyor ve 
buraya hiç uğramadan gidiyor. Şimdi biz bunu burada dile getiriyoruz. Sayın Millî Eğitim Bakanımız bize şunu ifade 
ediyor, diyor ki: “Bu hadise tamam ama vakıf üniversitesi olduğu için, kadro hadisesi farklı olduğu için orada 
değerlendiriliyor.” Olmaması gerektiğini bildiğimiz hâlde bir şey söylemiyoruz ama bir ay sonra veya bir süre sonra 
buraya bir başka vakıf üniversitesinin kanun tasarısı geliyor. Şimdi buna bir çözüm bulmamız lazım. Kuralları iyi 
belirlememiz lazım. Bizim de ne yapacağımızı bilmemiz lazım, bunu da özellikle sizinle paylaşmak istedim, bu tür 
problemlerimiz var. Sayın Başkanımızın resmî yazı yazdığını da hatta biliyorum, bu tür problemlerin olduğunu biliyorum.  

Şimdi bakıyoruz makamın katkılarıyla, organizasyonuyla OECD’yle Türkiye Büyük Millet Meclisinin idari 
kapasitesinin geliştirilmesi amacıyla bir tane çalışma yapıldı. Şimdi bu çalışmada hasbelkader biz de Milliyetçi Hareket 
Partisini temsilen veya şahsımız olarak Danışma Kurulu üyesi olarak bunda yer aldık. Şimdi bunun temelinde yatan şey: 
Türkiye Büyük Millet Meclisinin anayasal fonksiyonlarının doğrudan yürütülmesine ilişkin kurumsal konuları incelendi. 
Raporda tecrübeli uzmanlar da yer aldı, gerek içeride gerek dışarıda. Temel konulara baktığımız zaman, sıkıntı olan 
konulara baktığımız zaman bunların birçoğunu belki uzatmayacağım ama zatıaliniz zaten haberdar ama  genelini 
herkesin şey yapması açısından. Bir tanesi komisyon sistemi, bunda bir sıkıntı var, Parlamento işlerinin yönetiminde 
sıkıntı var, yasama yürütme ilişkilerinde sıkıntı var, yasama süreci ve yasamanın kalitesinde problem var, 
Parlamentonun AB’ye katılım konusundaki durumunda bir eksiklik, bir problem olduğu ifade ediliyor, Parlamento bütçe 
süreçleri ve kamu hesapları -bu bizim komisyonumuzu da ilgilendiriyor- burada da bazı problemler ortaya çıkıyor,  
Parlamentodaki siyasi parti grupları ve milletvekillerinin ilişkilerini düzenleyen hususlarda birtakım problemler, 
milletvekillerinin statüleri, özlük hakları vesaire, idari yönetimini ele alıyor. Raporda esasen mevcut kapasite sorunları 
belirlenerek değişim seçenekleri ortaya konuyor. Şimdi kapasite sorunları tespit edilmiş. Bunlar kurumsal yapı temel 
parlamenter işlevler arasındaki belirgin dengesizlikten etkilendiği sonucuna varıyor. Ne diyor? “Kurumsal yapı temel 
parlamenter işlevler arasındaki belirgin dengesizliklerin etkilendiği sonucuna varıyor.” İktidar ve muhalefetin arasında 
belirgin bir ayrımın partiler arasındaki iş birliğini zorlaştırdığı ve idarenin siyasallaşmasını teşvik ettiği sonucuna varıyor. 
Yasama sürecinde yasama kalitesini tehlikeye atan etkenlerin olduğu, bunların kanun tasarı ve tekliflerinin sayısındaki 
fazlalık, gündemin belirsizliği -siz çok yakından takip ediyorsunuz- zaman baskısı ve kanunların bütünüyle uyumsuz, son 
dakika değişiklikleri gibi sorunlar. Nerede yaşadık? Genel Kurulda Sayıştay Kanunu’nun 2’nci maddesindeki hadise. 
Bütün arkadaşlar dile getirecekler. Burada bir dönem zaten çalışılmış, ikinci dönem çalışılmış. Bu kadar uzun süre 
üzerinde anlaşılan, neticeye varılan bir hususta son dakikada bir değişiklik ortaya çıkıyor. Kurum buna sahip çıkamıyor. 
Oradaki açıklamalar yeterli gelmiyor. Dolayısıyla bunların, yaptığımız işlerin ne yapılması lazım? Bir neticeye, üzerinde 
anlaşılması lazım. Sayıştay gibi bir kurum şayet bu kanun çıkarken eğer biz üzerinde anlaşamıyor ve mutabık 
olamıyorsak veya yüzde 90 anlaşamıyor, mutabakata varamıyor ise o zaman sıkıntı var demektir. Bakın ben bir 
maliyecinin oğluyum. Ben Sayıştay dendiği zaman o Anadolu’nun tozlu yollarında yolu olmayan bir kasabaya, zor 
ulaşılan bir yere sabahleyin yaya yürüyüp gelen fırından bir pide çıkarılıp önüne konulan tereyağıyla o sabah kahvaltısı 
yaptırılan o kadar emeği çeken bir kurumun mensupları, kurumsallaşma sonucu oluşmuş bir yer görüşüyoruz. Şimdi biz 
bu kadar hadiseden sonra bugün yaptığımız işte bu kadar anlaşmamızın sonucunda verdiğimiz bir önergeyle, yaptığımız 
bir değişiklikle bu kurumu kamuoyu önünde tartışılır hâle getiriyoruz, yazıktır günahtır, bunu yapmamamız lazım. Şimdi 
devam ediyorum, kanun tasarı ve tekliflerinin bütçesel, ekonomik ve sosyal etkilerinin sistematik olarak 
değerlendirilmesi. İdari açıdan uygulanabilirliği. Önünde engeller olduğuna işaret ediliyor. Sivil toplum kuruluşlarının, 
çıkar gruplarının sürece katılımının etkin olmama nedeniyle parlamentodaki sürecin zayıfladığı kanaatine de varılıyor. 
Hükûmet parlamenter denetim ve gözetiminin zayıf olduğu, bunun temel sebebinin komisyonun sisteminde olduğu 
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ortaya konuyor. Türkiye Büyük Millet Meclisinin bütçe süreci ve kamu hesaplarının gözetimindeki rolünün fonksiyonel 
eksikliklerinin temelini oluşturduğu ve diğer komisyonların bu sürece katılımının olmadığı belirtiliyor. Buna ilave olarak 
Sayıştay tarafından Türkiye Büyük Millet Meclisine sağlanan bilgilerin çok az kullanıldığı ortaya konan bulgulardan biri. 
Biraz önce söyledim, AB katılım sürecinde parlamentonun rolü yeterli olmadığı diğer bir tespittir.  

Şimdi Sayın Başkanım, başka bir husus daha var. Ben hasbelkader Devlet Planlama Teşkilatında ilk 
çalışmaya başladığımda uzman yardımcısı olarak bütçeyle ilgilenmeye başladım. O tarihten bu tarafa 80 yılından beri 
bu komisyona müsteşar olarak da geldik, şimdi vekil olarak da üyesiyiz, gelip gidiyorum. Ama burada ben vekil 
seçildiğimden beri söylüyorum, bir şeyi gerçekleştiremiyoruz. Bu sene sağ olsun arkadaşlar iki gün önceden, üç gün 
önceden bize üzerinde çalışacağımız evrakları vermeye başladılar. Bunu Türkiye Büyük Millet Meclisinin elektronik 
ortamda bizlere ulaştırılması, yolda giderken bile bunlara bakıp değerlendirmemiz lazım. Şimdi şu elimde bugün 
görüşeceğimiz, şunlar da dahil benim buraya gelirken okumadığım zaman vicdan azabı çektiğim hususlar. Bunu 
değerlendirecek teknik personele ihtiyaç var, yok. Herkes burada bu işin uzmanı değil, olmak mecburiyetinde de değil. 
Bunları bizim ne yapmamız lazım? Sağlamamız, yararlanılması için sağlamamız lazım. Şimdi bunlar eksik. Diğer 
taraftan bazı tasarıların önceden bilgilendirilmesi lazım ki buraya geldiğinde şayet bizim ön yargımız varsa veya teklifi 
getiren arkadaşların -zaten muhalefetin teklifinin kabul olması ihtimali zayıf- ikna etmesi için önceden bir bunun 
zemininin de oluşturulması lazım. Şimdi bazı kanunların sonuna koyuyoruz Merkez Bankası gibi, Spor Toto gibi, şimdi 
Sayıştayı da koyduk yanılmıyorsam. Şimdi bu kurumların burada yılda iki kere bilgi vermesi hadisesi var. Bundan 
memnuniyet duyduğumu ifade etmek istiyorum ama burada da şöyle bir problem var yani şimdi Merkez Bankası 
güvenilir diyoruz, dünya çapında, onun güvenirliliği var bizim açımızdan çok önemli. Aşağıda bir başka tasarı 
görüşülüyor. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – İlave süre veriyorum Sayın Ayhan, buyurun efendim. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
İktidar mensubu arkadaşlar koşa koşa yoklamaya, adamcağız burada elinde, Sayın Başkan iletilmesi için 

telefon ediyor gelemeyeceğim diye. Bütçe Müdürümüzün elinde telefon yakar top gibi veremiyor da Merkez Bankası 
Başkanına. “Ver, o da benim okul arkadaşım,  ver ben söyleyeyim.” dedim. Şimdi bunu Sayın Başkan da isteyerek 
yapmıyor ama bunu bir sağlıklı ortama getirmek lazım. Yani biz burada fonksiyonel olacaksak, katkı sağlayacaksak 
bunu bir şekilde değerlendirmemiz lazım. 

Şimdi bunu belki uzatıp gitmek mümkün ama Türkiye Büyük Millet Meclisiyle ilgili bir iki husus belki ilave 
edilebilir söylemek istedim. Personel ihtiyacının bir detaylı değerlendirilmesi lazım. Şimdi önümde Genel Sekreterliğin 
2009 faaliyet raporu var. Burada baktığımız zaman şimdi personelin önemli bir kısmı, bakıyorsunuz yarıdan fazlası lise 
dengi ve altı. Yani biz burada hizmet sunacağız, hiç kimseye bir şey söylemek istemiyorum ama realiteyi de ortaya 
koymamız lazım. Burada yüzde 10’u ilkokul mezunu, yüzde 13’ü ortaokul mezunu. Şimdi baktığımız zaman yarıdan 
fazlasının hizmet verirken -tabii onların yapacağı da hizmet var ama- bizim anladığımız anlamda, teknik anlamda bize 
yardımcı olabilecek bir durumu yok.  

Bir diğer husus, kadrolu personele baktım. Kadrolu personelin 1.441’i yirmi ile yirmi dokuz yıl arasında aşağı 
yukarı emeklilikleri bunların herhâlde birkaç yıl içinde -son Kanun’a göre bilemiyorum ama böyle bir durum- bunlar 
ayrılacaklar, gidecekler belki. Bunların tecrübesinden istifade etmek lazım. 

Bir diğer husus: Kadrolu personel personelin yarısı, yarısı kadrolu değil. Olması gerekli mi? Bana göre gerekli 
ama fonksiyonu olması gerektiği için gerekli. Yoksa hani başka bir şey için alıyorsunuz onu buraya getirmenin bir şeyi 
yok. 

Şimdi baktığımız zaman Sayıştayın fonksiyonlarının ortadan kaldırıldığını, mevcut iktidarın denetim anlamında 
bir şeyi arzu etmediğini, buna bahane olarak da artık denetim mekanizması anlayışının değiştiği ifade edi liyor. Şimdi 
bunu söylememiz lazım, burada da kurumun kendi kurumuna kurumsallığın geliştirilmesi açısından da sahip çıkması 
gerektiğine inanıyorum, sahip çıkılmadığını da düşünüyorum. 

Diğer konularda Türkiye Büyük Millet Meclisi bütçesine baktığımızda sanıyorum bu bütçe tekliflerinin 32’nci 
sayfasının 18 numaralı tablosu, orada bir yanlışlık var galiba. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Ayhan, buyurun efendim. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Bitiriyorum Sayın Başkan. 
2009 yılı sermaye giderleri ödenek teklifleri diyor ama 2009 yılına ait bir rakam orada yok, 2010 yılı başlangıç 

ödeneği var ya yazılışta bir şey var, bir farklılık var. 
Bunun dışında, Türkiye Büyük Millet Meclisinin 2009 başlangıç ödeneği kesin hesabın altında. Personel 2010 

ve 2011 harcamaları yüksek gözüküyor. Oranları falan vermek istemiyorum.  
Sayıştayda 2009 harcama hedefine ulaşılamamış. Bunun nedeni nedir? Başlangıç ödenekleri 2010’da fazla 

artıyor fakat haziran sonu harcaması da çok düşük.  
Cumhurbaşkanlığına baktığımızda 2009 harcama, başlangıç ödeneklerinden fazla, 2011 teklifinde ise 72’den 

116’ya çıkıyor. Bu, önemli bir artış, bir nedeni olabilir, yanlışsam lütfen beni ikaz edin. 
Bir de Sayın Genel Sekreterimiz -bilimsel olarak bir yanı olabilir bilmiyorum- “Yüzyıllar nasıl başlarsa öyle 

gider.” dedi. Temennimiz mutlaka iyi gitmesi, arzumuz. Bunun bilimsel bir  şeyi var mıdır onu bilemiyorum, onu bir 
öğrenmek istedim. 

Diğer bir husus da ülke, hakikaten gerçek gündemine dönmeli, vatandaş perişan. Bakın Hükûmet her şeyi, 
ekonomik anlamda borçları, vesaireleri, ödenemeyen şeyleri ne yapıyor? Affetmeye çalışıyor. Ha, bunu seçim öncesi 
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yapıyor sonra yapıyor ama bu kadar problem var, bu kadar ağır problemin altında herkes ezilirken, yani devletle ilgili 
hususların kamuoyu gündeminde... İnsanın aklına şu da geliyor: Prim yapma amacıyla mı bu konuşuluyor, yani 
Cumhurbaşkanlığına eğer bir başka hareket vaki ise onun o gereğini yapar, Sayın Başbakan gereğini yapar, bunların 
kamuoyu önünde... Gerçekten vatandaş bizar, rahatsız oluyor. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) - Daha fazla hususlar var ama Sayın Başkanım, fazla müsamahanızı 

istismar etmek istemiyorum. 
Teşekkür eder, saygılar sunarım. 
BAŞKAN – Ben teşekkür ediyorum. 
Sayın Kaplan, buyurun efendim. 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Bugün, başlangıçta üç önemli bütçeyi konuşuyoruz, birincisi tabii ki Meclis Başkanlığının.  
Ben, birkaç teknik noktaya değinmek istiyorum. Siyasi parti gruplarının oluşturduğu bir İç Tüzük Komisyonu 

vardı, taslak da hazırlandı, ben de üyesiyim ama şu an buzdolabına alındı, askıya alındı. Bunu hareketlendiremez miyiz, 
yani Parlamentonun daha aktif çalışması için.  

Yine bu OECD SIGMA’da Danışma Kurulu üyesi olarak ben de çalıştım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Hasip Bey, Mecliste buzdolabı var mı? 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Yok, küçük televizyonlarımızı da kendimiz odalara almıştık, onu söyleyeyim, 

odalarda o da yok, televizyon da yoktu ama dondurucu var.  
OECD-SIGMA Projesi’nden gerçekten raporlar ışığında yararlanmak gerektiğini düşünüyoruz. Yani Meclise 

bazen günde 15 bin ziyaretçinin gelmesi Meclisin  işlerini nasıl etkiler? Ziyaretçilerin Meclise gelip iş takibi yerine, 
milletvekillerinin kendi seçim bölgelerinde belli sürelerle çalışmaları daha faydalı olmaz mı, bu çok önemli.  

Gerçekten sunduğumuz kanun tekliflerimiz hep bekletiliyor. Bugüne kadar ben sayısını unuttum, verdiğim 
kanun tekliflerinden bir tanesi kazara da olsa komisyonlara inmedi ve 37’nci madde uyarınca başvuruyoruz, tam iki 
buçuk, üç aydır başvurmuşum, 37’nci maddeye göre de Meclis Genel Kuruluna indirilmiyor. Bu, ayrı bir yanı, yani iktidar 
milletvekilleri akşam veriyor, sabah iniyor komisyona. Bu, bu kadar açık, yani biraz vicdan lazım bu konuda, biraz 
objektif olmak gerekir.  

Şimdi, soru önergelerimizin yarısı cevaplanmıyor. Yani, örneğin bu Meclisteki dinleme, blackberry tartışmaları 
vardı, gizli dinleme, görüntü vesaire... Bunlarla ilgili benim verdiğim soru önergelerinin bir tekine cevap alamadım. Zor 
mudur bunun cevabı gerçekten, bilmiyorum. 

Yani bilişim konusunda Meclisin gerçekten çağı yakalamamış bir meclis görünümü hoş değil. Çok güzel bir 
kütüphanemiz var, çok ciddi kurumlarımız var ama demin arkadaşlar da açıkladı, ben milletvekili olarak, Meclis 
gündeminin böyle kâğıtlarla odalara dolaştırılmasını, gruplara verilmesini değil, mademki cep telefonlarımız var, e-
maillerimiz var, İnternet ‘imiz var, Meclis gündeminin milletvekillerine -o günkü gündemin- bir kere e-mail veya mesajla 
geçmesi gerektiğini düşünüyorum. Bu, bütün çağdaş ülkelerde böyle, hatta onunla ilgili ek olarak da kanun tasarı ve 
teklifleri neyse, onların da sunulması gerektiğini düşünüyorum. Bu, büyük bir imkân sağlayacaktır, kırtasiyeden de bizleri 
kurtaracaktır çünkü biz genellikle bunları inceliyoruz, yararlı olan bilgileri alıyoruz, önemli notları, bu açıdan yükü de 
azalacaktır. 

Bu komisyonlar konusunda gerçekten Mecliste şunu ifade etmek istiyorum: Maden Araştırma Komisyonunda 
yer aldım. Yirmi beş vilayeti gezdik, ilçelerle elli-altmış yer, Şırnak’tan tutun da Bursa’ya, İzmir’e kadar. Meclisle halkın 
bütünleştiği bu komisyon araştırmalarının, yerlerinde yapılan araştırmaların Meclisin çalışmaları açısından halkla köprü 
olma konusunda son derece önemli bir işlev gördüğünü gördüm. Bunu özellikle hatırlatmak istiyorum çünkü benim bu 
dönemde Meclis içinde yaptığım çalışmaların en önemlilerinden birisi de bu Maden Komisyonu nedeniyle bizzat yerinde, 
ilçelerde yaptığımız çalışmalardı. 

Yine, bazı soru önergelerimize sayın bakanlar lütfedip, tenezzül edip cevap vermiyorlar. Kaymakamlara cevap 
verdirtiyorlar artık. Bu yaklaşımı kabul edemeyiz, böyle bir yaklaşımı, böyle bir denetim sistemini kabul edemeyiz. Bakın, 
kaç olayda, insan hakları olayında benim şikâyet ettiğim, soru önergesi verdiğim yerin valisi veya kaymakamı veya 
jandarma komutanı veya emniyet müdürü cevap vermiş. Böyle bir şey olmaz. Yani bu, maalesef daha çok İçişleri 
Bakanlığından geliyor.  

Bir de bir soru önergem olmuştu “Sayın Başbakanın seçim döneminde devletin uçağını, otobüsünü kullanması 
doğru mu?” diye. Bir başbakan yardımcısı bana şöyle bir cevap göndermiş, bir iki satır, diyor ki: “Başbakan istediği gibi 
kullanır sana ne, size ne?” Böyle bir cevap bu Meclise, değil üyesine, o üyeyi seçen seçmene, bu millete saygısızlıktan 
öte bir şey değil Sayın Başkan. Bu kabul edilir bir davranış değildir. Çıkarsınız, cevap verirsiniz, dersiniz ki: Sayın 
Başbakan, şu gün, şu günlerde seçim takvimi gereği Ata Uçağı’nı kullanmıştır, şu helikopteri kullanmış, bunu 
kullanmıştır, şu otobüsü kullanmıştır, Başbakanlık otobüsünü. Bu da yasaya uygundur veya değildir. Şu şehrin 
milletvekili, şu helikopterle seçim çalışması yapmıştır, biliyoruz, bunu soruyoruz. Böyle bir cevabı bir milletvekili hak 
etmez, hele hele “Başbakan Yardımcılığı” sıfatı olan birinin imzasıyla böylesi bir cevabı bu Meclis hak etmiyor. Ben bunu 
yeri geldiği zaman belgeleriyle de Başbakanlık bütçesine sunarım. 

4/C’liler konusuna ben de kısaca değinip geçeceğim. Sayın Başkan, on sene, on beş sene çalışıp hâlâ 4/C 
statüsünde devam eden personeliniz var. Örneğin burada –sağ olsunlar çay içiyoruz- her gün yüz yüzeyiz, geliyorlar 
gidiyorlar, ben senelerdir gelir giderim, tanırım, görürüm, sorarım: Nasıl durum? ”Vallahi hâlâ 4/C’liyiz.” Yani eğer on 
sene, on beş sene burada çalışmışsa, bu kadar bütünleşmişse kadrolu olmayı veya bir başka çözümü hak ediyor 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 17 

  

 
demektir. Uzun bir süredir beş yıl, on yıl, on beş yıl, en azından bunu Başkanlık Divanının gündemine alması gerektiğini 
düşünüyorum. 

Yine, Sayın Başkanım, milletvekillerine saldırı konusunda Meclis Başkanlığı suskun, susuyor, âdeta onaylıyor. 
Ben dâhil, soruyorum Sayın Başkanım: Sevahir Bayındır yedi aydır Meclise gelmiyor, raporları konusunda Meclisi 
bilgilendirdiniz mi, kemiklerini kim kırdı? Güvenlik güçleri saldırdı ve yaraladı ve hâlâ altı aydır Meclise gelemiyor, dört ay 
daha gelemeyecek durumda. Bu üyenizle ilgili bir beyan dahi olmadı. Bırakın onu, bunu yapan güvenlik güçlerini ben, 
basın önünde “Bunun hesabını yasal yollardan soracağım.” dediğim için fezleke geldi. Peki, onlara ne  oldu? Hepsi terfi 
edildi, daha güzel yerlere, üst görevlere gönderildi; böyle bir anlayış olmaz. Aynı şey Türk Silahlı Kuvvetleri, Mecliste biz  
niye seçilmişiz, DTP grubu var diye gelmedi. O zaman da Meclis Başkanlığı sustu. O zamanlar susanlar şimdi köşk  
konusunda aynı sıkıntıyı yaşıyor. Ha, orada DTP’liler, Kürt siyasetinin demokratik, legal alanında temsilcileri gelmiş bu 
tavrı koymuş. Çünkü bizim bir mankenimizin, hani der ya “Oyumuzla bir çobanın oyu aynı mıdır?” Şimdi, biz de soruyoruz: 
Bir Kürt seçmenle bir Türk seçmenin oyu eşitse eğer -ki öyle düşünüyoruz herhâlde, bu Meclisin kuruluş felsefesi bu- o 
sandığa saygıyı herkes gösterecektir, rütbeli, rütbesiz, sivili, herkes.  

Şimdi, aynı sıkıntıyı Çankaya’da da yaşıyoruz. Bu sıkıntının giderilmesinin bir yolu vardır. Nedir bu sıkıntı? 
Bunu Cumhurbaşkanlığı bölümüyle ilgili söyleyeceğim ama Meclis Başkanlığı buna duyarlı olmak zorundadır. 

Ben şunu anlatmak istiyorum: Milletin seçtiği vekiline saygı gösterilmiyorsa ve bunu devletin bazı kurumları 
göstermiyorsa, buna Meclis tepki göstermiyorsa bu bir sıkıntıdır, milletin iradesinde bir sorun, saygı sorunu var.  

Yine Mecliste gurubumuz olduğu hâlde Meclisin bazı komisyonlarına üyeliğimiz alınmadı ve hâlâ ısrar 
ediyorum, Mecliste grubu olan bir milletvekiliyim. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Kaplan, ilave süre veriyorum. 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Teşekkür ederim, toparlayacağım. 
Bunu mutlaka grup temsiliyeti nedeniyle bizim üyemiz olması gerekiyor. Bakın Avrupa Parlamentosu, Karma 

Parlamentoda yokuz, NATO asamblesinde yokuz, altı yedi tane komisyon sayarım. Eğer üyeleri bölerseniz üye milletvekili 
sayısına o zaman bir sürü komisyonda yer alamayız ama her grubun İç Tüzük’e göre bir temsiliyeti vardır. “Grup hakkı” 
denir buna, bu grup hakkında bir zafiyet yaşanıyor.  

Burada, bunu da anlattıktan sonra şunu söylemek istiyorum: Cumhurbaşkanlığı resepsiyon tartışmalarının artık 
bitirilmesi gerekiyor diye düşünüyorum. Bu ülkeye yakışmıyor, bu ülkenin bütün renklerini, bütün inançlarını, bütün 
seslerini, bütün farklılıklarını eğer Cumhur temsil edip bir araya getiremiyorsa, gelemiyorsa veya o ülke, o ülkenin birlik 
bütünlüğünde bir sorun var demektir. 

Şimdi, burada bizim Meclise gelirken boykot tavrını gösteren Türk Silahlı Kuvvetleri, Genelkurmay Başkanı, 
onlar başta olmak üzere, Köşk’e eğer hanımefendinin baş örtüsü nedeniyle bir tavır koyup bu resepsiyona gelmiyorlarsa 
ve siyasi partiler de bu olayı bu noktada, bir temsil noktasında alıp bunu günlerce medyada tartışma konusu yapıyorsa 
bunun iki temel nedeni var: Birisi silahlı güçlerin sivil otoritenin emri altında olması lazım. İkincisi, hiyerarşi varsa 
Başkomutandır Cumhurbaşkanı, Başkomutanın LCD davetiyesi yoktur, direkt davetiyesi vardır ve bunun dikkate alınması 
gerekir çünkü tartışılan yer ülkenin temsil yeridir. Temsiliyet tartışma konusu edilirse o ülke de bu tür tartışmalara 
boğulursa demokratik gelişmeyi de sağlamak mümkün değildir diye düşünüyoruz.  

Şimdi, ben bir örnek vermek istiyorum cumhurbaşkanlığıyla ilgili: Brezilya, Arjantin ve Latin Amerika ülkelerine 
-konuşma metnini dikkatle inceledim- gidişimiz yok, çok zayıf, ilişkilerimiz var da zayıf. Bakın, Brezilya dünyanın en büyük 
8’inci ekonomisi, Lula, efsane bir Başkan, geliyor, 20 milyon Brezilyalı yoksulluk sınırından çıkıyor, 29 milyon kişi orta 
sınıfa geçiyor ve dünyanın 8’inci büyük ekonomisinde Dilma, eski bir gerilla lideri bugün Cumhurbaşkanı oluyor 
Brezilya’da.  

Latin Amerika ülkelerinde de, bakarsınız Venezüella’dan tutun diğer ülkelere kadar Guatemala’da, hepsinde  
benzer bir şey görürsünüz.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Kaplan, lütfen tamamlayın efendim.  
HASİP KAPLAN (Devamla) – Bağlıyorum.  
Türkiye'nin de bu Latin Amerika deneyimlerinden çokça ders çıkarması gerektiğini düşünüyoruz ve darbeler, 

çatışmalar dönemini nasıl kapattığı deneyimi konusunda da ve ekonomi konusunda bir bu sürecin değerlendirilmesi 
gerektiğini düşünüyorum.  

Sayıştay için bir tek şey söyleyeceğim. Sayıştayın denetimini kırmayalım.  Temel yasası Mecliste. Eğer 
Sayıştayı -birazdan Yüksek Denetleme Kurulu bütçesini de görüşeceğiz- Hükûmet Yüksek Denetleme Kurulu düzeyine 
düşürmek istiyorsa buna şiddetle karşı çıkacağız muhalefet olarak. Parlamento adına denetim görevini yapan Sayıştayın  
asli görevine halel getirilmemesi gerekir.  

Ve son olarak, 500 tane fezlekemiz var Sayın Başkan, 500 tane fezleke. Hepsi de düşünce suçu ya Mecliste 
konuşmuşuz yazılmış ya Meclis kürsüsünde konuştuklarımıza soruşturma açılmış, hepsi de parti çalışmasıyla ilgili 
fezleke. Partilerimiz kapatılıyor, arkadaşlarımızın üyelikleri düşürülüyor. Bir başvuru yapıyoruz, Meclis Başkanı diyor ki: 
“Merci değilim.” İyi de kardeşim, Meclis Başkanı bir mahkeme yazı gönderdiği zaman, bir dosyayı alıp o mahkemeye 
iade ettiği zaman, dokunulmazlığına rağmen üyelerini yargıya teslim ettiği zaman nasıl bu tasarrufu kullanıyor veya 
fezlekeler geldiği zaman Adalet, Anayasa Komisyonuna görüş sunuyor, Karma Komisyona gidiyor, oradan görüş alıyor? 
Meclis Başkanlığı Yüksek Seçim Kuruluna sormadan, Anayasa Mahkemesi kararını dahi istemeden, komisyonlardan bir 
tek görüş almadan Sayın Ahmet Türk ve Aysel Tuğluk’un başvuruları konusunda “Ben merci değilim.” diye dün bize 
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tebliğ edilen bir yazı gönderiyor. Elbette, hukuk mücadele, siyaset, bu devam edecek. Elbette ki yargıya da gideceğiz, 
ulusal üstü yargıya da gittik Strazburg’a, tekrar gideceğiz ve… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
HASİP KAPLAN (Devamla) – …bu Anayasa değişiklikleri böyle fantezi olsun diye yapılmaz. Eğer bu 

değişiklikler bir hüküm doğuracaksa anlam ifade eder. Avrupa Konseyi parlamenterlerine, 600 -700 küsur kişi, tek tek 
mektupla bu süreçleri yaşadıktan sonra bu hükmün uygulanmadığını, yasama dönemi de bitmeyen milletvekillerinin 
görevine iade edilmediğini ben kendim bildireceğim. Kendim gideceğim Strazburg’a ve benim parti eş başkanlarım da 
önümüzdeki günlerde 16-17 Kasımda Avrupa Parlamentosunda oturumlara katılacaklar. Bu belgeleri de, Meclis 
Başkanlığının bu cevabını da ve kararları da getireceğiz, vereceğiz. Artık Türkiye’de tüzel kişiliği kapatılan partilerden 
kurtulmak gerekiyor ve tüzel kişilik kapatılınca idamdır, bunun adı cezadır, buna ceza demiyorsak, milletvekili üyeliği 
düşürmek cezadır, buna ceza demiyorsak… Yok, sui generis bir karardır. Ne sui generis? Ne kendine özeli arkadaşlar? 
Tüzel kişiliğin idamıdır kapatma. Üyelik düşürme cezaların siyaseten menidir. Ceza, cezada bir değişiklik olmuş 12 
Eylül’de referandumla, anayasa değişikliği ama siyaset kurumu olarak, yargı kurumu olarak, yasama olarak bunun 
altından kalkamıyoruz. Bu yanlışların da düzeltilmesi gerektiğini düşünüyorum.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Ben teşekkür ederim Sayın Kaplan.  
Sayın Altun, buyurun efendim. 
KEREM ALTUN (Van) – Sayın Başkan, Türkiye Büyük Millet Meclisimizin Saygıdeğer Başkan Vekili, 

Cumhurbaşkanlığımızın Saygıdeğer Genel Sekreteri, Değerli Sayıştay Başkanı, değerli arkadaşlar; ben de hepinizi 
saygıyla selamlıyorum.  

Cumhurbaşkanlığı bütçesi üzerinde kısaca söz etmek istiyorum. Hepinizin bildiği gibi, Cumhurbaşkanımız 
devletimizin başıdır. Bu sıfatıyla cumhuriyetimizin ve milletimizin birliğini temsil etmektedir. Bu yüce makamın 
hizmetlerinin Türkiye Cumhuriyeti’nin mehabetine yakışır tarzda icra edilmesi ve milletimizin uluslararası planda en iyi 
şekilde temsil edilmesi büyük önem arz etmektedir. İşte, Sayın Cumhurbaşkanımız görevi süresince yoğun bir çalışma 
temposuyla yurt içinde ve yurt dışında milletimizin vakarına uygun, özlenen, arzu edilen ve beklenen bir şekilde 
temaslarını başarıyla sürdürmektedir. Sayın Cumhurbaşkanımız bu yoğun temaslarıyla ülkemizin itibarını yükseltmiştir. 
Bununla birlikte kişisel temaslarının yanında, iş adamlarıyla, öğretim üyeleriyle, sanatçılarla, STK’larla birlikte 
gerçekleştirdikleri yurt dışı ziyaretlerinde ekonomimizin gelişmesine katkı sağlayacak sonuçlar da elde etmişlerdir.  

Sayın Cumhurbaşkanımız dünyada ve bölgemizde yaşanan gelişmelere kayıtsız kalmamış, dinamik, dikkatli 
ve girişimci bir perspektifle hareket etmiş, milletimizin moralini yükseltmiştir. Yurt içinde milletimizle iyi ve acılı günle rde 
beraber olmuş, yanlarında yer almış, Çankaya Köşkü’nü cumhura ve toplumun tüm kesimlerinin temsilcilerine açmıştır. 
Birleştirici, bütünleştirici, kaynaştırıcı ve kucaklayıcı özellikleriyle de milletimizin engin sevgisine mazhar olmuştur. Bu 
dönemde Sayın Cumhurbaşkanımız gayret ve destekleriyle komşu devletlerle sorunları değil çözüm yollarını konuşan 
“Yurtta sulh cihanda sulh” ilkesini bayraklaştıran bir modern Türkiye imajını oluşturmuşlardır. Bu süreçte ülkemizin 
saygınlığı artmış, istikrar ve itibar kazanmıştır. Bu dönemde aktif, şahsiyetli diplomatik temaslarla küresel aktörlerle 
sağlıklı diyaloglar ve çok yönlü dış politika çalışmaları sürdürülmüştür.  

Sayın Cumhurbaşkanımız başarılı iç ve dış faaliyetlerinin yanında kültür, sanat ve toplumsal çalışmalara da  
ilgi duymuş ve desteklemişlerdir. Birçok sosyal sorumluluk projesini himayelerine aldıklarını büyük bir memnuniyetle 
görüyoruz. Bunlardan UNESCO’nun koruma çalışmaları kapsamındaki  Dünya Kültür Mirası Listesi’nde yer alan Divriği 
Ulu Camii ve Darüşşifası’nın korunmasına yönelik proje ile Cumhurbaşkanlığı Uluslararası İstanbul Yelken Yarışları 
2010, Doğu Anadolu Bölgemizde Ahlat, Adilcevaz, Tatvan, Malazgirt ve Erciş ilçelerini kapsayan kültürel mirasın 
korunup geliştirilmesi temelinde sosyokültürel ve fiziksel gelişmeleri sağlayacak Kuzey Van Gölü Selçuklu Bölgesi 
Kültürel Projesi, yine Cumhurbaşkanlığı Uluslararası Bisiklet Turu, ki bu Türkiye'nin en prestijli yarışlarından bir 
tanesidir, bir başka proje cumhuriyetimizin 100’üncü yılı olan 2023’te Türkiye'nin olması gereken yer ve hedeflerle ilgili 
kamu üst düzey bürokrasisine, STK’lara ve kamuoyuna yönelik çok boyutlu stratejik özel bir eğitim ve etkileşim projesi 
olan Türkiye'nin Stratejik Vizyonu 2023, yine Anadolu Selçuklu Uygarlığı ve Büyük Selçuklu Mirası Projesi, 
Cumhurbaşkanlığı Kültür ve Sanat Büyük Ödülleri, TÜBİTAK Ödülleri, Mimar Sinan’ı Anma Faaliyetleri, Türkiye Florası 
Projesi, Türkiye Okuyor Projesi gibi Sayın Cumhurbaşkanımızın himayelerinde yürütülen projelerdir.  

Bu sosyal projelerin hayata geçirilmesinde ve doğrudan himayelerine alan Sayın Cumhurbaşkanımıza, 
Saygıdeğer Hanımefendi’ye ve büyük emeklerinin olduğunu bildiğim Cumhurbaşkanlığımızın Genel Sekreterine 
teşekkür ediyor, şükranlarımı sunuyorum. 

Bugün görüşmekte olduğumuz Türkiye Büyük Millet Meclisimizin, Sayıştayımızın ve Cumhurbaşkanlığının 
2011 yılı bütçelerinin hayırlı olmasını diliyor, hepinize saygılar sunuyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Altun.  
Sayın Aslonoğlu, buyurun efendim.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkan, çok değerli milletvekillerim, Sayın Meclis Başkan 

Vekilim, Sayın Cumhurbaşkanı Genel Sekreterim, Sayın Meclis Genel Sekreterim, Sayın Sayıştay Başkanım, değerli 
bürokratlar, değerli basın; hepinize saygılar sunarım.  

Sayın Başkanım, Meclis Başkanım, siz milletvekillerini ayırt ediyorsunuz -şahsınıza söylemiyorum- ve bizi 
çalışanlarımızın yanında küçük düşürüyorsunuz. Çok becerikli milletvekilleri var. Yanında çalışan bir adamı hemen jet 
hızıyla bir il genel meclisine, özel idareye veya bir belediyeye atıyor burada çalışmasına rağmen, tak diye buraya 
kadrolu geliyor.  
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Sayın Başkanım, bizi küçük düşürmeye hakkınız yoktur. Siz, bu Meclisin 550 milletvekili varsa 550 

milletvekilini özlük haklarıyla ilgili eş değer görmelisiniz ama maalesef Meclis Başkanlığı bizi küçük düşürüyor. Benim 
sekreterim yirmi yıllık, “Sen beceriksizsin.” diyor. Buna hakkınız yoktur. Bugüne kadar açıktan atamayla bir yerlere 
atanan ve hiç gitmediği hâlde -iddia ediyorum- burada çalışıp o kendi milletvekilinin yanında, daha sonra pat diye buraya 
gelenler veya pat diye belli bakanlıklara giden kaç tane insan vardır? 

Sayın Başkanım, bizi küçük düşürmeye Meclis Başkanının hakkı yoktur. Burada çalışan insanlar yirmi yıldır 
çalışıyorsa, -bunlar da sizin çocuklarınız, bunların öbürlerinden farkı yoktur- yirmi yıldır emek veriyorsa, yirmi yıldır görev 
yapıyorsa burada bunlara sahip çıkmak sizin hakkınız. Biri eğer Mecliste -bir kanun dağıtan yer, kanun yapan yer- 
kanunsuzluk yapıyorsa burada kanun arayamam Sayın Başkanım ve maalesef yirmi yıl çalışmasına rağmen, hâlâ daha 
burada duracak, bir yıllık bir adam gelecek, pat diye yukarıdan gelecek. Kim olursa olsun Sayın Başkanım, bu 
haksızlığa, bu kanunsuzluğa meydan verdiğiniz için ben kim bunu yapıyorsa kınıyorum. Bugün burada sorun vardır. 
Tüm personel sizin personelinizdir Sayın Başkanım, hepsi sizin evladınızdır, ayrım yapmanızı hazmedemiyorum. 
Filanca sizin sekreteriniz olabilir. Hasbelkader ben -arkadaşlarım buraya geldiklerinde ne sekreterler ne danışmanlar 
baktı, buldular- bilmem, ben geldim burada buldum, ne tanırdım ne bilirdim ama insanlar arasında ayrım yapmanızı 
hazmedemiyorum Sayın Başkanım. Meclis Başkanlığı bu konuda büyük haksızlık yapıyor, insanların onuruyla oynuyor, 
o çocukların onuruyla oynuyor. O çocukların onuruyla oynamaya kimsenin hakkı yok Sayın Başkanım. Yirmi yıl emek 
vereceksin, on sekiz yıl emek vereceksin.  

Sayın Başkanım, lütfen burada objektif bir kriter getirin ya en çok kim çalışmışsa oradan başlayın… Bir şekilde 
bu insanların günahını almayın Sayın Başkanım. Büyük haksızlık yapıyorsunuz. Ben size istiyorsanız kimlerin iki 
dönemdir haksız bir şekilde bir yerlere gönderilip bir yerlerden getirildiğinin listesini vereyim Sayın Başkanım. Ben bunu 
sizden istiyorum ama istiyorsanız ben size vereyim. Lütfen burada hiç kimse “Biz bilmiyoruz, biz etmiyoruz…” Sayın 
Başkanım, herkes her şeyi biliyor. Yapanlar da belli.  

Sayın Başkanım, haksızlık yapmayın. Lütfen burada çalışan insanların emeğine saygı gösterin. Namusuyla, 
şerefiyle çalışmışsa yirmi yıldır, daha önce sizin sekreterliğinizi yapmış, sizin danışmanlığınızı yapmış  bu insanların 
hakkını hukukunu korumak Meclis Başkanının görevidir. Kanun dağıtan bir yer, kanun yapan bir yer eğer kanunsuzluk 
yapıyorsa ben o zaman bu Meclisin samimiyetinden, bu Meclisin Türkiye’deki insanlara objektif davranışından şüphe 
ederim Sayın Başkanım. Bu konuda şüphem vardır. Şüphem değil bu konuda büyük bir kanunsuzluk yapmaktadır 
Meclis. Böyle bir şey olmaz. Eğer objektif bir kriter varsa, burada çalışma kriterleri belliyse, bilmem birileriyle çalışan 
insanları bir yerlere gönderip getirmek en büyük kanunsuzluktur Sayın Başkanım.  

Onun için, Meclis çalışanlarına sahip çıkmak Meclis Başkanlığının görevidir. Lütfen, emeğe saygı 
duyuyorsanız, namuslu, şerefli ve dürüstçe bugüne kadar hiçbir şekilde yeltenmeyen, farklı bir şeye, yola yeltenmeyen 
insanlara saygı duyun Sayın Başkanım.  

Bu insanlar bir şekilde olduğu kurumda her türlü hakkını kaybetmiş, olduğu kurumda beraber çalıştığı insanlar 
müdür olmuş, şef olmuş, bilmem ne olmuş. Bu insanların bu saatten sonra kurumlarında başka bir yere gelmelerine 
olanak yok arkadaşlar, ama eğer bir hak varsa, hukuk varsa… Burada bunların çoğunu Meclis Başkanlığı sınav yapmış. 
Örneğin 1992 yılında Türkiye Büyük Millet Meclisi bir sınav yapmış, ama o sınavdan sonra bazı kişileri atamış, bazı 
kişileri atamamış. Niye sınav yaptınız o zaman?  

Sayın Başkanım, personel konusunda hakikaten… Hele şu paraşütle gelenler, en çok insan ona üzülüyor ve 
kadrolu geliyor veya hiçbir devlet memuru olmamasına rağmen, altını çiziyorum, ne bir KPSS sınavına girmiş ne bilmem 
hiçbir devlet memuru olmamasına rağmen bir yerlere gönderiliyor, bir yerlerden, bir belediyeden, bir özel idareden, bir 
yerlerden tekrar geliyor, buradan da yatay geçişle bakanlıklara gidiyor. Oldu devlet memuru. 

Sayın Başkan, hakikaten üzülüyorum, hakikaten adalet dağıtan, kanun yapan bir makam böyle bir 
uygulamaya alet olduğu için de ben bir Meclis üyesi olarak da hicap duyuyorum, bu kadar da bilerek konuşuyorum 
kelimelerimi.  

Sayın Başkan, bir telefon yapıldı. Lütfen, bu telefonları kaldırın, atın. Şahsen benim telefonumu değiştirmeyin. 
Yani burada herkes var, tüm arkadaşlarım burada açık seçik konuşsun. Yaklaşık bir yılı geçti, eğer bu telefonlar 
kullanılabilirse… Bir telefonun veya bir aletin kullanılabilir olması lazım. Lütfen, benim telefonumu alın, lütfen, rica 
ediyorum, ben o eski telefonla idare ediyorum, eski telefonla daha mutluydum. Yani çok böyle bilmem, siz demin 
bahsettiniz, Meclisin her türlü elektronik donanımlarla bilmem ne deyince, kulaklarıma inanamadım. Dedim herhâlde 
Sayın Başkan yanlış mı bilgi veriyor? Bu telefonlara, lütfen, arkadaşlar, sadece ben konuşmuyorum, eğer 
memnunsanız, hayır arkadaş, sen yanlış konuşuyorsun deyin.  

Meclis telefon konusunda, maalesef… Ben (X) firma, (Y) firma, (Z) firma, ben bunlara girmem, ama 
kullanılabilir telefon konusunda çok kötü bir sınav vermiştir. Bu benim telefonumu lütfen alır mısınız oradan, o telefon 
hiçbir verim vermiyor, bir şekilde dönem dönem gidiyor, dönem dönem geliyor, niçin gittiği belli değil , “Tekrar şifre gir.” 
diyor. Lütfen, benim telefonumu, rica ediyorum Meclis idaresinden, alın, ben eski telefonumla çalışmak istiyorum. Öbür 
arkadaşlarım da eğer bu konuda yanlışım varsa söylesinler.  

Şimdi, emekli milletvekilleri sizin milletvekilleriniz Sayın Başkanım. Yani şu anda milletvekili olmayan, bak, 
tekrar altını çiziyorum, özellikle milletvekili olmayan, içimizde emekliler de var, ama hayır ben bunu kastetmiyorum, 
emekli olan, şu anda milletvekili olmayan milletvekillerinin her türlü sorunlarıyla ilgilenecek tek makam sizsiniz, ama ben 
bu konuda Meclis Başkanlığının -ben iki dönemdir buradayım- yani herkesin bir derdi sorunu vardır, çözüm bekleyen 
sorunları vardır, ama Meclis Başkanlığının bu konuda… Hepimiz emekli olacağız, hepimiz bir gün bu masalarda 
olmayacağız ama, bize sahip çıkacak, emekli milletvekillerimize sahip çıkacak, onların sosyal sorunlarına göğüs 
gerecek Meclis Başkanlığıdır. Onların sahibi sizsiniz Sayın Başkanım, ama maalesef bu konuda emekli 
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milletvekillerimizin çok büyük sorunları var ve Meclis Başkanlığının da bu konuda çok duyarlı olmadığı yönünde hepimiz, 
herkes her şeyi söylüyor, ben bir kez daha dikkatlerinize sunuyorum.  

Ben servis konusundan artık bahsetmeyeceğim, çünkü geçen dönem de aynı konu geçti, aynı konuyu 
söyledim, hakikaten onu bir kez daha gözden geçirmenizi rica ediyorum.  

Sayın Başkanım, Sayıştay konusunda, nasılsa aşağıda görüşülüyor, orada her türlü görüşümü söylüyorum, 
söyleyeceğim, burada çok… Fakat Sayıştay için söylemiyorum, bir rapor, iyi bir rapor işlem gören rapordur. İyi bir rapor 
sonucuna yönelik işlem yapılan rapordur. Yoksa bir raporun olması hiçbir özellik taşımaz benim için. Ben hasbelkader 
banka müfettişliği yaptım, eğer raporumda yazdığım olaylar bir şekilde çözüm… Yani illaki kötü bir şey demiyorum… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Biraz istirham ediyorum.  
Raporumda yazdığım şeyler illa kötü şeyler değil, herkes kötü şeyi aklına getirmesin, önlem alınacak işler de 

vardır, ama ben Meclis Başkanlığının Sayıştay raporları konusunda yeterli önlem almadığını, aynen bunu söylüyorum, 
bir şekilde rapor sonuçlarının değerlendirilmesinden sonra işlem yönünde, eylem yönünde, bir şekilde çok büyük işlem 
yapılmadığı yönünde kuşkum sonuna kadar vardır, iki dönemdir bunu görüyorum, yazılıyor, burada bekliyor galiba, bunu 
açık söylüyorum.  

İki, yine Sayıştay konusunda şunu söyleyeceğim: Sayın Başkan, burada biz günlerce Sayıştay Kanunu yaptık 
tüm arkadaşlarla, tüm bürokratlar, Sayıştaydan tüm arkadaşlarım da vardı, burada günlerce, bir alt komisyon, bir üst 
komisyon günlerce ve sonuçta anlaşalım anlaşmayalım, bazı ortak konularda mutabık kalınarak kanun aşağı sevk 
edildi.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Sayın Başkanım, bitiriyorum.  
BAŞKAN – Buyurun.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Şimdi, örneğin bu performans değerlendirmesi konusunda, yani 

buradaki komisyondan, alt komisyondan bir şekilde geçen bir kanunun, aşağıda en önemli maddesi olan 4’üncü 
maddede 5 milletvekilimizin hemen bir önerge vererek değiştirmesini hazmedemiyorum.  

Burada Sayıştay Başkanı olarak sizin, bunun Sayıştay denetimine zarar verip vermediğini, bu önergeden 
sonra, yani bir şekilde sorun olup olmayacağı yönünde bizi bilgilendirmeniz gerekiyordu, ama maalesef suskun kaldınız, 
çünkü önemli bir konuydu ve hepimizi aydınlatırsanız, belki biz de buna demek ki bir önemi yokmuş, bu işi yapan 
arkadaşlarım.  

Son bir kelime de asker hepimizin askeri. Asker bu ülkemizin gururu, hepimizin askeri. Ülkemizi koruyan, 
kollayan, ama askere laf atarak, asker üzerinden siyaset yapmayı siz yapıyorsunuz. Acaba Sayın Başbakan belli 
görevlerini kendi genel başkan yardımcılarına mı devretti acaba?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Acaba askerle olan ilişkileri Sayın Ömer Çelik Bey mi yürütüyor 

Başbakan adına? Böyle bir görev mi dağıttı?  
Bir kere askerin hazarda ve seferde, yani barışta ve savaşta görevleri vardır. Sayın Ömer Çelik, lütfen, böyle 

bir, hakikaten Sayın Başbakan size devrettiyse, ama, lütfen, o zaman askerliği bir öğrenin, hazarda ve savaşta askerin 
görevlerini bir öğrenin, böyle bilmem, işte, bu emre itaatsizliktir… Önce sen, Türk askerimizin, hepimizin gururu 
askerimizin onuruyla oynamak, “Emre itaat etmemek” diye bir sözü sarf ederken, o zaman, belli emirlere sen itaat 
etmesini öğren. Bu ülkenin askerine emre itaat etmemek diye hiç kimsenin cüreti değildir, hiç kimsenin haddi değildir.  

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim.  
Sayın Öztrak, buyurun efendim.  
FAİK ÖZTRAK (Tekirdağ) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
Sayın Meclis Başkan Vekilimiz, Sayın Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterimiz, Sayın Sayıştay Başkanımız, 

değerli bürokratlar, değerli basın mensupları; konuşmama başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Şimdi, bu üç tane bütçeyi görüşüyoruz, Cumhurbaşkanlığı, Meclis ve Sayıştay Başkanlığı, isterseniz önce 

Sayıştay Başkanlığı bütçesini görüştüğümüz için bir konunun altını çizerek başlamak istiyorum.  
Sayıştay Başkanlığımızın bu yıla ilişkin kesin hesap raporunda, 2009 yılında 9 milyar lirayı bulan bütçede bir 

ödenek aşımından bahsedilmektedir. Yine bu 9 milyarın otomatik ödenek almaması gereken kısmının da 1 milyar 181 
milyon olduğu üzerinde durulmaktadır.  

Sayın Başkanım, yıllar itibarıyla baktığımızda, bu ödenek aşımlarının artık son üç dört yıldır bir alışkanlık 
hâline geldiğini görüyoruz. Tabii, bu da özellikle Meclisin iradesinin, uygulamada hükûmetlerin Meclisin iradesinin üstüne 
çıkması anlamına geliyor ki bu son derece rahatsız edici.  

Yine bugün burada konuşacağımız ve konuştuğumuz iki kuruluş da bu ödenek aşımları bakımından Sayıştay 
listesinde en yüksek aşımı yapan kuruluşlar kategorisinde, Başbakanlık 4’üncü sırada, Cumhurbaşkanlığı da 5’inci 
sırada yer alıyor.  

Tabii ki makamın en uygun şekilde temsil edilmesi önemlidir, ama böylesine yüksek ödenek aşımları o 
makamdaki yetkililerin bütçe hazırlama konusunda sıkıntıları olduğunu ortaya koymaktadır. Yani bu ödenek aşımları, yıl 
içinde ne kadar harcama yapılacağı şu veya bu şekilde bilinmesi gerekir. Siz yüzde 35’lik, 40’lık ödenek aşımlarıyla 
seneyi tamamlıyorsanız bu çok rahatsız edicidir, ciddiye alınmadığını gösterir bütçe hazırlama sürecinin?  
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Şimdi bir başka konu yine Cumhurbaşkanlığımızla ilgili olarak, bu gelen bütçe tekliflerine bakıyorum ve burada 

2010, 2011, 2012 yılları yer alıyor. Her nedense bazı kuruluşlarımız, örneğin Meclisimiz Ağustos sonu harcamayı 
veriyor, yıl sonu harcama tahminini de veriyor, ama bazı kuruluşlarımız yıl sonu harcama tahminlerini vermiyor, yani bu 
yıl sonu harcama tahminlerini alamadığımız zaman, bizim 2011 ödeneklerini yeterince analiz etme imkânımız, irdeleme 
imkânımız ve bu komisyon sürecine gerekli teknik katkıda bulunmamız güçleşiyor.  

Şimdi, burada, Cumhurbaşkanlığı bütçesiyle ilgili olarak, bu mal ve hizmet alım giderlerinin başlangıç ödeneği 
15.994, bütçe teklifi 39.400 bu yıl için, 2011 için. Sayın Genel Sekreter bunun Dışişlerinden gelen ödeneklerinden, yani 
bu Cumhurbaşkanlığı dış seyahat, yanılmıyorsam, ödeneklerin bu tarafa aktarılması nedeniyle olduğunu söyledi, ama 
burada şunu da vermesi lazım. Yani geçen yıl Dışişleri Bakanlığı bünyesindeyken bu harcamalar ne kadardı ki biz de 
rahat karşılaştıralım, o konuyla ilgili görüşlerimizi söyleyelim.  

Diğer taraftan sermaye giderleri. Ben hatırlıyorum, Cumhurbaşkanlığı bütçesini burada görüşmeye 
başladığımızda, yine Sayın Genel Sekreter buradaydı ve Cumhurbaşkanlığının ilk bütçesinde yüksek bir yatırım ödeneği 
alındı, bunun iki üç yıla yayılacağı söylendi, 23, 23 giderken yatırım ödenekleri, birdenbire 2011 yılında yeniden 40 
milyara çıkmış, yani 40 bin şeye çıkmış. Bence bu artışlar gerçekten çok yüksek ve 2010, 2011 normal bütçedeki 
artışlara dönüp baktığımız zaman son derece sınırlı artışlar varken, Cumhurbaşkanlığının ödeneklerindeki artış yüzde 
60. Dolayısıyla, bu konunun burada biraz daha irdelenmesi, öyle sanıyorum ki bu toplantıların teknik özelliği bakımından 
burada bulunan üyelerin de bu konuyu daha iyi anlamalarına neden olacaktır.  

Bir diğer konu, Meclisimizle ilgili hesaplarda bir şey dikkatimi çekti. Şimdi, 2010 yılında başlangıç ödeneği 
olarak tedavi ve cenaze giderleri 23 milyar 939 milyon, 2009 yılında da 23 milyar 400 milyon. Bu sene ne oldu da bu 8 
milyar 941 milyona düştü? Bu konuda da, yani bu tedavi ve cenaze giderleri nasıl bu kadar düştü, bu konuda da bir bilgi 
alabilirsek. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Kimse ölmeyecek! 
FAİK ÖZTRAK (Devamla) – Ya ölmeyecek ya hastalanmayacak, yani Meclisin sıhhi şartları düzeldiği için. 
OSMAN KAPTAN (Antalya) – İman kuvveti arttığı için.  
FAİK ÖZTRAK (Devamla) – Yani harcama kalemleri arasında muhtemelen bir kayma vardır, onu 

öğrenebilirsek daha rahat bir karşılaştırma yapabiliriz çünkü içinden çıkmak biraz zor. Yani bakıyorum, 73 milyar 900 
milyon mal ve hizmet alım giderleri 2010 yılında, 68’e düşüyor ve bu düşmenin önemli bir kısmı da tedavi ve cenaze 
giderlerindeki düşmeden kaynaklanıyor. Buradaki ödenek acaba personel giderleri içine mi gitti? O konuda bir bilgi 
almak isterim.  

Sayın Başkan Vekilimiz bu inşaatla ilgili bir açıklama yaptı, dedi ki: “Bu yıl başlayacağız, ihalesi yapılacak, 
2011 yılı, ondan sonra da ancak 2012 yılında hizmete girecek.” Bunlar  son derece uzun süreler Sayın Başkan. Yani 
Meclisin yaptırdığı bir inşaatta bu kadar uzun sürelerin olmasını anlamak son derece güç. Yani, artık kış şartlarında da 
inşaat yapılabiliyor, her zaman inşaatı sürdürebilmek mümkün. Bence bunun çok kısa süre içinde de bitirilmesi mümkün,  
çünkü gerçekten baktığımız zaman, şu anda milletvekillerimizin… Yani ağırlama, temsil bakımından her makamın önemi 
vardır, Cumhurbaşkanlığının önemi vardır, Meclis Başkanlığının önemi vardır, Başbakanlığın önemi vardır, ama 
milletvekillerinin de büyük önemi vardır, onlar milletin vekilidir, yani gelen misafirlerini odalarında ağırlayacak yerleri yok.  

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Misafirlerin ayakta duracak yerleri yok.  
FAİK ÖZTRAK (Devamla) – Misafirin ayakta duracak yeri de yok.  
Yani çalışma şartları son derece kötü. Bir havalandırma sistemi dahi yok, soğutması yok. Dolayısıyla, ben 

dünyanın birçok parlamentosunu gördüm, dünyanın hiçbir parlamentosunda milletvekilleri bu şartlar altında 
çalışmıyorlar. O nedenle, bu binanın bir an önce bitirilmesi konusunda gayret sarf edilirse bu da milletvekillerinin 
özellikle çalışma şartlarını önemli ölçüde düzeltecektir ve performanslarını da yükseltecektir.   

Performans derken, burada değinildi. Bakın, şunu söyleyeyim, Sayıştay Yasası’na da kısmen değinmek 
istiyorum: Bu performans denetimi meselesi son derece mühimdir, uluslararası denetim standartlarına da geçmiştir. 
Dolayısıyla, burada sadece başta verilen hedeflere ne kadar uyuldu uyulmadı şeklinde göstermelik yapılacak olan bir 
denetim performans denetimi değildir, bunun mutlaka niteliksel birtakım unsurları da taşıması gerekir ve bu performans 
denetiminin devlet hizmetinde kaliteyi yükseltmek bakımından, verimliliği, etkinliği artırmak bakımından çok büyük önemi 
vardır kurumların kendisine çeki düzen verebilmesinin sağlanması bakımından. Bu konuda da aşağıda görüşülen 
Sayıştay Yasası’nda ne yapılacaksa yapılmalı ve bu performans denetiminden kamu kurumları kaçırılmamalıdır. 
Mutlaka bu performans denetiminin anlamına uygun, içeriğine uygun olarak, uluslararası denetim standartlarına uygun 
olarak getirilmesinde yarar görüyorum.  

Saygılar sunuyorum Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Teşekkür ederiz.  
Sayın Kalaycı, buyurun.  
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Teşekkürler Sayın Başkan.  
Sayın Başkan, sayın komisyon üyeleri, Türkiye Büyük Millet Meclisinin Değerli Başkan Vekili, Sayıştay 

Başkanı, Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreteri, kıymetli bürokratlar, kıymetli basın mensupları; öncelikle hepinizi 
saygılarımla selamlıyorum.  

Değerli arkadaşlarım, ben Sayıştayla ilgili konuşacağım. Çok önemli gördüğüm için, burada da bu performans 
denetimiyle ilgili konuyu enine boyuna gündeme getireceğim.  

Değerli Başkanımızın sunumunda birinci sayfada bir paragraf var, önce onu okuyup değerlendirmeme 
geçeceğim. 
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“Sayıştay, kamu mali yönetiminin halkımızın refah ve mutluluğuna daha fazla hizmet edecek şekilde 

uygulanmasına ve geliştirilmesine katkıda bulunmayı amaçlamaktadır. Bu amaçlar doğrultusunda Sayıştay, kamu mali 
sistemimizin temelini oluşturan ‘saydamlık’, ‘hesap verme sorumluluğu’, ‘kamu kaynaklarının etkin ve verimli bir şekilde 
kullanımı’ gibi temel ilkelerin hayata geçirilmesini hedeflemektedir.” diyor.  

Plan ve Bütçe Komisyonunda kabul ettiğimiz kanun teklifinde bu hedefe uygun tanım kanun teklifinde yer 
almış iken, şu anda Genel Kurulda görüşülen kanun teklifinde bu tanım değiştirilmiştir.  

Değerli arkadaşlarım, AKP zihniyeti denetimden o kadar çok korkmaktadır ki, Sayıştaya güvensizlik içeren, 
Sayıştayın yapacağı denetimden ziyade yapamayacağı hususları belirten hükümlere hâlen Genel Kurulda görüşülmekte 
olan kanun teklifinde yer verilmiştir.  

Kanun teklifinin 7’inci maddesinde “Performans denetimleri mali ve hukuki sorumluluk doğurmaz.” 35’inci 
maddesinde de “Sayıştay tarafından yerindelik denetimi yapılamaz, idarenin takdir yetkisini sınırlayacak ve ortadan 
kaldıracak karar alınamaz.” hükümlerine yer verilmesine karşın, Genel Kurulda AKP milletvekilleri tarafından verilen bir 
önergeyle performans denetimine ilişkin tanımda da değişiklik yapılmıştır. Bu değişiklikle performans denetiminin 
tanımında yer alan “Kamu kaynaklarının etkin, ekonomik ve verimli olarak kullanılıp kullanılmadığının incelenmesi.” 
ibareleri çıkarılmıştır. Performans denetimi idarelerce belirlenen hedef ve göstergelerle ilgili olarak faaliyet sonuçlarının  
ölçülmesiyle sınırlı tutulmuştur.  

Aslında bu tutum kamu kaynaklarının etkili, ekonomik ve verimli olarak kullanılmadığının da bir itirafı 
niteliğindedir. Hesap verme korkusuyla denetimden kaçış için zemin aranmaktadır. Bunun başka bir izahı 
bulunmamaktadır.  

AKP’nin öngördüğü denetim modeli, kamu idaresi tarafından yapılan performans ölçme işleminin Sayıştay 
tarafından yeniden yapılmasına dayanmaktadır. Bu durumda, Sayıştayın denetim yetki ve alanının kısıtlandığı çok 
açıktır. Performans denetiminin bu şekilde tanımı uluslararası denetim standartlarına ve 5018 sayılı Kanun’a da açık bir 
şekilde aykırıdır. Uluslararası denetim standartları içerisinde kabul edilen Uluslararası Sayıştaylar Organizasyonu 
Performans Denetimi Uygulama Rehberinde performans denetimi “Devlet, hükûmet faaliyetlerinin, programlarının veya 
organizasyonlarının verimliliğinin ve etkinliğinin ekonomiklik ve iyileştirmelere yol açma amacı gözetilerek bağımsız bir 
şekilde incelenmesidir.” şeklinde tanımlanmaktadır.  

Yine 2003 yılında çıkarılan 5018 sayılı Kanun, biliyorsunuz, kamu mali yönetimi ve kontrol alanında reform 
niteliğinde bir düzenlemedir. 5018 sayılı Kanun’un temel amacı kamu kaynaklarının etkili, ekonomik ve verimli bir şekilde 
elde edilmesi ve kullanılması, hesap  verebilirliğin ve mali saydamlığın sağlanması olarak belirlenmiştir.  

5018 sayılı Kanun’da kamu kaynaklarının verimli, etkin ve tutumlu kullanılmamasından, bakanların Türkiye 
Büyük Millet Meclisine ve Başbakana, üst yöneticilerin bakana karşı sorumlu olacağı düzenlenmiştir. Kamu 
kaynaklarının verimli, etkin, tutumlu kullanılıp kullanılmadığının da Sayıştayın yapacağı performans denetimleriyle 
belirlenmesi öngörülmüştür.  

Aslında, 1996 yılında Sayıştay Kanunu’na eklenen bir hükümle denetimine tabi kurum ve kuruluşların 
kaynaklarını ne ölçüde verimli, etkin ve tutumlu kullandıklarını inceleme yetkisi Sayıştaya verilmiştir. Sayıştay, 1996 
yılından bu yana performans denetimi çalışmalarını yürütmektedir.  

Dolayısıyla, Sayıştayın on dört yıldır var olan bu yetkisi elinden alınmaktadır. Çağdaş denetim yöntemi olarak 
kabul edilen performans denetimi uygulamadan kaldırılmaktadır. Bu durumda, 5018 sayılı Kamu Mali Yönetimi ve 
Kontrol Kanunu’nun da bir anlamı kalmamaktadır.  

Değerli arkadaşlarım, esasen cumhuriyetimizin kurucusu Atatürk, yüksek öngörüsü ve ileri görüşlülüğüyle 
bugün çağdaş denetim modeli olarak tanımlanan performans denetiminin bir benzerinin KİT’lerde uygulanmasını 
teminen Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulunun kurulmasını sağlamış ve 1938 yılından beri bu kuruluşlar idari, mali, 
hukuki, teknik ve ekonomik yönden denetlenmektedir.  

Bu hususlar AKP anlayışının ne kadar geri bir anlayış olduğunu da ortaya koymaktadır.  
Aslında AKP’nin Sayıştay Kanunu’yla ilgili yedi yıldır yapmadığı düzenlemeyi şimdi giderayak gündeme 

getirmesinin altında yaptıklarının hesabının sorulmasını engellemeye dönük hesapların yattığı ortaya çıkmaktadır.  
Bu düzenlemeyle bir taşla iki kuş vurulmaktadır. Sayıştayın on dört yıldır, Yüksek Denetleme Kurulunun 

yetmiş iki yıldır yaptığı performans denetimi ortadan kaldırılmaktadır. Sayıştay Yüksek Denetleme Kuruluyla birlikte 
yetkisiz ve etkisiz hâle getirilmektedir. AKP, etkin bir denetim sistemi oluşturmak yerine mevcut denetim sistemini iyice 
etkisiz hâle getirmektedir. Bu düzenleme kamu kaynaklarının verimli, etkin ve ekonomik kullanımının denetlenmesini 
engellemektedir.  

Değerli komisyon üyeleri, ben de sizlere çağrıda bulunuyorum. Burada kabul ettiğiniz -ki, uluslararası denetim 
standartlarına uygun, 5018 sayılı Kanun’a uygun olan- performans denetimi tanımının tekrar Sayıştay Kanunu 
Teklifi’nde aynı şekliyle yer alması için sizlerin de çaba sarf etmesini arzu ediyorum.  

Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN  - Teşekkür ederiz Sayın Kalaycı.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Görüşlerinize saygı duyuyoruz  ama biz bir yere gitmiyoruz. Giderayak 

falan…  
BAŞKAN – Sayın Kaptan, buyurun.  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım, değerli basın, değerli bürokratlar; hepimiz biliyoruz ki, Anayasa’mızın 

87’nci maddesi Türkiye Büyük Millet Meclisinin görev ve yetkilerini belirlemektedir. Bu görevler iki noktada 
toplanmaktadır, bir yasama görevi bir de hükûmeti denetleme görevi.  
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Yasama yapma… Biçim olarak o konuda etkimiz milletvekillerinin olabiliyor belki de. Özellikle muhalefet 

milletvekillerinin bir teklifinin yasalaşması söz konusu olmuyor.  
Ben geçen dönem de milletvekiliydim, bir ilçenin eski adı Kale’ydi, Demre olması için bir teklif verdim, o 

konuda iktidar partisi de bir teklif verince ikisi birleştirildi ve öyle o ilçenin adı değişebildi. Yani burada biz milletvek ili 
olarak kanun çıkarırız, kanun yaparız… Haa, vermiyor muyuz? Veriyoruz. Ne yapıyoruz? Muhtarların maaşı artsın 
diyoruz, turizm bölgesinde şöyle destek verilsin, böyle destek verilsin diyoruz ama iktidar partisi milletvekili değilsen hiç  
o konunun üzerinde durulmuyor ama iktidara uygun bir yasa teklifi verirsen o zaman destek belki görülebiliyor.  

 Sayın arkadaşlarım, bu Hükûmetin iktidar partisinin teklifi veyahut Hükûmetin tasarısı konusundaki 
hassasiyetini zaten biliyoruz. Hükûmet ne derse o oluyor. Aslında Hükûmet ne derse değil de şöyle desek daha doğru  
olur: Başbakan ne derse o oluyor. Arkadaşların hiçbirinin inkâr edeceğini de sanmam. Yani, hangi kanunun öne 
alınacağı, hangi kanunun daha sonra görüşüleceği konusunda Başbakanın kesin direktifi… Arkadaşlarımız samimi 
olarak belki de -doğrusunu söyleyeyim- aşağıda diyorlar ki: “Vallahi kardeşim şimdi tatile matile gitmeden önce 
Başbakandan ne talimat gelirse ona bakılacak, belki çıkacak daha yasalar vardır, on-on beş gün daha da uzayabilir.” 
falan diye iktidar partisindeki arkadaşlarla bunları konuşuyoruz.  

Peki, ne oluyor bundan sonra? Sayın Tayyip Erdoğan’ın hiç haberi olmadan Mecliste hiçbir şey olmuyor. Peki, 
Mecliste kuvvetler ayrılığı vardı.  

Sayın Tayyip Erdoğan Başbakan olmadan önce, partinin Genel Başkanı iken partinin ilk grup toplantısında 
bakın ne diyor: “Milletvekilleri el kaldırma makineleri değildir. Milletvekillerinin otomatik olarak “Evet” ve “Hayır” dediği bir 
Meclis olmayacak AK PARTİ iktidarında.”  

Peki, sayın arkadaşlar, şimdi AK PARTİ iktidarda değil mi? İktidardaysa niye el kaldırma indirme makinesi 
olarak milletvekilleri yine görev yapıyor?  

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – O kısım gerçekleşmemiş.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – “Değiştim.” demişti ya hani Başbakan.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Osman Bey size göre öyle, bize göre öyle değil. Siz fikirlerinizi söyleyin.  
HASAN MACİT (İstanbul) – İnanarak mı söylüyorsun? İçinden gelerek mi söylüyorsun? 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Size Başbakan “On gün gelmeyin.” dese on gün yerinizden  bile kalkmazsınız, 

burada bitersiniz ya. (AK PARTİ sıralarından gürültüler) 
Sayın arkadaşlar, bakın, bu olay ciddi bir olaydır. Siz görevinizi yapmıyorsunuz.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Biz görevimizi yapıyoruz.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Ne yapıyorsunuz? Emir kulusunuz hepiniz. (AK PARTİ sıralarından “Çok ayıp” 

sesi, gürültüler) 
Evet… Evet… 
Ben devam edeyim o zaman, ayıbı yok, devam edeyim.  
BAŞKAN – Arkadaşlar, lütfen…  
Arkadaşlar, müdahale etmeyelim.  
OSMAN DEMİR (Tokat) – Güzel üslupla konuşsun Sayın Başkan.  
BAŞKAN - Siz görüşlerinizi söyleyin lütfen kimseye şey yapmadan.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Peki, Başbakan olduktan sonra, Sayın Başbakan bakın o zaman ne diyor: 

Arkadaşlar, ben demiyorum Başbakan diyor.  
BAŞKAN – Tamam ama…  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – İktidarda… 
BAŞKAN – Evet, açıklamanızı… 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Diyor ki şey olduktan sonra, Tayyip Bey Başbakan olunca ne diyor: “Bizim sevk 

ettiğimiz kanunları birtakım önergelerle değiştirmeye çalışıyorsunuz. Biz bunları okuyarak hazırlamıyor muyuz?” diyor. 
Yani onun noktasına, virgülüne dahi dokunma diyor.  

Arkadaşlar, uzatmadan şunu söylemek istiyorum: Bu, yasama organına yürütmenin müdahalesi oluyor, 
yürütmenin müdahalesi arasındadır. 1982 Anayasası’ndan sonra yürütme daha güçlendirilmiştir. Ama son referandumla, 
artık, yargı da yürütmenin bir bakıma etkisi altına girmiştir. Geçen sene hepimizin gözü önünde Sayın Başbakan Sayın 
Meclis Başkanına “Bunları sen mi susturacaksın, ben mi susturayım” demedi mi? Dedi. Bu müdahale değil midir? 
Müdahaledir.  

Sayın arkadaşlarım, artık ülkemizde kuvvetler ayrılığı kuvvetler birliğine dönüşmüştür. Bunun lâmı cimi yoktur. 
Son referandumla yargı bağımsızlığı da tamamen bitmiştir. Hukukun üstünlüğü konusunda Sayın Başbakan “Üstünlerin 
hukukunu hukukun üstünlüğüne dönüştüreceğiz.” derken, hukukun üstünlüğü iktidarın üstünlüğüne dönüştürülmüştür 
diyebiliriz.  

Şimdi, HSYK… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Anayasa değişikliklerinde niye oylamalara katılmadınız? 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Efendim? 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Anayasa değişikliklerinde niye oylamalara katılmadınız? 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Çocuk mu avutuyorsunuz? Oylamaya katılsak yetiyor muydu oyumuz? 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır, niye katılmadınız? 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Şeklen size destek vermiyoruz, sizin yaptığınız yanlışlara da onun için.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır, niye katılmadınız? 
BAŞKAN – Tamamlayın siz, buyurun.  
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OSMAN KAPTAN (Devamla) – Sayın arkadaşlar, HSYK artık ne olmuş biliyor musunuz? Ben size söyleyeyim, 

baş harfleri. HSYK: H; Hükûmete, S; sadık, Y; yargıçlar, K da kurulu. Hükûmete Sadık Yargıçlar Kurulu hâline 
dönüşmüştür HSYK. Artık bunu böyle görmemiz lazım.  

23 Nisan 2010’da Sayın Başbakan koltuğuna oturttuğu çocuğa, öğrenciye “İster asarsın, ister kesersin.” 
diyordu. Sevgili arkadaşlar, demek ki, yani Başbakan orada espri yapıyor zannediyordum ben hakikaten durum o 
noktaya doğru gidiyor gibi geliyor.  

Tarafsız görev yapan efendim Cumhurbaşkanımızla, tarafsız görev yapan, iktidarı zamanında bazı zamanlar 
frenleyen, bazı zaman gaza basan değil de sanki Kayserililiği daha  öne çıkan, sanki daha AKP’li, AK PARTİ’liliği öne 
çıkan, son yaptığı atamalarla gerek Anayasa Mahkemesine yaptığı atamalarla tarafsız olmadığı ortaya çıkmaktadır.  

Şimdi, Sayın Meclis Başkan Vekili araştırma önergesi konusunda bu İç Tüzük konusunu söyledi. Hakikaten bu 
İç Tüzük konusu önemlidir. Ben önemli görüyorum. İç Tüzük değiştirilmelidir sevgili arkadaşlarım. 

Şimdi, 758 araştırma önergesi bekleniyorsa, bu araştırma önergesi, soru önergeleri önemli ama araştırma 
önergeleri daha da önemli. Bu araştırma önergelerinden geçen dönemde narenciye ve sebze ve meyvenin sorunları 
konusunda bir Araştırma Komisyonu kuruldu ve ben de onda Başkan Vekili idim. Bütün Anadolu’yu… Toplandık, rapor 
hazırlandı ve her partiden üye vardı. Hazırlanan raporu Mecliste okuduk, okundu ve ondan sonra rafa kaldırıldı. İlgili 
Tarım Bakanına verip de Tarım Bakanına her üç ayda bir “Sen ne yaptın kardeşim? Bu konuda bir tedbir aldın mı 
almadın mı?” diye bir Meclisin denetim yetkisi olması lazım. Ama İç Tüzük’te böyle bir şey olmadığı için araştırma 
komisyonu görevini yapıyor, oraya koyuyor. Ondan sonra ilgili bakan uyguluyor mu uygulamıyor mu onu bilemiyoruz.  

Sayın arkadaşlarım, son olarak şunu söylemek istiyorum: Sayıştay konusunda aşağıda konuştuk. Sayıştayın 
etkisiz, yetkisiz hâle gelmesi değil de daha etkili, daha yetkili hâle gelmesini biz istiyoruz, diliyoruz.  

Şimdi, kulislerdeki koltuklar, aşağıdaki kulisteki koltukları ben hiç beğenen bir milletvekili görmüyorum. Onlar 
acaba arkadaşlara sorularak mı yapıldı, yoksa sorulmadan mı yapıldı? 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Tamamlar mısınız lütfen. 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Bitiriyorum Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Buyurun.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Bu eski koltuklar hakikaten eskimişti ama eskimesine rağmen Mecliste bir 

sıcaklık vardı, bir rahatlık vardı. Şimdi, kendimi otogarda otobüs bekleme şeyleri var ya yani sanki orada gibi, böyle 
alttan Sayın Başkan, halılar falan da kaldırılınca, yani şekil olarak ben beğenmedim. Beğenen arkadaşların olacağını da 
pek sanmıyorum. Yani bir de bu türlü şeyler milletvekillerine sorulsa daha iyi olur diyorum. 

Geçen dönem, Mecliste kaç tane bahçıvan var diye sormuştum. 106 tane bahçıvan olduğunu söylemişti bana 
bir bahçıvan. Şimdi o kadrolar ne oldu bilmiyorum. Benden önceki Sayın Mevlüt Aslanoğlu arkadaşımızın dediği gibi bu 
telefonlara da, ikinci bir telefonlara hiç gerek yok. O telefonların da toplanması yararlı olur kanısındayım. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Biz teşekkür ederiz Sayın Kaptan. 
Sayın Macit, buyurun.  
HASAN MACİT (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Sayın Başkan Vekilim, çok değerli Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterim, çok değerli Sayıştay Başkanı, değerli 

milletvekili arkadaşlarım, değerli bürokratlar ve basının temsilcileri; hepinize saygılar sunuyorum. 
Değerli arkadaşlar, Türkiye, son yıllarda hızlı bir şekilde sosyal devlet yapısından tasfiye edilmekte. Bu, 

Türkiye Büyük Millet Meclisinin bütçe görüşmelerinde de bütçe raporunda da görülüyor. Elimize aldığımız raporda, dört 
çeşit memur statüsü var Meclisimizde. Memurlar, sözleşmeli personel, geçici personel, diğer personel şekliyle dört tane 
farklı, bilemiyorum “Diğer personel” deyince onun içinde de farklı farklı personel yapıları ve maaş alanlar, farklı statüde 
olanlar var mı? Belki o da var; bu dörtten daha fazla oluyor. Sadece Türkiye Büyük Millet Meclisinde değil, bu yapıyı 
diğer bakanlıklarda da görmek mümkün.  

Bu yapıyla birlikte o iş yerinde çalışma ahengini, çalışma barışını sağlamamız mümkün değil. Aynı masada 
veya yan masalarda oturan iki personel hakkında farklı farklı statüde, farklı farklı maaş alan, özlük hakları farklı, çalışma  
koşulları farklı. Dolayısıyla bu personelin çalışma barışına çok fazla katkısı olacağını düşünemiyorum.  

Gelin, Türkiye Büyük Millet Meclisinde bir değişiklik yapalım ve bu farklı statüdeki memurları tek bir statü 
altında birleştirelim. Yani bu bizim elimizde olan bir durumdur. Yıllardır yapılan eleştiri ortadan kalksın. Bu çalışma 
barışını da ahengini de düzenlemiş olalım. Bunu herkes eleştiriyor, herkes haksız  ve hukuksuz olduğunu söylüyor ama 
bir türlü yapılmaya yanaşılmıyor. Yoksa bu, gerçekten yetki alan, görev alan yöneticilerimizin keyfî uygulaması 
noktasında böyle bir esneklik sağladığı için mi devam ettiriliyor bunu da anlayabilmiş değilim.  

Bir diğer konu; bu raporda değerli arkadaşlar, Türkiye Büyük Millet Meclisinin yardım yaptığı dernek ve 
birlikler. 2009 yılı ila 2010 yılı arasında neredeyse 1 kat artan bir yardım söz konusu. 

Değerli arkadaşlar, hangi derneklere ve birliklere yardım yapıyor Türkiye Büyük Millet Meclisi? Acaba Sayın 
Başkan Vekilim, bunun listesini alabilir miyiz? Kriterleriniz nedir? Yani hangi birliklere ve hangi derneklere nasıl yardım 
yapılacak; bunun kriteri, ölçüsü nedir? Yoksa keyfî mi yardım yapıyoruz? Çok güçlü bir ekonomiye sahibiz de bu 
yardımlarımız bir yıl içerisinde onun için mi 2’ye katlandı bunu anlayabilmiş değilim.  

Değerli arkadaşlar, 1999 yılında ben milletvekili olarak Türkiye Büyük Millet Meclisine geldiğimde ilk bir 
haftayla, on gün arasında kapıdaki güvenlik görevlilerimiz bize kimlik sordu ve bu süre içerisinde kendimizi tanıttık. Ama 
on günden sonra, görev yaptığımız süre içerisinde bir tane güvenlik görevlisi “Siz kimsiniz?” diye sormadı. Acaba, 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 25 

  

 
polisimizin yapısında mı değişiklik var, yoksa Türkiye Büyük Millet Meclisinin yönetim anlayışında mı değişiklik var ben 
açıkçası bunu bulabilmiş değilim. Geçen gün Sayın Genel Sekretere de durumu ilettim. Kapıda polis arkadaşlar bize 
kimlik soruyor. Görevi, soracak ben kendilerini burada şikâyet anlamında söylemiyorum. Soruyoruz, kapıda ya bir günlük 
ya iki günlük görevli. Niye çok sıkça değiştiriliyor güvenlik görevlileri? Niye çok sıkça yerlerinden başka yerlerde 
görevlendiriliyor? Neden Meclisi tanıyan güvenlik görevlileri başka yerlere gönderildi de yeni güvenlik görevlileri getirildi? 
Yoksa geçmişte uygulanan Türkiye Büyük Millet Meclisinde görev alacak güvenlik görevlileri, bu diğer personel için de 
geçerlidir kriterler niçin değiştirildi? Keyfî bir uygulama olduğunu düşünüyorum.  

Değerli arkadaşlar, muhalefet milletvekilleri olarak, denetim görevimiz olarak, sıkça işte bakanlarımızın 
çalışmalarıyla ilgili bilgi edinmek amacıyla soru önergeleri veriyoruz. Bizim verdiğimiz soru önergeleri üç kategoride 
değerlendiriliyor: Ya hiç cevap verilmiyor ki, 2007’de sorduğumuz sorulara, benim sorduğum örneğin şu ana kadar 
cevap verilmeyen sorularımız var ya da sıradan cevaplar veriliyor.  

Örneğin, bir bakanımıza sorduğumuz soruda biz isim istiyoruz. Bakan diyor ki, şu şu kanun gereğince işlem 
yapılmaktadır. O kanun gereğince işlem yapıldığını ben de biliyorum. Orada sanki biz cahil bir duruma düşürülüyoruz. 
Yani o kanunu bilmiyoruz ve o kanun gereğince işlem yapıldığını bize sayın bakan öğretiyor. Belki sayın bakandan daha 
iyi o kanunu bilen milletvekili arkadaşlarımız vardır. Sayın bakanın orada yapması gereken herhâlde o sorunun gereği 
olarak cevabı vermesi gerekir.  

Üçüncü bir değerlendirme de; özellikle son Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanımız göreve başladığından bu 
tarafa uygulanıyor, sansür uygulanıyor. Yani verdiğimiz soru önergesi bir hafta, on gün sonra gerisin geri iade ediliyor; 
şu şu gerekçelerle iade edildi. Bakıyorsun o gerekçeler gerçekten sorduğumuz soruda yok ama birilerini koruma ve 
kollama adına eğer Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlığı tampon görevi yapıyorsa, bu son derece yanlış. Biraz önce 
değerli milletvekili arkadaşımın söylediği gibi kuvvetler ayrılığı ilkesi burada yok olmuştur. Yani yürütmenin denetlenmesi 
adına muhalefet partilere sansür görevi uygulanmaktadır. Son yıllarda, aylarda çok sıkça karşılaştığımız bir durumdur.  

Değerli arkadaşlar, elbette ki bu sorularımıza alamadığımız yanıtlar noktasında bizim de bakışımız, 
görüşümüz veyahut da düşüncelerimiz farklı noktalara gitmektedir. Yani o soruların doğru olduğu, o söylentilerin doğru 
olduğu noktasında değerlendirmeler yapılıyor ki, bu da açıkçası haksızlık oluyor diye düşünüyorum, haksız bir 
değerlendirme yaptığımız kanısına da varıyorum. Bu haksızlığı önleyebilmek için doğru bilgilendirilmekte fayda vardır 
diye düşünüyorum.  

Bir diğer konu değerli arkadaşlar; Türkiye Büyük Millet Meclisinin özgür ve bağımsız çalışması ve bu özgür  ve 
bağımsız çalışması noktasında Türkiye Büyük Millet Meclisinin gerekli altyapısını oluşturması gerekir. Bakıyoruz AKP 
iktidara geldiğinden bu tarafa Türkiye Büyük Millet Meclisi, yasama âdeta yürütmenin etkisi altında kalmıştır. Geçen 
bütçe görüşmeleri sırasında Sayın Başbakanın “Sayın Başkan, siz mi susturacaksınız, ben mi susturacağım?” söylemi 
Türkiye Büyük Millet Meclisine yakışmadı, yasamaya yakışmadı. O gün orada bizden çok İktidar Partisi milletvekillerinin 
tepki koyması gerekirdi. Çünkü bu, yürütmenin Türkiye Büyük Millet Meclisi üzerinde bir baskısı ve etkisinin olduğunun 
apaçık bir işareti ve göstergesi idi. O gün orada tepki gösterilmedi, hiç gösteren de çıkmadı. Bu, gerçekten 
demokrasimiz adına üzüntü verici bir durumdur. Buradan da anlaşılıyor ki, Siyasi Partiler Yasası’nın bir an önce 
değiştirilmesi gerekir. Yıllardır söylenir, yıllardır yazılır, çizilir. Siyasi Partiler Yasası’nın değiştirilmesi, daha etkin, daha 
demokratik bir ortamın yaratılması için gerekli olduğu söylenir ama ne hikmetse hiçbir parti lideri bu Siyasi Partiler 
Yasası’nın değiştirilmesine yanaşmaz. Bugün örneğin, 2002’den önce Siyasi Partiler Yasası’nın değişmesiyle ilgili 
toplumsal bir mutabakat sağlanmıştı ama 2002’den sonra Siyasi Partiler Yasası’nın değiştirilmesiyle ilgili söylemlerin 
çok az olduğunu, buna dikkat edilmediğini görüyoruz. Gelin, bu 23’üncü Dönemde Siyasi Partiler Yasası’nı değiştirerek -
haksız eleştiriler vardır, haklı eleştiriler vardır- bu eleştirileri önleyelim. Yoksa, devamlı, Sayın Başbakanın o gün Meclis 
kürsüsünden Meclis Başkanımızı düşürdüğü durum yaşanacaktır. Açıkçası, o bütçe görüşmelerinde Meclis Başkanımız 
Mehmet Ali Şahin’in yerinde hiç kimse olmak istemezdi diye düşünüyorum. 

 (Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
HASAN MACİT (Devamla) – Değerli arkadaşlar, bir diğer konu, Meclisimize personel alımı konusunda da bir 

haksız ve hukuksuz uygulama olduğunu görüyoruz, söylenenlerden duyuyoruz. Atamalarda haksızlık ve hukuksuzluk 
olduğunu, bazı kriterlere dikkat edilmediğini, birilerinin danışmanı veya sekreteri olarak belirli makamlara geldiğini 
biliyoruz, örnek de verebiliriz, isimler üzerinde konuşmak istemiyorum ama bunlar yaşanıyor. Bu, her şeyden önce, 
karşıda atama bekleyen veyahut da makam mevki bekleyen diğer arkadaşlarımızın hakkına saygısızlıktır, hukukuna 
saygısızlıktır. Bir diğer konu, bu anlamda, haksız hukuksuz işe almalar noktasında, milyonlarca insanımız dışarıda işsiz 
gezerken keyfî bir şekilde, birinin yakını olmaktan öte başka bir kriteri olmayan insanların işe başlamış olması, her 
şeyden önce, herhâlde inancımıza da ters düşmüştür. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
HASAN MACİT (Devamla) – Bitiriyorum. 
Yani, Yüce Tanrı diyor ki: “Kul hakkıyla gelmeyin.” Eğer, birinin gelmesi gereken yere haksız bir şekilde başka 

birisini getiriyorsak herhâlde ötekinin hakkını yiyoruz diye düşünüyorum. İnancı olan bir insan haksız ve hukuksuz 
davranmaz. İnançlı “Ben inançlıyım.” diyerek bunları yapıyorsa, kamunun, devletin makam arabalarıyla cuma günleri 
cumaya gidip de gelip burada haksız uygulamalar yapıyorsa herhâlde bu doğru bir yaklaşım değildir. Bu 
değerlendirmeyi de sizlerin vicdanınıza havale ediyorum.  

Türkiye Büyük Millet Meclisinin, Cumhurbaşkanlığımızın ve Sayıştayın 2011 yılı hayırlı uğurlu olsun. İnşallah 
kurumlarımıza iyilikler, güzellikler getirir.  

Saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Macit. 
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Sayın Tuğrul Yemişci, buyurun lütfen. 
TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Değerli Meclis Başkan Vekilimiz, Sayıştay Başkanımız, Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterimiz ve Meclisimizin 

Genel Sekreteri ve değerli bürokratlar, basınımızın değerli temsilcileri; sözlerime başlarken hepinizi saygıyla 
selamlıyorum. 

Kısa bir konuşma yapacağım, bir iki konuya değinmek istiyorum:  
Tabii ki burada üç kurumumuzun bu 2011 bütçesini görüşüyoruz. Bununla ilgili, geçtiğimiz yıllarda da aynı 

görüşmeleri yaptık. Bu görüşmeler esnasında, bütçeleri görüşürken Cumhurbaşkanlığımızın bütçesinde, Köşk’ün 
yenilenmesiyle ilgili harcama kalemleri açıklaması yapılırken orada bir ihtiyaç olduğundan bahsedilmişti. Geçtiğimiz 29 
Ekim resepsiyonunda -eşimle birlikte resepsiyona katıldım- orada, memnuniyetle ifade edeyim ki salonda yapılan 
yenilemelerin, hem girişteki hem salonun içindeki, tavanlarındaki, duvarlarındaki, ülkemizin temsili olan en yüce 
makamın, temsil mekânı olan yerin esaslı bir şekilde elden geçirildiğini ve hakikaten, daha önceki durumuyla mukayese 
ettiğimizde yüzümüzü güldüren bir şekil aldığını memnuniyetle gördüm. Ben, bu hususta “İyi ki o bütçe kalemini 
vermişiz…” Bunu yapan, buna emeği geçen, katkısı bulunanların da hepsine şahsım adına teşekkür ediyorum, hepsine 
teşekkür ediyorum. 

Tabii ki burada, sabahtan beri, arkadaşlarım kendi fikirlerini ifade ediyorlar, hepsine saygılıyım. Bir hususu 
belirtmek istiyorum: Sayın Başkan, 29 Ekim resepsiyonlarıyla ilgili çeşitli konuşmalar oldu ve bazı arkadaşlarımız bu 
konuların üzerine siyaset yapıldığından bahsettiler. Hayretle görüyorum ve değerlendiriyorum, yine şahsım adına. 
Neden? Biz milletvekiliyiz. “İşimiz ne acaba?” diye sorguladım dinlerken. “Mensup olduğumuz partilerin adı ne?” diye 
baktım, yani ne iş yaparlar? İşimiz siyaset değil mi? Tabii ki bu konuda… Hele hele bu konuyu gündeme getirip ortaya 
atacaksınız, ondan sonra da geriye çekilip “Bunun üzerinden siyaset yapıyorlar.” diyeceksiniz. Yani, konu, resepsiyona 
katılıp katılmama konusu, falancanın gelmesi, filancanın gelmemesi konusu. Ha, şunu da belirteyim: Oraya eşimle 
birlikte gittiğimde, ülkemizin her mesleğine mensup, çok seçkin, nadide insanlarının orada, gelip Cumhuriyet 
Bayramı’mızı, o resepsiyonda büyük bir zevkle, onurla, hep birlikte kutladığımıza şahit oldum, ondan da çok 
memnuniyet duydum.  

Aslında, cumhuriyet nedir, bir askerî rejimin adı mı? Onu da tartışmak lazım. Bu, yine şahsi görüşüm. Şöyle ki: 
30 Ağustos Zafer Bayramı törenlerinde, yurdumuzun çeşitli yerlerinde, askerî resmî geçitlerle, tanklarımızla,  
toplarımızla, tüfeklerimizle, gücümüzü dosta düşmana göstererek gurur kaynağı olan bir resmî geçit sergileniyor. Tabii ki 
Cumhuriyet Bayramı törenlerinde de aynı şekilde askerî gösterinin –bu, şahsi görüşüm- öne çıkması, bence demokratik 
rejimle, pek cumhuriyetle bağdaşmıyor gibi geliyor.  

Aslında, bunu neden söylüyorum? Çıkmasının hiçbir mahzuru yok ama esas önemli olan 72 milyon Türk 
insanının hep birlikte sokaklara dökülerek cumhuriyeti hep birlikte kutlamamız lazım; ister Çankaya’da 
Cumhurbaşkanlığı makamında… Askeriyle siviliyle 72 milyonun, hep beraber, bayram havasında, hakikaten o bayramı 
kutlamamız lazım. Bunun için de üzerine vazife olanların, bir daha dikkatli bakıp, bütün milletimizin birlik ve beraberliğini  
sağlaması lazım gelir diye düşünüyorum. 

Bir başka konu: Meclisimizin ve milletvekillerimizin itibarından bahsedildi. Şiddetle katılıyorum ancak hiçbir 
yerde de çifte standart yapılmamasını tavsiye ediyorum. Bu da şahsi görüşüm. Yargıtay Cumhuriyet Başsavcısı -hani üç 
erkten bahsediyoruz- Meclisin yasamasına vesayet derecesinde bir çıkışla bir beyanat verdiğinde, ister iktidar ister 
muhalefet, 550 milletvekilinin, ideolojik ve siyasi görüşleri ne olursa olsun Parlamentonun itibarını yani millet adına 
hareket eden milletvekillerinin ve o kurumun itibarını aynı şekilde savunması lazım gelir diye düşünüyorum. Tabii ki 
burada, idarenin yasama üstündeki etkisini konuşurken yasamanın kendi görev çerçevesi içinde yapacaklarına da diğer 
güçlerin müdahale ettiği zaman, kanunsuz bir şekilde, bütün yasama organının içindeki vekillerin aynı derecede 
hassasiyet göstermesini temenni ederim. 

Bir diğer idari konu, bir iki konuda  da onları anlatıp sözlerime son vermek istiyorum. Bir tanesi: Arkadaşım 
burada değil ama bizleri itham etti, yani çok üzüldüm, böyle bir laf olamaz. Bizler emir kuluymuşuz, parmak 
kaldırıyormuşuz. Biz hiçbir partinin, ben şahsen nasıl iç işine karışmıyorsam, o arkadaşımın da… Bir milletvekilinin, 
hangi partiden olursa olsun, itibarını koruması için dikkatli söz söylemesini dilerim. Herhâlde, daha fazla, derinliğine bilgi 
sahibi olmadığı bir konuda karşısındaki vekili itham etmesi, herhâlde iyi bir şekil değil. Kendisi burada yok ama 
tutanaklardan alıp bu söylediklerimi okuyabilir. Kendisini bir daha, daha doğru dürüst konuşmaya davet ediyorum.  

Telefonlarla ilgili -Sayın Mevlüt Aslanoğlu söyledi- hakikaten biz de odalarımızda bu şikâyeti alıyoruz. 
Telefonlar, dijital telefon herhâlde doğru dürüst çalışmıyor ama neden kaynaklanıyor bilmiyorum. Bu sıkıntı -bunun 
iktidarı muhalefeti yok- tüm milletvekillerinin odalarında olan bir olay. Biz de aynen katılıyoruz ona.  

Sözlerime burada son vermeden önce, hem Sayıştayımızın hem Büyük Millet Meclisimizin hem de 
Cumhurbaşkanlığımızın 2011 bütçelerinin ben hayırlı uğurlu olmasını şimdiden temenni ediyorum ve hepinize 
saygılarımı sunuyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ederiz Sayın Yemişci. 
Komisyonumuzun değerli üyeleri, müzakerelerimize saat 14.30’da devam etmek üzere oturumu kapatıyorum.  
Teşekkür ederim. 

Kapanma Saati: 13.26 
02 Kasım 2010 Salı 

İKİNCİ OTURUM 
Açılma Saati: 14.38 

BAŞKAN: Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 
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BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa) 

SÖZCÜ: Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, 3’üncü Birleşimin İkinci Oturumunu açıyorum.  
Görüşmelere kaldığımız yerden devam ediyoruz. 
Şimdi ilk olarak sözü Sayın Günal’a veriyorum. 
Buyurun efendim. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkür ederim.  
Sayın Başkan, değerli Başkan Vekilimiz, Sayıştay Başkanımız, Sayın Genel Sekreter, değerli bürokratlar, 

değerli arkadaşlar ve kıymetli basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Bugün kurumlarımızla ilgili ilk bütçe günümüz, dolayısıyla hem protokol sırasında hem de Meclisle ilgili olduğu 

için hem de Meclis adına denetim yapan, daha doğrusu yapması gereken kurumumuzun bütçelerini görüşüyoruz. 
Ben, öncelikle, Cumhurbaşkanlığıyla ilgili birkaç şey söyleyip sonra Meclis ve Sayıştay bütçeleri üzerinde 

görüşlerimi kısaca sizlere arz edeceğim.  
Cumhurbaşkanlığıyla ilgili size önceki bütçe tutanağından bir paragraf okuyacağım, kendi söylediğim şeyleri. 

Aynen şöyle demişim: “… yeni Cumhurbaşkanımız atandığında söylemiştik, ödeneklerde ciddi anlamda bir artış oldu. 
‘Normaldir ama önümüzdeki sene bunu izleyeceğiz.’ diye de tutanaklardan baktım, Sayın Genel Sekretere söylemiştik. 
Geçen yıl da ‘Bakınız, önceki yıl yeni bir cumhurbaşkanı geldiği için tefrişatı normaldir. Bu ödenekleri sonraki yıllarda 
biraz azaltın.’ demiştik, tekrar artış gelmişti. Yine bakıyorum -bu ödenek dediğim kısma arkadaşlar tekrar bakarlarsa, 
mal ve hizmet alımlarının içerisinde bu yer alıyor-: 11,9’du, 12’ydi, 16’ya çıkmış 2009 için. Yeniden 2010’a bakıyorum: 
12’den 16’ya çıkmış.”  

Şimdi, bakıyorum cümle aynen bugün de geçerli, hâlâ aynı şeyler devam ediyor. Yani üç yıldır söylediğimiz 
sözler, -Sayın Genel Sekreterimiz de burada- oranlar değişerek üç yıldır aynı şeyi söylüyoruz. Ama üç yıldır bize 
maalesef tatmin edici bir cevap gelmiyor. İlk yıl için normal demiştik, yeni bir cumhurbaşkanımız geldi, tefrişatı vardır, 
yedi yılda bir seçiliyorlar, doğaldır. Şimdi, her sene artarak giden bir çalışma. Sizin faaliyet raporunuza bakıyoruz, 
sadece yine burada Cumhurbaşkanımızın faaliyetleri, ziyaret istatistikleri var. Tamam, bunlar zaten olması gereken 
şeyler ama dedik ki burada ne var ki yani ne tadilatı yapıyorsunuz? Hadi bir sene yapıldı, iki sene yapıldı, üçüncü, 
dördüncü sene yeniden artış devam ediyor. Bunu da bir de siz söylediniz ama ben şimdi rakamlara baktım, tekrar 
isterseniz, yani havada kalmasın… “Dışişlerinden aktarmalar” dediniz, birkaç tane maddeye birden bakıyorum yani bunu 
nerede göreceğiz? Peki, yukarıya bakıyoruz, mal ve hizmet alım giderlerinde 15’ten 39’a çıkmış, 2012’de 40; 42 diye 
devam ediyor. Onun altına bakıyorum, yolluklar ayrı, diğer ödenekler ayrı yani temsil ağırlama giderleri ayrı, hangisi 
dışişlerinden kalan size bütçe ödeneğidir? Peki, hadi onu anladık. Sermaye giderleri geçtiğimiz yıllarda -demin 
söylemiştim- 7, 8, 10; 16 diye giderken, şimdi 2009’da 23 ki onu da aşmışsınız 37; 2010’da 23,8 duruyor, 2011; 40, bir 
de tam 40 bin. Yani arkadaşlar en azından bir yüzdesini alıp üzerine koyuyorlardı, siz artık bu işi yuvarlayıp düz hesaba 
bağlamışsınız. Peki, niye yani sermaye giderlerinde gayrimenkul sermaye onarımı… Ne yapıyorsunuz, büyük bir tadilat 
üç senedir bitmedi mi? Ben bunu hâlâ anlamıyorum. Bunu niye söylüyorum? Cumhurbaşkanlığı makamı -önceki yıllarda 
aynen söylediğim sözü tekrar ediyorum- tartıştırılmaması gereken, tartışılmaması değil sadece… Tartışmak bizim işimiz, 
tartıştırmamak sizin işiniz. O makamdaki şeyin burada bir tane ihaleyle, iki tane rakamla ilgili olarak tartışılmaması 
gerekiyor diye düşünüyorum.  

Şimdi, ne dediniz? Hizmet binalarımızın güçlendirilmesi, çevre düzenleme, restorasyon, Tarabya, Çankaya 
köşklerinde tadilat. Yani bu kadar esastan artıracak bir şey olsa, şimdiye bize, geçen yıllarda da bunu söylemiş olmanız 
lazım. Yani üç yıllık program yapıyoruz. Bakın, 2007 yılında getirdiğiniz üç yıllıkla, geçen seneki üç yıllıkla, bir sonraki 
yıllarda istediğiniz paraların alakası yok. O zaman, bunun bütçe yapım sürecinde bir sıkıntı var. Tabii, siz de haklısınız 
yani Maliye Bakanı bile mayısta göndermesi gereken yıllık programı, orta vadeli programı ekim ayında gönderirse, mali 
planı ekim ayında gönderirse, 5018’e en başta uyması gereken bakanlık uymazsa siz de tabii Cumhurbaşkanlığı olarak 
rakamları toplayıp, buraya getirip onaylatıyorsunuz. Ben, Cumhurbaşkanlığı makamının bu gibi şeylerle gündeme 
gelmemesi gerektiğini düşünüyorum. Onun için bu konuda kısaca söyleyeceklerimi söyledim.  

Şimdi birkaç soru soracağım, etkin denetim anlamında. 2007’den bu yana, Sayın Cumhurbaşkanımız geleli 
Devlet Denetleme Kurumu kaç tane soruşturma açtı, bunlardan kaç tanesinde kanuni takibat yapıldı, daha doğrusu 
savcılıklara suç duyurusunda bulunuldu? Bunu merak ediyorum. 

Şimdi, burada, neden “Tartışılması doğru değildir.” dedim? Çünkü devletin en üst makamıdır, yani kuvvetlerin 
uyumlu çalışmasını sağlar. Ama aynı zamanda, devletin kurumlarının çalışmasının yanı sıra milletin birlik ve 
beraberliğini de sağlamak rolü var. Tabii yine bakıyoruz Sayın Cumhurbaşkanı… Biz onu diyoruz ama ben 
konuşmalarını her sene istatistiksel olarak izliyorum, geçen yıl da söylemiştim. Bu sene yine 33 defa “millet” kelimesi 
geçti, 3 defa “Türk”; 1 tanesi “Türk milleti” 1 tanesini siz de söylediniz Türk devletleri topluluğu toplantısından dolayı. Her 
seferinde böyle birlik beraberlik vurgusu yapması gerekirken hep farklılıklara vurgu yapıyor Sayın Cumhurbaşkanımız. 
Yani biz “Tartışmayalım.” diyoruz ama bir taraftan da tartışılacak şeylerle gündeme gelmek, bence tabii ki kendisinin 
görevi, şahsiyetiyle ilgili bir şey söylemiyoruz ama uygulama açısından bizim devletimizin başı olarak bunları görmek 
istiyoruz.  

Yani diğer bir örnek: Anayasa Mahkemesi üyeliğindeki tavır. Tamam, partiler üstü, belli bir konumda koruyalım 
diyoruz ama siz devletin başı olarak kanunun arkasından dolanırsanız, normal şartlarda üye olamayacak birisini bir 
aylığına bir yere müsteşar yardımcısı olarak atayıp sonra da getirip üye yaparsanız, o zaman kafalarda sizin 
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tarafsızlığınıza ilişkin soru işaretleri geliyor. Ben, o makamı önemsiyorum, onun için bu gibi şeylerle tartışılmaması 
gerektiğine inanıyorum. Bu şartlarda Sayın Cumhurbaşkanının da bu atamalarının doğru olmadığını düşünüyorum. 

Şimdi, vaktimiz azaldığı için hızlıca… Meclisle ilgili de birkaç değerlendirmem var Sayın Başkanım.  
Şimdi, 20 milyonu önce konuşmuştuk, 29 milyondu… Üç senedir iade ediyoruz. Benim sorduğum soru vardı, 

siz de cevap vermişsiniz “Güzel olacak iç denetim, performans…” diye, teşekkür ediyorum, geçen sene. Ama 
bakıyorum, yine aynı şekilde üç yıldır tekrar bir daha var, tekrar bir daha var. Sermaye giderine bakıyorum bütçedeki 
azalış 2011-2012’de devam ediyor, şeyin parası bitecek mi? Yani sonrasında 2012’den sonra… 2012’de de artış var. İlk 
defa 2013’te yüzde 6,6 azalış kaydetmişiz, kırmızıyla. Sermaye gideri bir anda 86’dan 26,6 oluyor. Yatırımlar 
tamamlanmış mı? Eğer rakamlar böyle giderse her seferinde biz iade ede ede o rakam devam edecek gibi görünüyor.  

Bir de Plan ve Bütçe Komisyonu baypas ediliyor, demin Sayın Ayhan da ilave etti, burada arkadaşlarımız 
söylüyor. Bunların olmaması için İç Tüzük değişikliğimizin de Sayıştay Kanunu Tasarısı içinde bir maddede şey 
yapıyoruz ama o Tüzük değişikliğinin de bir an önce, birçok şeyi gündeme hızla alabiliyoruz, çalışma esasları 
açısından… Ama tabii, bu, yani yasama ve yürütmenin birbirine entegre olması sürecinde muhalefetin sesini kısmak 
üzere bir İç Tüzük olmasın, ki o tip yaklaşımlar da geliyor. Daha demokratik bir yasama süreci olsun diye İç Tüzük 
değişikliğinin de bir an önce tamamlanması ve yasama kalitesinin artırılması gerekiyor diye düşünüyorum.  

Birkaç söz de, sürem dolmadan, Sayıştayla ilgili söylemek istiyorum. 
Sayın Başkanım da geçen sene yine bana cevap vermiş, bir iki tane soru sormuştum, teşekkür ediyorum. En 

azından cevap verme nezaketini gösteren kuruluşlarımız var; bazı bakanlıklardan, kuruluşlardan cevap da gelmiyor. 
Ama aynen diyor ki işte biz baktık…  

Ben kendilerine “Belediyelerle ilgili denetim yapıyor musunuz, Ankara Büyükşehir Belediyesiyle ilgili niye 
yapmıyorsunuz?” demiştim. Cevabında diyor ki: “Bunlar yapılıyor, Hazine İşlemleri Raporu yoluyla TBMM’ye sunuluyor.” 
Ben de açtım, Hazine İşlemleri Raporu’na baktım. Sadece ve sadece burada takipteki kurum alacakları kısmında toptan 
bir şeyler söyleniyor, hiçbir şekilde ayrıntı belediyeyle ilgili yok. Ek tabloda da mevcut alacaklarla ilgili bir liste var. Şimdi, 
ben tekrar soruyorum: “676 tane belediyle denetledik.” dedi Başkanım, bunların sonucunu siz nereye veriyorsunuz, yani 
bu Hazine İşlemleri Raporu’nun dışında bu denetim sonuçları nereye gidiyor, İçişleri Bakanlığına, herhangi bir yere, 
Meclis Başkanlığına, başka bir yere gidiyor mu?  

Ve “Belediye denetiminde siyasi parti ayrımı yapıyoruz. “ dediniz. Peki, neden 4,3 milyar EGO ve ASKİ’yle 
beraber belediyenin borcu? Dört yıldır bunu da her bütçe, her bakana, İçişlerine ve Sayıştaya soruyorum. Bugün 
belediyelere SGK borcu diye haciz gönderdiğinizi biliyorum, daha iki hafta önce bir ilçe belediyemiz “On iki, on üç ay 
içerisinde yedi defa denetim geldi, yedisinde bir şey çıkmadı, sekizcisi geldi.” diyor. Haciz gönderiyorsunuz, sosyal 
güvenlik, o da devletin bir kurumu… Peki, Hazine niye alacaklarıyla ilgili haciz gönderemiyor da hâlâ 4,3 Ankara 
Belediyesinin borcu, kurumlarıyla beraber; 2,6’sı belediyenin 1 küsuru… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Sayın Günal, ilave süre veriyorum. Lütfen tamamlayın efendim.  
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Teşekkür ediyorum. 
Şimdi, “Performans denetimi yapıyoruz.” dediniz. Demin de takıldım, zaten onu da kaldırdı iktidar. Yani 

yapıyoruz, yapacağız dediğiniz şeylerin de zaten bir şeyi kalmadı. Eksik veya fazla bir şeyler yapıyordunuz, arkadaşlar 
eleştirse de… Şimdi, bu nasıl bir iştir, yani nasıl bir performans denetimidir ki aldığı borcu senelerce ödemeyip hâlen 
daha sağa sola gidiyor? Peki, ne yapıyor? Maliye, tak diye elektronik haciz koyuyor vatandaşınkine, personel için 
şirketlerin ayırdığı paraya haciz koyuyor, gündeme geliyor. Nasıl oluyor da bu işler, bu belediyeler bu kadar harcamayı 
yapıp sonra sorumsuz bir şekilde hâlâ devam edebiliyorlar? Açıkçası, ben bu denetim sistemini pek anlamıyorum. Yani, 
siz “İddialar asılsız, bunlara gerek yok.” dediniz ama maalesef burada bir çifte standart var. Ben, doğrudan Sayıştayla 
ilgili söylemiyorum, bunun başında İçişleri Bakanlığı da var, Hazine de var, Hazineden sorumlu Bakanlığı da var. Ama 
sizin de denetleme olarak, bu mahallî idarelerle ilgili denetim yaptığınızı siz de söylediniz. 1.726’dan 676 tane belediye, 
yanlış not almadıysam. Dolayısıyla, ben bunlarda biraz daha üzerine gidilmesi gerekiyor diye düşünüyorum. TBMM’ye 
sunulanları söylediniz ama ben ısrarla üç yıldır soruyorum, bana bu konuda bir cevapla gelmediniz, sadece verdiğiniz 
cevabı okudum. Yani Hazine işlemleri yoluyla TBMM’ye sunuluyor. Hazine İşlemleri Raporu’nun da sayfasını söyledim, 
43’üncü sayfada yazıyor, 8,063’lük bir toplam var, 137 hesapta… Başka da hiçbir şey yok. Yani açıkçası, bunun çok 
önemli olduğunu düşünüyorum. Bu konuda herhangi bir kurumdan, Meclis Başkanlığından, eğer onlara sunduysanız 
Meclis Başkanlığından, onlara sunmadıysanız sizden… Yani, bize raporun gizli tarafını verin demiyoruz ama bize bir 
rapor… Ne olduğu, bununla ilgili ne yapıldığı konusunda bir bilgi aktarmanızı istiyoruz Başkanım. 

Kısacası, bu gelişmelere baktığımızda… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Bir bakayım müsaade ederseniz, toparlayayım.  
BAŞKAN – Buyurun, tamamlayın efendim.  
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Bu raporlara baktığımız zaman, başta Maliye Bakanlığı olmak üzere, 

kurumlarımızda da bütçe hazırlama sürecinde çok da fazla performans denetimi açısından, harcamalara, harcamaların 
nereye harcandığına, ödeneklerin artışına dikkat edilmediği anlaşılmaktadır. 5018 sayılı Kanun’u boşa  çıkarmış bu 
Meclis diye düşünüyorum. Dolayısıyla, bunların yeniden gözden geçirilmesi gerekiyor. Dün Sayın Maliye Bakanımız 
söylemişti, “Gerekirse gözden geçirelim, biz bunu yetiştiremiyoruz…” O zaman kaldırın. Kanun olduğu sürece hepimiz 
uymakla ve uygulamakla mükellefiz, eğer zamanda sıkıntı varsa o zaman bu kanunu çıkaran bu Meclis olduğuna göre 
değiştirecek olan da bu Meclistir. Ama kanun orada durduğu sürece, biz de bu performans denetimlerini ve yönetim 
raporlarını hazırladığımız sürece bunları düzeltmemiz gerekir diye düşünüyorum.  
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Cevaplarınızı bekliyor, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Günal. 
Sayın Öztürk, buyurun efendim. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Teşekkür ediyorum.  
Sayın Başkan, Türkiye Büyük Millet Meclisinin Sayın Başkan Vekili, Cumhurbaşkanlığının Sayın Genel 

Sekreteri, Sayıştayın Sayın Başkanı, basınımızın ve bürokrasimizin değerli temsilcileri ben de hepinizi saygıyla 
selamlıyorum. 

Değerli arkadaşlar, 2011 yılı Merkezî Yönetim Bütçesinde genel bütçeli idarelerin artış oranı 8,8’dir. Türkiye 
Büyük Millet Meclisi bütçesindeki 9,4 oranındaki artış, bu genel artış doğrultusundadır. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi, 2005-2009 döneminde üst üste beş yıl süreyle verilen ödeneklerin altında 
harcama yapmıştır. Bu durum, Türkiye Büyük Millet Meclisinin bütçe hazırlıkları sırasında ihtiyaçlarını isabetli tahmin 
etmediğini göstermektedir. Türkiye Büyük Millet Meclisinin kendisine verilen sermaye giderleri ödeneklerini realize 
edememesi, bütçe gerçekleşmelerinin başlangıç ödeneklerine göre düşük olmasında etkili olmaktadır. 2009 yılında 
sermaye giderleri ödeneğinin yüzde 29,3’ü harcanabilmiştir. 2010 yılı Ağustos sonu itibariyle sermaye giderlerinde 
gerçekleşme oranı ise 13,6’dır. Durum böyle olmakla birlikte bir türlü realize edilemeyen sermaye giderleri için bu yıl da 
59,3 milyon TL tutarında ödenek ayrılmıştır. Ümit ederiz ki, idari mali işler, nitelikli uzman personel ile takviye edilir ve  
bekleyen yatırımlar bir önce hayata geçirilir. 

Değerli milletvekilleri, şimdi de Türkiye Büyük Millet Meclisinin 2009 yılı hesapları ile ilgili olarak yapılan ve 19 
Ekim 2010 tarihinde hiçbir müzakere ve detaylı açıklama yapılmaksızın Genel Kurulun bilgisine sunulan bir denetim 
raporundan söz etmek istiyorum.  

Bütçe hakkına millet adına sahip çıkarken, Türkiye Büyük Millet Meclisi adına denetim görevi yapacak 
Sayıştayla ilgili yasayı yeniden düzenlemek tek başına yeterli değildir. Yasayla düzenleme yapmanın yanı sıra, denetim 
raporlarının gereğinin yerine getirilip getirilmediğinin de Türkiye Büyük Millet Meclisi tarafından yakından izlenmesi 
gerekir. 

Değerli milletvekilleri, raporda özetle: “2009 yılı programındaki yatırımların gerçekleştirilmesi için bütçeye 
konulan ödeneğin harcanamayıp iade edilmesinden dolayı, stratejik plan hedeflerinin yakalanması amacıyla; 
performansa dayalı ilkeli, tutarlı, dengeli bir bütçe politikası uygulanması ve ödenek ihtiyacının harcanabilir seviyede 
tespit edilmesi gerektiği…” deniliyor. 

“Personelin yurtdışı geçici görevleri dolayısıyla ödenecek olan konaklama ücretlerinin hesabında Harcırah 
Kanunu ile Bakanlar Kurulu kararının esas alınması gerektiği ile tedavi yardımlarına ilişkin olarak; gözlük camı ve 
çerçevesi ile işitme cihazlarına ödenecek azami miktarların her yıl Başkanlık Divanınca belirlenmesinin uygun olacağı…” 
ifade ediliyor. Demek ki bunlar belirlenmemiş.  

Ayrıca, özel sağlık kurum ve kuruluşlarınca yapılan tedavi giderlerinin ödenmesinde sağlık karnesinin kimlik 
bölümünün eklenmesi gibi birtakım bürokratik işlemlere de değinilmiş.  

Bir başka konu: “Kamu İhale Kanunu’nun 22’nci maddesine göre yapılan mal ve hizmet alımlarında; piyasa 
fiyat araştırmasında açıklık ve rekabet ortamının oluşturulması amacıyla geniş kapsamlı araştırma yapılmasına özen 
gösterilmesinin gerektiği, 22/a'ya göre tek kaynaktan temin edilen bakım ve onarım işlerinde yönetmeliğe uygun olarak 
fiyat araştırılması ile 19’uncu maddeye göre de muayene ve kabul işlemlerinde mevzuata uygun hareket edilmesi 
gerektiği…” Demek ki edilmemiş. 

“Temizlik hizmet alımlarında asgari ücret fiyat farkının hesabında sadece asgari ücret artış miktarı ve bu artış 
miktarından kaynaklanan işveren payından doğan farkın hesaplanması gerektiği…” Demek ki bu lazımdı, uyulmamış.  

Bu değerlendirmeler ve tavsiyelerde bulunulduktan sonra Sayıştay için de benzer öneriler yer alıyor. En 
önemlisi: “İhale iş ve işlemleri ile doğrudan temin kapsamında yapılan harcamalara ilişkin olarak yapılan denetimde; 
idare tarafından düzenlenen ihale işlem dosyalarında bulunması gereken evrakın düzenli bir şekilde sıralanmadığı -bu, 
Sayıştay için eleştiriliyor, çok önemli- bazı ihalelerde ihalenin mahallî gazetede yayınlandığına dair nüshasının ihale 
işlem dosyasında olmadığı, doğrudan temin kapsamında yapılan alımlarda yeterince fiyat araştırması yapılmadan tek bir 
firmadan almak suretiyle fiyatların belirlendiği ve mal ve hizmet alımının bu suretle gerçekleştirildiği…” Yani, Türkiye 
Büyük Millet Meclisi adına denetim yapan Sayıştayda bu tür usulsüzlük demeyelim ama hatalı işlemlerin savunulur 
tarafının olmadığını düşünüyorum. 

Ve sayın başkanlardan bu denetimle ilgili olarak, hatalı işlemlerin kimler tarafından yapıldığı ve herhangi 
şekilde bir tazmine muhatap olup olmadıkları, ileriye yönelik aynı hataların tekrarlanmaması için görevliler ve mevzuatla 
ilgili neler yapıldığı konusunda Komisyonumuzun bilgilendirilmesini talep ediyorum. 

Değerli milletvekilleri, görüştüğümüz Cumhurbaşkanlığı bütçesinde 8,8’lik genel artışın yaklaşık 7 katı bir artış, 
yani 61,2 oranında bir artış öngörülüyor. Cumhurbaşkanlığı genel bütçeli idareler arasında artış sıralamasında 6’ncı 
sırada yer alıyor. Artışın bir türlü tamamlanamayan gayrimenkul büyük onarım giderleri nedeniyle olduğu da dikkat 
çekiyor. 

Cumhurbaşkanlığı, 2009 yılı başlangıç ödeneği ile yıl sonu ödenekleri arasında yüzde 30,7’lik sapma ile 
bütçesi en çok sapan idareler arasında yer almaktadır. 2007-2009 arasında sapma oranları sürekli olarak artmıştır yani 
Cumhurbaşkanlığı, ihtiyaçlarına göre başlangıç ödeneklerini üç yıl üst üste tahmin edememiştir. Cumhurbaşkanlığının 
başlangıç ödenekleri ile yıl sonu gerçekleşen harcamalarını 2005-2006 dönemi için karşılaştırdığımızda ise şöyle bir 
tablo ortaya çıkıyor: Cumhurbaşkanlığı kendisine verilen 100 birim ödeneğe karşılık Sayın Sezer döneminde 2005 
yılında 76,4; 2006 yılında 78,3 ve 2007 yılında 89,9 birimlik harcama yapmıştır. Yani verilen ödenekler Sayın Sezer 
döneminde tasarruflu bir şekilde kullanılmıştır. Sayın Gül döneminde ise Cumhurbaşkanlığına verilen 100 birim ödeneğe 
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karşılık 2008 yılında 116,2 ve 2009 yılında 124,9 birimlik harcama yapılmıştır. 2010 yılının ne olacağını henüz 
bilemiyoruz. 2011 yılı için de yüzde  61,2’lik artış yapıldığını görüyoruz. 

Bu tablo, sayın Gül döneminde, yıl içinde yapılan ödenek aktarmalarıyla, sürekli olarak başlangıç 
ödeneğinden daha fazla harcama yapıldığını ortaya koymaktadır. Bu ise son iki yılda ya bütçe ödeneklerinin başlangıçta 
isabetli tahmin edilmediğini ya da tasarruflu hareket edilmediğini göstermektedir. Cumhurbaşkanlığı giderlerinde bir 
önceki yıla göre 2008 yılında yüzde 111,9 ve 2009 yılında yüzde 31,2 oranında artışlar olduğunu da dikkatlerinize 
sunmak istiyorum. 

Değerli milletvekilleri, Sayıştay bütçesindeki yüzde 7’lik artış genel artış doğrultusundadır. Sayıştaya 
devredilmesi planlanan Yüksek Denetleme Kurulunun  bütçesinde ise yüzde 22,1’lik bir azalma öngörülüyor. 
Komisyonumuzun Yüksek Denetleme Kurulu bütçesini de Sayıştay bütçesi ile birlikte görüşmesinin daha uygun 
olacağını ifade etmek isterim çünkü bu kurumun Sayıştaya devrini öngören kanun teklifi Genel Kurul gündeminde 
yasalaşmak üzeredir.  

Sayıştay Başkanlığı 2009 yılında başlangıç ödeneği ile yıl sonu ödenekleri arasında en az sapma olan idareler 
arasındadır. Bu durum, Sayıştayın başlangıçta ihtiyaçlarını isabetli bir şekilde tahmin ettiğini ortaya koymaktadır. Böyle 
de olması doğaldır diyorum ve son olarak Türkiye Büyük Millet Meclisinde -bir başka milletvekili arkadaşımız da dile 
getirdi zannediyorum- aynı işi yapan kişiler arasında hem kadrolu hem 4/C statüsünde çalışan kişiler olması ve aynı işi 
yapan bu kişilerin birbirlerinden farklı maaş ve ücret almaları gerçekten adaletsiz bir uygulamadır. Bu uygulamanın da 
en kısa sürede sonlandırılması temennisiyle kurumların bütçelerinin hayırlı olmasını diliyor, tekrar heyetinizi saygıyla 
selamlıyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Öztürk. 
Sayın Ergezen, buyurun efendim.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Vay geldi 4/C’lilerin başına, vay geldi! Siz de 4/B yapın Sayın 

Başkan, bir sınıf atlatın, bir sınıf atlatın, bir iyilik yapın ya! Sizin şanınıza uyar! 
ZEKİ ERGEZEN (Bitlis)  - Sayın Cumhurbaşkanlığının, Sayın Meclis Başkanlığının, Sayın Sayıştay 

Başkanlığının bütçelerini görüşürken hepinize saygılarımı sunarak sözlerime başlamak istiyorum.  
Sayın Cumhurbaşkanı, göreve başladığı günden bugüne kadar çok sayıda yurt dışı ve yurt içi seyahatler 

yaptı, önemli sayıda devlet başkanlarını ağırladı, ayrıca uluslararası sorunlarla iç sorunların çözümü için yoğun bir 
çalışma sergiliyor. Hedefi, Türkiye'yi içeride ve dışarıda güçlü bir konuma getirmek, itibarlı kılmaktır. Kendisine bu 
konudan dolayı müteşekkiriz. Bu nedenle, Cumhurbaşkanlığı ikinci yılında Türkiye'nin Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyi geçici üyeliğine seçilmesine büyük çaba sarf ettiler. Alınan sonuç cumhuriyet diplomasisinin iftihar etmesi 
gereken mühim bir başarıdır. Ayrıca, her adımında halkımızın birlik ve beraberliğini, herkesin bu ülkenin onurlu ve eşit 
birer vatandaşı olduğunu, herkesin kendi kültürünü, varsa farklılıklarını güzel bir şekilde ifade edebilmesini, millî birlik ve 
dayanışmayı güçlendirecek birleştirici adımların atılmasını özveriyle benimsemiş olması halkımızı çok memnun ediyor, 
bizleri de sevindiriyor gerçekten. Sivil toplum örgütlerini, iş adamlarını, sanatçıları, sporcuları ve gazetecileri ağırlaması, 
2009’da şehit yakınlarına yani Türk Silahlı Kuvvetleri ve emniyet mensuplarının malul ve gazilerine törenle Devlet Övünç 
Madalyası verilmesi, Anadolu’yu sık sık ziyaret etmesi, halkla bütünleşmesi, sorunlara el atması halkımızın benimsediği 
önemli bir gelişmedir. Ayrıca, Sayın Cumhurbaşkanımızın devlette zaman zaman meydana gelen gerginlikleri 
yumuşatıcı üslubu halkımız için çok önemli görülüyor. Diğer taraftan, Türkiye'nin en önemli sorunu olan terörün 
sonlandırılması için çok özel çabalar sarf ettiğini biliyoruz.  

Bu faaliyetleriyle Sayın Cumhurbaşkanı Köşk’ü onay makamı olmanın ötesine taşıyarak halkın arzuladığı 
Cumhurbaşkanı profili sergiliyor. Doğru olan da budur. Herkes buna önem vermelidir.  

Ayrıca, Divriği, Bitlis’in Ahlat, Muş’un Malazgirt, Van’ın Erciş gibi tarihî değerleri ağırlık arz eden ilçeleri de 
himayelerine almış olmaları o yöre halkını ziyadesiyle memnun etmiştir. Projeleri de adım adım takip ettiğini görüyoruz. 
Hem Cumhurbaşkanımıza hem de Sayın Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreterine teşekkür etmek istiyorum.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ahlat var diye söylüyorsun değil mi Sayın Bakan? 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Hayır, hepsi var.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ahlat var diye söylüyorsun. Malatya olsa ben de söylerim.  
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Sayın Cumhurbaşkanının katılımlarıyla gerçekleşen Türkiye-Afganistan-

Pakistan üçlü zirvesi güvenlik, ortak ticaret, askerî eğitim, askerî iş birliği, enerji ve ulaşım koridorları gibi konuları 
içermektedir. Sayın Cumhurbaşkanımızın bu konularda katkıları çok büyüktür. Gerçekten,  Cumhurbaşkanlığı bir 
protokol yeri olmaktan, bir onay yeri olmaktan çıkmış, Türkiye'nin içeride ve dışarıda sorunlarına Hükûmetle beraber el 
atmanın onurlu mücadelesini vermektedirler. Dolayısıyla, kendilerini bir kez daha tebrik ediyoruz, görevlerinin devamını, 
başarısını arzu ediyoruz.  

Ben Cumhurbaşkanlığıyla ilgili bu sözlerimi söyledikten sonra Meclis Başkanlığıyla ilgili birkaç söz söylemek 
istiyorum. Türkiye iyiye gidiyor. Gerçekten, samimi kanaatimi söylüyorum, bir AK PARTİ’li olduğum için değil. Geziyoruz, 
görüyoruz, geçmişi de biliyoruz. Türkiye iyiye giderken Meclis de milletvekillerine hizmet vermekte iyiye gidiyor, 
çalışmalarında iyi gidişat var. Ama bu demek değildir ki her şey bitti. Daha iyisini istemek, talep etmek de bizim 
hakkımızdır. Bu konuda da Meclis Başkanlığı zorlanmamalı, daha yumuşak bir tavırla taleplerimizi karşılamalıdır. 91’leri 
hatırlayın, 2 milletvekilinin 1 sekreteri vardı. Bu Mecliste danışman da yoktu. Özal’ın dönemini hatırlayın, halkla ilişkiler  
yoktu. Otel lobilerinde veya Meclisin arka kapılarında seçmenler karşılanır veyahut da problemler orada görüşülürdü. 
Ama bugün, Allah’a şükür, her milletvekilinin 1 sekreteri, her milletvekilinin 1 danışmanı, her milletvekilinin 1 odası 
vardır. Yeterli midir? Yeterli değildir. Biz arzu ediyoruz ki milletvekillerinin Anadolu’da birer bürosu olsun, birer danışman 
atansın, vatandaşlar Anadolu’dan, Van’dan, Bitlis’ten buralara gelmesinler, problemler, sorunlar orada çözülsün. Bu da 
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bizim hakkımızdır. Biz bunu talep ediyoruz Meclis Başkanlığından. Geçmişte 2 milletvekiline 1 sekreteri her milletvekiline 
1 sekretere indirmek istediğimiz zaman büyük tepkiyle karşılaşmıştık, danışman istediğimiz zaman “Olur mu öyle şey?” 
demişlerdi. Ama şimdi bunların az geldiğini görüyorlar. Ben bu konuda çok özel çaba sarf ettiğim için gündeme 
getiriyorum ama bunların bile yetersiz olduğunu, az olduğunu görüyoruz. Gelişmiş ülkelerle mukayese ettiğimiz zaman 
daha çok şeylerin verilmesi gerektiğine inanıyoruz.  

Geçmişi biraz daha hatırlayalım: Milletvekilleri ve milletvekillerinin çocuklarının, hanımlarının özel 
hastanelerde tedavi olması burada tartışılmıştı. PTT’nin memurunun özel hastanede tedavi olmasına müsaade edilen 
ülkede “Milletvekillerinin çocukları veya hanımları özel hastanede nasıl tedavi olur?” diye gündeme getirilmişti. Burada 
önerge verilerek bu problemler, bu sorunlar çözülmüştü. Özal’a hep rahmet okumuşlardır. Milletvekillerinin maaşları çok 
tartışıldı ama emekli olan milletvekilleri, her partinin milletvekili Özal’ı rahmetle anmaktadır çünkü yaşananları çok iyi 
gördüler. O bakımdan, biz lüks istemiyoruz, fazla şey istemiyoruz ama milletin temsilcileri onore edilmeli, ihtiyaçları, 
talepleri karşılanmalıdır.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Çünkü Meclis de yaparsa… 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Hatta hatta daha ileri gidiyorum, milletvekillerine birer şoför verilmesi gerekir 

diye düşünüyorum. Hem şoför hem de milletvekillerinin illerinde birer danışman, büro ve masrafları da Meclis tarafından 
karşılanmalıdır eğer daha verimli olmak istiyorsak.  

Türkiye Büyük Millet Meclisine yakışır yeni bir ziyaretçi kabul salonu açılmasını takdirle karşılıyoruz, tebrik 
ediyor ve teşekkür ediyoruz. Türkiye Büyük Millet Meclisi  ve milletvekillerine yakışır yeni halkla ilişkilere ek bina 
yapılmasını gerçekten bütün milletvekilleri sevinçle karşıladılar. Başkanlık Divanını ve Başkanı tebrik ediyoruz çünkü 
Kalemli zamanında da gündeme gelmişti, sonraki dönemlerde gündeme gelmişti, Cindoruk döneminde -ben Başkanlık 
Divanındaydım- gündeme gelmişti ama kimse bu işe el atamamıştı. Onun için Meclis Başkanımızı ve onun 
yardımcılarını, Meclisin bürokratlarını tebrik ediyoruz, teşekkür ediyoruz.  

Türkiye Büyük Millet Meclisi  tüm kadrolarıyla demokrasimizin güçlenmesi, insan temel hak ve özgürlüklerinin 
standartlarının yükseltilmesi için gerekli düzenlemelerin hayata geçirilmesinde önemli gayretler sarf ettiler. Anayasa 
değişikliğinde Meclis Başkanı ve yardımcıları gerçekten özverili çalıştılar. Ondan dolayı da müteşekkiriz.  

Türkiye Büyük Millet Meclisi son dönemde gerekli altyapının gerçekleşmesinde, önemli hizmetlerin hayata 
geçirilmesinde çalışmalar yapıyor. Bundan  dolayı da Meclis Başkanlığımızın çalışmalarında başarılar diliyor, 
bütçelerinin hayırlı olmasını temenni ediyoruz.  

Sayıştayın programında bir şey dikkatimi çekti ve çok hoşuma gitti. “Denetim hata bulma ve sorumluları 
cezalandırmanın çok ötesine geçerek denetlenen kurumlara yol gösterme, rehberlik yapma ve genel olarak yönetime 
değer katma amacına odaklanmalıdır.” 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Denetim oldu olalı vardır bu ifade, yeni bir şey değil.  
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Gerçekten, Türkiye'nin sadece Sayıştayında değil… 
Bir dakika, ben başka yere gelmek istiyorum.  
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Yeni bir şey değil. 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Hayır hayır, ben başka yere gelmek istiyorum.  
Türkiye'de suçlu sayısını artırmak, insanları suçlamak, insanları fişlemek bir gelenek hâline gelmiş. Müfettiş 

suç arar, daire amirleri suç arar, herkes, valiler, kaymakamlar suç ararlar. Suç arama yerine suçu azaltmanın yöntemini 
geliştirmemiz lazım. İster kabul edin ister kabul etmeyin, cami de caminin dışındaki de dayatmacı kültürle yetiştik, suç 
arama kültürüyle yetiştik, insanlara suç bulmayı marifet zannettik. Biz bu yüreğimizi değiştirmeliyiz, bu yapımızı 
değiştirmeliyiz, insanlara suç bulma değil insanları suçtan uzaklaştırmak için özverili çalışma yapmamız, yol 
göstermemiz, yardımcı olmamız gerekir. Bu bizim için daha iyidir, geleceğimiz için daha iyidir, birlik ve beraberliğimiz için  
daha iyidir. Çünkü suçlamak, suçlu sayısını artırmak, kâğıtlar üstünde insanlara cezayı öngören yöntemleri sergilemek 
milletin çocukları arasında kindarlığa vesile oluyor. O bakımdan, ben bunu söylerken Sayıştayın, geçmişte, pul parası 
için insanların savunmasını aldığını hatırlarım. Ben yıllarca Bayındırlık Müdürlüğü yaptım, pul parasından dolayı 
savunma verdiğimi hatırlıyorum, çok iyi hatırlıyorum ama diğer taraftan, malı götürenlerden hiç hesap sorulmadığını da 
bilirim. Pul parasından hesap, malı götürenlere de iltifat olan bir Türkiye'den geliyoruz biz. İnanıyoruz ki Türkiye daha 
iyilere gidecektir, Türkiye daha güzele koşuyor, daha güzeline layığız.   

O bakımdan, Sayıştaya bir şey daha hatırlatmak istiyorum. Sayıştayın konusuna girmeye vaktimiz de yok, 
çalışma da yapmadık ama bildiğim bir şeyi söylemek istiyorum. Sayıştaya mühendis alınması lazım. Sayıştaya siyasal, 
hukuk mezunları alınıyor… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN -  İlave süre veriyorum. 
Buyurun.  
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – Her meslek kendi mesleği… Yani hiç bilenlerle bilmeyenler bir olur mu? Emanet 

ehline verilir. Yani siz bir barajla ilgili bir dosya gelecek, yolla ilgili bir dosya gelecek, siz bunu bir siyasal mezununa, bir 
hukuk mezununa, bir savcıya inceleteceksiniz. Fiyat farklarını, dolguları, kazıları, ataşmanları  bu okulların mezunları 
bilmezler. Bunları ancak biz biliriz. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Bilirkişi bilir, bilirkişi. Bilirkişi çalıştırır. 
ZEKİ ERGEZEN (Devamla) – O bakımdan, meslek taassubunun ötesine çıkıp kurumlar her konuyla ilgili 

eleman alma konusunda bazı dayatmaları aşmalı, bu tür elemanları buralara yerleştirmek Sayıştayın menfaatinedir. 
Sayıştay için iyidir, Türkiye için iyidir diyorum, bunu defalarca söyledim, şimdi de söylüyorum.  

Bütçelerimizin hayırlı olması dileğiyle hepinize tekrar saygılarımı sunuyorum. 



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 32 

  

 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Ergezen.  
Sayın Bağcı buyurun efendim. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Başkan, değerli Türkiye Büyük Millet Meclisimizin Başkan Vekili, Cumhurbaşkanlığımızın Genel 

Sekreteri, Sayıştay Başkanımız, Komisyonumuzun değerli üyeleri, değerli bürokratlar, basın mensupları; sözlerime 
başlarken hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Süremi fazla uzatacak değilim. Türkiye Büyük Millet Meclisinin, denetim, yasama ve temsil görevini yaparken, 
güçlü, etkin, iyi işleyen bir yasama faaliyetinde gerek hizmet sunumu gerekse altyapının önemine değinmek istiyorum.  

Türkiye Büyük Millet Meclisinde son yıllarda önemli hizmet sunumunda iyileşmeler yaşanmıştır, altyapıda 
iyileşmeler yaşanmıştır. Bunun etkisinin yasama faaliyetlerinde kuşkusuz büyük katkısı vardır. Ancak, hizmet 
sunumunda hâlâ milletvekilleri arasında da konuşulan bu sese de biraz kulak verilmesi taraftarıyım. Hizmet sunumunda 
milletvekillerinin beklentilerine ne kadar karşılık verilip verilmediğini de Genel Sekreterliğimizin bir araştırma yapmasında 
da fayda vardır kanaatini taşıyorum.  

Bir diğer konu, değinmek istediğim, bütçe hakkı. Bugün burada bütçeyi konuşuyoruz, Türkiye’nin bütçesini 
konuşuyoruz, kurumların bütçesini konuşuyoruz ama diğer taraftan da kesin hesapları bir taraftan da inceliyoruz. Kesin 
hesap konusunda yıllardır birtakım burada öneriler yapılıyor, tartışmalar yapılıyor, dünya örnekleri veriliyor. Kesin 
hesapların daha dikkatli, daha titiz, bir belki alt komisyon marifetiyle ele alınması gereği vurgulanıyor ama bugüne kadar 
bu konuda bir adım atabilmiş değiliz. Millet adına burada bir denetim yetkisini kullanırken milletvekillerinin kesin hesap 
denetimi konusundaki taleplerine de etkinlik açısından, verimlilik açısından, saydamlık açısından, yerindelik açısından 
da dikkat etmek gerektiğini düşünüyorum. Nasıl bir mekanizma kurulabilir, bunu, yıllardır öneriler var, oturulup 
konuşabilir, gruplar konuşabilir, Türkiye Büyük Millet Meclisi tartışabilir ama bütçenin demokrasi açısından önemini de 
bir anlamda bu çerçevede de kavramış oluruz. Çünkü millet adına iş yaparken, milletin kaynaklarının da nasıl 
kullanıldığı konusunda daha titiz davranmamız gerektiği kanaatini taşıyorum.  

Kesin hesaplar, devletin kullandığı her türlü kaynak etkin ve verimli biçimde kullanılmış mıdır, bu ciddi o larak 
sorgulanmalıdır bence. Kesin hesap raporları, denetim açısından içerik ve uygun şekle sahip midir, bunu tartışmalıyız. 
Önümüzde şu anda bir kesin hesap var örneğin, bunun içeriği ve sunuluş biçimi doğru mudur, bunu tartışmalıyız.  

Türkiye Büyük Millet Meclisi kesin hesap denetimini daha etkin yapmalıdır, bu kanaati taşıyorum. Belki burada 
Sayıştay Başkanlığı, Avrupa Birliği üyesi uygulamalar ki, geçtiğimiz yıl Komisyonumuzdan bazı üyelerle birlikte İsviçre’de  
bu konudaki bir çalışmaya da katılmıştık, bu konu diğer ülke uygulamalarını da en azından ben bir kısmını yakinen 
biliyorum. Komisyonumuzun, Avrupa Birliği üyesi uygulamalar, belki müktesebat açısından kesin hesap denetiminin 
daha etkin nasıl yapılması gerektiği konusunda Sayıştayın bir önerisi varsa da bunu bir almak isteriz.  

İç Tüzük konusunda da Sayın Başkanımızdan, Meclis Başkan Vekilimizden gidişatı, akıbeti nedir, ne zaman 
bu İç Tüzük Parlamentonun talep ettiği bir şekle kavuşacak, bu konuda bilgi verirseniz sevinirim. 

Bütçelerimizin hayırlı olmasını diliyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Bağcı. 
Söz talep eden Sayın Genç? Yok. 
Sayın Baratalı? Yok. 
Sayın Ergin buyurun efendim. 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Türkiye Büyük Millet Meclisinin saygıdeğer Başkan Vekili, Sayın Cumhurbaşkanlığı Genel 

Sekreteri, Sayın Sayıştay Başkanı, değerli milletvekilleri, değerli bürokratlar, sevgili basın mensubu arkadaşlarım; 
hepinizi sevgiyle, saygıyla selamlıyorum. 

Ben, sözlerime başlamadan Halil Aydoğan Beye bir teşekkür etmek istiyorum. Dün burada Sayın Güngör 
Uras’tan çok güzel bir yazı okudu; ben de şimdi, Sayın Güngör Uras’ın 28 Ekim 2010, yani üç dört gün önceki bir 
yazısından çok kısa bir iki cümle okuyacağım. Şöyle diyor Güngör Uras, Halil Beyin çok beğendiği Güngör Uras: “Üretim 
artmadıkça istihdamın, gelirin, refahın artamayacağını, üretim artmadıkça ekonominin sağını solunu ellemenin gelir 
dağılımını bozmaktan başka işe yaramayacağını anlayan yok. Sıcak para sayesinde ucuz dövize devam. Üretim nasıl 
artacak?” Bu, sizin çok beğendiğiniz Güngör Uras’ın size bir uyarısıdır, üç gün önceki uyarısıdır. 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Siz beğendiğiniz için mi okudunuz Hocam, beğenmediğiniz için mi 
okudunuz? 

GÜROL ERGİN (Devamla) – Değerli arkadaşlarım… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hocam cevap alamadım soruma. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Niçin okuduğunu biliyorsun. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – …ben, önce Cumhurbaşkanlığı konusunda görüşlerimi ifade etmek istiyorum. 
Değerli arkadaşlarım, Adalet ve Kalkınma Partisi cephesindeki arkadaşlarım Cumhurbaşkanımızı kendi bakış 

açılarıyla göklere çıkardılar, gökten de aşağı indirmediler doğrusu.  
Değerli arkadaşlarım, bir Cumhurbaşkanı, bütün milletin başkanı olmak zorundadır. Bir Cumhurbaşkanı 

milletin belli bir kesiminin Cumhurbaşkanı olamaz ama Sayın bugünkü Cumhurbaşkanının tavrına baktığımız zaman çok 
ciddi olarak böylesi bir eksikliği onda gördüğümüzü özellikle belirtmek istiyorum. Bakınız, Yüksek Öğretim Kurumuna 
yaptığı atamalara bakınız, üniversite rektörlüklerine yaptığı atamalara bakınız, en son Hâkimler ve Savcılar Yüksek 
Kuruluna yaptığı atamalara bakınız. Oraya kendi ilinden, hemşerisi deyince bazı arkadaşlar değil diyorlar ama, kendi 
ilinden baro başkanını atıyor. Niye atıyor? Kendi ilinin baro başkanı olduğu için değil. Bu evet-hayır oylamasında 
Anayasa değişikliğine evet verilmesi için canhıraş bir çalışma içinde olan bir kişi olduğu için yapıyor bunu. 
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İkincisi, Sayın Bülent Şekli’yi atıyor. Kimdir bu Sayın Bülent Şekli? Enerji Bakanlığı Baş Hukuk Müşaviri. Nedir 

bunun marifeti? Kayseri Der’in genel başkanı. Ee oldu mu şimdi?  
Üçüncü bir isme bakıyoruz, Sayın Ahmet Gökcen. Kimmiş bu Ahmet Gökcen? Sayın Başbakanının İstanbul 

Büyükşehir Belediye Başkanlığı döneminde açılmış olan Akbil davasındaki bilirkişi. Marifeti ne? Bilirkişi liği sırasında bu 
Akbil olayında yapılan eylemler suç değildir şeklinde bir bilirkişi raporu değerlendirmesi yapan kişi.  

Değerli arkadaşlarım, yani şimdi bu ülkede Hâkimler ve Savcılar Yüksek Kuruluna seçilmek için ille de bu 
iktidarın peşinde ya da kuyruğunda olmak mı gerekiyor? Yazıktır. Biraz önce bir değerli arkadaşım Sayın 
Cumhurbaşkanını ifade ederken çok güzel şeyler söyledi; “O, orayı bir Çankaya noteri olmaktan çıkarmıştır, öyle 
olmadığını göstermiştir” dedi. Hayır, o artık Çankaya noteri değildir, o tamamen Tayyip Erdoğan noteri olmuştur bugün. 
Bunu bilmeyen var mı içimizde? 

MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Yakışmıyor, yakışmıyor. Bu sözler yakışmıyor. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Evet, bir Cumhurbaşkanına bu tavırlar yakışmıyor, ben de onu söylüyorum, 

teşekkür ederim. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sizin bu üslubunuz yakışmıyor. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Şimdi, değerli arkadaşlarım, kimi insanların 29 Ekimde Cumhurbaşkanlığına 

gitmemesi eleştiri konusu oluyor ve bir sayın milletvekili de, kalkıyor, Türk Genelkurmayının en üst yöneticilerini 
Başkomutanın emrine uymamakla suçluyor. Şimdi oradaki toplantıya gitmek bir başkomutanlık emri midir Allah aşkına! 
Peki, bunu suçlayan arkadaşım geçtiğimiz yıl Sayın TRT Genel Müdürü İbrahim Şahin’in, bu yıl da Sayın Sağlık 
Bakanının Cumhurbaşkanının sayın eşlerinin elini niye sıkmadığını da biraz sorguluyor mu acaba ve ben şimdi 
Cumhurbaşkanlığı makamına sormak istiyorum. Bir Cumhurbaşkanı eşinin elinin sıkılmamasının anlamı nedir? Niçin 
sıkılmamaktadır? El sıkmaya değer görülmemekte midir, bunun için midir, başka bir nedeni mi vardır, bunu da 
öğrenmek istiyorum?  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hocam, orada kaç kişi vardı biliyor musunuz? 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Değerli arkadaşlarım, Sayıştay konusuna gelince: Şunu içtenlikle ifade edeyim, 

Sayıştay Başkanının kişiliği hakkında benim edindiğim bilgiler kendisinin gerçekten çok düzgün bir yapıya sahip insan 
olduğu yönünde. O bakımdan bununla da mutlu olduğumu ifade ediyorum, ama şunu da anlayamıyorum: Sayıştay 
Yasası’nda son önergeyle yapılan değişiklik Sayın Başkan sizi rahatsız etmedi mi ve Meclis Başkanlığına soruyorum: 
Sayıştay çalışmalarını bizim adımıza yapıyor, denetim görevini bizim adımıza görüyor, orada o önergeyle getirilen 
değişiklikle performans denetiminin ortadan kaldırılması bizim Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanını rahatsız etmiyor 
mu acaba? Bizleri ediyor da sizleri niye etmiyor, bunu da özellikle öğrenmek istiyorum değerli arkadaşlar. 

Daha uzun bir şeyler söylemeye de gerek duymuyorum, çünkü her şeyin özü, sanıyorum çevreyi de ifade 
ediyor. O bakımdan söylediklerimin yanıtını alırsam mutlu olacağım, almazsam da siz yanıt verebilme durumunda değil 
misiniz diye değerlendireceğim. 

Hepinize saygılar sunuyorum, teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Ergin. 
Son söz Sayın Kızılcıklı’ya ait; buyurun efendim. 
SEDAT KIZILCIKLI (Bursa) – Çok teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Ben de, bir an önce bütçe oylamalarından geçelim ve çalışmalarımız da yine devam edeceği için en kısa 

sürede bitirmeye çalışacağım.  
Öncelikle herkese saygılar sunuyorum, bütçelerin de hayırlı olmasını temenni ediyorum. 
Tabii, Türkiye’de bazı anlayışların değişmesi gerekiyordu, bunlardan bir tanesinin de millet devleti için vardır 

anlayışından daha çok devlet milleti için vardır anlayışının ikame edilmesi gerektiğini düşünüyorum. Dolayısıyla, siz, 
sürekli millet devletin hizmetinde olacak, devlet millete hizmet etmeyecek anlayışını geliştirmeye çalışırsanız, burada 
tabii büyük memnuniyetsizlikler, büyük sıkıntılar çıkar. Dolayısıyla, 2002 yılından itibaren baktığınız zaman böyle bir 
anlayışa doğru milletin değerlerine daha fazla önem veren, milletin hak ve hukukunu daha fazla önemseyen, özgünlük 
ve demokrasi, insan hakları ortamını çoğaltmaya ve genişletmeye çalışan bir anlayışın yavaş yavaş ortaya çıktığını 
görüyoruz. bu değişimi ve dönüşümü önemsiyorum, bu değişime ve dönüşüme önemli katkılar verilmiştir. 

Tabii, Sayın Cumhurbaşkanımızın da seçildikten sonra yaptığı çalışmalara baktığımız zaman, yurt içi 
gezilerine baktığımız zaman, yurt içindeki sivil toplum örgütlerine, kimsenin nereli olduğunu, nereden geldiğini, hangi 
şehirde doğduğuna bakmadan, ırkına bakmadan, inancına bakmadan herkesle kucaklaşıyor olmasını, onlarla bir araya 
gelmesini, onların törenlerine katılmasını ve devletin en üst makamında olan birisinin bu insanlarla azılıkta mı 
çoğunlukta mı, doğulu mu batılı mı, kuzeyli mi güneyli mi diye bakmadan bir araya gelmesini, onlarla bütünleşmesini 
gerçekten önemsiyorum. Bu anlamda, yurt dışı gezilerinde de hem ülkemizin itibarını yükseltmek için hem de 
uluslararası problem olan konuları azaltmak ve bu noktada yardımcı olmak adına yapılan o önemli ziyaretleri, hatta ve 
hatta iş adamlarımızın ticaret hacmini geliştirmek, ülke ekonomimize katkıda bulunmak adına yapılan bu çalışmaları 
önemsiyorum. Sonuçta geldiğimiz nokta, Avrupa Birliği müzakere sürecinin başlamasıdır, İslam Konferansı Örgütüne 
genel sekreterliğin defalarca seçilmiş olmasıdır, oraya başkanlık yapabilmektir  

Bu, ticaret hacmimizin gelişmesidir. Yani yapılan bu gezilerin, bu seyahatlerin, bu görüşmelerin iş 
adamlarımızla birlikte yapılanların ya da resmî ziyaretlere baktığımız zaman, bunların hepsinden Türkiye'nin bir fayda 
sağladığı, düne göre daha fazla yerde temsil edildiği, daha ağırlıklı olarak temsil edildiği, ekonomimizin de genişlediği 
çok açık olarak ortaya çıkmaktadır.  

Yurt içine de baktığımız zaman, herkesle görüşülüyor olması Çankaya’ya mahkûm, Çankaya’dan dışarı 
çıkmayan bir anlayıştan, bütün Türkiye’ye, bütün dünyaya açılan bir anlayışın gelmiş olması, geliniyor olması gerçekten 
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hepimiz adına sevindirici olmalıdır diye düşünüyorum. Zaten bu çalışmaların ürünüdür, bütçelerin de artmasını 
gerektirmektedir. Eğer bunlar olmazsa, sadece Çankaya’da oturursanız, sadece Türkiye Büyük Millet Meclisi 
makamında oturursanız hiçbir ek bütçeye gerek kalmaz. Hatta o verilen paralar da size çok gelir, siz bunları harcayacak 
yer bulamazsanız, geri de iade edersiniz.  

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Yakışmıyor, yakışmıyor, size de yakışmıyor! 
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Ama bunun Türkiye’ye ne kadar katkı koyduğu, problemlere ne kadar çözüm 

ürettiği ve devlet-millet kaynaşmasını ne kadar sağladığı tartışılır.  
Kesinlikle doğru olan bir cümle var, Cumhurbaşkanlığı makamı da bütün milletin makamıdır, bütün milletin 

Başkanı olmak durumundadır. Gerçekten böyledir.  
İşte, biz, ilk dönem milletvekili olduğumuzda aldığımız davetiyelere baktığımız zaman, şimdi aldığımız 

davetiyelere baktığımız zaman bu yolda da çok büyük adımların atıldığını çok net olarak görüyoruz. Dolayısıyla kimseye 
ayırımcılık yapılmadan, herkese davetiye yollanıyor ve deniliyor ki biz cumhurun Cumhurbaşkanıyız, bütün cumhura 
Çankaya açıktır, lütfen hepiniz gelin, hep beraber Cumhuriyet Bayramı’nı kutlayalım denilebiliyor. Biz ilk milletvekili 
olduğumuz yıllarda maalesef bu anlayışı göremediğimizi üzülerek söylemek durumundayım.  

Atamalara baktığımız zaman da nedense birileri “Yahu o şuralı mı buralı mı, nereden gelmiş, nereye gitmiş?” 
diye bir etnik kimliğe ya da nereli olduğuna bakan bir anlayışı görüşüyoruz. Hâlbuki biz atamalarda ehliyeti var mı, 
liyakati var mı, şartları tutuyor mu…  

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Kayseri’den başka baro başkanı yok mu?  
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Yani Sayın Cumhurbaşkanımızın yaptığı atamalarda eğer şartlar tutmuyorsa, 

ehliyet ve liyakat yoksa, yasaya aykırı bir durum varsa zaten yargı bu süreci değerlendirecektir ya da bu atamalar bu 
hâliyle gündeme getirilecektir.  

GÜROL ERGİN (Muğla) – Yargı mı bıraktınız ortada?  
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Dolayısıyla şimdi siz ikide birde sözü getirip de bundan önceki Sayın 

Cumhurbaşkanımızın yaptığı atamalara ses çıkarmazken bugünkü Sayın Cumhurbaşkanımızın yaptığı atamalarda kimin 
nereli olduğuna bakarak o fişleme geleneğini sürdüreceğiz anlayışıyla yola çıkarsanız, o fişlemelerden kimseye bir yol 
çıkmaz, o fişleme geleneklerinden kimseye yol çıkmaz.  

GÜROL ERGİN (Muğla) – Bunu sizin arkadaşınız söyledi. Siz söylediniz.  
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Sayın Cumhurbaşkanımız Türkiye Büyük Millet Meclisinden aldığı yetkiyi 

kullanmaktadır, bundan önceki sayın cumhurbaşkanları gibi bu yetkiyi kullanmaktadır.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Kullanıyor da yanlış kullanıyor! 
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Sayın Recep Tayyip Erdoğan’ın noteri değil, Sayın Cumhurbaşkanımız 

cumhurdan aldığı yetkiyi, Türkiye Büyük Millet Meclisinden aldığı yetkiyi kullanmaktadır ama birileri niye bu yetkiyi 
kullanıyorsunuz diye Sayın Cumhurbaşkanımızı sorgulamaya çalışmaktadır.  

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Yanlış kullanıyor, yanlış… 
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Merak etmeyin, o yetki bir gün size verilirse, o zaman siz de gerisine 

bakarsınız. Ehliyet, liyakat ve şartların uyduğu çok açıktır.  
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Siz liyakate değil, sadakate bakıyorsunuz! 
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Bu atamalar bu anlamda çok rahat bir şekilde yapılmaktadır. Doğru olan 

budur. Yoksa siz, kim, nereli, nereden gelmiş, hangi memlekette doğmuş, nereden gelmiş diye bakarsanız, bu işin 
içinden çıkamazsınız.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Benim sorduğum soruya cevap ver, benim Denizcilik Müsteşarlığıyla ilgili 
sorduğum soruya cevap ver.  

BAŞKAN – Müdahale etmeyin efendim.  
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Çok teşekkür ediyorum, yani bu sinirlenmelerinizin bile, bu yaptığınız 

itirazların bile haksızlığınızın ortaya çıktığını gördüğüm için yapılan suçlamalarla ilgili cevaplarımda bu söylemim 
normaldir.  

Diğer taraftan, değerli arkadaşlar, bugün daha Sağlık Bakanımızın açıklaması vardır el sıkmayla ilgili, bu 
açıklamaları yok sayarak, işte farklı noktalara çekmenin kimseye bir faydası yoktur, bunlar doğru şeyler değildir değerli 
arkadaşlar.  

MEHMET GÜNAL (Antalya) – Benim söylediğime cevap verin. Bir aylığına bir yere müsteşar yardımcısı olarak 
atanıp sonra da getirilip üye yapılıyorsa… 

BAŞKAN – Değerli arkadaşlar, lütfen… 
Sayın Kızılcıklı, lütfen toparlayın efendim.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Hukuka uygun mu?  
HASAN ANĞI (Konya) – Uygun. 
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Çok teşekkür ediyorum Mehmet Bey, ben hangi soruya cevap vereceğimi, 

hangi soruya cevap vermeyeceğimi bundan sonra size gelip soracağım.  
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Cevap verme moduna girdin de onun için.  
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Diyeceğim ki, özür dilerim Mehmet Bey, iki dakika sonra bana konuşma sırası 

gelecek, acaba siz hangi sorulara cevap vermemi uygun görüyorsunuz diye sizden izin alacağım. Bundan  sonra demek 
ki sizin böyle bir anlayışınız da var. Demokraside demek ki bir milletvekili bu Komisyonun eşit şartlarda çalışan bir 
milletvekili başka bir milletvekiline sorması gerekiyor hangi sorulara cevap vereceğini vermeyeceğini. Bundan sonra ben 
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size özellikle soracağım, hangi sorulara cevap vermemi uygun görüyorsanız ben onlara cevap vereyim diye 
söyleyeceğim. 

Son olarak Türkiye Büyük Millet Meclisine geliyorum değerli arkadaşlar. Türkiye Büyük Millet Meclisinde 
milletvekillerinin özlük haklarıyla ilgili bir gelişme olduğu zaman, nedense herkes birçok noktada itiraz ediyor. Sanki 
milletvekili bunu kendisi için istiyormuş gibi bir ifadeyle ortaya çıkılıyor ama gelişmekte olan ülkelere baktığımız zaman, 
milletvekilliği gerçekten kolay bir iş değil değerli arkadaşlar. Çünkü bütün milletimiz, ister seçildiğimiz bölgeden olalım, 
ister başka bölgenin halkı olsun sürekli milletvekilinden yoğun taleplerde bulunuyor. Bu da milletvekilinin iş yükünü çok 
artırıyor. Dolayısıyla bizim, milletvekillerinin çalışma ortamını geliştirmeye yönelik ve şartlarını iyileştirmeye yönelik 
yaptığımız çalışmaların hepsi aslında halkımıza olumlu olarak yansıyacak çalışmalardır.  

Ben Türkiye Büyük Millet Meclisinde bu anlamda yapılan çalışmaların hepsine teşekkür ediyorum. Ama bu 
şartları da iyileştirmeye yönelik yeni adımları da beklediğimizi ifade ediyorum. Bundan da sıkıntıya girmeden, 
eleştirilerden çok korkmadan bu adımları atmalıyız. Çünkü milletimiz bize her yerde problemlerini söyleyip siyaset 
kurumundan ve milletvekilinden çözüm beklemektedir. Hatta ve hatta milletvekilinin uğraşmaması gereken işler de 
milletvekiline gelip bu problemlerin çözümü noktasında yardım istenmektedir. Biz de o yardımları yapabilmemiz için tabii 
ki daha fazla personel ya da daha iyi imkânlarda çalışma ortamını sağlayabilirsek milletimize daha faydalı oluruz diye 
düşünüyorum.  

Her ne kadar itirazlar içerisinde beni dinlemiş olsanız da yine de dinlediğiniz için hepinize teşekkür ediyorum, 
saygılar sunuyorum.  

BAŞKAN – Evet, teşekkür ederim. 
Sayın Kamer Genç, süreniz beş dakika, buyurun efendim. 
KAMER GENÇ (Tunceli) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.  
Aslında beş dakika konuşturmaktansa hiç konuşturmamak daha iyi olur, çünkü bu kadar önemli, sayfalar 

dolusu suistimalleri olan üç tane kurumu böyle beş dakikada dile getirmek mümkün değil.  
Sayın Başkan, tabii, bugün Türkiye'nin bütün kurumları zafiyet içinde, başta Çankaya olmak üzere. 

Başbakanlık, devletin işte bütün denetim organları maalesef Türkiye artık tam bir derebeyliği, kapalı bir rejim hâline 
dönmüş.  

Abdullah Gül, Çankaya Köşkü’ne çıktığı günden beri Anayasa’da nitelikleri belirtilen, Cumhurbaşkanının 
taşıması gereken hiçbir işlemi tarafsızlık ilkesi içinde yapmamış, devlette büyük israfa meydan vermiş, trilyonlarca 
liraları almış keyfi gibi harcamış ve Anayasa değişikliğinde dahi çok açık ve seçik demokrasiye ters düşen bir 
Anayasa’yı dahi hiç inceleme yetkisini kullanmadan, hatta 12 tane profesör kendisine “Yahu şunu bir oku da, bir teklifte 
bulun.” diyor ve saat 10.30’da bu anayasa profesörlerinin değişiklik teklifi kendisine gidiyor ve iki saat sonra okumadan 
bunu imzalıyor ve anayasa referandumunun 12 Eylüle gelmesinin tek organizatörü Abdullah Gül’dür. Dolayısıyla bunun 
yaratacağı sıkıntı, yani kamuoyunda yapılacak propaganda kolaylığı böyle. Kendisi daha Cumhurbaşkanlığı makamına 
geldiği günden beri aşağı yukarı 40 küsur milyon dolar dış seyahatlerde harcamıştır. Her bir yurt dışına çıkışı 500 bin 
dolardan aşağı değildir. Bunu defalarca söylediğimiz hâlde kimse maalesef bize doğru dürüst bilgi vermemektedir. 
Devlet talan edilmektedir. Devlet Denetleme Kurulu çalıştırılmamaktadır.  

Yine, söyleyeceğimiz çok şeyler var, Çankaya Köşkü’nde Atatürk’ün bütün izleri silinmiştir. Hayrünnisa Hanım 
canı sıkıldığı zaman “Haydi Abdullah yurt dışına gidelim.” diyor ve atlayıp yurt dışına gidiyorlar. Böyle bir şey olur mu 
Sayın Başkan? Devletin büyük kaynakları bu yolla harcanıyor.  

Yani, ondan sonra, Türkiye Büyük Millet Meclisi maalesef artık ne kanun tanıyor, ne nizam tanıyor ve 
düşünebiliyor musunuz bir Meclis Başkanı sıfatını taşıyan kişi milletvekiline küfreder mi? Maalesef bize küfretmiştir 
kürsüde. Ondan sonra sorduğumuz sorulara cevap verilmemektedir. Mecliste en keyfî atamalar yapılmaktadır. Zaten 
Türkiye’de devlet kademelerine atananlar ya Rizelidir, ya Trabzonludur birkaç tane de Kayserilidir, başka, bakın, devletin 
o üst bürokratlarını arayın, bu vilayetler dışında kimse yok ve bu şeyde Mecliste öteden beri çalışan, bilgili, deneyimli, 
Meclisin hafızasına sahip olan bürokratlar bir tarafa itilmektedir ama Tayyip Bey’in hemşehrileri gelip tepeden bir yerlere 
oturmaktadır. Böyle bir devlet ayakta durur mu, yaşayabilir mi? 

Yine Mecliste israf almış yürümüş. Soruyoruz kendilerine, yahu hangi milletvekili kaç defa yurt dışına gitti, 
bunlara ne para ödediniz, kimse bize cevap vermiyor. Meclis en kötü, en keyfî şekilde yönetiliyor. Türkiye Büyük Millet 
Meclisinde kanunlar müzakeresiz geçiliyor ve maalesef Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanlık makamında oturan bazı 
Meclis Başkan Vekilleri ne İç Tüzük’ü dinliyor ne kuralları dinliyor, tamamen bir keyfîlik içinde. Milletvekillerinin işte sırf 
moralini bozmak, orada sinirlerini bozmak için her türlü keyfilikleri yapabiliyorlar. Mecliste atananlar nasıl atanıyor? 
Meclisin bir atama yönetmeliği var, buna göre on yılını doldurmayan kişilerin üst düzey bürokratlığına alınması mümkün 
değil ama bir bakıyorsunuz bu şartları taşımayan, hatta yüksek tahsil şartını taşımayan insanlar bir yerlere geliyor. 
Atıyorlar, diyorlar ki zaten birisi fark ederse, itiraz ederse, dava yoluna giderse e peki, etmezse o oradan gidiyor. Böyle 
keyfilikler olur mu?  

Yani siz de Sayın Başkan, bu kadar devasa üç tane kurumun bütçesini bu kadar dar zaman içinde 
görüştürmekle bütçenin görüşüldüğünü mü zannediyorsunuz? Bu devletin kaynakları nereye gidiyor, kim hangi amaçla 
kullanıyor? Bunlar maalesef burada araştırılmıyor, örtbas ediliyor. Bu tamamen dostlar alışverişte görsün… Gerçekten, 
bu AKP’ye gelinceye kadar bu işler daha ayrıntılı görüşülüyordu. Bunların ayrıntılı görüşülmesi en azından bir şeye de 
faydası var, yani bürokratlar yönünden de korkutucu bir şey oluyor. Şimdi diyorlar ki bürokratlar nasıl olsa biz ne yapsak 
da oradan gidiliyor deniliyor ve kimse de bunun farkına varmıyor. Bu devlet bu şekilde batmaya gidiyor. Bakın ekonomik 
yönü çökertilmiş, her yönüyle keyfîlik almış yürümüş. Devletin hiçbir kademesindeki kişi, Çankaya’dan başlamak üzere, 
halka karşı saygısı yok, halka karşı bir sorumluluk duygusu yok. 
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(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Genç, süreniz sona erdi ama ilave bir dakika süre verelim efendim, buyurun.  
KAMER GENÇ (Devamla) – Şimdi, devletimizin dışarıda temsil edilmesi, bir İsrail meselesinde dahi Türkiye 

Cumhuriyeti devletinin onuru rencide edilmiştir. Ama kamuoyunun karşısına çıkılıyor, biz işte İsrail’i şöyle yaptık, böyle 
yaptık ama perde arkasında İsrail’le her türlü ilişkiler de kuruluyor.  

Bu milleti kandırmakla nereye varma istiyorlar? Bir milletin onuruyla oynamakla bu yöneticiler acaba ne 
bekliyorlar? Böyle bir şey olur mu? Bir referandumda yapılan keyfilikler, devletin işte bütün kaynakları kullanılmak 
suretiyle birtakım basın patronları, basın organları tehdit edilmek suretiyle artık insanlar maalesef kendilerini Türkiye’de 
yaşama güvencesi içinde görmüyorlar. Türkiye’de rejim tamamen değişmiştir. Türkiye’de Osmanlıya dönüş vardır. Başta 
bunun başını çeken Abdullah Gül ile Tayyip Erdoğan’dır. Türkiye Cumhuriyet devletinin başkenti Ankara olmasına 
rağmen, maalesef İstanbul’daki saraylarda karşılamalar yapılmaktadır ve oralar mekân seçilmek tedir. Bu, tamamen 
milletvekili yeminine de çok açıkça aykırıdır.  

Neyse, bu kadar zaman içinde de… 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Genç. 
Değerli milletvekilleri, bütçeler üzerindeki konuşmalar tamamlanmıştır.  
Şimdi, on dakika süreyle sual yöneltmek isteyen arkadaşlarıma söz vereceğim. 
BÜLENT BARATALI (İzmir) – Sayın Başkan, ben yeni geldim, bitti mi konuşmalar? 
BAŞKAN – Sayın Baratalı, hakkınızı sual kısmında kullandıralım. 
Sayın Baratalı, sizden başka söz talep eden yok. Konuşma ve söz talebinizi… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Var efendim, benim de var. 
BAŞKAN – Efendim, varsa buyurun, düğmeleri kullanın. 
Süremiz on dakika toplam, buyurun Sayın Özyürek. 
SORULAR VE CEVAPLAR 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Şimdi, konuşmamda da yer alan soruyu bir kez daha sormak istiyorum Sayıştay Başkanına. Sayın Kamer 

Genç uyardı, bu adı geçen performans raporlarının Meclis Başkanlığına verildiğini değil, verilmek üzere olduğunu şeyde 
yazmış. Bu raporlar hangi tarihte Başkana teslim edilmiştir? Ne zaman bunları Meclis Başkanlığına vermeyi 
düşünüyorsunuz? Net olarak bunu aşağıda Sayıştay Yasası görüşülürken de hep sordum, cevabını alamadım. 

Şimdi, Sedat Bey gidiyor, çok güzel şeyler söyledi. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sedat Bey gitmiyor efendim, gitmiyor. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Sayın Cumhurbaşkanı için güzel şeyler söyledi, dedi ki: “Kayserili olmuşsa 

ne olmuş?” Tabii, Kayserililer olmaz diye bir şey yok, ben de Nevşehirliyim yani. Keşke biraz da Nevşehirliler olsa. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Siz de yakınsınız ama. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Evet ama bir faydası olmuyor bize tabii, hiçbir faydası olmuyor. 
Şimdi değerli arkadaşlarım, tabii, Hâkimler ve Savcılar Yüksek Kurulu, yargı bağımsızlığının beyni, onun için 

bunun önemi var. Bu 10 kişi, işte, Bakanlık bürokratlarından bilmem ne seçilmiş. Burada bir tarafsız unsura ihtiyaç var. 
Bunu Sayın Cumhurbaşkanı sağlayabilir. Bilmem ille Kayseri Baro Başkanı… Mesela, baro başkanları dedik biz Anayasa 
değişikliğinde. Tabii, Muş Barosu ile İstanbul Barosunun da, ikisinin de birer oy hakkı var. Birinin 30 bin üyesi var, 
öbürünün 300 üyesi var. Şimdi, bunun yarattığı adaletsizliği gidermek üzere, mesela, Sayın Cumhurbaşkanı, Ankara, 
İstanbul, İzmir baro başkanlarından birini atamayı niçin düşünmez. Yani Cumhurbaşkanı gibi ülkenin birliğinden, 
bütünlüğünden, kurumların niteliğinden sorumlu bir insanın bunu düşünmesi lazım. “İlle benim hemşehrim olsun, Kayseri 
olsun” anlayışı yanlıştır. Diğer atamalarıyla ilgili arkadaşlarımız bilgi verdiler. 

Bir diğer önemli nokta: Sayın Sezer’in de üniversitelerde akademisyenlerin seçimini dikkate almayan 
uygulamaları yanlıştı ama Sayın Sezer, atamalarının yüzde 77’sinde seçimlerde birinci gelen rektör adaylarını atamıştır. 
Sayın Gül ise sadece yüzde 55’inde hocaların seçiminde birinci gelenleri atamıştır. Yani, nitekim artık bundan kendisi de 
rahatsız olmuştur ve demiştir ki YÖK’e: “Bu sıraları değiştirmeyin.” Çünkü iki oy alanı birinci sıraya getiriyor, birinci 
seçileni üçüncü sıraya getiriyor YÖK. Şimdi, Sayın Cumhurbaşkanının bu konularda yanlış yaptığını biz düşünüyoruz.  

Bir diğer nokta: Biraz önce arkadaşlarım Sedat Bey konuşurken söylediler, açık bir hülle yoluyla atama oldu 
değerli arkadaşlar. Bir kişi Anayasa Mahkemesi raportörü iken -o sıfatıyla Anayasa Mahkemesi üyeliğine atanması 
mümkün değildir- Denizcilik Müsteşarlığı Yardımcılığına atandı. Bir ay içinde o görevi nedeniyle görünüşte şartları taşıdığı 
için Anayasa Mahkemesi yedek üyeliğine getirildi. Son Anayasa değişikliğiyle de yedek üyeler asil üyeler olduğu için 
şimdi asil üye olarak orada yıllarca, yirmi-yirmi beş yıl görev yapacak. Şimdi, bir Cumhurbaşkanına bu şekilde âdeta hülle 
yoluyla atama yakışıyor mu? 

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – On iki yılla sınırlı. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Yok, onlar şeyden önce seçildiği için altmış beş yaşına kadar görev 

yapacaklar Halil Bey. 
BAŞKAN – Sayın Özyürek, sual… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Şimdi ben şu soruyu sormak istiyorum: Sayın Cumhurbaşkanı, bu yedek 

üyeliğe atadığı kişiyle ilgili çok ciddi eleştiriler yapıldı, bundan bir rahatsızlık duydu mu? Burada acaba niçin yanlışlık 
yaptık dedi mi? 

Bir diğer nokta da, arkadaşlarım da sordu: Büyük iddialarla biliyorsunuz Devlet Denetleme Kurulu oluşturuldu. 
“Türkiye’deki en yetkili kurumdur. Bütün inceleme ve denetim, teftiş kurullarının sahip olduğu yetkilere sahip bir kuruldur.” 
Kurulurken böyle denildi. Mesela, kaç inceleme yaptı? Hangi dosyalar şimdi elinde? Eğer bizim izlediğimiz kadarıyla 
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doğru dürüst bir şey yaptırılmıyorsa, Sayın Cumhurbaşkanı diyebilir ki: “Bu, Evren zamanında kurulmuştur. Ben, 12 Eylül 
ürünü böyle bir kuruldan yana değilim.” O zaman Anayasa değişikliğinde bunu kaldırmak için niçin bir önerileri olmadı. 
Bunları sormak istiyorum.  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Aslanoğlu, buyurun efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkanım, Sayıştay Yasası bu hafta Mecliste görüşülmüyor, 

ertelendi. Bu hafta, herhâlde, aşağıda, Danışma Kurulu böyle bir karar almış. Ben, bir kez daha performans denetimi 
konusunda, Sayın Başkanın bu denetimin, performans denetiminin olup olmaması konusunda net görüşlerini bilmek 
istiyorum. Aşağıda yapılan değişikliğin Sayıştaya ne gibi etkisi olacaktır? Bu konuda Sayıştay kurumunun net düşüncesini 
almak istiyorum. 

Bir başka konu ise: Sayın Başkan, kamunun 500 milyon dolar verdiği bir kurum var, bir de kamunun, atıyorum, 
1 milyon dolar verdiği bir kurum var. 500 milyon dolar verdiği kurum Özelleştirme İdaresinde olduğu için, yüzde 49’u halka 
açık olmasına rağmen, bu kurumların yönetimini ve denetimini Özelleştirme atıyor. Yani halka açık kısımdan tek bir 
temsilci yoktur. Bu, toplumun gerçekleri. Ben size kaç tane kurum ismi vereyim. Özelleştirme İdaresi gönderiyor listeyi… 
Çünkü halka açık kısım, yönetimi de atayamıyor, isim de veremiyor. Tüm denetimini ve yönetimini kamu yapıyor bu 
kurumların. Adı “halka açık şirket.” Hayır, kimseyi aldatmayalım, bu kurumlar halka açık olmasına rağmen, Hükûmetin 
atadığı, Özelleştirmenin atadığı kişiler tarafından yönetiliyor. Bunların hesap vermesin i engelliyorsunuz. Yani kamu 
kaynağı… Eğer kamu seçiyorsa bu insanları, kamu atıyorsa, bunlardan hesap almak zorundasınız. Lütfen, size kaç tane 
kurum ismi vereyim. Belki 1 milyar dolar sermayesi var ama -kamunun atadığı insanlar burayı yönetiyor ve kamunun 
atadığı insanlar denetlemesine rağmen- Sayıştay denetiminden kaçırıyorsunuz. Lütfen, kamu kaynağı bu kadar ucuz 
değil. Siz, 1 milyon dolarlık bir şirketi denetlemeyebilirsiniz ama 1 milyar dolarlık şirketi, kamu adına, bu kaynaklarının 
nereye gittiğini… Sadece kâr dağıtımıyla ilgili şeyleri denetleyebiliyor arkadaşlar, kamunun kâr payıyla ilgili. Hayır 
arkadaş, yönetimini de denetleyeceksin, denetimini de denetleyeceksin ama bu konuda acaba Sayıştayın düşüncesi 
nedir? Yani, kamunun 1 milyar dolar ayırdığı bir şirket eğer denetlenmiyorsa acaba hangi kurumu denetleyecek? Yani 
sadece kâr payını denetliyor, başka bir şeyi değil. 

Saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Baratalı, buyurun efendim. 
BÜLENT BARATALI (İzmir) – Sayın Başkan, teşekkür ediyorum. 
Sayın Başkan, değerli milletvekili arkadaşlarım, değerli bürokratlar, sayın başkanlar, Sayın Meclis Başkanımız; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Önce, ben, Meclis bütçesi için bu çalıştığımız ortamı iyileştiren Sayın Başkana teşekkür ediyorum. Geçen sene 

burada ben şahsen zatürre oldum ama şimdi havalandırması ve ısıtması… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Yani zatürre… 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Yani hafif zatürre geçirdim efendim, ben biraz hafif geçiriyorum hastalıkları.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Onu biliyorum da iyileştiğinin farkında mısın? 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Ha bakın, şeyler falan, klimalar… 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Bülent Bey, tekrarlarsan, masrafları eleştirenler daha iyi duymuş olurlar. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Ben yeni geldim, bir şey mi oldu Halil Bey? 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Tabii, sabahtan beri masrafları eleştiriyorlar da. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Neyse, bu benim düşüncem. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ben teşekkür ediyorum bunun için. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Ama bu teşekkürün arkasında başka bir şeyler de var sanki. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Gönder gelsin. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Sayın Başkan hoş geldiniz, siz uzun süredir yoktunuz Muzaffer Bey. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Aa Muzaffer Bey, Kocaeli’nden bahsettim ya! 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Burada olsaydım bir cevap verirdim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Yok, cevap verecek bir şey söylemedim, gururla söyledim. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Benim sürem duruyor değil mi efendim? 
BAŞKAN – Buyurun efendim. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Meclis bütçesi nedeniyle bu yeni inşaata başlandı, iyilikler getirmesini 

diliyorum ama acaba müellifin veya mirasçılarının bir izni alındı mı? Yani muhakkak burada Anıtlar Kurulundan izin 
alınmıştır diye düşünüyorum. Ben Meclis binasını çok beğeniyorum, acaba buna uygun bir bina mı olacak? Yükseklikler, 
açılar, takslar nasıl olacak? Bu konuyu merak ediyorum. 

Bir de yeni güvenlik düzeni nasıl oluştu? Uzun süredir kahraman Türk Silahlı Kuvvetlerimiz burada görev 
yapıyordu. Şimdi acaba onlar nasıl görevlendirildi? Nasıl bir mutabakat sağlandı? Bunu öğrenmek istiyorum. 

Meclis Başkanımız Sayın Şahin -o da benim sınıf arkadaşım, okul arkadaşım- geçenlerde Sayın Yargıtay 
Cumhuriyet Başsavcısının bir görüşü üzerine bir bildiri yayınladı, o da önümde duruyor. Sayın Yargıtay Cumhuriyet 
Başsavcısının bildirisinin, düşüncesinin daha doğrusu millî egemenliğe aykırı olduğunu söyledi. Elbette millî egemenlik, 
işte, 1919’larda falan başlayan bir kavram, hepimiz ona aşığız, hep onu savunduk, hâlâ da devam ediyoruz, 
Anayasa’mızda yazıyor ve görev yaptığımız Meclisin duvarlarında yazıyor: “Hâkimiyet bilâ kaydü şart milletindir."  diye 
yazıyor, buna kimse itiraz etmiyor.  
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Ancak millî egemenlik nasıl kullanılıyor? Bunlardan bir tanesini Meclis kullanıyor, biz kullanıyoruz burada. Peki, 

başka kullanan var mı? Var. Nerede yazıyor? Bu da Anayasa’nın 6’ncı maddesinde yazıyor. Nasıl kullanılıyor millî 
egemenlik? Aynen şöyle: “Egemenlik kayıtsız şartsız Milletindir. Türk Milleti, egemenliğini, Anayasanın koyduğu esaslara 
göre, yetkili organlar eliyle kullanır.” diyor. Demek ki mahkemeler de karara başlarken “Türk milleti adına” diye millî 
egemenliği onlar da kullanıyor. Neden? Bunlar da anayasal organlar. Ama Yargıtay Cumhuriyet Başsavcısı da anayasal 
bir organ. Nerede yazıyor? Anayasa’da yazıyor. Kaçıncı maddesinde yazıyor? 154’te yazıyor bildiğim kadarıyla. Ona da 
bir bakalım.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Yasamaya sınır getirmesini de yazıyor mu? 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Hayır, yasamaya sınır gelmiyor, sınır yok. Sadece görev… 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Yanlış yapanları hizaya sokma hükmü var! 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Halil Bey, izin verirseniz, ben sizin sorunuzu konuşmamda yanıtlamış 

olacağım.  
Şöyle diyor Anayasa’nın 154’üncü maddesinin dördüncü fıkrası: “Yargıtay Cumhuriyet Başsavcısı ve 

Cumhuriyet Başsavcıvekili, Yargıtay Genel Kurulunun kendi üyeleri arasından gizli oyla belirleyeceği beşer aday 
arasından Sayın Cumhurbaşkanınca seçilirler.” Demek ki bu da bir anayasal organ ve bu anayasal organın görevleri var. 
Bunlar nerede yazıyor? Önemli görevlerinden bir tanesi 2820 sayılı Siyasi Partiler Kanunu’nda yazıyor. Neymiş görevleri, 
hep beraber bakalım. 78’inci madde, bir defa: “Demokratik devlet düzeninin korunmasıyla ilgili yasaklar var. Kim uyacak 
bu yasaklara? Siyasi partiler uyacak, burada yazıyor. Bağımsızlığın korunması, devletin tek dil ilkesinin korunması, 
azınlık yaratılmasının önlenmesi, bölgecilik ve ırkçılık yapılmasının önlenmesi, Atatürk ilke ve inkılaplarının ve laik devlet 
niteliğinin korunması…” 

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Partilerin tüzüğe uyması da var herhâlde. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – “…Atatürk’e saygı var, laiklik ilkesinin korunması ve hilafetin 

istenemeyeceği…” 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Efendim, ilave ediyorsunuz değil mi Sayın Başkan? 
“…dinî ve dince kutsal sayılan şeylerin istismar yasağı, dinî gösteri yasağı, Diyanet İşleri Başkanlığı yerinin 

korunması…”  
Şimdi, Tüzük programı öyle, parti faaliyetlerine ilişkin sınırlamalar. Peki, kim bakıyor buna? Buna yargı bakıyor. Kimin 
adına bakıyor? Yine Türk milleti adına bakan, anayasa… Bunun görevi. Yani Yargıtay Cumhuriyet Başsavcısının görevi 
kendine Anayasa’nın ve kanunların yüklediği görevi yerine getirmek. Bunu, ben, beraber hukuk okuduğumuz Sayın, 
Değerli Arkadaşımın biraz fazla, elbette Türkiye Büyük Millet Meclisini koruma içgüdüsüyle yaptığı bir uyarı olarak kabul 
ediyorum. Başsavcının herhangi bir bu konuda “Ya böyle yaparsanız yani benim parti kapatma bile yetkim var, ben 
bunları yapmak istemiyorum.” Ama bütün partileri ikaz ediyor, diyor ki: “Bunları yapmayın, konuşmayın. YÖK böyle bir 
karar veremez, bunu da hatırlatmak benim görevim.” Şimdi, hâl böyleyken Sayın Millet Meclisi Başkanımız -çok ilginç 
şeyler oldu- yürütmeden talimat alıyor yani yürütmenin başı diyor ki Mecliste: “İdare edemeyeceksen in oradan ben idare 
edeyim.” Bunu da kınaması gerekirdi, ben kınıyorum, yanlış.  

Diğeri: Bir milletvekili, başında da “Başbakan Yardımcısı” sıfatı var, Devlet Bakanı gidip bir bayan Millet 
Meclisi Başkan Vekilinin mahsus odasını basıyor ve orada diyor ki: “Böyle yapma, böyle yapma.” Bunu da kınıyorum.  

Yine ben Meclis Başkanımızdan başka şeyler de istiyorum tabii. Neden Hanefi Avcı’nın yazdığı mektup bana 
gelmedi? Bunu sormak istiyorum. Yani buraya gelen Bülent Baratalı adına yazılmış mektup, Hanefi Avcı’nın yazdığı 
mektup cezaevinde yazılmış, cezaevinde görülmüş, mahzuru yok, cezaevi sınırlarının dışına çıkmış ama bana 
verilmedi. Yani ben Hanefi Avcı’nın mektubunun istiyorum Sayın Başkan. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Gelir abi, gelir ya. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Sayın Başkanımız burada, Sayın Başkanımıza söylüyorum, son derece 

hürmet ettiğim değerli bir dostum. Lütfen Sayın Başkan, bu mektubu bana gönderin. Çünkü tutuklu bir insan belki 
benden yardım istiyor olabilir. Ben çünkü kendim de tutukluluk aldım, 12 Eylülde görevden alındım, işkence odasına 
girdim, siyasi yasak yaşadım beş sene, içeride olmanın yani hapishanede olmanın ne kadar sıkıntılı olduğunu bilen bir 
arkadaşınızım. Ben bu mektubu görmek istiyorum. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Böyle bir sansür yetkisi yok ama Meclis Başkanının. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Değerli arkadaşlar, diğeri, ben Millet Meclisi Başkanımızdan bu duyarlılığın 

yanında Silivri’de yatan ve daha üç yıldır sorguları bile yapılamayan zanlıların hakları ve hukukları konusunda da daha 
önce gösterdikleri bu saygı duyduğum bu duyarlılıkları da kendisinden istiyorum. Ben Sayın Başkanımıza mutluluk ve 
sağlık diliyorum, sınıf arkadaşım aynı zamanda.  

Şimdi, Cumhurbaşkanlığı konusunda da, Cumhurbaşkanlığı kurumuna son derece saygı gösteriyorum, 
devletimizin başı, yürütmenin başı yani görevleri on-on beş maddede yazılmış. Tarafsız olması gerekiyor. Neden? 
Anayasa’nın 101’inci maddesinde, seçildiği an bütün siyasi düşüncelerinden ve ilişki kurduğu partilerden ayrılması 
gerekiyor. Sayın Cumhurbaşkanımız bunu yaptı ama ben Cumhurbaşkanımızı, böyle herkesin düşüncelerini, duygularını 
ifade eden tam bir tarafsız… Ve kucaklamak istiyorum. Bu konuda arkadaşlarım konuştu, bazı tereddütler var, 
umuyorum bundan sonra bu tarafsızlık konusunda daha güzel şeyler olabilir.  

Ancak resepsiyon konusunda elbette söylenenlere katılıyorum. Ben asker aileden gelen ve biraz da askerlik 
yapan bir arkadaşınız olarak, askerlerin nasıl emir alacağı, emre itaatsizliğin nasıl olacağı hem İç Hizmet Kanunu’nda –
sanıyorum 211 sayılıdır- hem de Askerî Ceza Kanunu’nda belli. Yani davet almakla emir almak arasında çok büyük fark 
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var. Emre itaatsizliğin tanımları belli. Bunu söyleyen genel başkan yardımcısı arkadaşımız da herhâlde haddini aşmış 
biraz. Diğeri… 

OSMAN KAPTAN (Antalya) – Askerlik yapmamış olabilir. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Olabilir, belki kısa dönem… 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Baratalı, ilave bir dakika veriyorum. 
Buyurun efendim. 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Teşekkür ederim. 
Şimdi, bizim Grup Sözcümüz Mustafa Bey konuşurken asker-Cumhuriyet Halk Partisi ilişkileri konusunda 

“Bizim bir beraberliğimiz yok.” dedi Sayın Arınç’ın söylediğine atfen. Hakikaten bizim beraberliğimiz yok. Bazı 
arkadaşlarımız karşı sıralardan hayret ettiler ama ben cumhuriyet tarihinden kısa bir bilgi vererek konuşmamı 
bitireceğim. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Emre itaat ediyor musunuz siz? 
BÜLENT BARATALI (Devamla) – Ben askerim, ben emre itaat ederim. 
Şimdi, 14 Mayıs 1950 Demokrat Parti iktidara geldi, 28 Mayısta iktidarını devraldı yani Celal Bayar, rahmetli 

ikisi de, İnönü’den devraldı. Askerler demiş ki o zaman -ben yoktum tabii- yani “vermeyelim” falan deyince İsmet İnönü 
diyor ki: “Benim en büyük eserim çok partili sistemi getirmektir.” ve karşı çıkıyor. 60’ı tartışabiliriz. Ama 21 Mayıs ve 22 
şubatları hatırlarsınız arkadaşlar, ben hatırlıyorum, İsmet İnönü karargâhını Harp Okulunda kurdu, Harp Okulunun 
üzerinde -bizim arkadaşlarımızdı onlar- hepsi silahlarla mücadele ederken, Harp Okulunun üzerinden tayyareler uçarken 
-rahmetli Aydemir’in tayyareleri- İsmet Paşa orada “Bunlar haytalar.” dedi ve demokrasiden yana tavır koydu. 1971 
demokrasiden yana tavır koyduk, askerlerle ters düştük. 1980: Arkadaşlar, 1980’de büyük bir catastrophe yaşadık biz 
Cumhuriyet Halk Partisi olarak, askerler bizim partimizi kapattı, bizler siyasi yasak yaşadık. Yani bu ne biçim askere 
kulağını çevirmek? Devam ediyorum: 28 Şubat biz zarar gördük. Devam ediyorum: 27 Nisan bildirisi, bunlardan hep biz 
zarar gördük arkadaşlarım. Onun için, biz bu ülkeye hep beraber çok partili sistemi getirdik, “en büyük eserim” diyen 
sisteme getirdik. Kahraman Türk Silahlı Kuvvetlerine bütün saygımla ifade ediyorum, herkes görevini yapacak, siyaset 
de görevini yapacak. Bizim bu düşüncemizdir, bu düşüncenin dışında bize laf atmak, işaret göstermek son derece 
yanlıştır. Herkesin kendine gelmesi gerekir diyorum.  

Sayın Başkanım, teşekkür ederim anlayışınıza. 
BAŞKAN – Teşekkür ederim Sayın Baratalı. 
Değerli milletvekilleri, bütçeler üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır.  
Şimdi görüş ve eleştirilere cevap vermek üzere Sayın Meclis Başkan Vekilimize söz veriyorum. 
Buyurun efendim. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Kahramanmaraş) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, saygıdeğer milletvekili arkadaşlarım, saygıdeğer basın; öncelikle yaklaşık, arayla birlikte, altı 

saate yaklaşan süre içerisindeki arkadaşlarımızın her türlü eleştiri ve katkıları için canıgönülden teşekkür ediyorum. 
Tabii ki bütçe görüşmeleri yapıyoruz ve bütçe görüşmeleri içerisinde de iktidar ve muhalefete mensup milletvekili 
arkadaşlarım hem açıklamalarıyla hem sorularıyla bu sürece katkıda bulunuyorlar, onun için bütün arkadaşlarımıza bu 
hususta teşekkürümüzü ifade etmek istiyorum. 

Soruları genel itibarıyla belirli başlıklarda toplayacak olursak, öncelikle bu İç Tüzük konusu değişik milletvekili 
arkadaşlarımız tarafından gündeme getirildi. İç Tüzük’te hakikaten Meclisin çalışmalarını aksatıcı, belki hazırlandığı 
günlere göre ortaya çıkmış, belki o günkü şartlar içerisinde müsait olan bir çalışma, bir tüzük ama bugün itibarıyla 
Meclisin çalışmalarını karşılamıyor. Diğer ifadeyle, burada devamlı konuşulan şekliyle Meclisin performansını da ciddi 
anlamda etkiliyor. Bu hususta bütün siyasi partilerimizin katılımıyla bir İç Tüzük Komisyonu kuruldu, çalışmaların 
neticelendirdi ve geldi, bu bilgi gruplara da, milletvekili arkadaşlarımıza da ulaştırıldı. Sunuşun başında da ifade ettiğim 
gibi ümit ediyorum ki bu hususta gruplarımız arasında genel bir mutabakat sağlanıp, en azından büyük kısmında 
sağlanarak, bu İç Tüzük çalışmalarının neticelendirilmesi hepimiz açısından son derece mühim bir husustur, bunu 
belirtmek istiyorum. Meclis Başkanlığı da bu hususta bir gayretin içerisindedir.  

Diğer bir konu: Bu parlamenterler için yapılacak olan binanın yapımı konusundaki arkadaşlarımızın değişik 
görüşleri oldu, şu anda burada bulunmayan milletvekili arkadaşlarımız da var. Tabii ki zaman zaman bu kullanılmadığı 
için buradaki ödenekler tekrar Maliyeye iade edildi, bunlar malumunuz. Artı, hatırımda kalan Sayın Faik Öztrak’tı, o 
hususta belirtti, tabii, bu on sekiz ayda bitirilme sürecinin bugünkü teknolojiyle, bugünkü imkânlar itibarıyla çok daha 
kısa zamanda bitirilmesi söz konusudur, doğrudur bu düşünce. Ama şu anda bu yapılan, Meclisteki bu parlamenterler 
için yapılan bina açık bir alanda yapılmıyor, şu an itibarıyla Meclisin içerisinde yapılıyor ve dikkat ederseniz Meclisin 
hem Cinnah tarafına giden Atatürk Bulvarı’ndaki kısım hem bu Dikmen tarafına giden kısımda yoğun bir trafik var, bu 
gelen arabaların, bir kısım hafriyatın, diğer şeylerin buradan yapılması gerektiği için bu çalışmalarda bütün bu hususlar 
dikkate alınarak o süre öngörülmüş. Eğer bu daha açık bir alanda olsaydı, araçların çok daha rahat bir şekilde giriş çıkış 
yapabileceği bir noktada olsaydı çok daha kısa bir zamanda yapılması söz konusu idi. Ama bütün bunlara rağmen yine 
de bu hususta gayret sarf edilerek daha önceki bir zaman diliminde bitirilmesi için gayret edilecektir, onu da ifade etmek 
istiyorum. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) –İhale edildi mi Sayın Başkan? 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – 2011’de edilecek efendim. 
Parlamenter demokrasinin güçlendirilmesi hepimizin istediği bir husustur. Tabii ki bir yürütme var, bir yasama 

var, bir de diğer anayasal organlar var. Burada parlamenter demokrasi şu an itibarıyla bütün dünyanın gündeminde. 
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Parlamentolararası ilişkiler, dostluk gruplarındaki münasebetler, sivil toplum kuruluşlarının katkısı parlamenter 
demokrasinin güçlendirilmesini öngörüyor ve bu hususta da her türlü gayretin sarf edildiğini ve büyük mesafe alındığını 
da ifade etmek istiyorum.  

Milletvekillerimizin sosyal statü ve yanında çalışanlarının durumu hakikaten son derece mühim. Zaman zaman 
bu hususlar Başkanlık Divanında da yer alıyor. Şunu ifade etmek istiyorum ki: Bu hususta yani milletvekili 
arkadaşlarımıza yardımcı olan, çalışan arkadaşlarımızın şu veya bu statüde olabilir, değişik şekillerde olabilir, 
kendilerinin ek elemanla ister kamudan gelsin bu arkadaşlar ister diğer yerden gelsin güçlendirilmesi demokrasimize de 
ciddi anlamda bir katkı olacağına ben şahsen inanıyorum. Bu husustaki görüşlerimi de Başkanlık Divanında ifade ettim. 
Tahmin ediyorum ki ileriki zaman içerisinde bunlar gündeme gelir. Çünkü milletvekillerimizin çalışmalarının bu 
yoğunluğu içerisinde kendilerine yardımcı olunması, kendilerinin rahatlatılması daha rahat bir şekildeki Parlamento 
çalışmalarına katkı verilmesini hızlandıracaktır. Benim kanaatim de bu görüş beyan eden arkadaşlarımızın 
istikametindedir. Ama bu hususta milletvekilleri olarak kendi çalışmalarımız konusunda, kendi çalışan arkadaşlarımızla 
ilgili konularda biraz daha cömert olunması gerektiği fikrini, düşüncesini ben de şahsen taşıdığımı ifade etmek istiyorum.  

Sayın Baratalı’nın sorduğu bir soru vardı. “Milletvekili hizmet binası… Ana binadan yani müelliften veya 
mirasçılarından izin alındı mı?” ifadesini söylemişti. Milletvekili hizmet binası, yapılacak bina ana binadan bağımsız 
olduğu için müellif veya yakınlarının iznine müracaat edilmemiştir. Bununla birlikte projenin uygunluğu konusunda 
Anıtlar Yüksek Kuruluna müracaat edilmiş ve gerekil müsaadeler almıştır, bunu bilgi olarak arz etmek isterim.  

Sayın Hanefi Avcı konusuyla ilgili olarak Sayın Avcı mektup göndermediği için bu gönderdiği hususlar 
milletvekillerine ulaşmadı. Mektuplar genel itibarıyla x-ray cihazındaki güvenlik kontrolünün dışında hiçbir denetime tabi 
tutulmuyor. Yani bu gönderilmiş olan mektup veya ilgili bilgi, belge, ne ise o hususlar eğer posta yoluyla gönderilmiş 
olsaydı milletvekili arkadaşlarıma da direkt olarak ulaşacaktı ama kargo ile bu şekilde umumi olarak gelen bu gönderiler 
son olarak bu hususta görevlendirilmiş olan idare amiri arkadaşımızın onayı alındıktan sonra Meclis personeli tarafından 
dağıtılmaktadır. Malumunuz ki bu kargoyla gelen hususlarla ilgili olarak çok daha değişik durumlar da ortaya çıkabilir. Bu 
şekildeki yapılan husus da 2004 yılında kabul edilen esaslara göre yapılmaktadır. Bunu da bilgilerinize arz etmek 
isterim. Yani bu gönderilen herhangi bir arkadaşımızın ne şekilde gönderilirse gönderilsin posta yoluyla gelen şeylerde 
söylendiği şekliyle herhangi bir şekilde bir sansür uygulaması, vesair herhangi bir husus yoktur ama kargoda böyle bir 
durum vardı. Sayın Baratalı onu da fikirlerinize sunayım.  

BÜLENT BARATALI (İzmir) – Kargo olarak geldi mi Sayın Başkan? Mektupsa göndersinler efendim, ne 
mahzuru var? 

TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Sayın Özyürek “Jokey Kulübü arazisinin Türkiye Büyük 
Millet Meclisine kazandırılması ne aşamada?” dedi. Evet, bu husus da en son Başkanlık Divanında yine gündeme geldi, 
daha önceden de gündeme gelmişti, bu soruyu bizzat yönelten arkadaşlarınızdan birisi de benim. Jokey Kulübünün 
arazisinin mevcut yapısının Türkiye Büyük Millet Meclisine kazandırılmış olması Meclisimiz açısından, milletvekillerimiz 
açısından uygun olacaktır. Şu anda bu konu, Sayın Tarım Bakanıyla görüşülerek halledileceği noktada Türkiye Büyük 
Millet Meclisi Başkanının uhdesindedir. Onu da bilgi olarak ifade etmek istiyorum.  

Tabii ki milletvekili arkadaşlarımızın denetim konusundaki soru önergelerinin verildiği zaman, onların 
cevaplandırılması konusunda bazı hususlarda soru önergesiyle ilgili olarak sorulmayacak olan hususların sorulduğu, 
ifade edildiği gerekçesiyle bazı soru önergelerinin iade edildiği malumdur. Ama Başkanlık… 

KAMER GENÇ (Tunceli) – Tayyip Bey’le ilgili verilen bütün soruları Mehmet Ali Şahin iade ediyor. Diyor ki 
“Soyuna bakarım ben.” Ben de diyorum ki: “Sen hangi soydansın söyle bakalım?” Bunda ne var ya? Yok efendim… 

TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Şunu ifade etmek istiyorum: Yani, Başkanlık bu 
konudaki… 

KAMER GENÇ (Tunceli) – Kendisi söylüyor, “Boyuna bakmam, soyuna bakarım.” diyor.  
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – …takdir yetkisini Sayın Özyürek, milletvekili 

arkadaşlarımızdan yana olarak kullanmaktadır. Bundan sonraki hususlarda da, tabii bu hususların daha dikkatli olarak 
incelenmesi söz konusudur. Bunu da belirtmek istiyorum. 

Servis konularıyla ilgili olarak değişik arkadaşlarımızın sormuş olduğu sorular vardı. Şimdi, tabii ki belirli bir 
kısım rakamlar var, işte personelle ilgili olarak sayılar var, en azından yirmi altı, yirmi yedi oturağı olan taşıtların girmesi 
çıkması, Meclis içerisindeki trafik yoğunluğu vesaire gibi diğer esaslar da dikkate alınarak bunların arkadaşlarımız 
tarafından tekrar değerlendirildiği söz konusu. Bu, Başkanlık Divanında da söz konusu olmuştu, orada da ifade edilmişti.  

Görevde yükselmelerle ilgili olarak… Evet, diğer kamu kurum ve kuruluşlarında görev yapan 
arkadaşlarımızdan da üst düzey görevlere atananlar söz konusu olduğu gibi, Meclis içerisinde uzmanlık … 

MUSTAFA ÖZYÜREK (Mersin) – Genellikle dışarıdan geliyor. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – …düzeyinde görev yapmış, uzman yardımcısı olarak 

göreve başlamış veya çok daha önceleri gelmiş olan arkadaşlarımızdan da atananlar söz konusudur. Bunu da ifade 
ediyorum. 

KAMER GENÇ (Tunceli) – Ahbap çavuş… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Damdan gelenler var Sayın Başkanım, böyle füzeyle gelenler var, 

hiç devlet memuru olmamasına rağmen. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Şimdi, arkadaşlar, malumunuzdur, yani Meclisteki 

personel de 657 sayılı Devlet Memurları Kanunu statüsündedir, bunların içinde istisnai… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkanım, çok iyi biliyor arkadaşlar, çok iyi biliyorlar. 
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TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Şimdi şunu ifade etmek istiyorum: İstisnai memuriyet 

kadroları vardır bildiğiniz gibi, bu kadrolara… Bu Cumhurbaşkanı olabilir, Meclis Başkanı olabilir, Bakanlar olabilir, her 
biriniz burada değişik görevlerde bulunmuş olan arkadaşlarımız vardır, o hususta onlara tanınmış olan istisnai durumlar 
vardır, o hususta atamalar vardır ama… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Milletvekili sekreteri, milletvekili danışmanı Sayın Başkanım. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Sayın Aslanoğlu, istirham ediyorum.  
Şunu söylüyorum: Yani, üst düzey atanacak olan arkadaşların hepsinin o şartları taşıması söz konusudur. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Üst düzey değil Sayın Başkanım, milletvekili danışmanı, milletvekili 

sekreteri. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Personelin özel hastanelere sevkiyle ilgili olarak Sayın 

Özyürek, özel hastanelere direkt gittiği zaman bir fark ücreti ödenmesi söz konusu arkadaşlar tarafından. Yine yapılmış 
olan mevzuatın gereği olarak bunlar Sosyal Güvenlik Kurumuna devredildi ve sağlık harcamaları 15/01/2010 tarihinden 
sonra 5510 sayılı Yasa’nın geçici 12’nci maddesi ikinci fıkrası kapsamında ilgili kurum tarafından yapılmaktadır. Bunu 
ifade etmek istiyorum. 

İç Tüzük Uzlaşma Komisyonundan Sayın Kaplan da bahsetmiş, zaten geneli itibarıyla o konuyu ifade 
etmiştim, söylemiştim sizlere.  

Tabii ki muhalefete mensup olan milletvekili arkadaşlarımızın teklifleri veya iktidara mensup olan milletvekili 
arkadaşlarımızın teklifleri konularıyla ilgili olarak açıklamalar oldu. Bir kısmının öncelikli olarak gündeme alındığı, bir 
kısmının o anlam içerisinde alınamadığı noktada belirdi. Komisyonlarımızın görev alanları, çalışma usulleri, diğer şeyleri 
belirlidir. O konularla ilgili olarak gerekli çalışmalar yapılıyor.  

Ama e-mail yoluyla, e-posta veya mesajlar yoluyla Meclisin gündemindeki çalışmalar iletilsin dediniz Sayın 
Kaplan. Tabii ki onlar çok zor bir mesele değil. Onları arkadaşlarım da not aldılar, ümit ediyoruz ki o zaman 
arkadaşlarımız da kırtasiyeden daha öteye giderek daha rahat bir şekilde ifade edilebilir.  

Sayın Öztrak’ın sorduğu inşaat süresini söylemiştim.  
Yine “Halkla İlişkiler Binasında soğutma sisteminin olmaması büyük sıkıntı veriyor.” dendi, değişik 

arkadaşlarımız da söylediler. Halkla İlişkiler Binasına soğutma sisteminin kurulması 2011 yılı bütçesine konulmuştur.  
Bir kısım ödeneklerin, tedavi ve cenaze giderleri ödeneğinin az olması da biraz önce bahsettiğimiz 5510 sayılı 

Sosyal Güvenlik Yasası anlamında değerlendirilmelidir. O taraftan karşılanacağı için buradaki ödenekler azaltılmıştır. Bu 
8 milyon liralık husus ise, geçmişte uygulaması devam eden milletvekili arkadaşlarımızın veya büyüklerimizin tedavi ve 
ilaç giderleri için kullanılmaktadır. 

Sayın Kaptan “Araştırma komisyonları çok ciddi çalışmalar yapıyorlar, gayret sarf ediyorlar -kendisi de bahsetti 
yaş meyve sebze konusundan- bunlar yapılıyor ama biraz raflarda kalıyor, bunlardan ilgili bakanların çalışma yapması 
lazım veya belirli aralıklarla işte altı ay, vesair Meclise bilgi vermesi uygun olur; aynı zamanda bir de o hususların yerine  
getirilmesi için zorlama olur.” diye söyledi. Şimdi, bu Meclis araştırma önergelerinin ilgili ihtisas komisyonlarında 
görüşülmesine de imkân verilecek bu İç Tüzük’teki değişiklikler yapıldığı zaman. O zaman da sizin de bahsettiğiniz 
şekilde bunca zaman milletvekili arkadaşlarımızın vermiş olduğu emeklerin de bir anlamı olacaktır. O husustaki fikrinize 
katılıyorum.  

Kulislerdeki mefruşatla ilgili olarak değişik düşünceler var, beğenenler var, beğenmeyenler var. Siz o konuda 
beğenmeyen arkadaşlardandınız.  

Sayın Aslanoğlu’nun söylediği telefonlar meselesi vardı. Hiçbir milletvekili arkadaşımıza tabii ki istemediği bir 
telefonun verilmesi söz konusu olmayacaktır. Burada belki yeni teknolojinin kullanılmasıyla birlikte bir kısım sıkıntılar 
oluyor, belki bir kısım ilgili sekreteryadaki arkadaşlarımız bu hususta intikal edemiyor… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Asla, asla! 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Ama istemeyen bir arkadaşa bu konuda bir telefon 

verilmeyecektir veya bu konudaki yeni gelmiş olan bu telefonların kullanımı noktasında da belki arkadaşlarımızın daha 
çok mesai sarf etmeleri gerekir diye düşünüyorum. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkanım, bizim zekâ özürlülüğümüzü aramayın. Telefon 
şirketinin… 

TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Estağfurullah. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Biz zekâ özürlü değiliz Sayın Başkan, kusura bakmayın.   
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – İstirham ederim, yok böyle bir şey… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Zekâ özürlü olarak şey yapıyorsunuz.  
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Yok böyle bir şey… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Kullanmasını bilmiyorsunuz… Sayın şirketin size teslim ettiği 

mallarda arayın Sayın Başkan.  
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Doğrudur. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Lütfen, rica ediyorum. Biz zekâ özürlü değiliz.  
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Estağfurullah. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Estağfurullahı var mı?  
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Sayın Aslanoğlu, bir sürçülisan olduysa kusura 

bakmayın. Yani “estağfurullah” sözünün dışında Türk toplumunun töresinde başka bir kelime yok, bu kelimenin karşılığı 
böyledir yani. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Siz bizi teknoloji kullanma özürlü olarak… 
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BAŞKAN – Sayın Başkan, buyurun devam edin efendim.  
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Teşekkür ederim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkan, kusura bakmayın, bunu iade ediyorum. Hiçbir 

milletvekili arkadaşım zekâ özürlü değil.  
BAŞKAN – Sayın Başkan, buyurun efendim.  
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Onu kastetmedi Sayın Aslanoğlu. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Aynen böyle kastetti! 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Sayın Aslanoğlu, neyi kastedip kastetmediğimi benden 

sorun. Benim böyle bir kastım yoktur, böyle bir kastım olamaz, böyle bir şey kimsenin haddine, ben dâhil, düşmemiştir. 
Böyle bir ifade olabilir mi, lütfen… 

Farklı statüde çalışanlarla alakalı olarak Hasan Macit Bey’in sorusu vardı. Bu da aynı şekilde… Kendisi de şu 
anda burada yok, kendisine ayrıca yazılı olarak da bu konu bildirilecektir. Kimlere yardım yapıldığı konusuyla ilgili olarak 
da… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Arkadaşlar, Meclisteki telefonları kullanabiliyor musunuz? 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Söylendi, söylendi; söz alanlar söyledi. Siz yoktunuz burada herkes 

söyledi. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Sayın Emin Haluk Ayhan Bey’in söylediği hususlar var, 

yani Meclisimizde çalışan personelin durumları, işte mezuniyetleri, öğrenim durumlarıyla ilgili olarak bahsettiler. Bu 
çalışan arkadaşlarımızın bir kısmı daha çok “destek hizmetleri” adı altında, işte hizmetli, garson, dağıtıcı, vesaire gibi 
çalışıyor; oradan kaynaklanan bir husus var. Ama şu husustaki fikrinize ben de iştirak ediyorum: Meclis çok özel bir 
yerdir. Bir kısım kurumlar, belirli bir kısım sınavları -mesela Maliye Bakanlığı ve diğer yerler- belirli bir şekilde 
yapmaktadır. İstisnai memuriyetleri kastetmiyorum, o husustaki yetkili kişilerin sınırına girmek istemem. Ama bu konuda 
Meclisimizde daha çok lisan bilen, daha çok temsil kabiliyeti olan, çünkü nihayetinde çalışan personel Türkiye Büyük 
Millet Meclisinin yüzüdür ve Türk milletinin de yüz akıdır. Bu anlam içerisinde daha çok titiz olmak, daha çok gayret 
göstermek hepimizin görevidir. Tabii ki Mecliste görev yapan insanlar olarak, Başkanlık Divanı üyeleri olarak bizlerin de 
bu hususta daha hassas olmamız gerektiği konusundaki önerilerinize, ben de şahsen aynen katılıyorum. 
Arkadaşlarımıza da onu ifade edeceğim.  

Modern kamu yönetimiyle ilgili olarak, personelin bir kısmının sözleşmeli statüde çalışmasıyla ilgili olarak bir 
düşünceniz vardı. Onları da arkadaşlarımız tekrar değerlendirecekler.  

Sayın Başkan, bir de Plan ve Bütçe Komisyonunun alanına giren bir kısım hususların başka komisyonlarda 
görüşüldüğüyle ilgili hususlar vardı, hatta arkadaşlarımız örnekler verdiler bu konuda, bazen burada bazen diğer 
komisyonlarda görüşülen. Tabii ki bu hususta Komisyon olarak sizin hassasiyetlerinizi biliyoruz, daha önceki 
dönemlerde de ayın şekilde hassasiyet olmuştu. Bu hususu da hep beraber değerlendirerek Meclisimizi daha verimli bir 
çalışma ortamına götürmek her birimizin görevidir. Belki yeni İç Tüzük çalışmaları sırasında bu hususlar çok daha net 
olarak belirtilebilir. Arkadaşlarımızın söylediği, sizin de gösterdiğiniz hassasiyet bizim de kabulümüzdür.  

Sayın Ayhan, OECD-SIGMA Projesinden bahsetmişlerdi. Haftaya bu projenin kapanış toplantısı yapılacak ve 
bu toplantıda ümit ediyorum ki hep beraber olacağız. Oradaki dilekler, öneriler tabii ki değerlendirilecektir. Ayrıca, sizin 
bu konuda söylediğiniz diğer önerileri de arkadaşlarım not aldılar, gerekirse sizlerle tekrar görüşerek bunları da 
değerlendireceğiz. Katkınız için tekrar size teşekkür ediyorum.  

Sayın Günal yok gerçi burada ama bu bütçe çalışmalarıyla ilgili olarak, yani belirlenen bütçelerin ya daha çok 
belirlendiği yahut da bunların yeterince değerlendirilmediği, yani harcanmadığı hususunda bir kısım şeyleri vardı. 
Bunların bir kısmı bu inşaat sorunundan kaynaklandı, zaman zaman mahkemelik oldu, diğer şeyler oldu ve o hususta 
sanki Meclisin belirlemiş olduğu bütçeyi kullanamaması gibi bir durum söz konusu oldu ama ümit ediyoruz ki, bundan 
sonraki aşamalarda inşallah böylesi bir durumla karşılaşılmaz. Bunu ağırlıklı olarak söyleyen arkadaşlara ifade etmek 
isterim ki, bu parlamenterler hizmet binasının yapımından kaynaklanan bir konudur.  

Dış İlişkilerin Düzenlenmesi Hakkında Kanun’un 2’nci maddesinin (b) fıkrası gereğince oran cetveline göre dış 
grupların üye sayısı belirlenmektedir Sayın Kaplan, siz sormuştunuz, ana komisyonlarda var ama bu arkadaşlar, mesela 
yirmi beş ve üzerinde olanlar veya on altı ve altında olan komisyonlarla ilgili grupların bir temsil hakkı olduğundan 
bahsettiniz. Burada sadece Türkiye-Avrupa Birliği Karma Parlamento Komisyonunda Sayın Emine Ayna’nın üyeliği söz 
konusu galiba. Belki bu söylenen hususlar, işte İç Tüzük’te yapılacak çalışmalarla gruplar açısından çok daha netlik 
sağlayabilir, gruplar dikkate alınarak, yani belki sadece milletvekili sayısı değil de grupların da bu husustaki hakkı teslim  
edilebilir. Onu ifade edeyim. 

Bu soru önergeleriyle ilgili olarak Meclisimiz bazen tekit yazıyor, gönderiyor, bir an önce arkadaşlarımızın 
sorularının cevaplandırılmasıyla ilgili, yani sizler bahsettiniz. Bu hususta bir hassasiyetimiz var. Bu soruların ister Mecl is 
Başkanlığına verilsin, ister bakanlıklara verilsin, bir an önce cevaplandırılması… İşte, bir kısmı zamanında 
cevaplandırılıyor, bir kısmı gecikerek cevaplandırılıyor veya bir kısmı yazılı önergelere dönüşüyor anlamında. Bu 
hususta Meclisimizin bugüne kadar olan hassasiyetini daha bir özenle takip edeceğini ifade etmek istiyorum. 

HASİP KAPLAN (Şırnak) – Bakana soruyoruz, Bakan bize kaymakamın cevabını göndermesin, yani bunu 
söylüyoruz. 

TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Anladım. İşin muhatabı bu hususta verilsin deniyor.  
Sayın Macit burada yok ama polis memuru arkadaşların zaman zaman görev yerleri değiştiği için tabii ki 

dördüncü yılına girmiş olan bir yasama organı üyesi arkadaşımıza hakikaten kimlik sorması biraz garip oluyor. Bunu 
emniyetle ilgili olan arkadaşlarımıza ifade etmemiz lazım. En azından hepsi birden değil, kademeli değişmesi lazım ve 
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orada bilinmesi lazım, yani gelen bir insanı dört yıl sonra tekrar tanımıyorsa bu da uygun bir davranış değil. Bunu da 
ifade etmiş olayım. 

Değişik şekilde milletvekili arkadaşlarımızın ne kadar zaman yurt dışına çıktığı, diğer hususlarla ilgili olarak 
sorulan sorular vardı… 

BAŞKAN – Sayın Başkan, yazılı olarak cevap verebilirsiniz. 
TBMM BAŞKAN VEKİLİ NEVZAT PAKDİL (Devamla) – Tamamlıyorum Mustafa Bey. 
Bu hususla ilgili olarak, mesela bugün Sayın Sakık’ın da bir sorusu vardı, teferruatlı olarak ona da cevap 

verdik. Diğer arkadaşlarımıza da yazılı olarak cevap verebiliriz.  
Özetle, bu konularla ilgili olarak, tekrar, katkılarınızdan dolayı bütün milletvekili arkadaşlarıma teşekkür 

ediyorum.  
Sayın Başkan, size de müsamahanız için tekrar teşekkür ediyorum.  
Bütçelerimizin hayırlı olmasını dilerim. 
BAŞKAN -  Sayın Başkan Vekilimiz teşekkür ediyorum.  
Sayın Cumhurbaşkanlığı Genel Sekreteri buyurun efendim.  
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN – Ben de bütçemiz konusunda görüş belirten, 

kanaatini ifade eden sayın milletvekillerimize çok teşekkür ediyorum.  
Doğaldır ki siyasi nitelikteki yorumlara ben bürokrat olarak cevap veremem ama teknik birkaç hususa cevap 

vermek istiyorum.  
Bir iki milletvekilimizin Devlet Denetleme Kurulunun bugüne kadar kaç rapor istihsal ettiğine dair soruları oldu. 

Sayın Cumhurbaşkanımızın döneminde yirmi bir rapor tamamlanmıştır, üç rapor üzerinde çalışma devam etmektedir. 
Yine, biz bunu web sayfamızda da ilan ediyoruz ama Sayın Cumhurbaşkanımızın onay mekanizmasıyla ilgili 

bugün de gündeme gelen hususlar oldu. Sayın Cumhurbaşkanımız bugüne kadar üç kanunu iade etmiştir, on Bakanlar 
Kurulu kararnamesini, altı müşterek kararnameyi uygun görmeyerek iade etmiştir. Zannedildiği gibi bir tane iki tane değil 
durum.  

Diğer sorulara yazılı cevap vereceğim, teknik niteliktekilere. 
Çok teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Genel Sekreter.  
Sayın Sayıştay Genel Başkanımız, buyurun efendim.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Sayıştay Başkanlığının önünde “genel” ifadesi var mı? 
BAŞKAN -  Hayır hayır, affedersiniz, ben yanlış söyledim, Sayıştay Başkanlığı. Özür dilerim. 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Muhalefet dikkatli. 
BAŞKAN -  Öyle olması lazım, evet. 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Sayın Başkan, değerli üyeler; sizleri şahsım ve kurumum adına 

saygıyla selamlıyorum.  
Sayın üyeler, Sayıştayın iş ve işlemleriyle ilgili ve bütçesiyle ilgili bütün vekillerimizin konuşmaları ve soruları 

titizlikle tarafımızdan not edildi. Bizim için değerli bu görüşler. Ben elimizdeki dokümanlar ve bildiğim kadarıyla sorulara 
cevap vereceğim, bir kısmına da yazılı cevap vermek zorundayım teknik bilgiler olduğu için. Bilgiler yetersiz görüldüğü 
takdirde onu da geliştirip tekrar yazılı olarak arz ederiz.  

Sayın vekillerim, soru kısmında iki soru var ancak ben görüşmenin başından bu tarafa ve konuşulan ve 
sorulan konularla ilgili olarak… Bir, Sayıştay Kanun Teklifiyle ilgili ve Başkanlığımızın tutumu ve kurumun haklarının  
korunmadığıyla ilgili ithamlar vardı. Ben bununla ilgili olarak bilgi arz etmek istiyorum.  

Sayıştay Kanun Teklifi Türkiye Büyük Millet Meclisinde ve Plan Bütçe Komisyonunda 8 Nisan 2010 günü 
sırasında ben Sayıştay Başkanı olarak bir konuşma yapmıştım ve bu konuşmayı aynen tekrarlıyorum.  

1/2/2010 tarihinde bir grup milletvekili tarafından Meclise sunulan yeni Sayıştay Kanunu Teklifi tarafımızdan, 
Sayıştay Başkanlığı tarafından 2/2/2010 günü Sayıştay sitesinde yayınlanarak mensuplarımızın bilgisine sunulmuş ve 
ardından da Sayıştay Genel Kurulunun gündemine taşınmıştır. 832 sayılı Sayıştay Kanunu’nun 19’uncu maddesince 
yeni Sayıştay Kanunu Teklifi ile ilgili Sayıştay Genel Kurulunun oluşan görüşü kanun teklifi henüz Mecliste görüşülmeye 
başlanmadan 15/2/2010 tarihinde Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulmuştur. Müteakiben 18/2/2010 tarihinde Avrupa 
Birliği Uyum Komisyonunda görüşülmüş, 24/2/2010 tarihinde Plan ve Bütçe Komisyonunda görüşülmeye başlanmıştır.  

Yeni Sayıştay Kanun Teklifi ile ilgili oluşan Sayıştay Genel Kurul görüşü Meclise sunulmuştur ve ortadadır ve 
gayet açıktır. Sayıştay Genel Kurulunun görüşünün dışında ayrıca bir görüş bildirme ve konuşma ihtiyacı doğmamıştır. 
Yüce Komisyonun ihtiyaç duyması hâlinde sorularınıza teknik anlamda cevap vermeye arkadaşlarımla birlikte hazırız. 
Sayıştay, Başkanı, üyeleri, denetçileri ve Genel Kuruluyla bir bütündür. Sayıştay Başkanı aynı zamanda Genel Kurulun 
da başkanıdır ve Sayıştayı temsil eder. 1050 sayılı Muhasebei Umumiye Kanunu’yla paralel çalışan 832 sayılı Sayıştay 
Kanunu, 2003 yılında 1050 sayılı Muhasebei Umumiye Kanunu’nun mülga olması ve yerine 5018 sayılı Kamu Mali 
Yönetim ve Kontrol Kanunu’nun yürürlüğe girmesi nedeniyle yeni düzenlemelere ihtiyaç duymuştur. 5018 sayılı Kamu 
Mali Yönetimi ve Kontrol Kanunu’nun 2003 yılı aralık ayında yürürlüğe girerken dış denetimi düzenleyen 68’inci 
maddesinin son cümlesinde yer alan “Dış denetim ve hesapların hükme bağlanmasına ilişkin diğer hususlar ilgili 
kanununda düzenlenir.” amir hükmünün yerine getirilmesi hususundaki talebimizi takdirlerinize sunuyorum.  

Sayın vekillerim, Sayıştay Başkanı olarak bizim bu görüşümüz böyle idi ve biz Sayıştay Genel Kurulunun 
görüşünün dışında bir görüş belirtmedik ve belirtmeye de ihtiyaç duymadık ve zaten bütün vekillerimiz bu  konuları bilen 
insanlardı ve her zaman hangi vekilimiz Başkanlığımızdan sözlü ya da yazılı bir soru sorduysa ya da bir konuda teknik 
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bir açıklama istediyse her zaman hazır olduk. Sayıştay Başkanlığı olarak kanun teklifinde böyle bir davranışın dışında 
başka ne tür davranış bulacağımız konusunda aklımızda bir fikir olmadı.  

Sayın vekillerim, ikinci konu “performans denetimi” tanımının Genel Kurulda bir önergeyle değiştirilmesiyle ilgili 
tavrımız sorulmaktadır. Biz Sayıştay Genel Kurulunun görüşü, uluslararası standartlar ya da Komisyondan çıkan 
teklifteki tanımın tarafımızdan uygun olduğunu her sorana, her kişiye fikrimizi aktardık. Sayın vekillerimizden herhangi 
birisi Sayıştay Başkanı olarak ağzımdan, Başkanlığımdan buna aykırı bir ifade duyduğunu söylerse özür dilerim.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Hayır “Duyduk.” demedik. Sizin bu konudaki net, eski şekliyle ve 
yeni şekliyle… 

SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Sayın Vekilim, bizim Sayıştay olarak isteğimiz… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – “Komisyondan çıktığı şekliyle devam etmelidir.” diyorsunuz. 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – … Komisyondan çıkan teklif… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Teşekkür ederiz. 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – … ve uluslararası standartlar yani Sayıştay Genel Kurulumuzdan 

çıkan. Ama biz bunu Sayıştay Başkanı olarak sorulduğu zaman zaten söyledik.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Tamam, teşekkür ederiz.  
GÜROL ERGİN (Muğla) – Teşekkür ederiz.  
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Sayın vekillerim, teşekkür ediyorum.  
İkinci bir konu, performans denetim raporlarıyla ilgili. Efendim, ben sabahki konuşmamda raporlarla ilgili şunu 

ifade ettim: Bilindiği üzere 832 sayılı Kanun’a 4179 sayılı Yasa’yla eklenen ek 10’uncu maddeyle 1996 yılında 
Sayıştayımıza performans denetimi yapma görev ve yetkisi verilmiştir. Bu yetki kapsamında bugüne kadar denetim 
çalışması tamamlanan raporlardan on üç adeti Türkiye Büyük Millet Meclisine sunulmuştur. Bunlar önceki sunulanlar.  

Raporlama ve kalite kontrol aşamaları sürdürülmekte olan ve tamamlandığında raporları Türkiye Büyük Millet 
Meclisine sunulması hedeflenen performans denetimi çalışmalarımız ise şöyledir: Derinler Barajı Hidroelektrik Santrali 
Projesi, Hafif Raylı Taşıma Sistemleri Projeleri, Doğu Karadeniz Sahil Yolu Projesi, Gıda Denetim Faaliyetleri, 
TÜBİTAK’ın Akademik Çevrelere Uyguladığı ARGE Destekleri. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Ve sonuç olarak raporlama süreci tamamlanmış olup Türkiye Büyük 

Millet Meclisine sunulmaya hazır herhangi bir performans denetim raporu Başkanlığımızda bulunmamaktadır.  
Ben, müsaade ederseniz raporlarla ilgili biraz daha detaylı bilgi vermek istiyorum.  
Gemilerin Denizleri ve Limanları Kirletmesini Önleme ve Kirlilikle Mücadele Etme 2002 yılında gönderildi 

Meclise, İstanbul Depreme Nasıl Hazırlanıyor gene Meclise gönderildi. Üçüncü rapor, Bayındırlık ve İskân Bakanlığının 
Marmara ve Düzce Depremleri Sonrası Faaliyetleri 2002 yılında Meclis Başkanlığına gönderildi. Vakıflar Genel 
Müdürlüğünün Sorumluluğundaki Tarihî Eserlerin Korunması Hakkında Sayıştay Raporu 2004, Ormanların Korunması 
Hakkında Sayıştay Raporu 2004, Sağlık Bakanlığına Bağlı Hastanelerden İlaç, Tıbbi Sarf Malzemesi Ve Tıbbi Cihaz 
Yönetimi Hakkında Performans Denetimi Raporu 2005, Kıyıların Kullanımının Planlanması ve Denetimi 2006, E-devlete 
Geçişte Kamu Kurumları İnternet  Siteleri 2006, E-dönüşüm Türkiye Projesi Çerçevesinde Yürütülen Faaliyetler 2006, 
Türkiye'de Atık Yönetimi Ulusal Düzenlemeleri ve Uygulama Sonuçlarının Değerlendirilmesi 2007, Hastane 
Enfeksiyonlarıyla Mücadele 2007, Büyükşehir Belediyelerinde Altyapı Faaliyetlerinin Koordinasyonu 2008, Trafik 
Kazalarını Önleme Faaliyetleri  2008.  Bunlar Meclise gönderilenler.  

Şu anda Sayıştayda performans denetim raporlarının tamamlanma süreci devam eden Doğu Karadeniz Sahil 
Yolu Projesi 2008 yılında başladı, kurum görüşleri geldi, grubun değerlendirmesi devam etmektedir. Derinler Barajı ve 
HES Projesi 2008 yılında başladı, kurum görüşleri geldi, grubun değerlendirmesi devam ediyor. Hafif Raylı Sistem 
Projeleri 2008 yılında başladı, kurum görüşleri geldi, grubun değerlendirmesi devam ediyor. İçme Suyu Yönetimi Kasım 
2008’de başladı, kurum görüşüne göndermek üzere son gözden geçirmeler yapılmaktadır. Tarım ve Köyişleri Bakanlığı 
Yürütülen Gıda Denetim Faaliyetlerinin Yeterliliği Kasım 2008’de başladı, kurum görüşüne göndermek üzere son 
gözden geçirmeler yapılmaktadır. TÜBİTAK ARGE Destekleri Kasım 2008’de başladı, kurum görüşüne göndermek 
üzere son gözden geçirmeler devam etmektedir.  

Bunların yanı sıra yeni başlayacak performans denetim çalışmaları, 2010 yılında başlayacak olan: Vergi 
denetimi ön çalışmaya başlanıyor, yeşil kart uygulaması, üniversite gayrimenkullerinin yönetimi, Sismik Riskin 
Azaltılması Projesi 2010 yılı itibarıyla ön çalışmaya başlanacak, kamu kurumlarında yetki ve sorumluluk bakımından 
örtüşmek konusunun da ön hazırlıkları yapılmaktadır.  

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Bir şey sorabilir miyim Sayın Başkan?  
Şimdi, raporlardan bahsettiniz, son raporlardan. Şimdi bunların bir kısmında kurumların görüşlünü almışsınız, 

bir kısmının. Bunların yedi sekiz aydır -buradaki tarihlerine bakıyorum, Ocak 2010-Mayıs 2010-  sizin masanızda 
durduğu söyleniyor. Peki, sekiz aydır ne yapılıyor bunlarla ilgili? Bir rapor yazıldıktan sonra bunu Meclise göndermeniz 
gerekmiyor mu? 

SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Arz edeyim.  
Ben de tam performans denetiminin izlediği süreci arz edecektim ve bu arada zatıalinizin sorusuna bilgi 

vermiş olacağım. 
Performans denetimi belli bir süreci içermektedir. Performans denetimi ve raporlaması tekniği ve doğası 

gereği uzun sürmektedir. Performans denetimi ve raporlamasının ne kadar süre içerisinde bitirilmesini düzenleyen 
herhangi bir düzenleme bulunmamaktadır.  
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Sayıştay, performans denetimi ve raporlarının güvenilir ve doğru olmasına önem vermektedir. Performans 

denetimi ve raporlamasının süresinin kısa veya uzaması herhangi bir kamu menfaatinin zedelenmesine yol 
açmamaktadır.  

Performans denetimi idarelerin genel performansını değerlendirmekte ve yol göstermektedir.  
Başkanlığımızın, herhangi bir gerekçeyle performans denetimi raporlamasının geciktirilmesi düşüncesi 

bulunmamaktadır ve şu anda da Sayıştayda Meclise sunulmaya hazır olup bekletilen ve Meclise gönderilmeyen 
herhangi bir performans denetim raporu bulunmamaktadır.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Performans denetim ve raporlama bir süreçtir ve bu süreç, performans 

denetim grubunun raporu hazırlandıktan sonra taslak olarak kalite kontrol süreci, ilgili dairesinden görüş alınması, Genel 
Kuruldan görüş alınması gibi süreçler vardır. Herhangi bir vekil ya da herhangi bir şahıs Sayıştay Başkanlığından, 
şahsımdan, yazılı ya da sözlü performans denetimle ilgili herhangi bir bilgi sormadığı hâlde bu tür bilgilerin geçerlikten 
ve yöntem bakımından bilgi eksikliğinden kaynaklandığını ifade ediyorum ve benim makamımda, masamda bekletilen 
ya da bana ulaşan herhangi bir rapor bulunmamaktadır.  

Arz ederim.  
BAŞKAN -  Teşekkür ediyorum.  
SAYIŞTAY BAŞKANI RECAİ AKYEL – Bir konuyu da arz etmek istiyorum efendim: Sayıştay Başkanlığı olarak 

neden basın açıklamasıyla bu tür şeylere cevap verilmedi? Efendim, biz, Meclisle iç içe çalışıyoruz, tarafımıza sorulur 
diye bekledik, bir. 

İkincisi, uzun süre, bakın, Sayıştayın basın açıklaması yapma geleneği fazla yok. Yani Sayıştay, ben on beş 
aydır Sayıştayda Başkanım bir tek defa basın açıklaması yaptım, o da Anayasa Mahkemesine seçilen üyenin yaşıyla 
ilgiliydi. Nesnel bir konuydu, yapmam gerekiyordu. Biz, Sayıştay olarak, müsaadelerinizle, gerçekten yine basın 
açıklamaları yapmaktan, şey yapmak istemiyoruz, Sayıştay bir yargı kurumu, yüksek denetim, güvenilirliğinin ve 
ketumiyetinin olması gerekiyor. Sayın vekillerimiz ne zaman şifahi ya da yazılı isterlerse, şahsımdan ya da kurumdan 
isterlerse, her zaman her konuda bilgi arz etmeye hazırız. Bizim amacımız da, Anayasal görevimizi en uygun şekilde 
yerine getirmek.  

Efendim arz ediyorum. Diğer bilgiler var ama, yazılı olarak… 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; kurum bütçeleri üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır.  
Şimdi sırayla bütçe ve kesin hesapları okutuyorum:  
İlk olarak Türkiye Büyük Millet Meclisinin bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
PROGRAMLAR 
 
TÜRKİYE BÜYÜK MİLLET MECLİSİ BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
 
01 Genel Kamu Hizmetleri                                           512.391.700 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
02 Savunma Hizmetleri                                                           2.000 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
03 Kamu düzeni ve güvenlik hizmetleri                               102.500 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
07 Sağlık Hizmetleri                                                           438.800 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Genel toplam:                                                             512.935.000 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Şimdi, Türkiye Büyük Millet Meclisinin kesin hesabını okutuyorum: 
Toplam ödenek:                                            427.253.069,27 YTL 
Bütçe gideri:                                                      374.593.400,21 YTL 
İptal edilen ödenek:                                                     43.290.515,06 YTL 
Ertesi yıla devredilen ödenek:                                     9.369.154 TL 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Şimdi, Sayıştay Başkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
SAYIŞTAY BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
 
(01 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(02 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(03 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(09 okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
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(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Şimdi Sayıştay kesin hesabını okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Şimdi, Cumhurbaşkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
CUMHURBAŞKANLIĞI BÜTÇESİ VE KESİNHESABI 
 
(01 okundu) 
BAŞKAN – Önerge var, önergeyi okutuyorum: 

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına 
Cetvelde gösterilen değişikliğin aşağıdaki gerekçe ile kabulünü arz ve teklif ederiz. 
 Süreyya Sadi Bilgiç 
           Isparta 
 
 
 
 
KURUM: Cumhurbaşkanlığı 
YIL: 2011 
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BAŞKAN – Gerekçeyi okutuyorum: 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Sayın Başkan, bir açıklama isteyebilir miyiz. 
BAŞKAN – Önerge sahibi açıklamasını yapsın, ondan sonra söz talep eden olursa… 
Buyurun. 
PLAN VE BÜTÇE KOMİSYONU SÖZCÜSÜ SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Efendim, yapılan değişiklikle 

Cumhurbaşkanlığı bütçesinde bir ek yapılmıyor. Sadece fasıllar arasında personel giderlerinden Cumhurbaşkanlığı 
ödeneğine bir aktarım yapılmakta.  

Tabii, bildiğiniz gibi, bu Cumhurbaşkanlığı ödeneği konusunda 1924 Anayasa’sının 43’üncü maddesiyle 
beraber bütçe kanunları içerisinde Cumhurbaşkanlarının ödeneklerinin tespiti yer alıyor. Bununla ilgili olarak sadece 
1953 yılında bir özel anayasa çıkıyor ya da özel kanun çıkarılıyor, bu özel kanunda aylık 12.500 olarak belirleniyor. Bu, 
1961 yılına kadar uygulanıyor. 1961 senesinde 159 sayılı Kanun’la bu iptal ediliyor, fakat teamül gereği, yani bu aslında 
genel bütçe içerisinde tespiti meselesi iptal edilmiş olmasına rağmen genel teamül bugüne kadar hep Cumhurbaşkanlığı 
ödeneklerinin bütçe kanunuyla beraber yer almasını gerektirdi. Bu manada bir düzenleme yapılıyor ve Bakanlar Kurulu 
kararının memur maaşlarına yapmış olduğu zam doğrultusunda yüzde 8’lik bir Cumhurbaşkanlığı ödeneğinde bir 
artırıma gidiliyor. 

BAŞKAN – Söz mü talep ediyorsunuz? 
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Buyurun. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Şimdi, bütün kamu kurumları personel ödenek taleplerini zaten bu artışlar doğrultusunda dikkate alarak 

sundular. Dolayısıyla burada Cumhurbaşkanlığı personel giderleri için bu artışın başlangıçta düşünülmeden buraya 
sunulmuş olması bir eksiklik, bu bir. 

İkincisi, bu ödenek sadece Cumhurbaşkanının aldığı aylıkla mı ilgilidir, onunla birlikte diğer personeli de 
ilgilendiriyor mu? Eğer Cumhurbaşkanının maaşıyla ilgiliyse, önce Cumhurbaşkanının maaşı neydi, bu ödenek artışıyla 
ne oluyor? Bunu öğrenmek istiyorum. 

Bir de, her iki düşülen ve eklenen ödenekler personel ödenekleri mi veya başka bir kalemden mi aktarılıyor? 
Bu konuda açıklama talep ediyorum. 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN – Buyurun. 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN – Müsaade ederseniz ayrıntılı bilgi vermek 

istiyorum. 
Cumhurbaşkanlığındaki maaş ödemeleri, 657 sayılı Devlet Memurları Kanunu’na tabi değildir, bu kendi içinde 

düzenlenerek yapılır. Fakat biz prensip olarak devlet memurlarına yapılan artışın üstünde bir artış yapmıyoruz, devlet 
memurlarına ne artış yapılırsa biz aynen onu kendi personelimize yansıtıyoruz.  

DPT’de bu seneki artışa göre biz bütçe teklifimizi yaptık fakat daha sonra Bakanlar Kurulunda 2 puanlık daha 
artış yapıldı. İşte bu 2 puanlık artıştan dolayı böyle bir düzenleme ihtiyacı hasıl oldu.  

Durum bundan ibarettir. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Hayır, personel ödeneklerini yıl içinde aktarma yaparak zaten karşılıyorsunuz, 

böyle bir şey… 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN – Buradaki husus sadece Sayın 

Cumhurbaşkanının maaşıyla ilgilidir, personelle ilgili değildir. Personelde bunu yapıyoruz ama Beyefendinin maaşının 
burada görüşülerek belirlenmesi gerekiyor. 

Teşekkür ederim.  
BAŞKAN – Sual var mı, tatmin oldunuz mu? 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Başkanım teşekkür ediyorum. 
Bu 10.200 YTL mi TL mi? 
BAŞKAN – YTL yok artık. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Hayır yok da, burada YTL yazılmış, tam da silinmemiş. Bu meblağ kifayet 

ediyor mu? Onu söylemek istiyorum. 
CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN – Aylık bazda değil, yıllık bazda. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Bu meblağ çok önemli bir meblağ değil, onun için. Yani, biraz önce diğer 

üye arkadaşımın ifade ettiği hadise bu, bir şekilde çözülebilirdi, o açıdan söylüyorum. Böyle gündeme geldi, çok önemli 
de bir meblağ değil. 

CUMHURBAŞKANLIĞI GENEL SEKRETERİ MUSTAFA İSEN – Böyle olmakla birlikte mevzuat açısından 
buradan geçmesi gerektiği için bu meblağdır ve önemli bir meblağ değil. Zaten biz onun normal olarak DPT çerçevesi 
içindeki teklifini kanunumuzda yapmıştık. Bu aradaki farkı gösteren bir şey, o küçük farkı gösteren bir rakam. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Yapılan bu önerge istikameti değişikliğiyle birlikte fonksiyonu oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 

etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Şimdi, kesin hesabı okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Değerli üyeler, böylece, Türkiye Büyük Millet Meclisi, Sayıştay Başkanlığı, Cumhurbaşkanlığı bütçe ve kesin 

hesapları kabul edilmiştir; hayırlı, uğurlu olsun. 
Bütün katılımcılara ve başkanlarımıza teşekkür ediyorum. 
Değerli arkadaşlar, yirmi dakika birleşime ara veriyoruz. 
 Kapanma Saati: 16.54 

ÜÇÜNCÜ OTURUM 
Açılma Saati: 17.21 

BAŞKAN : Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 
BAŞKAN VEKİLİ : Recai BERBER (Manisa) 

SÖZCÜ : Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 
KÂTİP : Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta) 

-----0----- 
BAŞKAN – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerleri üyeleri, değerli bakanlarımız, kamu kurum ve 

kuruluşlarımızın değerli bürokratları, basınımızın ve televizyonlarımızın değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına 
hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
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Üçüncü Birleşimin Üçüncü Oturumu’nu açıyorum.  
Gündemimizde Başbakanlık, Millî İstihbarat Teşkilatı, Millî Güvenlik Kurulu Genel Sekreterliği, Başbakanlık 

Yüksek Denetleme Kurulu Başkanlığı, Türkiye ve Orta Doğu Amme İdaresi Enstitüsü Başkanlığı, Gümrük Müsteşarlığı, 
Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğü ile Devlet Personel Başkanlığı bütçe ve kesin hesapları 
bulunmaktadır.  

Şimdi sunumunu yapmak üzere ilk sözü değerli Devlet Bakanımız ve Başbakan Yardımcımız Sayın Cemil 
Çiçek’e veriyorum. 

Buyurun efendim.  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Görüşmekte olduğumuz Başbakanlık ve bağlı kuruluşlarla ilgili bütçenin ülkemize, mi lletimize ve ilgili 

kuruluşlara hayırlı ve uğurlu olmasını temenni ediyor, katkılarınızdan dolayı sizlere de teşekkür ediyorum. 
Parlamenter sistem içerisinde Başbakanlığın önemli bir rolü olduğunu hepimiz kabul ediyoruz çünkü 

demokrasilerde üç tane erk var, yasama, yürütme, yargı. Yürütme denildiği zaman da, en evvel akla gelen hiç şüphesiz 
Başbakandır ve Başbakanlıktır. Dolayısıyla yürütmenin motoru bu teşkilattır ve buna bağlı kuruluşlardır. O nedenle, 
bizim siyasi hayatımızda, devlet hayatımızda da bu teşkilatın ve burada görev yapanların özel bir önemi ve sorumluluğu 
var. Bizim Anayasa’mıza ve mevcut hukuk sistemimize göre Başbakan ve Bakanlar Kuruluna Başbakanlık Teşkilatı 
Hükûmetin genel siyasetinin yürütülmesinde her türlü desteği sunmak, bakanlıklar arasında etkili bir iş birliği ve 
koordinasyonu sağlamak ve devlet teşkilatının düzenli ve uyumlu bir şekilde işlemesine önderlik etmektir. Dolayısıyla 
Başbakanlık Teşkilatı da kendisine Anayasa ve yasalarımızla yüklenmiş bulunan bu görevi ve bunun getirdiği 
sorumluluğu yerine getirmek gibi bir çabanın, bir gayretin içerisindedir.  

Zamanın iyi kullanılması ve programın yüklü olması sebebiyle Sayın Başkan, sayın üyeler, rakamlara 
girmeksizin ifade edeceğim düşüncelerimizi çünkü Başbakanlığa bağlı kuruluşların tamamının bütçesi bugün 
görüşülmüyor. Ayrıca her bakanlığın da kendisinin takip ettiği siyaset var, bunların hepsi bir ölçüde Başbakanlıkla 
alakalıdır ama onlara girmeksizin o bakanlıkların, o teşkilatların bütçeleri geldiğinde onlarla ilgili hususlar bu rada ifade 
edilecektir.  

Şüphesiz bütün cumhuriyet hükûmetlerinin temel görevi milletimizin mutluluğu ve refahı, devletimizin 
güçlenmesidir. Güçlü bir devlet, güçlü bir demokrasi, huzur ve mutluluk içerisinde bir toplum meydana getirmek bütün 
cumhuriyet hükûmetlerinin görevi. Bunun temin etmek için de, her hükûmet kurulduğunda bir hükûmet programı yüce 
Meclise sunulmakta ve güven oylaması sonucunda hükûmetler göreve başlamaktadır. Hükûmet programında ise iş 
başına gelen cumhuriyet hükûmetlerinin ülkemiz için, milletimiz için, devlet ve toplum hayatımız için hedeflediği hususlar 
ne ise, neleri öngörüyor ise bunlar bu programda yer almaktadır. Dolayısıyla programda yer alan hususların hayata 
geçirilmesi, bu hedeflerin tutturulabilmesi bakımından en önemli kurum, kuruluş Başbakanlıktır ve Başbakanlıkta işte bu 
Hükûmet programında ortaya konan genel siyasetin uygulanması, koordinasyonu, devlet teşkilatındaki düzen ve 
uyumun sağlanması Başbakanlığın en önemli görevleri arasında bulunuyor.  

Başbakanlık olarak genel hedeflerimize birkaç cümleyle değindikten sonra Başbakanlık merkez teşkilatının 
2011 yılı bütçe teklifi ve 2009 yılı Kesinhesap Kanun Tasarıları ve teşkilatın görev ve hedefleri hakkında kısa bir bilgi 
vermek istiyorum rakamlara boğulmaksızın, onlar önünüzdeki dokümanlarda var. 3056 sayılı Başbakanlık Teşkilatı 
Hakkındaki Kanun Hükmünde Kararnamenin Değiştirilerek Kabulü Hakkındaki Kanun’a göre Başbakanlık merkez 
teşkilatı müsteşar, 5 müsteşar yardımcısının yönetiminde ana ve yardımcı hizmet ile danışma ve denetim birimleri olmak 
üzere toplam 21 birimden oluşmaktadır. 

 Başbakanlık 2011 ile 2015 yılları arasında aşağıdaki hususları gerçekleştirmek için yoğun bir çaba sarf 
etmektedir. Bunların başında ulusal ve uluslararası stratejilerin belirlenmesinde ve politikaların uygulanmasında 
kurumun etkinliğini artırmak, vatandaşa daha hızlı, kaliteli ve güvenilir kamu hizmeti verilmesini sağlamak, şeffaf, hesap 
verebilir, verimli ve etkili çalışan bir kamu yönetiminin gerçekleştirilmesine öncülük etmek, karar alma süreçlerine 
toplumsal unsurların ve bireylerin katılımına imkân veren dönüşümü sağlamak, kurumsal kapasiteyi geliştirmektir. Bu 
hedeflerin gerçekleşebilmesi bakımından görüşmekte olduğumuz bütçe tasarısı önemli bir enstrümandır ve önünüze 
gelen rakamlar, parasal teklifler de bu hedefin yakalanabilmesi adına teklif yapılmıştır.  

2011 yılı bakımdan 5 milyar 115 milyon 222 bin TL teklif edilmiştir. 2010 yılı toplam ödeneği ise yuvarlak 
olarak 4 milyar TL idi. Yıllık artış oranı yaklaşık yüzde 28’dir. Bu yüzde 28’lik bütçe artışının temel nedeni Başbakanlık 
bütçesinin transfer tertibinden yardım alan kuruluşlara yapılan aktarma tutarlarının yükselmiş olmasıyla, yurt dışında 
yaşayan vatandaşlarımızla ilgili çalışmalar yapmak ve sorunlarına çözüm üretmek, soydaş ve akraba topluluklar ile 
sosyal, kültürel ve ekonomik ilişkilerin geliştirilmesi amacıyla bu topluluklara yönelik faaliyetleri yürütmek ve Yurtdışı 
Türkler ve Akraba Topluluklar Başkanlığının, Başbakanlık transfer tertibinden yardım alan kuruluşlar arasına dâhil  
edilmiş olmasından dolayı yüzde 28’lik bir artış gerçekleşmiştir.  

Başbakanlık bütçesinden ödenek transferi yapılan kuruluşlar ise şunlardır: 
Atatürk Kültür Dil ve Tarih Yüksek Kurumu Başkanlığı 
TÜBİTAK 
Türkiye Bilimler Akademisi  
Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü 
Türk İşbirliği ve Kalkınma İdaresi Başkanlığı  
GAP İdaresi Başkanlığı 
Türkiye  ve  Orta   Doğu  Amme  İdaresi   Enstitüsü 
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Türkiye Yatırım Destek ve Tanıtım Ajansı 
Atatürk Kültür Merkezi 
Atatürk Araştırma Merkezi 
Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu 
Yurt    Dışı    Türkler    ve    Akraba    Toplulukları Başkanlığı olmak üzere on iki ayrı kuruluş bu bütçeden 

istifade edecektir.  
Miktar olarak en büyük transfer yüksek öğrenim öğrencilerinin çağdaş ve güvenilir barınma, beslenme, kredi, 

burs hizmetleriyle öğrenimlerine; sosyal, kültürel ve sportif faaliyetlerle kişisel gelişimlerine destek olmak amacıyla ve 
sosyal devlet yaklaşımıyla hareket eden Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurtlar Kurumu Genel Müdürlüğüne ayrılmıştır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Başbakanlık bütçesi hakkındaki bu kısa bilgilerden sonra merkez teşkilatının 
yürüttüğü bazı faaliyetlere kısaca değinmek istiyorum.  

Başbakanlığın temel görevlerinden birisi Hükûmet programının hayata geçirilmesinde gördüğü koordinasyon 
vazifesidir. Kamu kesimindeki düzenleme, iş ve işlevlerin Hükûmet önceliklerini yansıtması ile bu öncelikler 
çerçevesinde tutarlılığın sağlanması Başbakanlığın gözettiği hususlardır. 

Bu kapsamda, devlet ve millet ihtiyaçlarının karşılanması amacıyla gereken düzenlemeler vakit geçirilmeden 
yapılmaktadır. AB müktesebatının devralınmasına ilişkin düzenlemeler de buna dâhildir. Bu kapsamda ekim ayı 
itibarıyla çeşitli konulara ilişkin 973 adet kararname sonuçlandırılmış, 162 adet kanun tasarısı da Türkiye Büyük Millet 
Meclisine  sevk edilmiştir. 

Mevzuatımızın etkisini, basitliğini, yönlendiriciliğini ve erişilebilirliğini geliştirmeye devam ediyoruz. Mevzuat 
Hazırlama Usul ve Esasları Hakkında Yönetmelik ile kanun ve kanun hükmünde kararname taslakları hakkında 
Düzenleyici Etki Analizi yapılması zorunluluğunu getirilmiştir. Hâlen bu çalışmalar bir Avrupa Birliği projesi kapsamında 
etkili şekilde yürütülmektedir. Başbakanlığın yanı sıra mevzuat oluşturulması sürecine katılan bütün tarafların bilgi ve 
beceri düzeylerinin geliştirilmesine de devam edilecektir. 

Yine, Başbakanlık olarak üzerinde durulan bir başka husus Resmî Gazete konusudur. Resmî Gazete, devletin 
işleyişi ve hükûmetlerin icraatı açısından önem taşıyan her türlü düzenlemenin yayımlanarak     kalıcı     belge     ve     
dayanak     hâline dönüştürüldüğü bir tür kamusal hafızadır. Arşivlerden farklı olarak herkesin bilgisine ve erişimine 
açıktır. Mevcut arşivlerdeki saklama koşullarının zorluğu, istenilen gazetenin bulunması için emek ve maliyet yüksekliği, 
günümüzde teknolojide alınan mesafe ile özel ve kamu kurumlarının talebi, 1920 yılından bugüne tüm Resmî Gazete 
arşivinin elektronik ortamda hizmete sunulmasının gerekçelerini oluşturmaktadır. Bu düşünceden hareketle, 7/10/1920 
tarihinden 26/06/2000 tarihine kadar yayımlanmış Resmî Gazetelerin elektronik ortama aktarılması ve fihristinin 
çıkartılarak kullanıcıların hizmetine sunulması amaçlanmaktadır. Yaklaşık 1 milyon sayfa ve 693 cilt tutan Resmî 
Gazetelerin elektronik ortama aktarılması için 2009 yılında gerekli çalışmalar tamamlanmış olup e-Resmî Gazete ve 
donanım alımı işi ihalesi yapılmıştır. 18/10/2010 tarihinde Resmî Gazete Arşivi Başbakanlık intranet sayfasında test 
yayınına başlanmıştır. Proje, en geç 2010 yılı sonuna kadar tüm kullanıcıların hizmetine sunulacaktır.  

Yürürlüğe girdiği tarih itibarıyla kodifiye edilen mevzuat, Başbakanlık İnternet sitesinde yer alan Mevzuat Bilgi 
Sistemine aktarılmaktadır. Mevzuat Bilgi Sistemi ücretsiz olarak kullanıcıların hizmetine sunulmaktadır. 2009 yılında 
13.254.000 kez bu site ziyaret edilmiş olup 2010 Ekim ayı sonu itibarıyla bu sayı 10.546.422'dir. Resmî Gazete İnternet 
sitesi de 2009 yılında 22.145.000 kez ziyaret edilmiş olup 2010 yılı Ekim ayı itibarıyla 18.287.536 kez ziyaret edilmiştir.  

Ayrıca, devlet teşkilatının düzenli bir şekilde işlemesini sağlamak amacıyla çıkarılan Başbakanlık 
genelgelerinin yürürlükte olanlarının tamamı elektronik ortama aktarılmış olup Başbakanlık İnternet sitesinde 
yayımlanmaktadır. 

Sayın Başkan, sayın üyeler; Başbakanlıkta uzmanlaşmanın sağlanması ve nitelikli personelin istihdamı 
hedeflenmektedir. Bu kapsamda Başbakanlık 2011-2015 Stratejik Planı'nda da belirtildiği üzere sektörel ve disiplinler 
arası uzmanlaşmaya önem verilecektir. Son yıllarda yapılan uzman yardımcılığı sınavını kazananların profiline 
baktığımızda Kamu Personeli Seçme Sınavı’nda ilk 100'e giren adayların çoğunluğu teşkil ettiğini görmekteyiz. 

2010 yılında Yetiştirilmek Amacıyla Yurt Dışına Gönderilecek Başbakanlık Personeli Hakkında Yönetmelik 
çerçevesinde, ABD ve İngiltere'deki çeşitli üniversite ve eğitim kurumlarına lisansüstü eğitim amacıyla 9 ve bilgi, görgü 
artırmak amacıyla 10 personelin gönderilmesiyle ilgili işlemler gerçekleştirilmiştir. 

Nitelikli personel istihdamı ve personelin eğitim ve yetiştirilmesine, etkin ve verimli çalışmasına verilen önem 
sonucunda, 2002 yılında yaklaşık 1.700 kadrolu personel tarafından yürütülen hizmetler bugün itibarıyla yaklaşık 1.374 
kadrolu personel tarafından yürütülmektedir. Burada da önemli bir kadro tasarrufu sağlanmıştır.  

Başbakanlık olarak üzerinde durduğumuz bir başka konu arşivlerimizdir. Arşivlerimizin eşsiz kültürel 
zenginliğini gerek yurt içinde gerekse yurt dışında ilgililere sunmayı ve bu zenginliği dünyaya tanıtmayı; Türkiye'nin dış 
politikadaki tezlerini tarihî belgeler ışığında bilimsel temelde desteklemeyi, yerli ve yabancı kamuoyunu aydınlatmayı 
hedefliyoruz. 

Arşivlerimizle ilgili bu hedeflerimiz doğrultusunda arşivlerimizden   en   ileri   düzeyde   yararlanılması   için 
çalışmalarımız devam etmektedir. Özellikle Osmanlı arşivleri sayı ve ilmî değer itibarıyla büyük ehemmiyete sahip 
olmasına rağmen, evrakları tek ve sağlıklı bir merkezde depolayacak, tasnif, restorasyon ve araştırma hizmetleri gibi 
birbiriyle ilişkili ve bu maksada matuf hizmetler için inşa edilmiş arşiv mekânlarına maalesef sahip değiliz. Bu durumu 
düzeltmek adına, İstanbul'da beş ayrı alanda dağınık hâlde bulunan arşiv ünitelerini bir araya toplamak ve arşivcilik 
ihtiyaçlarını tam olarak karşılayabilmek maksadıyla modern bir “Millî Arşiv Sitesi” yapılması planlanmıştır. Yapılacak bu 
ve bunun gibi diğer yatırımlarla arşivlerimizi, hizmet sunum kalitesi ve erişilebilirlik açısından dünyanın gelişmiş ülke 
arşivleriyle rekabet edebilecek bir düzeye getirmek için çalışmalar tüm hızıyla devam etmektedir. 
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Sayın Başkan, değerli üyeler; kamu kesiminde yürütülen faaliyetlerle ilgili olarak idari iş ve işlemlerin 

sadeleştirilmesi ve kalitesinin artırılması yoluyla vatandaşlarımızın hayatının kolaylaştırılması odaklandığımız 
konulardan bir başkasıdır. Kamu kesiminin bütününde teknolojik imkânları ve özellikle e-devlet uygulamalarını 
önemsiyor ve etkili kullanmaya gayret ediyoruz. Vatandaşlarımızın ve iş sahiplerinin hayatlarını kolaylaştırmaya yönelik 
ve çabuk sonuç verecek tedbirlere de ağırlık veriyoruz. 

Başbakanlık olarak vatandaş odaklılık ilkesinin hayata geçirildiği öncü hizmetler sunmaya gayret ediyoruz. 
Başbakanlık İletişim Merkezi (BİMER) projesi ile bilişim ve iletişim teknolojilerine dayanan bir halkla ilişkiler uygulaması 
ile müracaatlar her zaman ve her yerden yapılabilmektedir. BİMER kamusal iletişimi hızlı bir biçimde sağlarken, coğrafi 
uzaklığı da ortadan kaldırmış, vatandaşlarımız seslerini ülkenin en ücra köşesinden Ankara'ya duyurma imkânına bu 
vesileyle kavuşmuş bulunmaktadır. 2010 yılının ilk dokuz ayında BİMER'e yapılan başvuruların sayısı 449.580'dir.  

Üzerinde durduğumuz bir başka konu vatandaşlara ve sivil toplum kuruluşlarına insan haklarıyla ilgili 
konularda bilgi, materyal ve rehberlik desteği sağlama noktasında kurulmuş olan İnsan Hakları Başkanlığının 
çalışmalarıdır. Bu konuya ayrıca girmek istemiyorum. Sebebi de şudur: Bunun daha özgür, daha bağımsız bir kuruluş 
olması noktasında Türkiye Büyük Millet Meclisine bir yasa tasarısı sevk edilmiştir ve şu an komisyondadır. İnanıyoruz ki 
başlangıçta bir ilk olması hasebiyle Başbakanlığa bağlı olarak kurulmuş olan bu Başkanlık inanıyoruz ki bu yeni yasayla 
daha da kurumsallaşmış olacak ve daha bağımsız çalışma yapma imkânını da elde etmiş olacaktır.  

Bu bütçeyle bir başka husus daha gündemimize gelmektedir. Türkiye'nin barışı destekleme ve koruma 
harekâtına katılımı kapsamında gerçekleşebilecek giderler karşılığında bütçeye ödenek ayrılmıştır. Bu harekâtlar 
uluslararası alanda Türkiye'nin katıldığı sivil ve askerî  faaliyetlerdir. Bu kaynağın kullanımı Dışişleri Bakanlığı ile 
koordinasyon tesis edilerek Başbakanlığın oluruyla gerçekleşmektedir. 

Başbakanlığa bağlı bir kuruluş olarak üzerinde durmak istediğimiz bir başka kuruluş Türkiye Cumhuriyeti 
Başbakanlık Yatırım Destek ve Tanıtım Ajansıdır. Türkiye'deki yatırımları teşvik etme ve tanıtma görevini üstlenmiş olan 
resmî bir kuruluştur. Özellikle gerek yerli gerekse yabancı yatırımcılar açısından  Türkiye'nin imkânlarının tanıtılması, 
yapacakları iş ve işlemler bakımından yardımcı olmak maksadıyla böylesine resmî bir kurum kurulmuştur ve ajans, 
uluslararası yatırımcılara yönelik bir başvuru merkezi olmanın yanı sıra, yatırımları desteklemek ve cazip hâle getirmek 
üzere ulusal, bölgesel ve yerel düzeyde faaliyet gösteren tüm kurumlar için bir irtibat noktası olarak da hizmet 
vermektedir. 

Yurt içindeki kurum ve kuruluşların yanı sıra Kanada, Çin, Almanya, İspanya, Körfez ülkeleri -ki Bahreyn, 
Birleşik Arap Emirlikleri, Katar, Kuveyt, Umman- Suudi Arabistan, Fransa, Hindistan, İsrail, İtalya, Japonya, Kazakistan, 
Rusya, İngiltere, Lüksemburg, Belçika ve ABD olmak üzere toplam yirmi bir  ülkede on beş temsilciliğiyle bu maksadın 
temini için çaba göstermekte, hizmet sunmakta, Türkçenin yanında, Almanca, Arapça, Çince, Fransızca, İngilizce, 
İspanyolca, İtalyanca, Japonca, Korece ve Rusça iletişim kurabilecek uzman ekiplerle Türkiye'deki yatırımların başarıya 
ulaşması için destek hizmeti vermektedir. 

Oluşturulan Yatırım Destek ve Tanıtım Stratejisi çerçevesinde yüksek teknoloji enstitüleri, bilişim ve 
telekomünikasyon, eğitim, enerji, gıda işleme, makine ve elektronik, yaşam bilimleri ve ilaç, petrokimya, ulaşım ve lojistik  
sektörleri ile altyapı yatırımları öncelikli alanlar olarak belirlenmiştir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Başbakanlık merkez teşkilatının yanında Başbakanlığa doğrudan bağlı iki 
önemli kuruluşumuz var. Bunlar devlet ve millet hayatımız bakımından fevkalade önemlidir ve önemli görevleri ifa 
etmiştir. Hâlen de bu görevleri kanaatimizce başarıyla sürdürmektedir. Bunlardan bir tanesi Millî İstihbarat Teşkilatıdır.  

Millî İstihbarat Teşkilatının amacı, millî güvenliğimize yönelik iç ve dış, mevcut ve muhtemel tehditler hakkında 
bilgi sahibi olabilmek; alınacak tedbirler yönünden gelişmeleri ilgili makamlara zamanında bildirmektir.  

Millî İstihbarat Teşkilatının görevi -kanundaki ifadesiyle de- Türkiye Cumhuriyeti’nin ülkesi ve milleti ile 
bütünlüğüne, varlığına, bağımsızlığına, güvenliğine, Anayasal düzenine ve millî gücünü meydana getiren bütün 
unsurlarına karşı içten ve dıştan yöneltilen mevcut ve muhtemel faaliyetler hakkında millî güvenlik istihbaratını devlet 
çapında oluşturmak ve bu istihbaratı Cumhurbaşkanı, Başbakan, Genelkurmay Başkanı, Millî Güvenlik Kurulu Genel 
Sekreteri ile gerekli kuruluşlara ulaştırmaktır. 

2010 yılındaki öngördüğünüz bütçeye ilaveten 2011 yılı bütçesi için de  yüzde 27,1'lik bir artış getirilmiştir. 
İnanıyoruz ki bu imkânlarla Millî İstihbarat Teşkilatımız bugüne kadar yaptığı hizmetleri yine başarıyla sürdürmeye 
devam edecektir.  

Yine, Başbakana doğrudan bağlı bir başka önemli güvenlik kuruluşumuz Millî Güvenlik Kuruludur. Devletin 
millî güvenlik siyasetinin tayini, tespiti ve uygulanması ile ilgili konularda tavsiye kararları alan bir kuruldur bu. 
Koordinasyonun sağlanması için de görüş tespit eder. Tavsiye kararlarını ve görüşlerini Bakanlar Kuruluna bildirir. 
Bunlar bir hükûmet direktifi olarak da ilgili kurum ve kuruluşlara iletilmek suretiyle millî güvenliğimizle ilgili hususların  bu 
yönüyle ilgili hazırlıkları Millî Güvenlik Kurulu tarafından yapılmaktadır. 2010 yılı bütçesinde de yine yüzde 10’luk bir artış 
söz konusu. İnanıyoruz ki bu Kurulumuz bugüne kadar olduğu gibi bu görevini de en iyi şekilde yerine getirecektir.  

Sayın Başkan, Komisyonun değerli üyeleri; bağlı kuruluşlarla ilgili kısaca bu değerlendirmeleri yaptıktan sonra 
yine gündemde bulunan ve sorumluluğu doğrudan bana ait olan üç kurumla ilgili de sizlere kısa bilgi vermek istiyorum. 
Bunlardan bir tanesi Türkiye Orta Doğu Amme İdaresi Enstitüsüyle ilgili hususlardır. Türkiye Orta Doğu Amme İdaresi 
Enstitüsü 1958 yılından beri Türkiye’de kamu çalışanlarının eğitimle ilgili önemli hizmetlerini yürütmektedir, bir eğitim 
kurumudur bu manada ve 1952 yılında kurulan Enstitünün kuruluş amacı, Türkiye ve yakın coğrafyasıyla ilgili kamu 
yönetiminin çağdaş gelişimine yönelik bilimsel çalışmaları yapmak, idare sanatına elaman yetiştirmek, memurların 
yönetici olarak yetişmesini hedeflemek, kamu yönetimi alanı için öğretim elemanı yetiştirmek ve Türkiye ve Orta Doğu 
ülkelerinin kamu yönetimi alanında koordinasyon merkezi oluşturmaktır. Kurulduğu günden beri de hakikaten bu alanda 
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önemli çaba sarf etmiştir ve devletimizde birçok önemli sorumluluklar üstlenmiş olan kamu görevlilerinin bir kısmı bu 
Enstitüde eğitim faaliyetlerine katılmıştır. Bugüne kadar Türkiye Orta Doğu Amme İdaresi Enstitüsünün eğitim ve 
öğretim programlarından 4.632 lisansüstü öğrenci mezun olmuştur. Hiç şüphesiz kamu görevlilerinin sayısına 
baktığımızda bu rakam yeterli değildir, bunun biraz daha artırılması gerekmektedir. Bunu TODAİE yöneticilerine de  her 
vesileyle ifade etmeye çalışıyoruz çünkü vatandaş memnuniyeti biraz da bürokrat memnuniyetiyle doğrudan alakalıdır. 
Devlet-vatandaş ilişkisinde nitelikli kamu personeli en kilit rolü ifa etmektedir. Bunun da yolu eğitimden geçmektedir. O 
nedenle bu kurumun çalışmaları bu manada önem arz ediyor. Yıllık ortalama on konuda ve elliye yakın kısa süreli 
seminerler yapılmaktadır ve buna da yılda 1.500 civarında kamu personeli katılmaktadır.  

Başbakanlık Devlet Personel Başkanlığıyla yapılan protokolde Kamuda Yönetici Yetkinliklerinin Artırılması 
Eğitim Programı Eylül 2010 tarihinden itibaren düzenlenmektedir. Bunun da maksadı kamu yöneticilerinin yetkinliğini 
artırmaktır.  

TODAİE, yapmış olduğu bu eğitim, seminer, panel çalışmalarının dışında 2010 yılında başlatılan ve 2011 yılı 
sonuna kadar tamamlanması planlanan “Türk Kamu Yönetiminde Teftiş Hizmeti ve İç Denetime Geçiş” başlıklı araştırma 
ile teftiş kurulları ve iç denetim birimleri arasındaki yapısal, fonksiyonel işleyiş sorunlarının çözümüne katkı sağlanması 
için bir program başlatmıştır. Ayrıca, kurulduğu günden beri TODAİE üç yüz elli beş eser yayınlamıştır. Bunların hepsi 
kaynak niteliğindedir, doktora, master çalışmaları yapan, bu alanda çalışma yapan herkes bakımından Amme İdaresi 
Dergisi ve bu yayınlar kaynak teşkil etmektedir.  

Teklif ettiğimiz bütçeyle ümit ediyoruz ki TODAİE bu hizmetlerini daha iyi bir şekilde yerine getirme imkânını 
bulacaktır. Eskiden TODAİE, sadece yurt içinde bu faaliyetleri sürdürürken özellikle 2010 yılı ve 2009 yılından itibaren 
birçok ülkeyle de ikili ilişkilere girmiş ve bu alanda iş birliği çalışmalarını sürdürmektedir. Bunların başında Fransa, 
Pakistan, İran, Suriye, Azerbaycan ve Çin olmak üzere üst düzey yöneticilerle kamu yönetimi eğitimi veren kurumlar ve 
enstitülerle müşterek araştırmalar yapmakta ve iş birliği kanallarını bu alanda da geliştirmeye çalışmaktadır. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; üzerinde duracağımız bir başka kuruluşumuz Başbakanlık Yüksek Denetleme 
Kuruludur. Aslında bu Kurulun hangi görevleri yaptığını her vesileyle biliyoruz ancak Genel Kurulda bildiğiniz gibi 
Sayıştay bütçesi var. Burada komisyonumuzun geçtiğimiz dönemlerdeki tavsiyelerine uygun olarak bu kurumun 
Sayıştayla birleştirilmesi, birlikte bu hizmetleri yürütebilmesi bakımından yüce Genel Kurulun takdirine kalmıştır. Onun 
için zaman kaybetmemek adına o konuya fazla girmek istemiyorum ama farklı bir şey tecelli ederse kendisine bütçe 
imkânlarıyla verilmiş olan rakamlar çerçevesinde bu görevlerini Anayasa ve yasa çerçevesinde yapmaya devam 
edecektir.  

Üzerinde duracağım son bütçe Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığının bütçesidir.  
Sayın Başkan, değerli üyeler; bildiğiniz gibi Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığı 1 Ocak 2010’dan itibaren 

yeni bir yapıya kavuşmuştur. Daha evvel Bayındırlık Bakanlığına bağlı Afet İşleri Genel Müdürlüğü, İçişleri 
Bakanlığımıza bağlı Sivil Savunma Genel Müdürlüğü ve Başbakanlığa bağlı Acil Durum Genel Müdürlüğü birleştirilmek 
suretiyle bugünkü hüviyetine kavuşmuştur. Maalesef Türkiye, doğal afetler bakımından riskli bir bölgedir. Coğrafyamızın 
getirdiği risklerin yanında insani zaaflarımızdan da kaynaklanan bir kısım hususlar sebebiyle sık sık hepimizi üzen bir 
kısım afetlere veya onun ortaya çıkardığı zararlara maruz kalmaktayız. Bu nedenle de yeni bir yapıyla be lki tabii afetleri 
ortadan kaldırma şansımız yok ama bunun zararlarını asgariye indirebilmek, verebileceği can kaybı, mal kaybı, 
ekonomik kayıpları asgariye indirebilmek bakımından yapmamız gereken çok şey olduğunun farkındayız.  

Dünyada hiçbir ülke doğal afetler açısından tam olarak güvende olmamakla beraber dikkatimizi çeken husus 
şudur: Doğal afet kaynaklı ölümlerin yüzde 97’sinin gelişmekte olan ülkelerde meydana geldiğini söylersek elbette 
bizden kaynaklanan bir kısım hususların olduğunu da ifade etmem gerekecektir.  

Ülkemizde görülen en yaygın afet türleri deprem, su baskını ve heyelanlardır. Depremlerde kaybettiğimiz 
insan sayısı açısından dünyada 3’üncüyüz, etkilenen insan sayısı açısından ise 8’inci sıradayız. Ortalama her yıl 5-6 
büyüklüğünde bir deprem yaşıyor ve bu depremlerde yine ortalama her yıl 1.000 vatandaşımızı kaybediyoruz. Hasar 
gören konut sayısı 9 bin. Sadece 2010 yılında yaşadığımız afetler nedeniyle yeni bina yapımına devlet olarak harcamak 
zorunda olduğumuz para 600 milyon liranın üzerindedir. Toplum olarak bu büyük rakamları çok daha aşağılara 
çekmenin, cana ve mala gelen zararları azaltmanın kurallarına biz de uymak zorundayız.  

Modern afet yönetimi, afet ve acil durumların oluşturduğu zararların önlenmesi için bu duruma yol açan tehlike 
ve risklerin iyi bilinmesini ve bunları afet olmadan önce önleyecek veya en aza indirecek önlemlerin en akılcı 
yöntemlerle alınmasını öngören bütünleşik yönetimi gerekli kılmaktadır. Bu ihtiyaca göre işte hâlen 1 Ocaktan itibaren 
yürürlüğe giren Türkiye Afet ve Acil Durum Başkanlığı kurulmuştur. Bunun esas itibarıyla üç tane görevi var. Birincisi, bu 
afet durumlarında olabildiği kadar riskleri azaltmak, afet vuku bulduğunda en seri ve süratli bir şekilde müdahalede 
bulunmak ve sonra da iyileştirme çabalarını sürdürmektir. Bununla ilgili 1 Ocaktan itibaren çok yönlü bir çalışma 
yapıyoruz. Ulusal Deprem Stratejisi aralık ayında açıklanacaktır. Ulusal afet platformu kuruluş çalışmaları 
tamamlanmıştır. Afet kanununu bu ay içinde Bakanlar Kurulumuza sunacağız. Meclis de buna öncelik verdiği takdirde 
kısa sürede bunu çıkarmayı, yasalaştırmayı ümit ediyoruz. Ulusal afet stratejisi çalışmaları başlatılmıştır. Bölgesel risk 
haritaları çalışmaları başlatılmıştır. Üniversiteler, sivil toplum kuruluşlarıyla iş birliği hâlinde birçok eğitim faaliyeti devam 
etmektedir. Ulusal ve uluslararası tatbikatlar yürütülmekte, afet sürekli olarak  il yönetimlerimizin gündeminde tutulmakta 
ve her geçen gün yaygın bir koordinasyon ve iş birliğiyle ülke genelinde devam etmektedir.  

Bütün bu çalışmaların yanında gerçekten afetlere dirençli bir topluma kavuşmanın yolu topyekûn bir hazırlık 
seferberliğinden, bu anlayışın toplumun ve idarenin bütün kademelerine hâkim kılınmasından geçiyor, riskin nereden 
geldiğinin farkında olarak yaşamak ve çalışmaktan geçiyor. En fazla can ve mal kaybını yaşadığımız deprem ve sel 
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olarak iki afet türünü zikrediyorsak bu alanda yoğunlaşmalı, buradan gelen tehditleri bertaraf etmenin gereğini yerine 
getirmemiz icap ettiğine inanıyoruz. 

Burada özellikle değerli milletvekillerimize, Türkiye Büyük Millet Meclisine bir teşekkürümüzü de ifade etmemiz 
gerekir. Meclisimizde kurulmuş olan Deprem Araştırma Komisyonu Raporu bizim için hakikaten hayati önemi haizdir. 
Burada dile getirilmiş olan pek çok öneriler var. Bunları İstanbul’da geçtiğimiz haftada yaptığımız toplantıda gündeme 
getirdik. Ayrıca mart ayında Sayın Başbakanın başkanlığında bir toplantı daha yapacağız; üniversitelerimizle ve mahallî 
yönetimlerle de iş birliği yapmak suretiyle yukarıda söylediğim tasarı hazırlandığında inanıyoruz ki işin hukuki altyapısını 
ve buradaki eksiklikleri ortadan kaldırmış olacağız ama özellikle birkaç hususu burada bilgilerinize sunmak istiyoruz.  

Öncelikle imara aykırı olarak yapılan güvensiz, dayanıksız yapılarda dönüşümü gerçekleştirmemiz gerekiyor 
ve insanlarımızın daha emin binalarda yaşamasını sağlamamız icap ediyor. Dönüşümü sadece kentlerle sınırlı 
tutmayarak, özellikle Doğu ve Güneydoğu Anadolu, İç Anadolu gibi fay hattı üzerindeki kırsal yerleşim alanlarımızın da 
güvensiz, hiçbir mühendislik hizmeti almamış binalarımızdan kurtulması ve bu konuda bir dönüşüm politikasının 
gerçekleşmesi zarureti ortadadır. Güvensiz ve imara aykırı yapı yapılması ve kullanılmasına izin verilmemesi 
gerekmektedir. Zorunlu deprem sigortasının yaygınlaştırılması ve uygulamasını mutlaka sağlamalıyız. Ülkemizin tümü 
için bir afet bilgi sistemine sahip olmalıyız. Derelerimiz işgalden kurtarılmalı ve ıslahını gerçekleştirmeliyiz. Gerekli 
bölgelerimizde iklim ve coğrafyaya uygun ağaçlandırma çalışmalarını hızlandırmamız lazım. Temel afet bilincini topluma 
daha köklü yerleştirmek için ilköğretim ve ortaöğretimde bu konulara biraz daha ağırlık vermemiz gerekir çünkü işin özü 
neticede eğitime dayanıyor. Eğitim ve araştırma faaliyetlerine daha çok destek vermeliyiz.  

Bunlar ilk defa başlayacak hususlar değil Sayın Başkan, değerli milletvekillerimiz; yapılanlar var ama neticede 
biraz daha bu konuya önem vermeli, eksikliklerimizi de tamamlamanın yoğun çabası içerisinde olmalıyız.  

Bütçemizin kabulüyle 2011 yılı için vereceğiniz görev ve sorumlulukları da modern afet yönetimi ve bilimsel 
çalışmaların gerekleri dikkate alınarak yerine getirmeye ve çeşitli afetler nedeniyle mağdur olan vatandaşlarımızın 
yaralarının süratle sarılmasını gerçekleştiren bir çabanın ve gayretin içerisinde olacağımızı ifade ediyor, katkılarınızdan 
dolayı şimdiden teşekkür ediyor, saygılar sunuyoruz. 

BAŞKAN – Efendim, biz de Sayın Devlet Bakanımız ve Başbakan Yardımcımıza teşekkür ediyoruz. 
Şimdi, sunuşlarını yapmak üzere Devlet Bakanımız Sayın Hayati Yazıcı’ya söz veriyorum. 
Buyurun efendim. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Sayın Başkan, komisyonun değerli üyeleri, kamu idare ve 

kurumlarının değerli temsilcileri; 2011 Mali Yılı Bütçe Kanunu’nun milletimiz için hayırlı sonuçlara vesile olmasını 
diliyorum ve vereceğiniz katkılardan dolayı şimdiden hepinize teşekkürlerimi sunuyorum. 

Değerli üyeler, Gümrük Müsteşarlığı yüz kırk dokuz yıllık geçmişi olan bir kamu idaresi ve bizim dış ticaretimiz 
bildiğiniz gibi kara, deniz, hava ve demir yolu hudut kapılarında gerçekleşmektedir  ve dış ticarete ilişkin yasa 
düzeyindeki mevzuatla birlikte bu alanda görevli kamu idare ve kuruluşlarının ısrar ettikleri ikincil düzenlemelerin hemen 
tamamını uygulamakla görevli ve yetkili olan Gümrük Müsteşarlığının faaliyetlerini iki başlık altında toplamak 
mümkündür. Birincisi, ticareti kolaylaştırmak, rekabet gücünü artırmak ve haksız rekabeti önlemektir. İkincisi ise, her 
türlü kaçakçılığı engellemek, özellikle gümrük kaçakçılığını engellemek Gümrük Müsteşarlığının başlıca görevleri 
arasında yer almaktadır. Çok doğaldır ki bu iki temel hedef için gümrük kapılarını fiziksel olarak iyileştirmek, yenilemek, 
teknolojik yenilikleri devreye koymak gerçekten hayati önem arz etmektedir.  

Uluslararası ticarette ticaret erbabının önündeki belirsizliklerin ortadan kaldırılması ve bürokratik işleyişin etkin 
ve hızlı yürümesi Hükûmetimizin ve Müsteşarlığımızın önem ve öncelik verdiği konular arasında yer almaktadır. Bu 
çerçevede Gümrük Müsteşarlığı olarak işlemleri kolaylaştırdık ve basitleştirdik. Gerçekten 2010 yılının ilk dokuz aylık 
dönemi itibarıyla ithalat beyannamelerinin yüzde 74 gümrük işlem sürecinin başladığı andan itibaren yirmi dört saat 
içinde sonuçlandırılmaktadır. Aynı dönem itibarıyla ihracat işlemlerinin yüzde 69’u gümrük işlem sürecinin başladığı 
andan itibaren ilk yarım saatte sonuçlandırılarak ülkeyi terk edebilir duruma gelmesi sağlanmıştır.  

Değerli milletvekilleri, gerçekten gümrük faaliyetleri çerçevesinde 2010 yılı eylül ayı itibarıyla 1 milyon 445 bin 
adet beyannameyle 130 milyar dolar ithalat ve yine 1 milyon 797 bin adet beyannameyle 82 milyar dolar ihracat olmak 
üzere toplam 212 milyar dolarlık dış ticaret işlemine Gümrük aracılık etmiştir.  

Yine, Eylül 2010 tarihi itibarıyla 59 milyon 519 bin 139 yolcu girişi-çıkışı, 8 milyon 434 bin 851 araç giriş-çıkışı 
gerçekleşmiştir. Bunlara ilişkin tablolar size dağıttığımız kitapçıklarda mevcuttur.  

Gene Gümrük Müsteşarlığının gümrük işlemlerini kolaylaştırma çerçevesinde ikincil düzenlemeleri gözden 
geçirdik, hedeflere uygun hâle getirdik ve bu çerçevede gerçekten yüce Meclisin çıkarttığı ve yürürlüğe konulmasını 
sağladığı 5911 sayılı Gümrük Kanunu’nda değişiklikler içeren 74 maddelik düzenleme kapsamında ikincil düzenlemeleri 
yasanın düzenleme hükümlerine uygun hâle getirdik ve bu kapsamda Gümrük Yönetmeliği’nde değişiklik yapılarak 
maddeler azaltılmıştır. Üç ayrı Bakanlar Kurulu kararıyla düzenlenen hususlar tek bir Bakanlar Kurulu kapsamına 
alınmıştır.  

Uygulama problemlerine çözüm getirilmiş, ifade bozuklukları ve tereddüde yol açan hususlar düzeltilmiştir.  
Gümrük kontrollerinde risk analizi bazlı yapıya geçilmiştir. Bunu son derece önemsiyoruz. Riskli olmayan 

işlemlerin kontrolünün çok hızlı ve basit bir şekilde sonuçlandırılmasında önemli bir adım atılmıştır.  
Elektronik gümrük uygulamalarına geçiş için gerekli hukuki altyapı oluşturulmuştur.  
Yetkilendirilmiş Gümrük Müşavirliği ve beyan esası başlatılmıştır.  
Sonradan Kontrol Yönetmeliği çıkartılarak yeni bir kontrol sistemi oluşturulmuştur. Bunu da ilk defa 

gerçekleştiriyoruz.  
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Avrupa ülkelerinin tamamını kapsayan “Ortak Transit” olarak adlandırılan transit taşıma sistemine ilişkin 

hukuki çerçeve oluşturulmuştur.  
Fikrî mülkiyet hakları da dâhil olmak üzere birçok alanda AB müktesebatına uyum sağlanmıştır.  
Gümrük vergisi muafiyet limitlerine vatandaş lehine düzenlemeler yapılmıştır.  
Antrepolarda –bu da çok önemli faaliyetlerimizden bir tanesi- geçici depolama statüsünde eşya alınması 

uygulamasına son verilerek eşyanın ancak nitelikli beyan verilerek antrepolara alınması uygulamasına geçiş 
sağlanmıştır.  

Ve bu düzenlemelerle Türk sanayisinin rekabet gücüne hizmet edecek şekilde gümrük işlemleri 
basitleştirilmiştir, formalitelerin kolay ve hızlı şekilde tamamlanması sağlanmıştır, gümrüklerde bekleme sürelerinin 
azaltılması ile toplumun emniyet, güvenlik ve sağlığının korunması için gerekli önlem ve gümrük kontrollerinin etkin 
olarak yerine getirilmesi amaçları arasında denge tesisi gerçekleştirilmiş bulunmaktadır.  

Gene Gümrük Müsteşarlığının faaliyetleri arasında ülkelerin gümrük idareleriyle ilişkilerimizi geliştirdik. Bütün 
dünyadaki ülkeler bu çerçevede mütalaa edilmekle birlikte, özellikle komşumuz olan ülkelerle gerçekten gümrük 
uygulamaları konusunda bir dizi görüşme yaptık, anlaşmalar imzaladık ve gümrük kapılarını –dünyada üç tane örneği 
var, dördüncü örnekleri de Türkiye’de gerçekleştirilmek üzere- birlikte yapmak ve tek gümrük kapısı şeklinde işletmek 
suretiyle modelleri hayata geçirmek üzere çalışmalarımızı etkin bir şekilde sürdürüyoruz. Bu çalışmalarımızı Sarp 
Gümrük Kapısı ölçeğinde Gürcistan’la, Suriye’yle, Irak’la ve İran’la sürdürüyoruz. Burada ifade edeyim ki, yakında 
Nusaybin gümrük kapısının yap-işlet-devret modeli çerçevesinde inşallah temelini atacak ve daha önce uygulamaya 
koyduğumuz modellerin içinde yer alan ve bunların arasında en önemlilerinden birisi olan dünyada ikinci, Avrupa’da 
birinci büyüklükte Kapıkule Gümrük Kapısı’na benzer kapıları da altyapı olarak modernize edip ticaret erbabının 
hizmetine sunacağız.  

Değerli milletvekilleri, kaçağa ve kaçakçılara karşı etkin bir mücadele sürdürüyoruz. Konuşmamın başında 
ifade ettiğim gibi, Gümrük Müsteşarlığının önemli görevlerinden birisi de, her türlü kaçakçılığı önlemektir. Gerçekten bu 
çerçevede Gümrük İdaresinin en önemli misyonlarından birisi de, yasa dışı ticaretle mücadele etmektir. Kaçakçılıkla 
mücadele için modern teknolojiye dayanan sistemler kullanılmakta, yenileme ve iyileştirme çalışmaları devam 
ettirilmektedir. Müsteşarlığımız ulusal ve uluslararası kaynaklar vasıtasıyla kaçakçılıkla mücadele amacıyla gerekli olan 
teknik araç ve gereçlerin alımını sürdürmekte, bunları devreye koymak suretiyle ticaret erbabının hizmetine tevdi 
etmektedir ve bu çerçevede Avrupa Birliği projelerinden sağlanan 75 milyon euronun yaklaşık 35 milyon euroluk kısmı 
kaçakçılıkla mücadele kapsamında kullanılmıştır. Kaçakçılıkla mücadele amacıyla Gümrük Muhafaza Genel 
Müdürlüğünce 13 adet x-ray cihazı, 1 gamma ray cihazı, 15 bagaj x-ray cihazı, 28 narkotik ve patlayıcı ve tespit cihazı, 
41 videoskop cihazı, 23 fiberoskop cihazı, 72 yoğunluk ölçüm cihazı, 51 radyasyon tespit portal dedektörü, 65 
radyasyon tespit el dedektörü, 18 karbondioksit tespit cihazı, 16 hızlı bot başta olmak üzere birçok teknik cihaz 
kullanımda bulunmaktadır.  

Şunun altını özellikle çizmek istiyorum: Dedektör köpekler de kaçakçılıkla mücadelede önemli bir yer 
tutmaktadır. Hâlen 25 narkotik dedektör köpeği, 4 bomba ve mühimmat dedektör köpeği, çeşitli kara sınır kapıları, 
limanlar ve havalimanlarında görev yapmaktadır. Ülkemizde ilk defa bu sene başlattığımız çay-tütün dedektör köpeği 
kullanımına Gümrük Müsteşarlığımızca başlanmış ve eğitimleri tamamlanan 3 çay-tütün dedektörü köpeği Cilvegözü, 
Öncüpınar ve Gürbulak kara sınır kapılarında göreve başlamıştır. 3 adet narkotik dedektör köpeğinin eğitimi devam 
ediyor.  

Değerli milletvekilleri, yapılan operasyonlarda kullanılan değişik kaçakçılık yöntemleri ilk kez ortaya 
çıkartılmıştır. Bunların bir kısmını resimleyerek, size dağıttığımız kitapçıkların arkasında yer verdik. Kaçakçılar maalesef 
her zaman olduğu gibi bu zamanda da çok değişik yöntemler kullanmak suretiyle kaçağa tevessül etmekte ama görevli 
arkadaşlarımız teknik imkânları kullanmak suretiyle bunları takip ederek önemli yakalamalara imza atmış 
bulunmaktadırlar ve bu çerçevede 2010 yılı eylül ayı itibarıyla 30,6 milyon TL tutarında uyuşturucu madde, 73 milyon TL 
tutarında araç, 20 milyon TL tutarında akaryakıt (9.146 ton), 10 milyon TL tutarında elektronik eşya, 13,5 milyon TL 
tutarında alkol ve sigara, 3 milyon TL tutarında 221,5 ton çay, 35 milyon TL tutarında gıda maddesi, 143 milyon TL 
tutarında çeşitli ticari eşya olmak üzere bu zaman diliminde 2.504 olayda toplam 328 milyon TL değerinde kaçak 
yakalamaları gerçekleştirilmiştir. Ayrıca, aynı dönem içerisinde yasa dışı yollardan giriş yapmak isteyen 158 kaçak kişi 
de engellenmiştir.  

Değerli milletvekilleri, Gümrük Müsteşarlığı Türkiye'nin “e-Dönüşüm Projesi” kapsamında gerçekten öncü 
kamu idarelerinden biri konumundadır ve bu çerçevede dış ticaret işlemlerinin yürütülmesinde prosedürler ve istenilen 
belgeler ticaretin önünde bir engel teşkil etmektedir. Bu mantıktan hareketle, istenen belgelerin tamamı için 30 farklı 
kurumdan 40’tan fazla belgeyle ortalama 200 veri talep edilmekteyken, kamu kurum ve kuruluşlarıyla yaptığımız 
çalışmalar sonucu bunları azami ölçüde asgariye indirmiş durumdayız. 2011 yılında geçmeyi hedeflediğimiz gümrük 
uygulamasıyla Türkiye'nin tüm kamu kurum ve kuruluşlarında örnek nitelikte bir dönüşüm sağlanmış olacaktır. İnşallah 
bu ayın 4’ünde, yani bir gün sonra kâğıtsız ve belgesiz gümrük uygulamasına pilot olarak Ankara TIR gümrüğünde 
başlatacağız. Bu uygulamamız gönüllü olarak cereyan edecek, ay sonu itibarıyla da zorunlu duruma getireceğiz. Bu pilot 
uygulama sonucuna göre 2011 yılı başlarından itibaren Türkiye'nin tüm gümrüklerinde hedefimiz kâğıtsız ve belgesiz 
gümrük işlemlerini gerçekleştirir hâle getirmektir. 

Değerli milletvekilleri, Gümrük Müsteşarlığının 2011 mali yılı bütçesi toplam 321 milyon 500 bin TL olup, 
bunun 169 milyon TL’si personel giderine, 41,1 milyon TL’si Sosyal Güvenlik Kurumu ve devlet primi giderlerine, 80,8 
milyon TL’si sermaye giderlerine, 29,2 milyon TL’si mal ve hizmet alım giderlerine, 1,4 milyon TL’si de cari transferlere 
tahsis edilmiştir.  
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Ve gene huzurunuzda ifade edeyim -geçen sene bütçe görüşmelerinde ifade etmiştim- Ankara’da merkezde 

beş ayrı yerde faaliyetini sürdüren ve çok ağır koşullar altında çalışan Gümrük Müsteşarlığıyla alakalı bir hizmet binası 
temeli atılmış ve yüzde 30 oranında da yapımı gerçekleşmiştir. Bu bina Eskişehir yolu üzerinde bulunmaktadır. İddia 
ediyoruz -burada resmini de göreceksiniz- bittiğinde Ankara’nın en modern, en güzel kamu idarelerinden birisi olacaktır.  

Gümrük Müsteşarlığıyla ilgili sunacağım özet bilgiler bundan ibarettir.  
Şimdi de Bakanlığıma bağlı Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğünün bütçesiyle alakalı Genel 

Müdürlüğün faaliyetlerinden kısaca söz etmek istiyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Bakan, bunların hepsini okuyacaksınız değil mi? 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Kısaca dedim. Ben özetliyorum, özetleyerek gidiyorum.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Sayın Bakan pratiktir.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Özetleyerek gidiyorum. İzlediyseniz deminkinde özetledim 

yani.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Yok, onu okudunuz.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Yok, özetleyerek gittim. Ama siz seversiniz sosyal yardımları, 

okuyabilirim sonuna kadar! 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Hakkaniyetli olursa! 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Tamam.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Bize de bir şey düşerse! 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Yani Acil Yardım Destek Fonu’ndan alamadığımız şeyleri siz 

yaparsanız… 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Ama ben dünya genelinden şöyle bir söz etmek istiyorum. 

Ondan sonra da bizim yaptığımız uygulamalarla bunun kıyaslamasına ilişkin bir pasaj sunacağım önce.  
Değerli milletvekilleri, değerli Başkanım; dünyada 1 milyar insan günlük 1 dolar olarak kabul edilen açlık 

sınırının altında yaşamaktadır. Bu yaptıklarımızı anlatabilmek bakımından dünya örneği veriyorum size. 6 milyarlık 
dünya nüfusunun 2,8 milyarı günlük 2 doların altında bir gelirle yaşama savaşı veriyor. Yoksul ülkelerde her 100 
çocuktan 5’i beş yaşına ulaşmadan hayata gözlerini yumuyor. Her üç saniyede bir 24 binden fazla çocuk beş yaşına 
ulaşmadan vefat ediyor. 101 milyon çocuk ilköğretime bile ulaşamamakta ve bunların çoğunluğunu kız çocukları 
oluşturmaktadır. Dünya genelinde ortaöğretim çağına gelen çocukların sadece yüzde 49’u ortaöğretime devam 
etmektedir. Dünyada 1 milyar insan temiz suya erişememektedir.  

Bu çarpıcı rakamlardan da anlaşılacağı üzere yoksulluk gerek içeriği gerekse sonuçları bakımından tehdit 
unsurudur. Bireyler, toplum ve devlet açısından risk faktörü taşımakta ve ekonomik bir olgu olmaktan çıkarak git gide 
sosyal, politik, kültürel görünümleri olan bir sorun hâline gelmektedir.  

Bu fotoğrafı ortaya koyduktan sonra şimdi de Türkiye'nin farklarını gösteren bir kesit sunmak istiyorum size.  
Memnuniyetle ifade etmek isterim ki, ülkemizde iktidarlarımız döneminde yaptığımız uygulama ve aldığımız 

kararlar sonucu kişi başına düşen millî gelirin 10 bin dolarlar seviyesine çıkarılması, işsizlik oranlarının ciddi anlamda 
düşürülmesi ve gayrisafi yurt içi hasılada sağlanan artışlar sosyal yardım çalışmalarında ciddi açılımlar 
gerçekleştirilmesine ve yoksul kesimin hayat standartlarının iyileştirilmesine önemli katkılar sağlamıştır. 2002 yılında 
yüzde 1,35 olan gıda yoksulluğu oranı 2008 yılında yüzde 0,54’e; 2002 yılında yüzde 26,96 olan gıda ve gıda dışı 
yoksulluk oranı 2008 yılında yüzde 17,11’e indirilmiştir. Günlük 1 doların altında bir gelirle yaşayan toplum kesimi 
kalmamıştır. Gelir dağılımında iyileşme sağlanmasına yönelik de olumlu adımlar atılmış, gene 2002 yılında 0,44 olan 
Gini katsayısı 2008 yılında 0,41’e indirilebilmiştir. Böyle bir Türkiye önümüzde.  

Değerli milletvekilleri, yoksulluk olgusunun ortadan kaldırılması ve bireylere insan onurunu yaraşır asgari bir 
hayat düzeyi sağlamak için idari yapılanmamızda çeşitli kurumlar oluşturulmuştur. Bu kurumlar ya doğrudan doğruya 
sosyal yardım ve hizmet alanıyla görevli kılınarak ya da kendi görev alanlarına ek olarak parasal transferler yaparak 
yoksullukla mücadele etmekte ve sosyal barışı sağlama yolunda çalışmalarını sürdürmektedir.  

Bu çerçevede çalışmalarımızda kısa vade içerisinde vatandaşlarımızın gıda, barınma, sağlık ve yakacak gibi 
temel gereksinimlerini karşılamak ve yoksulluk olgusunun etkilerinin hafifletilmesi hedeflenmiştir. Orta-uzun vadeli 
çalışmalarımızda ise yoksulluğun temel nedenleri olarak adlandırabileceğimiz eğitim yetersizliği, üretim sürecine 
katılamama gibi sorunların aşılması için çalışmalar yürütülerek yoksulluğun bizatihi kendisini azaltma yolunda adımlar 
atılmakta, buna ilaveren vatandaşlarımızın sosyal yardımlara erişim fırsatları artırılarak sosyal yardım hizmetlerinin 
kalitesinin ve etkinliğinin artırılması yolunda çalışmalar sürdürülmektedir.  

Değerli Başkan, değerli üyeler; bu kapsamda kısa vadeli yoksullukla mücadele stratejisine yönelik o larak 
yapılan aile yardımları, özürlü yardımları, sağlık yardımları, özel amaçlı yardımlara ilişkin veriler size dağıttığımız 
kitapçıkta detaylı olarak yer almıştır. Onların detaylarına girmiyorum. Ama bu yardım kapsamında özellikle ŞNT 
yardımlarına kısaca temas etmek istiyorum. 

Şartlı Eğitim Yardımları: Değerli Başkan, değerli milletvekilleri; ülkemizde aşağı yukarı 2 milyon dolayında 
sosyal güvenceden yoksun bu vatandaşlarımıza, çocuklarını ilköğretimde, ortaöğretimde, okutmaları şartıyla, kızlar için 
farklı, erkekler için farklı ödemeler periyodik olarak annelerin hesabına yapılmaktadır ve bunlar takip edilmek suretiyle, 
geliştirdiğimiz proje “ŞNT Yazılım Projesi” kapsamında okul, Millî Eğitim Bakanlığı ve Sosyal Yardımlaşma ve 
Dayanışma Genel Müdürlüğü arasında sağlanmış yazılım çerçevesinde bu yardımların gerçekliğinin takibi 
sağlanmaktadır. Bunu da özellikle belirtmek istiyorum.  

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; ücretsiz ders kitabı bizim iktidarımız döneminde uygulamakta olduğumuz 
faaliyetlerin en özgünlerinden birisidir. Gerçekten emanete aldığımız günden bu yana ilköğretimde, ortaöğretimde 
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okuyan çocuklarımızın kitaplarını masaları üzerinde her yıl bir ilan dâhilinde teslim etmekteyiz hiçbir ayrım yapmadan. 
Böylece, velilerin, öğrencilerin kitapçıların önünde kuyruklar oluşturmasını ortadan kaldırmışız. Ve çocuğun kitaplarını 
hemen ders eğitim yılında başında elde etmek suretiyle eğitimde odaklanmasının altyapısını, bu moral yapıyı, ortamı 
oluşturmuş bulunuyoruz. Bunu da son derece önemsiyoruz. Bunu da bir kez daha bu vesileyle burada ifade etmek 
istiyorum.  

Sağlık yardımları çerçevesinde gene 0-6 yaş grubu çocukların sağlık kontrollerinin yaptırılmaları şartıyla 
annelere yaptığımız ödeme özgün projelerimizden bir tanesidir ve 2010 yılı eylül ayı itibarıyla 775.204 çocuğa 49 milyon 
330 bin TL kaynak bu amaçla aktarılmıştır. Bunun kontrolü de Sağlık Bakanlığı ve Sosyal Yardımlaşma Genel 
Müdürlüğü arasında yazılım ortamında takip edilmektedir.  

Diğer faaliyetlerimizden bir tanesi proje destek programlarıdır. İktidarımız döneminde 2003 yılında Sosyal 
Yardımlaşma ve Dayanışma vakıflarına aktarılan kaynağın projeler için aktarılan tutarı yüzde 1,6 iken, bu oran 2009 
yılında yüzde 15, 2010 yılında şu an itibarıyla yüzde 20’ler seviyesine çıkmış bulunmaktadır. Amacımız bu oranı daha 
da artırmak. Böylece hedef kitlesi iş sahibi olacak, muhatap kitle azalacaktır. Bir taraftan da Sosyal Yardımlaşmanın bu 
projeleriyle Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğünün muhatap kitlesini azaltmayı hedefliyoruz ve  son 
derece başarılı olarak bu projemiz yürümektedir.  

“Sosyal yardım yapılan kişi sayısı artıyor.” diye bir iddia var. Belki bunu soracaksınız ama ben, hiç zahmete 
katlanmayın, onu da cevaplamak istiyorum. Yani “Sosyal yardım yapılan kişi sayısı artıyor, dolayısıyla yoksulluk da 
artıyor mu?” diye bir soru soruluyor, bununla muhatap oluyoruz. Bunu da şu şekilde ifade etmek isterim: Sosyal 
yardımlarda yıllar itibarıyla meydana gelen artış, ülkede var olan yoksulluk olgusunun arttığını değil, sosyal devlet 
ilkesinin gereği olarak ulaşılan yoksul kesimin arttığının göstergesidir. Yani birçok vatandaş yapılan bu yardımların 
farkındalığına sonradan erişiyor. Artışların bir sebebi bu. Ayrıca, sosyal devlet ilkesinin gereği olarak kamu hizmeti 
şeklinde başarılı olarak yürütülen sosyal yardım uygulamaları konusunda vatandaşlarımızın farkındalık düzeyinin 
artması ve vatandaşlarımızın sosyal yardımı talep eder hâle gelmesi yardım yapılan kişi sayısını artırmıştır.  

“Efendim, sosyal yardımlar bağımlılık kültürü oluşturuyor.” deniliyor. Bu yargı da doğru değil. Sosyal 
Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğünün kullandığı kaynaklar içinde proje desteklerine ayrılan payda meydana 
gelen artışa bakıldığında yoksullukla mücadelede hem politika yapıcılar hem de uygulayıcılar açısından bir anlayış 
değişikliğine gidildiği ve söz konusu anlayış değişikliğinin yoksul kesimleri üretken kılma amacına hizmet ettiğini 
söylemek gerekir. Demin de ifade ettim, proje desteklerine ayırdığımız kaynak oranı 2010’da şu gün itibarıyla yüzde 20 
seviyesine ulaşmıştır. Ve söz konusu bu proje destekleri üstelik hibe değil, faizsiz kredidir ve bunların geri dönüşleri de 
yüzde 39 dolayındadır. Bunun da önemli bir başarı olduğu kanısındayım.  

Efendim, bir de “Sosyal yardımlar ayni olarak veriliyor, nakit verilsin.” deniyor. Bu da bilgi eksikliğinden 
kaynaklanıyor. Sosyal yardımlarımızın yüzde 80’ini nakdî, yüzde 20’sini ise ayni olarak verilmektedir. Ayni vermenin 
gerekleri var, sebepleri var. Kırsal kesimde yardım yapacağınız muhtaç vatandaşa nakdî verirseniz, ayni ihtiyacı 
karşılamak için bir de harcama yapmak zorunda. Biz ona ayni vermek suretiyle ayni ihtiyacını karşılamak için yapacağı 
harcamadan da onu korumuş oluyoruz. Bunun da altını bu vesileyle çizmiş oluyorum.  

Değerli milletvekilleri, Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğü de aynen Gümrük 
Müsteşarlığında olduğu gibi bilişim teknolojisini ve gerçekten teknik imkânları en özgür şekilde kullanan kamu 
idarelerinden bir tanesidir. Geçen sene sözünü etmiştim, bütçeye de ödenek konmuştu 2009 yılında, 2010 yılında. 2011 
bütçemizde de ödeneği var. Biz “Bütünleşik Sosyal Hizmet Projesi” ismi altında TÜBİTAK’la birlikte Türkiye'nin yoksulluk 
haritasını oluşturma çalışmasını çok hızlı bir şekilde sürdürüyoruz. Ve bu çalışmanın ayaklarından bir tanesi, şartlı nakit 
eğitim transferi kısmı tamamlanmış, onun pilot uygulamasına başlamış durumdayız. İnşallah bu çalışmayı yaptığımızda 
Türkiye’de sosyal güvenceden yoksun vatandaşlarımızın yoksulluk oranları A, B, C kategori olarak ayrılacak, müşterek 
bir veri tabanı oluşturulacak, bu veri tabanını hem yardım yapma amaçlı sivil toplum kuruluşları, yerel yönetimler ve 
merkezî hükûmet müşterek olarak kullanma imkânına kavuşacaktır ve o zaman da kimin nereden hangi ölçekte ve hane 
ölçeğinde yardım aldığı, muhtaç durumunun ne olduğu çok açık bir şekilde saptanmış olacaktır.  

Türkiye'nin en büyük sosyal projelerinden bir tanesi. Gene bu proje kapsamında… Geçen yıl tanıtmaya 
çalıştım ama burada da kısaca söz etmek istiyorum. Çünkü bu proje 2010 yılı e-Devlet birincilik ödülü aldı: SOYBİS 
(Sosyal Yardım Bilgi Sistemi). Daha önceleri vatandaşlarımız Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma vakıflarına 
başvurduklarında muhtaçlıklarını kendileri ispatlamak durumundaydı. Eline evrak tutuşturuluyor, 12 ayrı kamu idaresine 
yönlendiriliyor, 30’a yakın sorunun cevabını toparlayıp getirmek mecburiyetinde bırakılıyordu. Böyle bir güçlükle karşı 
karşıyaydı. Hayata geçirdiğimiz SOYBİS Projesi’yle, yazılımla şimdi vatandaş bir dilekçe imzalıyor; “Sosyal yardım 
almam konusunda bana ait özel bilgilerin sorgulanmasına muvafakat ediyorum.” diyor, imzalıyor. Türkiye Cumhuriyeti 
kimlik numarası alınıyor, hemen orada yedi saniye içerisinde yardım alabilecek durumda olup olmadığı saptanıyor, 
ondan sonra kişi yönlendiriliyor. Dolayısıyla, vatandaşın sosyal güvenceden yoksun, sosyal yardıma muhtaç olup 
olmadığını kendisi değil, Anayasa’nın 2’nci maddesinde ifadesini bulan sosyal devlet olma gereğini üstlenmiş hükûmet 
bu durumu kendisi kanıtlıyor, tespit ediyor, ona göre yardım yapmaya yönlendiriyor.  

Değerli milletvekilleri, biz illerimizde, ilçelerimizde sosyal marketler oluşturduk. Muhtaç vatandaşlarımıza 
verilen kartlarla o sosyal marketlere girmekte, orada yüklenen miktara göre market içerisinde dolaşarak ihtiyacı neyse 
onları medeni bir şekilde alıp arabasına koymakta, çıkarken de o karttan ne almışsa hesabını ödemek suretiyle bey, 
paşa gibi evinin yolunu tutmaktadır. Bunu da hayata geçirdik, bunu da yaygın hâle getireceğiz.  

Alo Sosyal Yardım Hattını devreye soktuk.  
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Buyurun efendim.  
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DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Sayın Başkan, on dakikada toparlayacağım. Devlet Personel 

Başkanlığımıza çok teşekkür ediyorum.  
Son olarak da şunu ifade edeyim: Tabii ki Türkiye’de sosyal yardım faaliyetleri değişik kamu kurum ve 

kuruluşları tarafından sürdürülmektedir. Yani Sağlık Bakanlığının var, Tarım Bakanlığının var, SHÇEK’in var, Afet İşleri 
Başkanlığı yapıyor vesaire falan ama spesifik olarak bu yardımları Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğü 
sürdürüyor. Genel Müdürlüğün bu faaliyetlerini ve belli bazılarıyla da birleştirmek suretiyle bir kanun tasarısı çalışmamız 
devam ediyor. Onu inşallah yakında Bakanlar Kuruluna sunacağız. Bakanlar Kurulunun da uygun görmesi hâlinde 
Meclise sevkini sağlamış olacağız.  

Bu Genel Müdürlüğümüzün 2011 yılı bütçe tasarısı 7 milyon 222 bin TL cari ve 12 milyon 622 bin TL yatırım 
olmak üzere toplam 19 milyon 844 bin TL’den oluşmaktadır.  

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; şimdi de, yine Bakanlığıma bağlı diğer bir kuruluş olan Devlet Personel 
Başkanlığının çalışmalarından söz etmek istiyorum.  

Devlet Personel Başkanlığı, kamu personel rejiminin ilke ve politikalarını belirleyen, kamu kurum ve 
kuruluşlarının teşkilatlanmasında ve Başkanlığın görev alanına giren mevzuatın uygulanmasında kurumlar arası 
birlikteliği sağlayan önemli bir kamu kuruluşudur ve bu kuruluşun 50’nci Kuruluş Yılı’nı 17 Aralıkta kutlayacağız. 
Şimdiden hepinizi davet ediyorum bu kutlamaya. 50’nci Yıl kutlamaları çerçevesinde önemli etkin liklerimiz olacak.  

Sayın Başkan, değerli üyeler; kamu kurum ve kuruluşlarında çalışan devlet memurlarının hizmet şartları, 
nitelikleri, atanmaları, yetiştirilmeleri ve yükümlülükleri, bildiğiniz gibi 657 sayılı Devlet Memurları Kanunu’nda 
düzenlenmiştir. Söz konusu Kanun’da dört tür kamuda çalışma pozisyonu var.  Bunlardan birincisi memur, ikincisi 
sözleşmeli personel, üçüncüsü geçici personel, dördüncüsü de işçidir. 

Devlet Personel Başkanlığının görev alanında yer alan genel ve özel bütçeli idareler, sosyal güvenlik 
kurumları, düzenleyici ve denetleyici kurumlardan intikal eden bilgileri de dikkate aldığımızda bu kuruluşlardan 1 milyon 
809 bin 78 memur, 186.489 sözleşmeli personel, 93.670 sürekli işçi olmak üzere toplam 2 milyon 89 bin 237 personel 
çalışmaktadır. 

Kamu personel rejiminin düzenlenmesinde gerekli bilgi altyapısının kurulması amacıyla kamu kurum ve 
kuruluşlarıyla Devlet Personel Başkanlığının iş birliği sonucunda kamu personeline ilişkin verilerin elektronik ortamda 
tutulacağı KADRO-NET ve PER-NET projeleri uygulamaya geçirilmiş, geçtiğimiz ay itibarıyla elektronik ortamda sisteme 
veri girişine başlanmıştır. 

Sayın Başkan, komisyonun değerli üyeleri; özürlü memur istihdamına ilişkin bilgi vermek istiyorum heyetinize. 
657 sayılı Kanun kapsamındaki kamu kurum ve kuruluşları, dolu memur kadrolarının yüzde 3’ü kadar özürlü personel 
çalıştırmakla yükümlüdür. Bu orana göre, demin de verdiğim dolu kadro sayısını dikkate aldığımızda, kamuda istihdamı 
gerekli özürlü personel sayısı 49.998’dir. Hükûmetimiz özürlü vatandaşlarımız istihdamı konusunda özel çaba 
göstermekte, özürlülerin işe alınmasının merkezî sınavla yapılması için mevzuat çalışmasını sürdürmektedir.  

2009 yılında işe alınan özürlü memur sayısı 207’dir ve 2009 yılı sonu itibarıyla özürlü toplam sayısı 14.140’tır. 
2010 yılında Merkezî Yönetim Bütçesi Kanunu’yla ilk defa özürlü memur atamaları açıktan atama kontenjanı dışında 
tutulmuştu. Bu sene de bütçede öyle olması lazım. Bu suretle 2009 yılına göre 2010 yılında daha fazla sayıda özürlü 
personel istihdamına imkân sağlanmıştır ve bu çerçevede, gerçekten 2010 yılında toplam 7.735 adet özürlünün işe 
alımına ilişkin duyuru yayınlanmıştır. Böylece, 2010 yılı sonu itibarıyla kamu kurum ve kuruluşlarında çalışan özürlü 
sayısı 21.875 adede yükselmiştir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; Başkanlık, kamu yönetiminin bütüncül bir yapı içerisinde hizmet vermesine 
yönelik görüş oluşturmak, teşkilat düzenlemelerini uyumlaştırma, mevzuat hazırlık çalışmalarına uzman desteği 
sağlama ve kamu personelinin adaylıktan üst yöneticiliğe kadar eğitimlerine katkı sağlama konularında hizmet 
sunmaktadır. Yeni kamu yönetimi anlayışı, katılımcılık, şeffaflık, hesap verilebilirlik ilkelerine dayanmakta ve vatandaş 
memnuniyeti esas alınmaktadır. Dolayısıyla, kamu personelinin eğitilmiş, donanımlı olması hizmet kalitesini artıracak, 
Devlet Personel Başkanlığı da bu çerçevede çalışmalarını sürdürmektedir. 

Kamu kurum ve kuruluşlarınca yetiştirilmek amacıyla yurt dışına ve uluslararası kuruluşlara gönderilecek 
memurlar için tahsis edilen kontenjanlara dair Bakanlar Kurulu karar taslağı Devlet Personel Başkanlığınca her yıl 
hazırlanmaktadır ve bu çerçevede 2010 yılında Bakanlar Kurulu kararıyla toplam 583 adet kontenjan tahsis edilmiştir. 
2011 yılı için de çalışmalar sürmektedir.  

Öte yandan, Devlet Personel Başkanlığı ilk defa taşrada, kamu kurum ve kuruluşlarının yönetici konumundaki 
personeline yönelik bölgesel eğitim faaliyetlerine başlamıştır ve 2010 yılında iki il merkezinde 11 ilden yöneticilerin 
katıldığı eğitim faaliyetleri gerçekleştirilmiştir. Bunlardan birisi Rize’de ve bir tanesi de Çanakkale’de gerçekleştirilmiştir. 

Gene az önce Sayın Çiçek’in ifade ettiği gibi, Devlet Personel Başkanlığı ile TODAİE Genel Müdürlüğü 
arasında imzalanan protokol çerçevesinde orta ve üst kademe yöneticilerinin yetkinliklerinin artırılmasına yönelik olarak 
üç programdan oluşan Kamuda Yönetici Yetkinliklerinin Artırılması Eğitim Programı’nın ilki gerçekleştirilmiş ve bu 
çerçevede çalışmamız devam edecektir. 

Başkanlığın koordinasyonunda yapılan merkezî sınavlar sonucunda da kamu kurum ve kuruluşlarına 2000-
2010 yılları arasında merkezî sistemle 203.989 personel yerleştirilmesi yapılmıştır. Ayrıca bu dönemde Millî Eğitim 
Bakanlığının öğretmen kadrolarına 307.330 atama gerçekleştirilmiştir. 

Devlet Personel Başkanlığı, özelleştirme programına alınan, özelleştirilen, kapatılan, tasfiye edilen veya 
yeniden yapılandırılan kamu kurum ve kuruluşlarında çalışan memur, sözleşmeli personel ve bazı kapsam dışı unvanlı 
personelin diğer kamu kurum ve kuruluşlarına nakilleriyle ilgili işlemleri de yürütmektedir ve bu kapsamda 1994 yılından 
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bu yana toplam 67.548 istihdam fazlası personel Başkanlığa bildirilmiş ve bu personelin kamu kurum ve kuruluşlarına 
nakilleri gerçekleştirilmiştir. 

Sayın Başkan, değerli üyeler; sivil toplum kuruluşları demokratik hayatın vazgeçilmez unsurlarıdır. Kamu 
görevlileri sendikaları da ülkemizin önemli sivil toplum kuruluşlarıdır. Bu kuruluşların yönetsel karar alma süreçlerinde 
talep ve beklentilerinin dikkate alınması, uygulanan politikaların benimsenme düzeyini gerçekten artırmaktadır ve bu 
çerçevede de sekiz yıldır memur sendikaları ile kamu arasında toplu görüşmeler yapılmak suretiyle memurların 
alacakları mali ve sosyal haklar belirlenmektedir ve ilk defa, yine bildiğiniz gibi, Anayasa’da yapılan değişiklikle bu süreç, 
inşallah, bundan sonra toplu sözleşme şeklinde sürdürülecektir.  

Belki soracaksınız, şimdiden ifade edeyim. Geçen yıl çok tartışılan, medyada gereksiz yere Türkiye’yi meşgul 
eden Tekel işçileri sorununu yaşadık. Bunu iktidara karşı kullanmak isteyenler oldu, bunu provoke etmek isteyenler oldu, 
edenler oldu ama Hükûmetimiz suhuletle bu konuya yaklaştı… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Bakan, buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Tekel işçisi çok önemli. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Başvuranların son kısmı, 750 dolayında yanlış 

hatırlamıyorsam, iki gün önce onlarda imzalanıp kamu kurum ve kuruluşlarına yerleştirilmesi için gerekli yerlere yazıları 
gönderdik.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Hepsi bitti mi Sayın Bakan? 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Yani şu gün itibarıyla, bize başvurup da… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – 4/C’ye göre mi? 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – E, nereye yerleştireceğiz, başka yer var mı yani? 4/C. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Ağanın eli tutulmaz, başka bir formül bulursunuz. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Hep birlikte bulalım Sayın Özyürek. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Bakan, yeni bir sigara fabrikası açar… 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Onu siz Malatyalıları toplarsınız, zengin iş adamlarınız var, 

açarsınız, orada istihdam ederiz, iyi olur, biz de size destek veririz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Olur. Müsaade edin yapalım. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Destek veririz biz de size. 
Değerli Başkan, değerli milletvekilleri; kamu görevlileri sendikaları, bildiğiniz gibi, on bir hizmet kolundan 

kurulmaktadır. 2010 yılı sayısal verilerine göre sendika üyesi kamu görevlisi sayısı 1 milyon 23 bin 362’ye ulaşmıştır. 
Kamu görevlileri sendikacılığında, dolayısıyla bu rakama göre  sendikalaşma oranı yüzde 57,89’dur.  2002 yılından beri 
yetkili sendika ve konfederasyonlarla Hükûmeti temsilen toplu görüşmeleri demin de ifade ettiğim gibi sürdürdük.  

Son olarak, Devlet Personel Başkanlığı da çok namüsait şartlar altında hizmet sürdürüyor ve Ankara Özel 
İdaresine ait bir binada bu hizmetleri sürdürüyor. Buna da el attık, arsa temin ettik Eskişehir yolu üzerinde. Türkiye’de ilk  
defa kamu idarelerinin birçoğunun bir arada yer aldığı, yani beş altı kamu idaresinin bir arada yer aldığı kamu 
idarelerinin kampusu. Birkaç gün önce de Bayındırlık Bakanımız herhâlde tanıtım yaptı, gazetelerde yer aldı. O kampus 
içerisinde Devlet Personel Başkanlığının da bir hizmet binası olacak, orada bir eğitim merkezi olacak. İnşallah, 
TODAİE’yle birlikte üst düzey görevlilerin daha verimli ve donanımlarla gelmeleri için gerekli çalışmaları, o merkezin de 
yapılmasıyla birlikte daha etkin şekilde sürdüreceğiz. 

Son olarak, 2010 yılında 12 milyon 201 bin TL olan Devlet Personel Başkanlığı bütçesi yüzde 45’lik bir artış ile 
2011 yılı Bütçe Tasarısı 17 milyon 724 bin TL olarak öngörülmüştür.  

Vereceğiniz katkılardan dolayı şimdiden teşekkür ediyor, saygılarımı sunuyorum. 
BAŞKAN – Biz de teşekkür ediyoruz Sayın Devlet Bakanımıza. 
Değerli arkadaşlar, görüntü alma işlemini tamamlarsanız, müzakerelerimize başlayacağız. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Sayın Başkan, bürokratları bir tanıyalım. 
BAŞKAN – Sayın Bakanım, bürokratlarınız kendilerini komisyona bir tanıtırlarsa… 
Sağdan başlamak üzere, buyurun. 
(Bürokratlar kendilerini tanıttılar) 
BAŞKAN – Teşekkür ediyoruz. 
Müzakerelere başlıyoruz. İlk olarak Sayın Aslanoğlu’na söz veriyorum.  
Buyurun efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Grup Sözcüm önce konuşacak, ondan sonra. 
BAŞKAN – Peki. 
Sayın Özyürek, buyurun efendim. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Sayın Başkan, sayın milletvekilleri, sayın bakanlarımız, bürokrasinin değerli 

temsilcileri ve basınımızın değerli temsilcileri; hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlıyorum. Sayın bakanlara sunuşları 
nedeniyle teşekkür ediyorum. 

Şimdi tabii, özü itibarıyla Başbakanlık bütçesini görüşüyoruz. Hükûmetin özünde temsil edildiği, yönetildiği 
nokta Başbakanlık. Sayın Başbakan da zaten “Benim müsteşarım, benim bakanım” demek suretiyle kendisinin, 
bürokrasinin ve siyasi kadroların tümünün sahibi olduğunu ifade ediyor. O nedenle, bazı sorularımız, Sayın Başbakanı 
burada görme şansımız olamadığına göre sayın bakanlara yönelik. Sayın Başbakanın temsilcileri oldukları için bazı 
değerlendirmelerimiz olacak. Tabii, gecenin geç saatinde çok fazla vaktinizi de almamaya gayret edeceğim.  
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Şimdi, geçtiğimiz günlerde Taksim’de bir büyük patlamaya toplum olarak tanık olduk, nefretle kınadığımız bir 

olay. Yaralılar var, kendilerine acil şifalar diliyorum. Tabii, çok daha büyük olabilecek bir kazayı, hasarı belli ölçüde az 
hasarla atlattığımızı düşünebiliriz. 

Şimdi, şu ana kadar bu eylemi üstlenen bir kuruluş, benim bildiğim kadarıyla, basından izlediğim kadarıyla 
olmadı. Emniyet güçlerimizden de bu yönde bir açıklama yapılmadı. Tabii, eğer doğuda, güneydoğuda yaşadığımız bu 
çatışma ortamı büyük şehirlere de yansımaya başlarsa, Allah korusun, çok tatsız olaylar meydana gelebilir. Biz 
doğudaki, güneydoğudaki çatışmaları önlemeye çalışırken bir de başka bölgelere yansıyan çatışmalar olursa bu son 
derece sakıncalı olur.  

Şimdi, bugünlerde özellikle PKK’yla müzakere konusunda bazı önemli haberler var. Öncelikle şunu ifade 
edeyim ki, bu sorunun, terör sorununun, Kürt sorununun demokrasi içinde barışçı bir şekilde çözülmesi en büyük 
beklentimizdir, isteğimizdir ama bazı noktalarda gerçekten bilgi ihtiyacı var, yeterli bilgiye de bir türlü ulaşılamıyor. 
Geçenlerde, hepinizin bildiği gibi bir kapalı oturum yaptık. Bekledik ki Sayın İçişleri Bakanımız bize, acaba bu 
görüşmeler, Irak’la görüşmeler, Amerika Birleşik Devletleri’yle görüşmeler, Kandil’le görüşmeler, İmralı’yla görüşmeler, 
ne oluyor, ne bitiyor, nereye gidiyoruz, nerede tıkanıklıklar var konusunda bir bilgilendirme yapacağı beklentisi içerisinde 
olduk ama ne yazık ki açık oturumda ne duyduysak, günlük medyada ne duyduysak onun dışında hiçbir bilgi alamadık. 
O çerçevede bazı konuları, sorularımı burada da tekrarlamak istiyorum. 

Şimdi, Aysel Tuğluk, milletvekilliği düşürülmüş olan bir arkadaşımız. Gitti, İmralı’yla konuştu ve dönerken bir 
açıklama yaptı. Dedi ki: “Bu ay sonunda bitmesi -geçtiğimiz ay, ekim sonunda bitmesi- öngörülen eylemsizlik kararı –
kendi deyimiyle- Sayın Abdullah Öcalan tarafından seçim sonuna kadar uzatılmıştır.” Tabii gerçekliği nedir, inandırıcılığı 
nedir ayrı mesele ama yani bir eylemsizlik kararı verilmiş olması da iyi bir şeydir. Yani biz isteriz ki hiçbir bahaneyle, 
hiçbir nedenle insanlarımız ölmesin.  

Ama bir şey daha söyledi, çok önemli bir açıklamaydı. “Artık devletle müzakere dönemine geçilmiştir. Bazı 
devlet yetkilileriyle çok önemli görüşmeler yapılmıştır. Onun için de bu eylemsizlik süresinin uzatılmasında yarar var.” 
diye, bütün televizyonlarda, hepimizin izlediği açıklamaları yaptı. Hiç kuşkusuz bu gelişmeleri, devletimiz, Hükûmetimiz 
çok yakından takip ediyordur.  

Şimdi, belki açıklanmıyordur, acaba bu devlet yetkilileri, Millî İstihbarat Teşkilatımızın bütçesini de 
görüştüğümüze göre Millî İstihbarat Teşkilatı yetkilileri midir, Adalet Bakanlığı yetkilileri midir, yoksa başka bilemediğimiz 
bir yetkili midir ve bu son günlerde gerçekten böylesine müzakere aşamasına geçildiği anlamda görüşmeler yapılmakta 
mıdır? Bunları olabildiği kadar -yani gizliliğe de saygı duyuyorum ama- açıklanabildiği kadar açıklanırsa çünkü biz de 
milletin temsilcileriyiz. Bu devlet kuruluşlarına hepimiz oylarımızla bir harcama yetkisi veriyoruz, bir hareket alanı 
açıyoruz. Bu alanda da neler yapıldığına dair belli bilgilere sahip olmamızda ben yarar görüyoruz, zorunluluk görüyorum. 
Çok önem veriliyorsa, mesela burada da  bir gizli oturum yapılabilir çünkü bu görüşmeler… 

BÜLENT BARATALI (İzmir) – Şu haber… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Ne olmuş? Ha, üç ay önce Habur’dan girenlerin yaptığına dair bu 

Taksim’deki saldırıyı, bir haber, arkadaşlarımız… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – NTV’den geçen bir haber. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Bir ajans haberini geçmişler. Önemli bir şey olarak söylemiyorum ama 

böyle bir haber var. 
Şimdi, peki, bu herhâlde Hükûmet gerçekten bu sorunu çözmek için bir yoğun çaba içinde olduğunda hiç 

kuşku yok ama tıkanıklık nedir? Yani bu kadar çabaya rağmen işte açılım diye başladık, çeşitli noktalara geldik, 
duraklama oldu, tekrar başlıyoruz dedik, referandumdan sonra daha da bir hız kazandığına dair emareler görüyoruz. 
Şimdi, somut olarak ne talep ediliyor, mesela İmralı’daki görüşmede ne talep ediliyor, Kandil’deki görüşmede ne talep 
ediliyor, Irak’taki görüşmelerde neler talep ediliyor, bir müzakere noktasına gelindi mi gelinmedi mi ve bu talepler içinde 
devlet olarak, Hükûmet olarak biz şunu karşılayabiliriz ama bunu kesinlikle karşılayamayız, şeklinde somut bize 
vereceğiniz bilgiler var mı? 

Çünkü gerçekten toplumda belli yeri olan, işte halkın oyunu almış insanlar olarak sürekli karşılaştığımız 
sorular bunlardır “Ne olacak, ne bitecek...” Ve bunu bir sıkıştırma anlamında, bir güçlük çıkarma anlamında filan 
söylemiyorum, bütün samimiyetimizle bu sorunun çözülmesini, iyi niyetli herkesin istediğine hiç kuşku yok. 

Şimdi, değerli arkadaşlarım, Sayın Başbakanın Mardin’de bir beyanı oldu. Dedi ki: “İşte, biz Türkiye’de barışı, 
huzuru istiyoruz, biz biriz, beraberiz, bu birliğimiz, kardeşliğimiz olduğu sürece bilirsiniz ki bu ayrılıklar bozulacaktır. Bu 
oyunların temelinde Ilısu gibi barajların engellenmesi yatmaktadır.” Ve daha önce de Sayın Çevre Bakanımız -yarın 
kendisine de soracağız- bu şeylerin bölücü olduğunu yani bu barajlara karşı çıkanların bölücü olduğunu söylüyor.  

Değerli arkadaşlarım, dünyanın her yerinde çevreciler vardır. İnsanlar doğa korunsun isterler, Ilısu Barajı’nda 
olduğu gibi tarihî yapıların korunmasını isterler. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Özyürek, bir dakika süre veriyorum. 
Buyurun.  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Bu çok doğaldır. Bir, kesinlikle ideolojik olarak, prensip olarak bütün 

HES’lere karşı olduğumuz gibi bir şey düşünülemez ama karşı olunacak HES vardır, doğayı tahrip ediyordur, tarihi 
tahrip ediyordur ama tarihi, doğayı en az tahrip ederek yapılan HES vardır, onu da desteklersiniz ama bu şekilde, işte, 
sembolleşen isim kim? Tarkan. Ilısu Barajı’ndaki o eylemleri örgütleyen, götüren, önde görünen isim Tarkan. Yani 
Tarkan’a da bölücü derseniz, bu bölücü suçlamasını çok artık tabana yaymış olursunuz, diğer bölücü suçlamalarınıza 
kimse itibar etmez. 
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Sayın Başbakanın bu noktada bunu tavzih eden, bunu değiştiren bir açıklamasına da tanık olmadım. Doğrusu 

çok yadırgadım. Herhâlde, siz belki onun adına bir şeyler söylersiniz diye düşünüyorum. 
Bir diğer önemli nokta, değerli arkadaşlarım, sabah da biraz konuştuk; bu resepsiyon meselesi çok konuşuldu, 

işte ne oldu, ne bitti, kim geldi, kim gelmedi, kim kimin elini sıktı falan, bunlar konuşuluyor Türkiye’de. Şimdi, bu işin 
büyütüldüğü kanısındayım. Bir Cumhurbaşkanı resepsiyon yapıyor, resmî kabul düzenlemiş, oraya isteyen gider, 
isteyen gitmez, yani bu bir mecburi şey filan da değildir. Nitekim, Cumhuriyet Halk Partisini ve Türk Silahlı Kuvvetlerini 
en çok suçlayan Sayın Başbakan Yardımcımız Arınç katılmamış. Hem katılmıyor hem de katılmayanları suçluyor. O 
zaman biz de dönüp Sayın Arınç’ı mı suçlayalım. Yani bunlar hoş şeyler değil, doğru şeyler değil. Yani dersiniz ki 
“Gelseniz iyi olurdu.” Gelen gelir, gelmeyen gelmez. Nitekim, Sayın Genel Başkanımız, daha önceki Genel Başkanımız 
da katılmamıştır. Gerekçesini de biz hep ifade ettik, Sayın Cumhurbaşkanının tutumu, atamalarında çok partizan 
davrandığını düşündüğümüz için katılmayacağımızı ifade ettik. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Özyürek… 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Toparlayacağım. 
Şimdi, bunu böylesine ağır suçlamak bir Başbakan Yardımcısına yakışmaz hele hele kendisi de katılmamışsa, 

hele hele gitmemişse. 
Bir Genel Başkan Yardımcısı AKP’nin, Sayın Ömer Çelik’in daha vahim bir suçlaması oldu. Dedi ki: “Türk 

Silahlı Kuvvetlerinin katılmaması, Başkomutanın –Cumhurbaşkanının- emrine itaatsizliktir.” Eğer bir Başkomutanın 
emrine itaatsizlik varsa Türk Silahlı Kuvvetleri Başbakana bağlıdır. Sayın Başbakan acaba bir tasarrufta bulunmayı 
düşünüyor mu, yani bu komutanları görevden almayı düşünüyor mu? Eğer emre itaat etmeyen bir komutan varsa bu 
konuda mutlaka bir yaptırım olması lazım veya bir açıklama yapılması, denilmesi lazım ki: “O kendi kişisel görüşünü 
söylemiştir Ömer Çelik.” Ama bir MYK toplantısından sonra ve o toplantının sözcüsü olarak bunları ifade etmiştir.  

Tabii, herkes Sayın Cemil Çiçek kadar çok uygun ifadeleri seçmekte mahir olmadığı için böyle açıklar veriliyor 
Sayın Bakan. Şimdi, bunlara şey etmemiz lazım.  

Şimdi, güvenlikle ilgili daha çok şeyler var söyleyecek ama. Bir başka konuya izninizle geçmek istiyorum. 
Biliyorsunuz, Hükûmetimiz bir yeniden yapılandırma, vergi borçları ve diğer sosyal güvenlik primleri için bir yeniden 
yapılandırma düşünüyor. Bu duyulur duyulmaz da çok çeşitli kesimlerden bize öneriler geliyor. Bunlardan  birisi, burada 
görüştüğümüz afetle ilgili olduğu için söylüyorum. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Toparlıyorum Sayın Başkan. 
Bu İzmit’te yaşadığımız depremden sonra Dünya Bankası kaynaklı çeşitli krediler vermişiz. Şimdi bu kredileri 

de ödeyemedikleri için o insanlar çok yüksek faizler oluşmuş. Şimdi bunu hem afetle ilgili üniteler takip etsin diye 
söylüyorum hem komisyon üyelerimize, bu konu gündeme geldiğinde bunu da dikkate alalım diye şey ediyorum. 
Gerçekten, her şeyi yeniden yapılandırıyorsak bunları da yeniden yapılandırmakta, işte, cezaları, faizleri indirmekte, asıl 
parayı da şey etmekte yarar var diye düşünüyorum. 

Şimdi, Sayın Yazıcı’nın görev alanındaki şey gerçekten önemli bir kuruluş, sosyal yardım konusu. Şimdi, çok 
ayrıntılı bilgi var konuşmanızda. Bunu bize arkadaşlarınız daha sonra verebilirler. Mesela, işte, özürlüye bakana şu kadar 
veriyoruz, yani kişi başına da şunu veriyoruz. Toplamlarını burada görüyoruz fakat o ayrıntıları orada göremedim. O 
şekliyle şeyler olursa, mesela “Okula giden çocuklara şunu veriyoruz.” filan gibi, onun bir listesi de olabilirse… Yani yazılı  
olarak verebilir, arkadaşlarımız o bilgiyi bize verirse çok önemli olur. 

Şimdi siz, 2002’de iktidara geldiğinizde bir acil eylem planınız vardı, orada çok hedefiniz vardı. 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MUSTAFA ÖZYÜREK (Devamla) – Üç ayda şunu yapacağız, altı ayda bunu yapacağız filan diye, olmayacak 

şeylerdi nitekim ama orada olabilecek bir vaadiniz vardı. Diyordunuz ki: “Muhtaç olanları –ilk üç ayda galiba- tespit 
edeceğiz.” Burada okudum konuşmanızı, bazı çalışmalar yapılmış. Gerçekten yardıma muhtaç olan insanların tam bir 
envanteri var mı sizde? Bu bir.  

Geçen gün bir rapor gördüm. Deniliyor ki: “Yardım alanların yüzde 60’ı yardıma muhtaç olmayanları 
oluşturuyor.” diye, böyle iddialı bir şey var. Şöyle gördüm ama ayrıntısına bakamadım. Gerçekten, tabii bu kadar çok, işte, 
kömürden yeşil karta, yeşil karttan çeşitli yardımlara… Burada amaç dışı şeyler de mutlaka oluyordur. Bunu nasıl bir 
sisteme bağlıyorsunuz, nasıl takip ediyorsunuz? Tabii, sosyal yardım yapılmalıdır, muhtaç olana her türlü katkı 
sağlanmalıdır ama gerçekten ihtiyacı olana yapılmalıdır. İhtiyacı olmayana, Mercedes arabası olup da yeşil kartı olanları  
çok gördük. Mesela bir esnafsanız, bir tüccarsanız, sosyal güvenlik primini ödeyemezseniz sağlık yardımından 
yararlanamazsınız ama yeşil kartınız varsa, hiçbir tahdit yok, sonuna kadar yararlanırsınız. 

Tabii, daha fazla söyleyecek şeyler var ama hepinizi sıkıntıya sokmak istemiyorum. İlginize çok teşekkür 
ediyorum. 

Sağ olun. 
BAŞKAN – Sayın Günal, buyurun efendim. 
MEHMET GÜNAL (Antalya) – Teşekkürler Sayın Başkan. 
Komisyonumuzun değerli üyeleri, Sayın Bakanım, değerli bürokratlar, sayın basın mensupları; hepinizi 

saygıyla selamlıyorum. 
Öncelikle Başbakanlıkla ilgili bazı hususların altını çizmek istiyorum. 
Şimdi, Sayın Çiçek yok ama Sayın Müsteşar Yardımcımız burada. Sayın Bakanın konuşma metni, bize 

dağıttığında baştan atladı ama altıncı sayfayı geçti, yedide, stratejik amaçların içerisinden bir tanesi “Şeffaf, hesap 
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verebilir, verimli ve etkin çalışan bir kamu yönetiminin gerçekleştirilmesine öncülük etmek.” Güzel bir şey. Ben bu 
çerçevede, birinci konu olarak, hemen atladığı yerde, altıncı sayfanın son paragrafında, “Başbakanlık bünyesinde 
faaliyete geçirilen Kamu Diplomasisi Koordinatörlüğü ile dünya kamuoyunu doğru bilgilendirmek için gerekli olan 
etkinlikler gerçekleştirilmeye devam edilecektir.” Bu Kamu Diplomasisi Koordinatörlüğü ne performans raporunun 
içerisinde ne diğer şeylerde. Nereye bağlıdır, bununla ilgili bir birim var mı, bununla ilgili personel var mı, ne yaparsınız , 
bununla ilgili bir ödenek var mıdır, birincisi, kısadan hemen sorup geçmek istiyorum. Daha önce kamuoyunda çok 
tartışıldığı için, ben herhangi bir şey söylemeden sizden bilgi istiyorum. Olmazsa ayrıca soru soracağım. 

Diğer bir husus, burada en çok tartışılan, kamuoyunda da geçtiğimiz günlerde gündeme gelen soru 
önergeleriyle örtülü ödenek meselesi var. Şimdi, yine Başbakanlığın kendi faaliyet raporuna baktım, burada gayet güzel 
tanımlama yapılmış. “Örtülü ödenek –başında ne olduğunu söylemiş- şu, şu amaçla kullanılır, bu amaçlar dışında ve 
Başbakanın ve ailesinden kişilerin harcamaları ile siyasi partilerin idare, propaganda ve seçim ihtiyaçlarında 
kullanılamaz.” Bundan sonra diyor ki: “İlgili yılda bu amaçla tahsis edilen ödenekler toplamı genel bütçe başlangıç 
ödenekleri toplamının binde 5’ini geçemez.” Bin de 5, buraya dikkatinizi çekiyorum. Şimdi, dönüp bakıyorum rakamlara, 
yine raporda tablolar var. Burada arkadaşlarımız çok güzel tablo hazırlamış. Biz yine alelacele bakmak zorunda kaldık 
ama bakınca burada ne kadar olduğu, arkasında 2009 yılı için olanlar gösteriliyor. Şimdi, iki tane kalem vardır diyor yine 
faaliyet raporunda, birisi normal, özel kalem müdürlüğünün faaliyetlerinden doğan giderler, diğeri de örtülü ödenek. Şimdi, 
ödenek cetveline bakıyoruz. Arkadaşlarımız varsa bütçe tasarısından bakabilirler. Burada form 9 var, 2009, 2013’e kadar 
olan şeylere bakıyorum, Başbakanlık kurumsal sınıflandırma, fonksiyonel sınıflandırmasına. 2009’da 17 bin iken –onu 
açıklamışlar zaten- 341 bin lira, net olarak kullanılanları yazmışlar. 2010’a bakıyoruz, şimdi, 364 bin. Yukarıya bakıyorum, 
toplam ödenek 2,5. Yani bu seneki bile, 2010’da verdiğimiz 4 milyarlık bütçenin binde 5’ini aldığını zaman, normalde 200 
milyon lira yapması lazım. Maliyeciler, ben yanlış biliyorsam arkadaşlar, burada yazanı lütfen siz de Sayın Bakana not 
iletin. Burası, bu seneninki bile 200 milyon olması gerekirken, 4 milyonda eğer binde 5’ini alacaksak, şu anda zaten 
aşmış durumdasınız. Neden diyorum, 19 milyon 172 bin. Bu belli ki, önceden öngörülen özel kalemin personel giderleri. 
Diğerleri burada da açıklanmıyor, ayrıntıya girmek istemiyorum, zamanımız sınırlı. Geçen sene haydi haydi aşmışsınız. 
Şunu diyebilirsiniz: Biz baştan söyledik, zaten Maliye Bakanımız 5018’e uymuyor, bütçenin başında konuştuk, haziranda, 
mayısta vermesi gerekenleri ekimde veriyor, biz de sonra tamamlıyoruz. Neyse, yapıyoruz ama örtülü ödenekle ilgili 
kanun maddesini siz faaliyet raporunuza almışsınız Sayın Bakanım. 24’üncü madde burada ilgili şey, 5018 sayılı 
Kanun’un 24’üncü maddesinde bu tanımlanıyor, binde 5. Şunu demeye çalışıyorum: Maliye Bakanlığı da uymuyor bu 
5018’e, Başbakanlık zaten uymuyor. Yani uyuyorsa da, rakamlarda benim anlamadığım bir şey varsa, arkadaşlardan bir 
düzeltme bekliyorum. Mesele içeriği değil sadece. Nereye harcandı, onlar ayrı konular, kanuna göre görülür ama ben 
bütçe açısından baktığım zaman, iki yıldır bunun fazlasıyla aşıldığını… O zaman sabah önermiştim, kaldıralım bunu ya 
da değiştirelim. 24’üncü maddeyle eğer 5018’in orta vadeli program ve planla ilgili sunuş zamanını değiştirecekseniz, son 
zamanlarda ihtiyacımız arttı, seçime giriyoruz, başka harcamalar çıkıyor ekstradan, o zaman bunu da binde 5 değil, o 
zaman yüzde 1 yapalım. Neyse, yani ama buna uyalım. 5018’i buraya koyduysak, Başbakanlığın da, Maliye Bakanlığının 
da uyması gerekir. 

Şimdi, Sayın Bakanım, siz Başbakana doğrudan bağlı dediniz iki kurumdan birisi olarak. Peki, az önce Sayın 
Özyürek kısaca değindi ama ben doğrudan sormak istiyorum: Sayın Başbakana bağlıysa, MİT Müsteşarı kendi başına bir 
yerlerle görüşme kararı verebilir mi? Amerika Birleşik Devletlerine giderken, Irak’a giderken, Irak’ın kuzeyine giderken, 
sizden izin almak zorunda değil mi? Başbakanlık Müsteşarlığından dışarı çıkarken onayını gönderip Başbakandan onay 
almak zorunda değil mi? Az önce söylendi, Aysel Tuğluk gelip açıklama yaptı eski milletvekili. “Biz diyalog sürecinden 
müzakere sürecine geçtik.” diyor. Bu müzakereyi kiminle yapıyorlar devlet adına, ben hâlâ anlamıyorum çünkü Sayın 
Başbakanın bize çok ağır bir suçlaması oldu Sayın Genel Başkanımızın konuşması üzerine, “Bize onlarla müzakere 
ediyor diyen şerefsizdir.” dedi. Şimdi, ben bunun üzerine, eğer doğrudan Sayın Başbakana bağlıysa, bu söz üzerine ya 
onların görüştüğünde bir yanlışlık var, bize yanlış bilgi aktarıyorlar ya da ben bu yoruma sizin ne diyeceğinizi… Ben bir 
yorum yapmak istemiyorum hakarete girmemesi için ama şu anda, aleni olarak “Biz müzakere sürecine geçtik, diyalog 
bitti.” diyorlar. Eğer doğrudan bağlıysa, sorumluluğunu yerine getirmesi lazım. Yoksa, siyasi faturayı bürokratlar ödemez 
Sayın Bakanım. Varsa bir şey, çıkarsınız, doğrudur yanlıştır, o ayrı konu; biz de eleştiririz, siz de sorumluluğunu alır, 
müzakerenizi, açılımınızı yaparsınız.  

TODAİE ile ilgili de bir iki cümle söylemek istiyorum. Geçen sene de iletmiştim ama Sayın Hocam bize 
raporlarını sunmuş, güzel şeyler var ama burasının sadece Orta Doğu değil, Avrasya’nın ve Türk dünyasının bir eğitim 
merkezi hâline getirilmesi… Onun dışında da, çok fazla şeyler görüyorum Sayın Bakanım. Her yerden tasarruf ediyoruz, 
bütün kamu kurumları -ben Antalyalıyım, güzel oluyor, turizme katkısı oluyor ama- bakıyorum, sürekli olarak orada bir 
eğitim. Bu Ankara’da hiç eğitim merkezi yok mu bu devlette, ben anlayamıyorum. Yani bir sürü yerler var. Sürekli, uzun 
süreli kurslara gelince herkes geliyor TODAİE’ye, bir haftalık olunca, zınk, bir bakıyorum falanca otelde bir haftalık eğitim, 
filanca yerde üç haftalık eğitim diye. Lütfen bunların hepsini bir paket olarak, bu TODAİE’nin daha etkin hâle getirilmesi 
için söylüyorum.  

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Turizme katkı… 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Evet, yani bize faydası oluyor Antalya Milletvekili olarak. Otellerimiz doluyor 

ama bu arada da kaynak israfı oluyor. İktisatçı olarak da o anlamda, devletin paraları adına üzülüyorum. 
Birkaç tane de, sürem dolmadan Sayın Yazıcı’nın faaliyet alanıyla ilgili bir şeyler söylemek istiyorum. 
Sayın Bakanım, öncelikle, siz Anayasa tartışmaları sırasında “Memura toplu sözleşme hakkı veriyoruz.” diye 

söylediniz. “Ekonomik ve Sosyal Konseyi Anayasaya koyduk.” dediniz. Gerek yoktu. Kanununu bile tam uygulamadığınız 
için hani. Zaten var, toplantıya çağırmazsak, gereğini yerine getirmezsek ama bakıyorum, geçenlerde sizin de katıldığınız 
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toplantı sonrasında ciddi anlamda, Başbakanlık koridorlarında tartışmaların yaşandığı, Uzlaştırma Kurulu Toplantısında 
Kamu-Sen Başkanımız, Milliyetçi Hareket Partisi Grubunda bilgilendirme yaptı, bizlere de aktardı. Şimdi, nasıl oluyor da, 
bir taraftan, hem grevsiz toplu sözleşme diyoruz ama toplu görüşme tutanaklarının yerine getirilmesi için yapılan 
görüşmelerde bile memurları neredeyse döveceğiz. Nerede kaldı, hani bizim çalışma hakları, ILO sözleşmeleri, 
Anayasaya koyduk, memura grevsiz toplu sözleşme olmaz zaten de, siz toplu görüşmenin gereğini yerine getirmek üzere 
imzalanan, Uzlaştırma Kuruluna yapılan itirazı bile kabul etmiyorsanız, ben bundan bir şey anlamıyorum. Yani açıkçası, 
son dönemde personel rejiminde de ciddi gedikler açılıyor. Her yerde bir taşeronlaştırma görüyoruz. Kamu personel rejimi 
delik deşik. Bir tasarı getirmiştiniz, geri çekildi. Bütün kurumların teşkilat kanunlarında herkes kafasına göre bir şey 
getiriyor. İsimleri dahi değişik. Burada düzeltmeye çalışıyoruz, birini düzeltiyoruz öbürü geliyor. Ya bunu baştan sonra, 
yukarıdan aşağı bakıp… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
MEHMET GÜNAL (Devamla) – Kamu kurumlarının hepsinde aynı standardı koymamız lazım. Ücret farklılığı 

var, unvan farklılığı var, genel müdürlük farklılığı var, bir iki tanesi hariç, devlet teşkilatına ilişkin bizim kanunlarımız , 
düzenlemelerimiz var, hiçbirine uyulmuyor. Dolayısıyla bunun bölük pörçük değil, kolayımıza geliyor, efendim o çok tepki 
çekiyor, ne yapalım, her bakanlık kendi şeyini yapsın. İyi de, hepsi birbirinden farklı oluyor. Dolayısıyla daha çok 
dikkatimizi çeken bir şey ise kamu kurumlarındaki memur açığı. Hep siz söylüyorsunuz, 2002’de 471 bin civarındaymış, 
şu anda 561 bin ki, nüfusun yükselmesine rağmen, yani hizmetin artıyor olmasına rağmen. Yani ne oluyor, tabii çalışan 
azalmıyor. Memur sayısı azalırken, kamudaki taşeron firmaların elemanlarıyla hizmet sürüyor. Geliyorlar, efendim 
diyorlar, şuraya eleman alınıyormuş. Yok kardeşim, tövbe, yok diyorum, oraya sınavla alınır. “Alınıyormuş, biz falanca 
vekile söyledik.” Ne yaptınız? Temizlik şirketinden girmiş, büroda sekreterlik yapıyor, özel kalem. Şimdi bu çok tehlikeli bi r 
şey. Bakınız, özel kalem işi önemli bir iştir ama bakıyorum, özel kalem müdür yardımcısı konumunda neredeyse statü 
olarak, orada oturuyor, ne iş yapıyorsun? “Sigortalı olarak temizlik şirketinin kadrosundan…” Bizatihi yaşadığım bir örneği 
anlatıyorum. Dolayısıyla kamu personel rejiminde 4/A’sı, B’si, C’si bir tarafa, bir sürü şirketler üzerinden taşeronlaştırma 
maalesef çok yaygın hâle geldi. Burada da Devlet Personel Başkanlığının ve sizlerin sorumluluğunuz olduğunu 
düşünüyorum. 

Ben bütçenin hayırlı olmasını diliyorum ama bu konularda da biraz daha dikkatli olmak ve köklü çözümler 
aramak gerektiğini düşünüyorum. Aksi takdirde detayları tartışmaya devam ederiz. Siyasi bir şekilde, siz seçim öncesinde 
artırırsınız, harcamaları yaparsınız ama sonra onlar bir sonraki dönemde tekrar önümüzde durmaya devam eder. 

Teşekkür ediyor, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ederiz. 
Sayın Kaplan… 
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Teşekkür, Sayın Başkan. 
Önce hepinizi saygıyla selamlıyorum, tek tek isimleri okumak zaman alıyor. Burada dokuz tane bütçe var, her 

birisiyle ilgili bir dakika konuşsak süre dolacak ama anlaşılan o ki, bunların rakamlarıyla uğraşmaktan çok teknik bazı 
noktalar üzerinde durmayı daha doğru buluyoruz ve bazı konuların aydınlığa kavuşturulmasını da istiyoruz aslında. 
Çünkü burada önemli kurumlar var, Millî İstihbarat Teşkilatı var, Millî Güvenlik Kurulu var ve öncelikle Millî Güvenlik 
Kurulundan başlayalım. 

Tabii, darbe sonrası oluşturulan kurumlardan bir tanesi de Millî Güvenlik Kuruludur. Her ne kadar Avrupa Birliği 
süreciyle ilgili birtakım değişiklikler yapıldıysa, hâlâ Türkiye’nin siyaset belgesi, Millî Güvenlik Siyaset Belgesi MGK 
toplantıları sonrası belirleniyor. Basında okuyoruz; irtica tehlike olmaktan çıktı, aşırı dinci, fundamentalist örgütler gibi  
kavramlar konmuş veya farklı komşu tehditleri kalkmış gibi şeyleri dinliyoruz. Kamuoyunda da bu kırmızı kitap, kırmızı 
anayasa, gizli anayasa olarak biliniyor. Sayın Çiçek, gerçekten tecrübeli bir Başbakan yardımcısısınız. Türkiye’nin kırmızı 
kitabı var mı, gizli anayasası gerçekten? Yani bunu öğrenmek istiyoruz, bunu kamuoyunun bilme hakkı var çünkü ben bir 
soru önergesi verdim milletvekili olarak, MGK’nın millî güvenlik siyaset belgesini istedim, muhalefet milletvekili olarak 
bana verilen cevapta “Gizli, veremeyiz.” dedi. Fakat gizli olan, bana verilmeyen o siyaset belgesinin, iktidar partisinin 
mensupları birçok şekilde bu kurullara katıldığı için onların bilgisi dahili olduğunu pekâlâ biliyoruz. Bu bir eşitliği 
zedelemiyor mu? Ana muhalefet belki… Bir koalisyon döneminiz oldu, kırmızı kitabı pembe görmüş olabilirsiniz 91-94 
arası.  

Bu askerlik süreleri konusu gerçekten düşündürücü. Sayın Başbakan çıktı, bir uçak gezisinden hemen zaten, 
işte, Genel Kurmaydaki brifingden bahsetti. Arkasından sürelerin kısaltılmasından, 150 bin askerin erken terhis 
umudundan, bedelli askerlikten… Yani gerçekten, Başbakanlık, Hükûmet, Millî Savunma Bakanlığı bir bütün, zaten 
koordine görevi var, burada açıkça anlatılıyor. Brifing alıyorsa Sayın Başbakan, bunu basınla paylaşma yerine, bir 
taslakla Meclise getirse de, Hükûmet taslağı olarak, bedelli askerliği de anlasak, sürelerin kısalmasını da anlasak, bu on 
iki ay mı olur, sekiz ay mı olur, millet anlasa artık. Yani bu askerlik de netleşse. Mehmetçik var, Mehmet Bey var, Mehmet 
Ağa var, bir de paşalar var. Yani gerçekten çok vicdan yaralayan bir durum. Yani burada yoksul çocuklar dağlarda ölüyor. 
Bir taraftan da, İnternette okuyoruz, Genelkurmay Generallerinin çocuklarının hepsi kendi adreslerinde veya sahil 
şeridinde askerlik yapıyor. Yani bunu Meclise getirip, Mecliste bunu hızlı bir şekilde, seçimden sonraya bırakmasanız 
olmaz mı? Çünkü bu ara seçimden öteye bırakma huyunuz depreşiyor, bu çok tehlikeli. Yani hatırlatayım, 2011’de 
milletvekili seçimi var, 2012’de Cumhurbaşkanı seçimi var, 2014’te yerel seçim var, 2015’te de tekrar milletvekili seçimi 
var. Şimdi söyleyin bakayım, hangi seçimden sonraya bunlar olacak, gerçekten bunu anlamak istiyoruz çünkü yani bir 
yüzde 10 barajının kaldırılması için bunun seçimden sonraya bırakılması mı gerekiyor. 

İstihbarat konusunda zaman zaman sıkıntılardan bahsediliyor, dağınıklığından bahsediliyor, Genelkurmayın 
farklı istihbaratlarının olduğundan söz ediliyor ama ben biraz daha net bir soru sormak istiyorum. Burada istihbarattan da 
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yetkililer var. Bu gizli dinleme artık işportaya düşmüş durumda. Aletler her yerde satılıyor. Biraz raconunu kırmadı mı 
istihbaratın. Yani 5 bin doları basan bir alet alıyor, istediği kadar telefon dinliyor, 10 bin tane cep telefonu, bilmem kaç bin 
tane… Sonra Başbakanlığa bağlı TİB var. İstediği zaman dinliyor, istediği zaman iletişimde, özellikle bilişim suçlarında 
yasaklamalar getiriyor, istediği siteyi kapatıyor, istediğini açıyor. Yani burada bir denetimsizlik, bir başıboşluk var ve bu  
konuda verdiğimiz kanun teklifleri var ve insan hakları, kişilik hakları, aile hakları, saygı, yani artık şoklanan fotoğraflar, 
disketler, korsanlar… Yani bu yakışmıyor Türkiye’ye. Bu konuda bir ciddi disiplin ihtiyacı duymuyor mu Hükûmet, bunu 
sormak istiyorum. 

Ben sosyal devlet konusunda Sayın Yazıcı’nın en sona attığı, TÜBİTAK’la geliştirdikleri proje konusunda doğru 
bir yaklaşım olduğunu düşünüyorum. Kimlik numarasından girip, hem ihtiyaç sahibi mi değil mi, kişilerin Türkiye’de tespit 
edilmesi hem de mükerrer, her ilde, her ilçede, her yerde farklı kurumlardan yardım almanın önünün kesilmesi bence, 2 
milyon açlık sınırının altında ülkede insan varsa, 15 milyon da yoksulluk sınırının altında ülkede insan yaşıyorsa, bunun 
bir elde, bunların tamamının Vakıflar Genel Müdürlüğünden Sosyal Yardımlaşmaya, bütün kurumların yardımlarının 
birleştirilmesi gerekir. Bu konuda bir çalışma var mı? Örneğin demin arkadaşlar sordu, Sayın Özyürek sordu; hakikaten 
Türkiye’nin bir fotoğrafı var mı? Yani Abidin Dino’ya soruyor: “Mutluluğun resmini yapabilir misin?” diyor Şair Abidin 
Dino’ya, mutluluğun resmini yapamıyor ama Asmalı Mescit’teki bütün ressamlar Türkiye’deki yoksulluğun resmini 
yapabilirler arkadaşlar. Bunun için çok uzağa gitmeye gerek yok. İstiklal Caddesinde bir ara sokakta, yirmi metre ötede 
her yerde bir fotoğrafı var yoksulluğun. Onun için, bunun tespit edilmesi, doğru bir planlama, orta vadeli programda, 
Devlet Planlama Teşkilatından arkadaşlarımız burada ve ben bunu ifade ederken, yeni bir güvenlik doktrini tartışılıyor 
ekonomistler arasında ve şöyle deniliyor: Evet, dünyanın geleceği güvenlik diyor, gelişmiş ülkelerin, G-20’lerin ama şöyle 
bir tezi öne sürmeleri çok ilginç: “Yoksulluk arttığı zaman güvenlikten söz edilemez.” diyorlar. Bakın, yoksulluk-güvenlik 
denkleminde yoksulluk arttığı zaman artık güvenlikten bahsedemezsiniz. Bu anlamda da baktığımız zaman, bu tür 
çabalarda da çok dikkatli olmak gerektiğini düşünüyoruz. 

Avrupa Birliği konusuna geleceğim. Ben bu konuda çok ciddi bir George Bernard’ın “Uygarlığın esas iddiası 
olan güvenlik” diyor “tehlikelerin en kötüsü olan yoksulluk tehlikesinin herkesin tepesinde asılı olduğu bir ortamda mevcut 
olamaz.” diyor. Aynen öyle. 15 milyon deyip geçmeyin. Bu sosyal patlamanın fotoğrafı olur. 2 milyonun altında varoşlar, 
açlık… Gerçekten toplularda çatışmaların hem de öyle din, mezhep, etnik çatışmalardan öte bir çatışmanın kıvılcımı 
olabilir diye düşünüyorum ve ben şunu ifade etmek istiyorum, muhalefet ara sıra değiniyor: Arkadaşlar, Şırnak 
Milletvekiliyim, ben Şırnak’ta yaşıyorum. Sizin yaşadığınız şehirde, milletvekili olduğunuz şehirde her gün bombalar 
patlıyorsa, her gün helikopterler uçuyorsa, bombalıyorsa, her gün Cobra’lar uçuyorsa, bombalıyorsa, Skorsky’ler her gün 
trafik yapıyorsa ve jetler uçup bombalıyorsa ve Cudi’de, Gabar’da, dağlarda ormanlar yanıyorsa ve çatışmalar ortamında 
yaşıyorsanız ve en çok insan yaşamının kaybına neden oldu, hem yerlisi hem de askerlik görevini yaptığı için, Şırnaklı 
olarak söylüyorum ben, batıdan gelip Şırnak’ta görev yapan değil, sadece Şırnak nüfuslu olup, Şırnaklı olarak Türkiye’nin 
en fazla kayıp veren bir ili olduğunu açıkladığım zaman şunu ifade etmek istiyorum. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Buyurun, tamamlayın lütfen. 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Seçime kadar olan ateşkesin sonsuza kadar, silah Türkiye gündeminden çıkana 

kadar, her şeye sonuna kadar, Türkiye demokratik siyasetin önü açılana kadar Hükûmet barış için, bu ülkedeki barış ve 
kardeşlik için, istihbaratıyla, kurumlarıyla, görevlileriyle, bütün olağanüstü gayreti göstersin. Göstermek insani, vicdani, 
ulusal bir görevidir. Bunu yapmadığı zaman yirmi yedi yıldır, otuz yıldır yitirilen canların, 50 bin insanın ötesinde, 
milyarlarca dolar zararın ötesinde, bunu engellemeyen, bunun önüne geçmeyen, bunu siyaseten kendi parti çıkarı olarak  
asıl kullananlar bu ülkeye en büyük kötülüğü yapmaktadır ve ben şunu ifade etmek istiyorum: Sayın Tuğluk’un gidip gelip 
söylediği olabilirlikleri sadece AK PARTİ hükûmetleri döneminde değil, 1999’da, 2000’de, 2001’de, 2002’de ve diğer 
yıllarda da bu görüşmeler yapılmıştır. Bu görüşmeler yapıldığını biliyoruz. Sınır ötesine çekilme dört sene, beş sene, 
1999-2004 arasında yaşanmıştır. Bu süreç değerlendirilmemiştir, bugüne gelmişiz. Artık bundan kurtulmanın zamanıdır. 
Eğer ülkemizde silahlar susacaksa, silahlar bir araç, bir hak arama aracı olmaktan çıkacaksa, eğer Parlamento adres 
olacaksa, eğer demokratik siyaset güçlenecekse, eğer önü açılacaksa, Hükûmetin de atması gereken çok daha farklı, 
önemli adımlar var. Bu sadece devletin güvenliğini ve özgürlüğünü, bürokratlara, zaman zaman kendisini de dinlemeyen 
silahlı güçlere, asker-polis, bunu açıklıkla kast ediyorum, bir hukukçuyum, ceza hukukçusuyum, uluslararası hukukta 
bunların mahkeme kararlarını görmüşüm. Hukuk tanımamış bir dönem yaşanmıştır Türkiye’de. 93-97 yılları arasında 
Avrupa Mahkemesi, Türkiye’de hukuk yoktur, iç hukuk yolları tüketilmeden buraya başvuru yapılabilinir bir noktasına 
gelmiştir. Şimdi bütün bunları geride bırakabilmenin bir tek yolu vardır: Toplumsal barış. Kürdüyle, Türküyle, Çerkez iyle 
bu ülkenin eşit yurttaşlarını, Alevisiyle, Sünnisiyle, mezhepsel farklılıklarıyla, eşit ve özgür yurttaş kılmanın mücadelesin i 
vermekte, ulusun, Türkiye’nin, halkımızın geleceğini önümüze koyarsak, vicdani bir siyaset yapmış olacağımızı 
düşünüyoruz. Sekiz ay çok az bir zaman değil. Sekiz ayı iyi değerlendirirsek, sekiz ayda Türkiye bambaşka bir Türkiye 
olur. Onun için rica ediyorum, bütün muhalefetten, bu olay yalnız AK PARTİ’nin işi değil, yalnız BDP’nin işi değil. Her ölen 
canda CHP’nin de o kadar sorumluluğu vardır, MHP’nin de vardır. Eğer sizler elinizi taşın altına koymazsanız… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Bir PKK’nın yok! 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Elinizi taşın altına koymadığınız sürece siz, bu ülkeye barış gelir ama geç gelir 

ama her canın hesabında sizin sorumluluğunuz artar. Burada kardeş kardeş konuşacağız. 
BAŞKAN – Sayın Kaplan, toparlar mısınız. 
HASİP KAPLAN (Devamla) – Toparlıyorum. 
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Sekiz ay kaldı seçime, silah yok. Sayın Başbakan demişti “Silah yokken gelirseniz seçime.” Biz de diyoruz, 

silah yok, gidiyoruz seçime. Yüzde 10 barajını indirin. Eğer Türkiye’de batıda, doğudan, güneydoğudan daha çok 
milletvekili çıkarmazsak, daha çok Türk veya Çerkez veya farklı kesimlerden partimize milletvekili gelmezse…  Bunun 
kanıtı ortada, sandık önümüzde. 

Burada şunu ifade etmek istiyorum: Devlet görüşsün, devlet diyalog yapsın, devlet komşularıyla görüşsün, 
devlet bütün güçlerini… Türkiye’de barış için, silahların susması için herkesle, her koşulda, her biçimde görüşülsün ama 
demokratik altyapı da oluşturulsun diyoruz. Muhalefetin de bunu artık kullanma alışkanlığını terk etmesini istiyoruz. Bu 
sürece katkı yapması, en başta CHP’nin büyük bir sorumluluğu vardır, Kürt raporu hazırlıyor, çalışma yapmıştır bölgede. 
Bu sorumluluğun gereğini umuyorum, bekliyoruz. Yakın zamanda… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ediyoruz Sayıp Kaplan.  
HASİP KAPLAN (Devamla) – Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Biz teşekkür ederiz Sayın Kaplan.  
Sayın Kutluata, buyurun.  
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Sayın Başkan, Sayın Bakanlar, değerli arkadaşlarım, değerli bürokratlar, 

değerli basın mensupları; ben de vaktin bu ilerleyen saatinde hepinize hayırlı akşamlar diliyorum.  
Sayın Bakanlar, sunumlarınız için teşekkür ediyorum. Önce Başbakan Yardımcımıza bazı sorularım olacak. 

Sayın Çiçek, şimdi Millî İstihbarat Başkanlığı bütçesi ve Millî Güvenlik Kurulu bütçesini görüşüyoruz. Dolayısıyla 
konumuzun içindedir. Bu terörle müzakere aşaması artık aleniyet kazandı. Baştan bunu söylediğimiz zaman çok büyük 
tepki verilmişti ama şimdi maalesef işin bu noktada olduğu anlaşılıyor. Şimdi, sizden öğrenmek istiyorum Sayın 
Başbakan Yardımcım, terörle müzakere başladığına göre terörle mücadele konusu bitmiş midir? İşte, bitmemiştir, 
beraber sürdürüyoruz filan demenin bir anlamı yoktur, bitmiş midir? Açılım süreci başladığı zaman biz bunu Sayın 
İçişleri Bakanına da ben bu zeminde söylemiştim. Terör örgütünün elinde silah yap, bakalım bir şeyler, becerirsen ne 
âlâ, becermezsen devam edeceğim dediği bir zeminde bir hükûmet bu yolu nasıl seçer bunu bize anlatmanız lazım. İki, 
asker üzerinde son zamanda ileri geri ve her şekilde yürütülen bu yıpratıcı propagandanın, ordu üzerinde yürütülen 
yıpratıcı propagandanın terörle mücadeleden vazgeçme konusunda askeri saf dışı bırakma meselesi midir? Bu bir 
anlamda eğer terörle müzakere varsa, âdeta biz bunu başka mücadele dönemlerimizde de yaşadık, ordularımızın terhis 
edildiği dönemleri yaşadık ama burada böyle bir şey yok şükür ama bunu nasıl izah edeceksiniz? Terör örgütünün 
elinde silah, şu anda açılımdan sonra ve referandum sürecinde de ortaya çıkan bu duruma göre yapın bakalım, 
beğenirsem bir süre daha uslu dururum. Bu konuda bir hükûmet buna nasıl razı olur, açıkçası bunu anlamak istiyorum. 
geçen yıl, burada sizinle Anayasa Mahkemesi Başkanının beyanatı üzerinden bir müzakeremiz olmuştu, siz de sonuç 
itibarıyla demiştiniz ki ne yapalım? İşte, bize de merdiven altında siyaset yapmak düşüyor yani herkes haddini aşıyor 
demek istemiştiniz. O zaman söylediğim şuydu: Şu anda mevcut olan Anayasa Mahkemesi Başkanı Bilkent’te yapılan 
bir toplantının açılış konuşmasında şunu söylemişti, o toplantının maksadı Anayasa’nın değişmez maddelerinin 
tartışılması idi Anayasa Mahkemesi Başkanı da orada “Biz bunu tartışmaya açacaktık, bizden erken davrandınız.” diye 
tebrik etmişti orayı. Ben de size bu nasıl iştir çünkü oradan işaretler almıştık, durum görünüyordu. Siz de sahip 
çıkmadınız ve dediniz ki: “Efendim, bize merdiven altında siyaset yapmak düşüyor, görüyorsunuz.” Şimdi, Anayasa 
Mahkemesi Başkanı rolünü daha ileriye götürdü gayet net şekilde kendisine emanet edilmiş bulunan Anayasa’nın nasıl 
ifsat edilebileceğini aşağı yukarı söylemiş oldu. İlk üç maddenin değişmesi gerektiğini söyledi ama o sırada sizin bir 
beyanatınızı duymadım Sayın Bakan. Yani bu zeminde rahatsız olduğunuz anlamına gelen ifadeler kullandınız ama 
Anayasa Mahkemesi Başkanı burada bir sürecin içinde yer aldı. Bu bir tesadüf olsa, münferit bir şey olsa üzerinde 
durmayacağız ama bu yürütülen referandum süreciyle ilgili referandum sürecine, referandumunun maksadına bağlı bir 
rol paylaşımıdır. Çünkü bakın, koca Türkiye kilitlendi bütün yaz ve bir referanduma gitti ve referandumda getire getire 
yani iki konuyu getirdiniz, hükûmetin o konuda avantaj sağlaması idi, belliydi ve o sonuç alındı. Anayasa değişikliği niyeti 
vardıysa, köklü bir değişiklik niye böyle bir Anayasa’yı referanduma sunmadınız? Bunların maksadı bellidir, üstelik yeni 
Anayasa lafı referandum süreci başladıktan ve bizim terör örgütüyle müzakereler yapılıyor dediğimiz noktadan sonra 
açıklandığı için de ayrıca terörle müzakerenin içerisinde yeni Anayasa’da değişmez maddelerle ilgili bazı sözlerin verilip 
verilmediğini merak ediyoruz. Bu noktadan baktığımız zaman, biraz önce söylediğim terörle mücadele konusu ne 
olmuştur sorusu tekrar önem kazanıyor çünkü atılan her adımda terör örgütü veya terör örgütüyle yürütülmek istenen 
bölücü politika sonuç alıyor, başarıya ulaşıyor, mevzi kazanıyor ve sonuca doğru gidiyor. Şimdi, Türkiye’de adım adım, 
alıştıra alıştıra denilen tarza iş götürülüyor. Şimdi, size soruyorum Sayın Bakan, değerli Bakanım, size de soruyorum 
yani Hükûmetin mensupları olarak size soruyorum: Binlerce yıllık tarihin, bir o kadar devlet geleneğinin arkasından ve 
milyonlarca şehidin üzerinden bir Türk milletine nasıl dersiniz ki: Sizin kendi Türkçenizin resmî dil olduğu bir devletiniz 
olmayacak. Bunu söylemek AKP İktidarına mı düştü Sayın Bakan?  

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Kim demiş?  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Hayır tartışılıyor ama efendim. Hayır efendim, beyefendi, lütfen değerli 

kardeşlerim, bakın, kim demiştir… “Kim” denildiği gün ağzınızı açamayacaksınız zaten hallolmuş olacak. Kim diyor? 
Türkiye’de başka dilde eğitim konusu tartışıldığı için deniliyor. Bu noktaya doğru… Yapmayın Sayın Bakanım, yani 
bugüne kadar gelinen bütün aşamaları biz söylerken hep bize böyle yapılmadı yani nereden çıktı denmek istendi ama 
bütün bu noktalara gelindi.  

Şimdi, bakın tekrar soruyorum: Türk milletine “Senin kendi dilinin resmî dil olduğu bir devletin olmayacak.” kim 
diyebilir, kimin haddidir? Ama televizyonlarda bunlar söyleniyor, tartışılıyor, alıştırılıyor. Yani şimdi bunları bakın… Bu 
ifadeler milletimiz kendisini çok ümitsiz hissetmesin tarihe not düşmek için kullanmaya çalıştığım ifadelerdir. Evet, bugün 
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yani eğer siz, gerçekten ki samimi olduğunuza inanıyorum o zaman lütfen dediğime dikkat ediniz yarın, Değerli Kızılcıklı 
kardeşim, böyle yaptığınız zaman size gülecekler “Atı alan Üsküdar’ı geçti.” diyecekler onun için söylüyorum. Dolayısıyla 
bu gidişin eğer sadece oy almak, siyaseten bir şeyler elde etmek için olduğu düşünülüyorsa çok mahzurlu olduğunu 
söylemeliyim. O yüzden Sayın Bakan, geçen yıl da burada konuştuğumuz için bütün sizlerin de Anayasa Mahkemesi 
yani Anayasa’nın kendisine emanet edildiği Anayasa Mahkemesinin Başkanının şu söylediği ifadeleri, şu gelişmeleri, 
terörle müzakerenin aleni olarak söylendiği, bir taraftan müzakere ederken bir taraftan da mücadele edilmeyeceğini terör 
örgütü temsilcilerinin kendilerince haklı olarak söylediği, eğer müzakere ediyorsanız mücadeleden vazgeçmişsiniz 
demektir. Bu ortamda sizin çok rahat olmadığınızı biliyorum ama bu ortamın hükûmet olarak bir netleştirilmesi, millete 
açıklanması gerekiyor. Yoksa burada bazen rahatsızlık gösteriyor arkadaşlarımız söylerken bazı insanlar rencide 
ediliyor. Olabilir bu bir ifade şeyidir ama bu yapılanların bu milleti ne kadar rencide ettiğini acaba düşünüyor muyuz? 
Tekrar size soruyorum: Bu gidişin sonu odur ve çözülmenin de bittiği yer, başladığı yer demiyorum, odur. Ondan sonra 
bu ülkenin içine düşeceği sıkıntılardan ne Güneydoğu’da yaşayan vatandaşlarımız hayır görür ne ülkenin başka yerinde 
ne kuzeyinde ne güneyinde, ne kökenine göre insanlarımız rahatsızlık görür.  

Geçen gün Çine Barajının açılmasında Sayın Başbakan heyecanlı bir laf etti, dedi ki: “Domaniç Yaylasından 
yayılıyormuş gibi, helikopterden gördüm, millet akın akın gidiyordu.” dedi güzel bir şey. Yani bu sevindirici bir şey. İnanın  
aynı Sayın Başbakan mesela bunu Domaniç yaylası dediğine göre 36 etnik grup Domaniç yaylasından ayrılmamıştı. Bir 
millete nankörlük bu kadar yapılır. Ortada Türk milletinin adını ağza almayarak, yok sayarak veya başka etnik 
gruplarımız işte Türk de var, Kürt de var, Abaza da var, Çerkez de var, bu milletin bir de adı var. Ne kimse Kürt’ü 
reddediyor ne kimse Çerkez’i reddediyor ama sabah akşam Çerkez üzerinden kim politika yapabilir? Sayın Bakana 
soruyorum, değerli benim de hemşehrim olan Sayın Rizeli Bakanıma soruyorum: Bizim Rize bölgesinde Lazca konuşan 
bir nüfusumuz var, Türkiye’de de Lazca konuşan, Lazca diye bir dil konuşan bir nüfusumuz var. Lazca okullar açmalı 
mıyız, Lazca eğitim yapmalı mıyız?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Hocam…  
HASİP KAPLAN (Şırnak) – 20 milyon Kürt varsa…. İstenseniz de istemeseniz de olacak arkadaşlar. 20 

milyonla 20 bin kişiyi aynı tutamazsanız.  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Ben Sayın Bakana söylüyorum.  
Neden yapmıyorsunuz Sayın Bakan? Sayısı az olduğu için değil mi efendim, buradan bu sonuç çıkıyor. Ama 

hayır, Laz’ın, başka etnik gruba mensup vatandaşlarımızdan geri bir tarafı var mıdır? Yoktur ama Lazca okul talebi var 
mıdır? Yoktur. Lazca okul olsun ayrışalım diyen Laz’larımız yok mudur? Olabilir. O hâlde Türkiye’de mesele sayı 
meselesiyle mi ilgilidir eğer sayıyla izah edecek iseniz Türk milletini nereye koyacaksınız. Türk milletine artık sen devrini 
doldurdun, tarihten siliniyorsun diyecekseniz bu Adalet ve Kalkınma Partisine mi düşer, ben bunu soruyorum efendim. 
Dolayısıyla bu noktanın aydınlatılması gerekir. Savuşturmakla, alıştırmakla, yarın bakarız hallederiz, bugün net 
söylemeyelim demekle bunun savuşturulacak tarafı olmadığını düşünüyorum. Şimdi, daha uzatmak istemiyorum, Sayın 
Bakanın ilgili cevapları vereceğini düşünüyorum.  

Diğer Bakanımıza, Sayın Yazıcı’ya geçmek istiyorum. Sayın Bakana biraz daha light sorular sormak istiyorum 
size Sayın Bakan.  

BAŞKAN – Yalnız, Sayın Hocam, biraz toparlayabilirseniz. Ek süre verdik onu da geçti.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Ben light sevmem keskin severim.  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – O zaman keskin hâle getirebiliriz.  
HASİP KAPLAN (Şırnak) – Sayın Çiçek, ikisi de Laz, hemşehri Laz.  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) - Bakın, dünyada şu kadar fakir var, bu kadarı bir doların altında filan. Bunlar… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Biz kalkıp gidelim buradan.  
BAŞKAN – Hayırdır.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Vallahi kalkıp gidelim buradan, bir Laz oldu, bir Kürt oldu yani bu 

ülkenin tüm vatandaşları hepsi vatandaştır ya. Türkiye Cumhuriyeti vatandaşıdır hepsi.  
BAŞKAN – Sayın Hocam, lütfen.  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Lütfen efendim, bitireceğim.  
Efendim, verdiğimiz örnek Türkiye’yi sabah akşam 36 etnik grup diye ifade ederek Türk milletinin varlığını 

dolaylı yoldan reddetmeye kalkışmanın yanlış olduğunu söylemek içindir. Yani bunun daha ötesi yok.  
Öbür türlü dediğimiz gibi bizim için zenginliktir, bütün insanlarımız diliyle, özellikleriyle, kendilerine atfedilen 

hususiyetleriyle muhteremdir.  
Şimdi Sayın Bakanım, bu dünyayla ilgili verdiğimiz, şuradan aşağıya, buradan yukarı, işte, 1 doların altında, 

üstünde şeyleri bunlar hoş rakamlar çok yerde kullanılıyor ama şimdi Türkiye’de 1 dolardan aşağı yaşayan adam 
kalmadı. Demek ki şöyle, tabii, 365 milyon dolar yardım yaparsanız 1 milyon kişiyi 1 doların üstüne çıkarırsınız ama 1 
doların üstüne çıkarıp da bırakırsanız fakirlik devam ediyor, söylemek istediğim budur. Yani bu 1 dolar, 2 dolar 
üzerinden yapılan hesaplar çok sağlıklı hesaplar değil ama biraz latife, biraz dünyanın vaziyetini göstermek için önemli. 
O yüzden ben sizden şunları öğrenmek istiyorum Sayın Bakan: Bu yardıma muhtaç insanlarımızın bir tespit edilir, geçen 
yıllarda da konuşmuştuk, bunlara imkânlar nispetinde ulaşılır, yardıma muhtaç insan sayısındaki tespitte, ulaşmada, 
gecikme var onu anlarım ama bir kere tespit ettikten sonra bunların sayısında artış var mı, nasıl gözlüyorsunuz, 
yardımda muhtaç olmaktan çıkıp iş sahibi olanları gözleyebiliyor musunuz? Dolayısıyla bu sepet nasıl gidiyor onu bir 
öğrenmek istiyorum. Sosyal marketler dediniz, bu sosyal marketlere, vatandaşa ihtiyacını almak için kart verilmesi, kredi 
verilmesi, efendim, puanlı bir takım belgeler verilmesi güzel bir şey ama mesela Beyoğlu Belediye Başkanının bir 
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televizyonda lafını dinledim, dedi ki Belediye Başkanı: “Sosyal marketimiz var, 25 bin vatandaşa da kart verdik, buradan 
alışveriş yapacak.” Şimdi bu hem yardım … 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Evet…  
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Haklısınız, bitiriyorum.  
Bu anlamda niye sosyal market kuruyorsunuz? Kartı verin bu kartla alışverişi kabul eden her yerden 

alışverişini yapsın. Bir fakirler mağazasına şey yapıp onu da bir ticari vasıta olarak yine bir belediye vesaire zincir 
yapacaksa böyle zincirler oluşturmaya gerek var mı? Yani bu konuda ne diyorsunuz? Bu verdiği karta değsin ama her 
yerden kullanabilsin. Bu yere niye gidilmiyor?  

Bir de bu çok daha basit bir soru: “Dedektör köpeği 20 tane bir, 4 tane bir.” dediniz. Bu köpekleri yetiştirmek 
çok mu zor? Aynı dedektör köpeklerden, Afet İşleri Başkanlığımız için de söylüyorum, bir deprem olduğu zaman yurt 
dışından köpek getiriyoruz, o kadar da artık şey yapalım, orada bir çalışmalar var mı? Bununla da biraz işi hafifletmek 
için.  

Bu soruyla da konuşmamı bitiriyorum.  
Sayın Başkan, teşekkür ediyorum sabrınıza. Sizlere de teşekkür ediyor, saygılar sunuyorum efendim.  
BAŞKAN – Evet, komisyonumuzun değerli üyeleri, tabii biraz da yorgunluk oldu. Oturuma yarım saat ara 

veriyoruz saat 20.15’te tekrar açmak üzere.  
        Kapanma Saati: 19.45 

 
DÖRDÜNCÜ OTURUM 

Açılma Saati: 20.18 
BAŞKAN : Mehmet Mustafa AÇIKALIN (Sivas) 

BAŞKAN VEKİLİ: Recai BERBER (Manisa) 
SÖZCÜ : Hasan Fehmi KİNAY (Kütahya) 

KÂTİP: Süreyya Sadi BİLGİÇ (Isparta)  
-----o----- 

BAŞKAN –  Plan ve Bütçe Komisyonumuzun değerli üyeleri, toplantımızı açıyorum. 
Buyurun. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım. 
Sayın Başkan, değerli bakanlarımız, komisyonumuzun değerli üyeleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. Sınırlı 

süremde sosyal yardımlarla ilgili hususlardaki görüşlerimi sizlerle paylaşmak istiyorum. 
Değerli arkadaşlar, sosyal yardımlar yoksullukla mücadelenin en önemli araçlarından birisi olarak 

kullanılmaktadır. Dünyada çeşitli uygulamaların yapıldığını biliyoruz ama ülkemiz uygulamasında yaklaşık otuz yıla 
dayanan bir geçmişi sosyal yardımlarda bir sistematiğe de kavuştuğumuzu göstermektedir. Hükûmetimizin bu alandaki 
çabası, protokoller, puanlama sistemi gibi bu alanda yapılan pek çok ciddi çalışmalar ülkemizin sosyal yardımlar 
alanındaki uygulamalarının, çakışmaları da önleyici tedbirlerinin belli bir sistematiğe kazandırıldığını göstermektedir. 
Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Fonu aracılığıyla yapılmakta olan ve yıllardır işleyen bir sistemin politizasyondan da 
uzak, şeffaf objektifliğini tesis etmeye yönelik sistem, özellikle istihdamla ilişkilendirilmiş, kent yoksulluğu konusu ciddi 
olarak ele alınmış, gelir getiricilikle de ilişkilendirilmiştir. Sosyal yardımlar, hepinizin bildiği gibi, bazen uygulamada b ir 
yaraya merhem niteliği de taşımaktadır. 

Değerli arkadaşlar, modern toplumda geleneksel toplumdan farklı olarak bir sosyal koruma sistemi daha 
zayıftır. Geleneksel koruma ağlarının zayıflaması sosyal yardımlara olan ihtiyacı da artırmıştır. Bu nedenle sosyal 
güvenlik sistemi içerisinde sigortalar, korumalar, sosyal hizmetler ve sosyal yardımlar sosyal koruma sistemi olarak da 
devreye girmiştir. Burada en önemli husus sosyal yardım sisteminin birbirini tamamlaması ve en önemlisi de 
çakışmaların ortadan kaldırılmasıdır. Bu açıdan mevcut uygulamada bu başarının yakalandığı kanaatini taşıyorum.  

Sosyal yardımlarda amaç ihtiyaç sahibi her insana en kolay yoldan ulaşmayı sağlamak ve bu konuda tedbirler 
almak. Diğer taraftan ihtiyaç sahibi kişileri daha üretken duruma getirmek, sürdürülebilir gelire ulaşmalarını sağlamak, 
ekonomik ve sosyal hayata aktif katılımlarını sağlamak, yaşam kalitelerini artırmak, toplumsal dayanışma ve 
bütünleşmeyi sağlamak ve en önemlisi de sosyal riski ortadan kaldırmak ve azaltmaktır. Bu çerçevede 3294 sayılı 
Kanun’a göre vakıfların çalışma usul ve esaslarıyla sosyal yardım kriterlerinin belirlenerek uygulamaya geçilmesi önemli 
bir aşamadır ülkemizdeki sosyal yardım sistemi açısından. Diğer taraftan ilçe vakıflarındaki insan gücü kalitesinin düşük 
olması sistemin zayıf noktalarının olduğunu da göstermektedir.  

Sayın Bakanım, bu konuda belki ilçe düzeyindeki sosyal yardımlaşma ve dayanışma vakıf örgütlenmelerinde 
sistemi en iyi şekilde çalışmasını sağlarken muhatap olan kişilerin yani sosyal yardım görevlilerinin niteliğinin artırılması , 
bir anlamda bunların kişisel inisiyatiflerinden uzak ama sistemi de en iyi şekilde çalıştıracak doğru kişiler olmalarına ve 
uzman kişiler olmalarına özen gösterilmesi gerekmektedir. Bu çerçevede yüzlerce vakfın Türkiye çapındaki 
örgütlenmesinde insan gücü kalitesinin artırılmasına dikkat edilmesi gerektiği kanaatini taşıyorum. Bu çerçevede belki 
çözüm önerisi olarak 4/B statüsünde  sosyolog, psikolog, sosyal hizmet uzmanı ve sosyal çalışmacılarla sistemin daha 
sağlıklı çalışması sağlanabilir.  

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; sosyal yardım uygulamalarında mükerrerliğin önlenmesi açısından 
TÜBİTAK, İŞ-KUR, Vakıflar Genel Müdürlüğü, SHÇEK, SGK, TEDGEM, Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü ve benzeri 
kurumlarla protokollerin yapılması objektifliğin tesisi açısından önemlidir.  
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Sosyal yardımların yerindeliğinin sağlanması için bazı sorun alanlarını da sizlerle paylaşmak istiyorum. 

Bunlardan bir tanesi bizlerin de sık sık karşılaştığı iş kurma başvurusu yapan kişilerden memur kefil talep edilmesi 
sorunudur. İş kurma başvurusu yapan kişilerin böyle bir zorunlulukla karşı karşıya getirilmesi son derece üzücüdür. Bu 
konuda yeniden bir değerlendirme yapılması ve kişilere güvenin de esas alınması gerektiğini düşünüyorum.  

Diğer taraftan yoksul öğrencilere yönelik olarak özellikle millî eğitim müdürlükleri gibi kurumlarımız tarafından 
hazırlanan eğitim ve kültür projelerinin sorgulama sırasında sosyal güvenlik kaydı olduğu gerekçesiyle reddedilmesi 
sorunudur. Bilindiği gibi ülkemizde nisan-kasım aralığında çok sayıda mevsimlik işçi çalışmaktadır. Sorgulamaların 
nisan sonrası dönemde yapılıyor olması bu projelerin uygulanmasını kesintiye uğratmakta veyahut da reddolmasına 
neden olmaktadır. Bu konunun da fon kurulunca yeniden değerlendirilmesi ve özellikle mevsimlik işçi olarak çalışanların 
çocuklarına yönelik olarak düzenlenen projelerde bu sorgulama konusunun yeniden değerlendirilmesi gerekmektedir. 

Sosyal yardımların etki analizi araştırmasında yardımların düzensizliğinin ön plana çıktığı ifade edilmektedir. 
Bu konuda bir açıklama yapılabilirse sevinirim. 

Bir diğer husus yardım talebinde bulunan kişilere yönelik olarak puanlama formülü 16 Ocak 2009’da bu 
amaçla bir proje başlatılmıştır. Puanlama formülü şu anda kullanılmaya başlanmış mıdır ve mevcut yardım 
başvurularının ne kadarı oransal olarak puanlamaya tabi tutulmaktadır? 

Son olarak Sayın Bakanım, eğitimsizlik yoksulluk riskini artıran ve yoksulluğun kuşaklar arası transferine 
sebep olan önemli bir sorundur. Bu çerçevede, protokoller çerçevesinde yürütülen eğitim, meslek kazandırma ve 
benzeri programların istihdama katkısının hesaplandığı veyahut da bu konuda bir değerlendirme yapıldı mı? İstihdama 
katkısı ne olmuştur? Bir açıklama yapılabilirse sevinirim. 

Son olarak değerli arkadaşlar, afet ve acil durum yönetimiyle ilgili görüşlerimi sizlerle paylaşmak istiyorum . 
Bildiğiniz gibi geçen yıl afetle ilgili birimlerin tek çatı altında birleştirilmesi hususunda komisyonumuzda alt komisyon 
marifetiyle de konu detaylı olarak ele alınmış ve bir kanun çıkmıştır. Burada uygulamadan bize yansıyanlar farklı 
kurumlardaki kapasitelerin merkeze yani başkanlığa tam yansıtılamadığı yönünde bir değerlendirmeler yapılmaktadır. 
Yani daha önce üç kurum olarak faaliyette bulunan kurumlarımızın birleştirme sonrasında bu kapasitenin, bu insan 
kaynağının, bu insan gücünün merkeze taşınması veyahut da transferinde sorunlar yaşanmıştır. Yeni eleman yetişmesi 
zaman alacaktır. Aynı şekilde il örgütlenmesine gidildi. İl örgütlenmesine gidilirken il özel idareleri bu çerçevede bir bütçe 
ayırmamaktadır ve ilde ödeneksiz bir afet ve acil durum müdürlüğü şu anda mevcuttur. Bu sorunu çözmek açısından 
afet ödeneklerinin yetersizliğini de dikkate alarak belki komisyonumuzun bu çerçevede önergeyle bütçe hususunda bir 
değişiklik yapabilir kanaatini taşıyorum. 

Bütçelerimizin hayırlı olması dileklerimle, hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
BAŞKAN – Evet, teşekkür ederim Sayın Bağcı. 
Sayın Bilgiç, buyurun. 
SÜREYYA SADİ BİLGİÇ (Isparta) – Sayın Başkanım, saygıdeğer bakanlarım, komisyonumuzun değerli 

üyeleri, sayın basın mensupları, kıymetli bürokratlarımız; hepinizi saygıyla selamlıyorum.  
Efendim, Sayın Bakanım, Başbakan Yardımcımıza Isparta’yla ilgili bir sorunu bir kez daha buradan aktarmak 

istiyorum. Isparta’da merkez köylerimizden Yakaören’de bir jeotermal arama çalışması yapılmıştı 2008 senesinde. 
Ancak bu çalışma sonrasında maalesef bir zehirli gazla karşı karşıya kalındı ve yaklaşık iki senedir hâlâ buna bir çare 
bulamadık. En son Türkiye Petrolleri Anonim Ortaklığının yapmış olduğu raporda bunun insan ve çevre sağlığı 
açısından ciddi bir tehlike arz ettiği ancak Türkiye’deki imkânlarla da bu kuyunun kapatılamayacağı ve bunun için de 
mutlaka yurt dışından yardım edilmesi gerekliliği aktarıldı ki bu raporlarda da yer aldı. Bu manada size daha önce 
aktarmıştık, sizin talimatlarınız olmuştu ama bir neticeye ulaşma imkânı olmadı. Biz durumu Sayın Başbakana da 
aktardık. Enerji Bakanlığımız bu yönde bir çalışma yapıyor ama yaklaşık 10 milyon dolar yaklaşabilecek bir bedelden 
bahsediyoruz ama tabii bu bedeli insan sağlığıyla, hayatıyla hiçbir şekilde mukayese etmemiz mümkün değil. Patlama 
tehlikesi var. Bu konuda bir kez daha burada komisyondan da bu konuda Isparta adına Yakaören halkı adına 
yardımlarınızı talep ediyoruz efendim. 

Saygılarımla. 
BAŞKAN – Sayın Öztürk, buyurun. 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Sayın Bakanlar, komisyonumuzun değerli üyeleri, basınımızın ve bürokrasimizin değerli 

temsilcileri; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Yüksek Denetleme Kurulu hariç bütçelerini görüştüğümüz idarelerin hepsinde 2011 yılı artışları genel artışın 

üstündedir. 5.1 milyar TL tutarındaki Başbakanlık bütçesindeki artış oranı genel artışın yaklaşık 3 katı düzeyindedir. 
2009 yılında başlangıç ödeneği ile yıl sonu ödenekleri arasında en az sapma olan idareler arasında, bütçelerini 
görüştüğümüz DPB, YDK ve MGK Genel Sekreterliği bulunmaktadır. Bunlardan, YDK ve MGK, 2007-2009 arasında bu 
sapma oranını sürekli olarak iyileştirmişlerdir. Bu durum söz konusu idarelerin başlangıçta ihtiyaçlarını isabetli bir 
şekilde tahmin ettiklerini göstermektedir. 

Bütçelerini görüştüğümüz idarelerden Başbakanlık ve SYDGM ise, 2007-2009 döneminde, söz konusu sapma 
oranlarını sürekli olarak artırmışlardır. Yani ihtiyaçlarına göre başlangıç ödeneklerini üç yıl üst üste tahmin 
edememişlerdir. 

Başbakanlık, 2008 ve 2009 yıllarında kendisine verilen 100 birimlik ödeneğe karşılık sırasıyla 111,5 ve 138,2 
birimlik harcama yaparak, tasarrufa riayet etmemiştir. 
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MİT Müsteşarlığı, MGK Genel Sekreterliği, DPB ve Gümrük Müsteşarlığı ise 2006-2009 döneminde, 

kendilerine verilen başlangıç ödeneklerini hiçbir yıl tam olarak kullanmamışlardır. Bu durum, söz konusu idarelerin 
ihtiyaçlarından fazla ödenek talep ettiklerini ortaya koymaktadır.  

Bütçenin tavanı sınırlı olduğu için, ihtiyaçlarından fazla ödenek alan idareler, gerçek ihtiyacı olan idarelerin 
ödenek taleplerinin karşılanamamasına yol açmaktadır. 

Değerli milletvekilleri, örtülü ödenek, mal ve hizmet alımları bünyesinde, görev giderleri başlığı altında 
izlenmektedir. 2009 yılı Başbakanlık bütçesinde 230 bin TL tutarında öngörülen örtülük ödeneğe karşılık 316,9 milyon 
TL harcama yapılmıştır. Bu tutar Başbakanlığın 2009 faaliyet raporunda 342 milyon TL olarak gösterilmektedir. Kesin 
hesap ile faaliyet raporu arasındaki 25,1 milyon TL tutarındaki farklılığın nedeni nedir, öğrenmek isteriz.  

Örtülü ödenek için başlangıçta iz değeri şeklinde bir tutarın bütçeye konulması ve ihtiyacın yıl içinde 
aktarmalarla karşılanmasının doğru olmadığını, Parlamentonun, Başbakanlığın örtülü ödenek ihtiyacını baştan bilmesi 
ve ona göre bilerek harcama izni vermesi daha uygun olur diye düşünüyorum. 

Değerli milletvekilleri, 2009 yılında, mal ve hizmet alımları içinde yer alan örtülü ödeneğin payının yüzde 81,4 
şeklinde yüksek bir orana ulaşması, Başbakanlığın Kamu İhale Kanunu ile alması gereken ma l ve hizmetleri de ihalesiz 
bir şekilde örtülü ödenek adı altında aldığı şeklinde bir izlenim vermektedir. 

Dikkatlerinize getirmek istediğim bir husus da Başbakanlık bütçesinden yapılan hazine yardımlarına ilişkindir. 
Bilindiği gibi hazine yardımları ile ilgili ödenekler büyük ölçüde üç büyük kalem halinde; Maliye Bakanlığı, Hazine 
Müsteşarlığı ve Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı bütçeleri cari transferleri arasında yer almaktadır. Sırasıyla bunlar 
üniversitelere, faiz ödemelerine ve de Sosyal Güvenlik Kurumuna aktarılmaktadır. 

Özel bütçeli idarelerden üniversitelere hazine yardımı Maliye Bakanlığı bütçesinden yapılırken, diğer özel 
bütçeli idarelerden olan ve Başbakanlığa bağlı bulunan idarelere Başbakanlık bütçesinden bu yardımın yapılmasının 
gerekçesi tam olarak anlaşılamamaktadır. Daha önce, Millî Eğitim Bakanlığından hazine yardımı alan Kredi ve Yurtlar 
Kurumu Genel Müdürlüğüne de geçtiğimiz yıldan itibaren Başbakanlıktan aktarma yapılmaya başlanması 
tereddütlerimizde yersiz olmadığımızı ortaya koymaktadır. Sayın Başbakan bu idarelerin para musluğunu eline alarak 
kontrol mu etmek istemektedir. Pekala bu özel bütçeli idarelere de diğer özel bütçeli idarelerde olduğu gibi Maliye 
Bakanlığı bütçesinden hazine yardımı yapılabilir diye düşünüyoruz. 

Değerli milletvekilleri, DPB bütçesi görüşülürken eşit işe eşit ücreti esas alan bir personel reformunun ne 
zaman yapacaklarını biz Hükûmete hep sorardık, Hükûmet de “Çalışıyoruz” derdi. Hükûmetin bu yıl, personel reformu 
adı yerine personel rejiminin oluşturulması çalışmalarını kullandığını görüyoruz. Öyle anlaşılıyor ki kamuda ücret 
eşitsizliği, denge tazminatı ile gideriliyor düşüncesi ile Hükûmet personel reformu yapmaktan vazgeçmiştir.  

Burada, son Anayasa değişikliğinden sonra memurlarla yapılacak toplu sözleşme uygulamasının nasıl 
gerçekleşeceği konusunda bazı sorularım olacaktır.  

Hakem kurulundan da geçen ve kesin hâle gelen toplu sözleme hükümleri, memur ve emeklilere yapılacak 
ödemeler konusunda yasama organı tarafından kabul edilen yasalara benzer bir hukuki norm niteliğinde mi 
taşıyacaktır? Yoksa, bu hükümleri yani toplu sözleşme hükümlerini hayata geçirmek için tekrar bir yasal düzenleme 
veya Bakanlar Kurulu kararı alınmasına ihtiyaç olacak mıdır diyor, tekrar heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Öztürk. 
Sayın Kalaycı, buyurun efendim. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Teşekkürler Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Sayın Başbakan Yardımcısı, Sayın Bakan, komisyonumuzun değerli üyeleri, kıymetli 

bürokratlar, kıymetli basın mensupları; öncelikle hepinizi saygılarımla selamlıyorum.  
Değerli arkadaşlarım, sosyal sigortalarda tek çatı düzenlemesi yapılmış ancak sosyal yardım ve hizmetlere 

ilişkin benzer bir düzenlemeye gidilmemiştir. Sosyal yardım ve hizmetler sistemi sağlıklı bir şekilde 
yapılandırılmadığından sosyal sigorta sistemi de sağlıklı bir şekilde işlememektedir. Sosyal yardım ve sosyal hizmetler 
sisteminin bütünlüğü bulunmamaktadır. Sistem bakanlık ve teşkilat bakımından çok başlıdır. Sistemden kimlere, hangi 
şartlarla, ne miktarda, ne zaman kadar sosyal yardım ve sosyal hizmet yapılacaktır sorusunun cevabını bulmak mümkün 
değildir. 

Sistem bir hak olarak değil, bir lütuf olarak bu yardımları düzenlemektedir. Sistem keyfiliklere ve siyasi 
kullanıma müsait durumdadır. Sistem AKP tarafından fütursuzca istismar edilmekte, siyasi rant aracı olarak 
görülmektedir. Sosyal yardım bir hak olarak düzenlenmemiştir. Sağlanan yardımların standardı düşüktür. Yardımlar 
daha ziyade siyasi iktidarın takdirlerine göre yapılır gibi bir görüntüye sahiptir.  

Sosyal yardım ve sosyal hizmetlere daha fazla kaynak ayrılmalıdır. Sosyal yardım ve sosyal hizmetler kanunu 
bir an önce çıkarılmalıdır. Sosyal sigorta sisteminin sağlıklı bir şekilde işleyebilmesi için yardıma muhtaç yaşlı, kimsesiz,  
güçsüz, özürlü ve özel ilgiye muhtaç vatandaşlara yönelik olarak hâlen farklı bakanlıklar ve kuruluşlar tarafından 
yürütülmekte olan sosyal yardım ve sosyal hizmet programlarını bir an önce çağdaş ve bütüncül bir sistem olarak tek 
çatı altında yeniden yapılandırılmalıdır. 

Sayın Bakan, arkadaşlarımız çok güzel bir çalışma yapmışlar. 2009 yılı faaliyet raporunun ekinde görüyorum. 
Gerçekten takdir ettim. Önemsediğim konu şu: Objektif ve sağlıklı bir şekilde sistemin somut analizi yapılmış ve güçlü 
yönlerimiz, zayıf yönlerimiz, fırsatlarımız ortaya konmuş, bu kapsamda da çalışmaların yürütüldüğüne inanıyorum. 
Tespitler çok doğru ve mutlaka bu tespitler üzerine bu zayıf yönlerimizin giderilmesi, tehditlerin olabildiğince azaltılması 
için çalışmaların olduğunu da biliyorum.  

Nedir? Satış başlarıyla söylemek gerekirse. Diyoruz ki zayıf yönlerimiz, kurumsallaşmanın tamamlanamamış 
olması, teknik imkânların yetersiz olması, etkili kontrol ve denetim sisteminin olmaması, kaynak tahsis eden kurumla 
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denetim birimlerin farklı olması. Gerçekten önemli tespitler, objektif tespitler. Proje ve yardımların etkinlik ve yerindelik 
kontrolünün yapılamıyor olması, yardımların dağıtım ve hedef kitlenin tespitinde objektif kriter eksikliği; yine tehdit olarak 
da, sosyal yardım hizmeti sunan kamu kurumları ve sivil toplum kuruluşlarının ortak veri tabanının olmaması -bir 
çalışma var ama henüz tam oluşmadı bildiğim kadarıyla- veri paylaşımından kaçınılması, ortak terminolojinin olmaması, 
çerçeve sosyal yardım yasasının olmaması, yardımların hak temeline dayandırılmaması –biraz önce belirttiğim konu- 
yine sosyal yardım alanında faaliyet gösteren çok sayıda kurum ve kuruluşun olması ve bu durumun yardımlarda 
mükerrerliğe yol açması, genel müdürlük ile sosyal yardım ve hizmet alanında hizmet gösteren kamu kurumları ve 
belediyeler arasında iş birliğinin yetersiz olması, sorunlar yaşanması, yine – devam ediyor, hepsini okumayacağım- 
mütevelli heyet üyeliği seçiminin yeterince duyurulmadığına yönelik sivil toplum kuruluşlarının itirazları, belediyelerin, 
sosyal yardım faaliyetlerini vakıflarla büyük ölçüde benzer olması gibi nedenler yani sorunları doğru tespit etmişiz ve bu 
konuda da çalışmalar yapılıyor. O nedenle ben arkadaşlarımı takdir ediyorum. 

Değerli milletvekilleri, bilindiği gibi Türkiye başta deprem olmak üzere sel, heyelan, kaya düşmesi gibi birçok 
doğal afetin tehdidi altında bulunmaktadır ancak afet denilince akla ilk olarak deprem gelmektedir. On bir yıl önce çağın 
afeti Marmara ve Düzce depremlerinin acı tecrübeleri tazeliğini koruduğu hâlde depremin sel ve diğer doğal afetlerin 
etkilerini en aza indirecek tedbirler konusunda maalesef bugüne kadar önemli bir mesafe kat ettiğimizi söyleyemeyiz. 
1999 depremi sonrasında ciddi kurumsal tedbirler alınmış iken bunlar yeterli etkinlikte devam ettirilememiş, bu konuda 
hızlı bir dönüşüm programı uygulamaya konulamamıştır. Afet konusunda toplumsal ve kurumsal bilinç yeterli ölçüde 
tesis edilememiştir. Bugün hâlâ yerleşimler afete duyarsız hâlde olup mevcut yapıların yüzde 65’e yakını riskli yapı 
grubundadır. Özellikle büyük şehirlerimizde ve ülkemizin diğer yerlerinde insanlarımız afete karşı âdeta kaderlerine terk 
edilmiş durumdadır.  

Sayın Başbakan Yardımcım, geçen yıl bir düzenleme yaptık afet ve acil durum konusundaki üç kurumumuzu 
tek teşkilat altında toplama. Yaklaşım doğruydu ama teşkilatlanma açısından bizim itirazlarımız olmuştu. Ben yanımda o 
gün yazdığımız muhalefet şerhini de getirdim. Yani uyarılarımız vardı. Bunlar dikkate alınmadı. Ben izliyorum, nitekim, 
özellikle taşra boyutunda sıkıntılar yaşıyoruz, ki, yeniden bir kanuni düzenleme ihtiyacı olduğunu da biliyorum. Keşke 
uyarılarımız dikkate alınsaydı da sağlıklı bir şekilde faaliyet gösteren bir yapıya kavuşmuş olsaydık. 

Sayın Başkan, yüksek denetimle ilgili yine özellikle kendi kurumum da olması hasebiyle birkaç söz söylemek 
istiyorum. Çalışma hayatımın yaklaşık yirmi yılının geçtiği Yüksek Denetleme Kurulu mensubu olmaktan hep onur 
duydum. Milletin parasıyla kurulan KİT’ler ve diğer kuruluşların etkin, verimli ve tutumlu bir şekilde faaliyet gösterme leri 
konusunda 72 yıldır yol gösterici nitelikte ve objektif bir biçimde denetim yapmaktadır. Milletin kaynaklarının heba 
edilmemesi konusunda o kadar hassas ve cesur ki, bağlı olduğu Başbakan ve bakanları bile Yüce Divana 
gönderilmesine esas denetim raporlarını hazırlamış bir kurumdur. Şimdi Sayıştay bünyesine alınıyor. Yüksek denetimin 
tek elden yürütülmesi ve denetimsiz hiçbir kurumun kalmaması anlayışı çerçevesinde bu düzenlemeye biliyorsunuz 
Milliyetçi Hareket Partisi olarak olumlu yaklaştık ve katkı vermeye çalıştık. Ancak AKP’nin amacının üzüm yemek değil 
bağcıyı dövmek olduğunu gördük.  

Sayıştay bütçesinde uzun uzun konuştuk Sayın Başbakan Yardımcım. Genel Kurulda görüşülmekte olan 
Sayıştay Kanun Teklifi’ndeki Plan Bütçe Komisyonunda kabul ettiğimiz performans denetimi tanımının değiştirilmesi, 
performans denetiminin içinin boşaltılması Sayıştayla birlikte Yüksek Denetleme Kurulunu da açıkçası yüksek denetimi 
etkisiz hâle getirmektedir. Bunun gerçekten bir geri dönüşü olmalı çünkü tıkandı Sayın Bakanım. Bu bizim söylediğimiz 
husus kendimizin bir icadı değil, Yüksek Denetleme 72 yıldır yapıyor bu denetimi, Sayıştay 96 yılından beri yapıyor. Bu 
tanım konusunun, ki, uluslararası denetim standartlarıdır bizi istediğimiz ve yine 5018 sayılı Kanun’da yer alan tanımdır, 
başka kendimize göre bir şey istemiyoruz. 

Diğer taraftan, bugün itibarıyla Adalet Komisyonunda görüşülen bir başka kanun teklifiyle de Türk Ceza 
Kanunu’nun 257’nci maddesinde ceza indirimine gidilmektedir. Görevi kötüye kullanma suçu basit bir suç hâline 
dönüştürülmektedir. Böylelikle yolsuzluk dosyaları bu kapsamda hazırlanmış ve Türkiye Büyük Millet Meclisi 
gündeminde bekleyen dokunulmazlık dosyaları da boşaltılmış olacaktır. Maalesef yolsuzluk haberlerini de basın yayın 
kuruluşlarımızda sürekli görmekteyiz, okumaktayız. Ben sadece son on beş güne baktım Sayın Başbakan Yardımcım. 
Başlıklarını okuyacağım. “ABD’li 3M Türkiye’de kamuya rüşvet verdik.” 20 Ekim. “Rüşvet yiyen memura ceza indirimi.” 
Bu biraz önce dediğim Adalet Komisyonunda görüşülen teklif. “50 bin liraya kadar ki ihaleler yandaşlara verilebilecek.” 
“Yolsuzluğu araştıran müfettişlere sürgün.” “AKP şeffaflığın üstüne şal örttü.” gibi düzenlemeler var. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
MUSTAFA KALAYCI (Devamla) – Tamamlıyorum.  
AKP yolsuzlukla mücadele etmek, etkin bir denetim sistemi kurmak yerine yolsuzlukların önünü açmakta, 

yolsuzlukların cezasını hafifletmektedir. Tüm bu hususlar göstermektedir ki milletin parasını verimli, etkin ve tutumlu 
kullanmayanlara, görevini kötüye kullananlara,rüşvetçilere, yağmacılar, soygunculara, vurgunculara, hortumculara gün 
doğmuştur. İstediğiniz kanunu çıkarma gücünüz var. Acaba vicdanen de rahat mısınız? 

Teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum. 
Sayın Demir, buyurun. 
OSMAN DEMİR (Tokat) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Sayın Başkanım, Sayın Bakanlarım, saygıdeğer arkadaşlar; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Ülkeler kötü yönetimle geriliyorlar, iyi yönetimle gelişiyorlar. Tarihî tecrübeler ve Türkiye örneği bunu çok açık 

seçik ortaya koyuyor. Türkiye örneğinde bir istatistiği sizinle paylaşmak istiyorum. 1976 yılında Türkiye’nin kişi başına 
gayrisafi yurt içi hasılası 970 dolar. Güney Kore’ninki 690 dolar. Yani biz Güney Kore’nin 1,5 katına yakın bir kişi başına 
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gelire sahibiz. 80’li yıllara geldiğimizde, hatta ta başlarında süreç tersine dönüyor. Güney Kore’deki kişi başına gelir 
Türkiye’nin 1,5 katına çıkmış oluyor. Türkiye’de 70’li yılların özellikle ikinci yarısı ve 80’li yılların başı, darbe dönemle ri 
dikkate alındığında Türkiye’nin ne kadar kötü yönetildiği, üç aylık, altı aylık hükûmetlerin olduğu hepimizin malumu. AK 
PARTİ iktidarlarıyla beraber Türkiye’nin bu kötü gidişinin tersine döndüğünü ve hemen hemen bütün göstergelerde iyi 
gidişinin olduğunu görüyoruz. İstatistikler bize bunu gösteriyor değerli arkadaşlar. 

Şimdi, baktığımızda, AK PARTİ iktidarlarının temel özellikleri nedir diye baktığımızda, kanaatimce ülkemizin 
demokratik standartlarını yükseltmeye çalışıyoruz evvela. Kemal Atatürk’ün ünlü sözünü “Yurtta sulh, cihanda sulh” 
tamda biz sağlamaya çalışıyoruz. Bunu açık ve seçik görüyoruz. Makro ekonomik ve siyasi istikrarı her fırsatta tesis 
etmeye çalışıyoruz, hukuk devletini güçlendiriyoruz. 

GÜROL ERGİN (Muğla) – Hay Allah razı olsun. 
OSMAN DEMİR (Devamla) – Demokratik standartları yükseltme çerçevesinde değerli arkadaşlar, AK 

PARTİ’yle beraber hükûmetler normal sürelerini tamamlar hâle geldi. Seçim zamanında yapılır hâle geldi, popülist seçim 
ekonomisi uygulanmıyor oldu. Bunu görüyoruz. 

Yine, demokrasi halk yönetimidir, halkın yönetimidir. Bu açıdan baktığımızda Türkiye’nin her tarafını 
kucaklayan bir iktidar var. Bundan hepimiz gurur duymalıyız. Bütün partilerimizin temel hedefi ve amacı da bu olmalı. 
Ülkenin bazı yörelerini kucaklayıp bazı yörelerini kucaklayamadığınız zaman söylemlerimiz bir yere hitap ediyor öbür 
yeri küstürüyoruz. 

GÜROL ERGİN (Muğla) – Kucağınızın yarısı boş kalıyor, doğru. 
OSMAN DEMİR (Devamla) – Dolayısıyla burada asıl ülkenin birlik ve beraberliğini pekiştirecek politikalar 

üretemiyoruz kısmi kucakladığınız zaman. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Yüksekova’yı ne yapacağız? 
OSMAN DEMİR (Devamla) – Ne yapacağız? Ülkenin her tarafındaki vatandaşlarımızı memnun edecek 

politikalar geliştirmek durumundayız siyasi partiler olarak. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Çok doğru söylüyorsun Hocam, çok doğru. Ama şimdi anlatacağım 

sana. 
OSMAN DEMİR (Devamla) – Eyvallah Aslanoğlu. 
Yine, ulusal ve uluslararası barışa katkı yapıyoruz dedik. Bakın ülkemiz çeyrek asırı aşkın bir zamandır bir 

terör belasıyla baş başayız. 40 bini aşkın insan kaybımız var. Milyarlarca dolar maddi kaybımız var, doğrudan maddi 
kayıp. Dolaylıları kattığımız zaman rakam çok daha büyük boyutlara ulaşıyor. Burada hep aynı çözüm yolunu 
kullanırsanız aynı sonuca varırsınız. Neticede bu problem bugüne kadar bitirilemedi. Başka yolları denememiz lazım. 
Biz de şimdi tam bunu deniyoruz değerli arkadaşlar.  

Şimdi burada korku psikolojisi yayarak topluma, aman öldük, bittik, Türkiye’nin istikbali karanlığa gidiyor gibi 
söylemlerle çözümü zora soktuğumuz kanaatindeyim. Mademki biz siyasal rejimlerin temel amacı vatandaşı mutlu 
etmek olduğuna göre, biz vatandaşlarımızı mutlu etmenin yollarını aramak durumundayız. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Ölenleri görmeyelim. Ölenleri yok sayalım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Hangi vatandaşın? 
OSMAN DEMİR (Devamla) – 73,5 milyon vatandaşın tamamının. Aramak durumundayız.  
Tabii ki, 73,5 milyonun tamamının antak kalacağı bir çözüm bulunabilir anlamına gelmiyor ama mümkün 

olduğu kadar Türkiye’nin birlik ve beraberliğinden, dirliğinden, düzeninden yana olmayanları marjinalleştirecek çözümler 
bulmak durumundayız değerli arkadaşlarım. 

Uluslararası barışa katkı anlamında, bakın, uluslararası barışa katkı anlamında biz iktidara gelmeden önce 
değerli arkadaşlarım, çevre ülkelerin hepsiyle problemli bir Türkiye vardı, doğru mu? Bakın Suriye bir zamanlar, hepimiz 
biliyoruz, aslında teröre kucak açan bir ülke konumundaydı değerli arkadaşlar. Şimdi ne diyor? Türkiye’yle beraber ortak 
çözüm arayışı içerisine girmiş olan, PKK’ya taviz vermeme konusunda Türkiye’yle aynı düşünceleri paylaşan bir Suriye 
var. Aynı şey Yunanistan için geçerli. Aynı şey Irak için, İran için geçerli. İşte yurtta sulh, cihanda sulh. Demek ki, bu 
konuda asıl ciddi adımı atan parti AK PARTİ’dir. Bunu teslim etmek durumundayız.  

Şimdi, bir demokratik açılım konusunda… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Bu Meclis yaptı. Hayır, hakkımızı yemeyin. Ülkenin bölünmez 

bütünlüğü için canımızı veririz.  
OSMAN DEMİR (Devamla) – Sayın Aslanoğlu, Meclisin katkısını kimse inkâr etmiyor.  
Şimdi, attığımız adımlara baktığımızda hangisi yanlış oldu diyeceğiz? OHAL’i kaldırdık. Kötü mü oldu 

arkadaşlar? 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Mesela Ermenistan’la protokol, doğru mu? 
OSMAN DEMİR (Devamla) – TRT Şeş’i kurduk. Kötü mü oldu arkadaşlar? Dedik ki, bizim vatandaşlarımız ana 

dillerini öğrenmek ve öğretmek üzere kurs açabilir. Kötü mü oldu? Yine aynı şekilde Yaşayan Diller Enstitüsü, hiçbir 
etnik dil ayırt etmeksizin kurulmasına kapı açtık. Diğer taraftan, tutukluların yakınlarıyla ana dilleriyle görüşebilmelerine 
imkân sağladık.  

Değerli arkadaşlar, dedik ya başta, siyasal rejimlerin temel hedefi ve amacı vatandaşını mutlu etmektir. Olaya 
bu çerçeveden bakacağız. Siz vatandaşınızı mutlu edemezseniz bir siyasal rejim olarak ister istemez o vatandaş 
ayrışmayı düşünür ama siz vatandaşınızı mutlu etmenin yollarını ararsanız, siz vatandaşına bir adım yaklaşırsanız 
vatandaş da sizin birliğinize, dirliğinize yaklaşır. Biz bunu yapmaya çalışıyoruz. Bunlar ülkemizin lehine olan 
düzenlemelerdir.  
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Bakın, makro ekonomik istikrar açısından AK PARTİ iktidarı öncesinde enflasyonu, faiz oranını, kamu 

borçlarını, bütçe açıklarını lütfen hatırlayalım. Değerli arkadaşlar, Türkiye’nin IMF kapılarında borç dilendiği günleri 
unutmayalım, Amerika Birleşik Devletlerine gittiğinizde Türkiye’nin hangi konumlara düştüğünü unutmayalım. O 
günlerden geldik. Şimdi, şükürler olsun, Türkiye’nin gerek ulusal politikalarında gerek uluslararası politikalarında başı 
diktir, veremeyeceği hiçbir hesap yoktur. Bu açıdan bu iktidarı takdir etmek hepimizin görevi olmalıdır. 

Bakın, uluslararası itibar açısından, Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi geçici üyeliği Türkiye’dedir, Avrupa 
Parlamenter Birliği Başkanlığı Türkiye’dedir, İKOB Genel Sekreterliği, İKOPAB Genel Sekreterliği Türkiye’dedir. Türkiye 
ekonomisi 2002 yılında dünyanın 26’ncı büyük ekonomisiyken bugün itibarıyla satın alma gücü paritesi bakımından 
16’ncı büyük ekonomi durumuna gelmiştir.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – 26 değil, 20. Haksızlık yapıyor Türkiye’ye. İlk 20. 
OSMAN DEMİR (Devamla) – Mesela küresel kriz sürecinde... 
(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Demir, ilave bir dakika süre veriyorum, lütfen tamamlayın. 
OSMAN DEMİR (Devamla) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 
Küresel kriz sürecinde kredi notu artan nadir ülkelerden biridir.  
Şimdi, değerli arkadaşlarım, Fransız Bacon’ın güzel bir sözü var: “Doğru yoldan yürüyen topal adam yanlış 

yolda koşan sağlam adamı geçer.” Arkadaşlar, sağlamsanız, bir de doğru yolda yürüyorsanız sizi kim geçer? Türkiye’nin 
biz bu yolda olduğuna inanıyoruz, bütün göstergeler bunu gösteriyor. Bugün dünden çok daha ülkemiz güçlüdür, yarın 
da daha güçlü olacaktır diyor hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Demir. 
Sayın Aslanoğlu, siz konuşmamış gözüküyorsunuz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Konuşmadım efendim. En son konuşacağım. 
BAŞKAN – Ama ilk defa sizi yazmışız, bekleyecek misiniz? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Evet. 
BAŞKAN – Peki. 
Buyurun Sayın Ergin. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Yalnız sizden bir şey rica ediyorum. Sayın Bakanın onda çıkması 

lazım, çok önemli toplantıları var. 
GÜROL ERGİN (Muğla) – Aslanoğlu, ben kısa konuşacağım. 
BAŞKAN – Buyurun Sayın Ergin. 
GÜROL ERGİN (Malatya) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, Sayın Bakanlar, sayın milletvekilleri, değerli bürokratlar, sevgili basın mensubu arkadaşlarım; 

hepinizi sevgiyle, saygıyla selamlıyor, iyi bir akşam diliyorum.  
Ben kısa kısa konuşacağım. Önce Sayın Bakanımız Hayati Yazıcı’nın sunuşu üzerine bir iki cümle etmek 

istiyorum. Bu şununla ilgili. Sayın Bakanın sunuşunda görüyorum ki 221,5 ton çay yakalanmış gümrüklerde ve 
ülkemizde ilk defa çay, tütün, detektör köpeği kullanılmasına Gümrük Müsteşarlığınca başlanılmış. Değerli 
arkadaşlarım, bu 221,5 tonu görünce biraz şaşırmadım desem doğru olur. Çünkü Türkiye’ye yılda 50 bin ton kaçak çay 
girdiğini bugün herkes biliyor. Her yıl Türkiye’ye 50 bin ton kaçak çay giriyor. Sayın Bakanın memleketi. Benim de bir 
tarafım biraz oralıdır, biraz Mortilik vardır bende de. Şimdi, bu çay işi önemli. Sayın Bakan, o bakımdan eğer bu çay, 
tütün detektör köpekleri doğru görev yapacaksa bu bizi mutlu edecek diyorum.  

Şimdi, sözü diğer konuya, Sayın Cemil Çiçek Bakanımıza belli konuları iletmek üzere o tarafa getiriyorum. 
Şimdi, biraz önce konuşan arkadaşım da aynı konuya değindi. Değerli arkadaşlarım “2002 yılında 3 bin dolar 
mertebesinde olan kişi başına millî gelir bugün 10 bin dolar düzeyine yaklaşmış durumdadır.” diyor Sayın Bakan.  

Değerli arkadaşlarım, dün de söyledim. Bu 10 bin dolar rakamı sanal bir rakamdır. Türkiye’nin resmî 
istatistiklere göre 2006 yılındaki nüfusu bugünkü nüfusumuzdan fazladır. Yani, nüfus giderek nasıl geriye düştü? Nüfusu 
az gösterirseniz geçmişe göre, elbette ki rakamı küçük rakama böleceğiniz için sonuç büyük çıkar. Bu bir. 2006 yılında 
bu ülkede TÜİK millî gelir hesaplamalarını değiştirmiştir ve millî gelirimiz normalde olandan çok daha şişkin görünmeye 
başlamıştır, iki. Üçüncüsü, 2002 yılındaki resmî kur 1.650’dir, bu yılın ortalama resmî kuru 1.500’dür. Bütün bunları 
dikkate aldığınız zaman sizin 10 bin dolar dediğiniz kişi başına gelir yaklaşık 5 ila 6 bin dolar arasına gelmektedir. 
Lütfen, yani bunları söylüyorsunuz da bunu köy meydanlarında konuşmuyorsunuz, Türkiye Büyük Millet Meclisinin Plan 
ve Bütçe Komisyonunda konuşuyorsunuz. Bunları dikkate almanız gerekir.  

Şimdi, ben tabii ki Başbakanlık bütçesi olunca şu konuya özel dikkati çekmek istiyorum: Sayın Başbakan diyor 
ki: “Keşke Türkiye’de her inanç grubunun kendi yargısı olsa.” Değerli arkadaşlarım, pozitif hukukun yerine çoklu hukuk 
sistemini mi getirmek istiyorsunuz? Böyle bir şey olabilir mi? Türkiye Cumhuriyeti’nde bunu düşünebilmek mümkün 
müdür? Bir Başbakanın bunu düşünebilmesi doğru mudur? Böyle bir şey olabilir mi? 

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Nereden anlıyorsunuz onu?  
GÜROL ERGİN (Devamla) – Bunu, şiddetle reddediyoruz bu düşünceyi. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Yok öyle bir şey. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Yok değil. Yok olur mu Sayın Bakan? Lütfen, istirham ederiz. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Kesinlikle yok. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Sayın Bakan, hayır, lütfen. Sonra yanıt verirsiniz Sayın Bakan. 
TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Hocam, biz güldürdük sen ağlatıyorsun ama, nasıl oluyor bu iş? 
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GÜROL ERGİN (Devamla) – Zaten, aynen dediğini söyleyeyim, ben biraz sonra daha gerçekçi şeyler 

söyleyeceğim. Deminki güldüğümüz gibi gülme şansımız olmayacak. Keşke arkadaşım benden sonra konuşsaydı da o 
benim espri olarak aldığım herhâlde sizin de öyle aldığınız için güldüğünüz konuları benden sonra dinlemiş olsaydınız.  

Şimdi, değerli arkadaşlarım, sevgili kardeşim, biraz önce konuşurken diyor ki: “Vatandaşı mutlu etmek gerekir 
ki terör olmasın.” Sizin mutlu etmeye çalıştığınız bir tek Abdullah Öcalan’dır. Bunu bilin. Siz onu mutlu ederek Türkiye’ye 
eğer sükûnu getirmeyi düşünüyorsanız yanlış yapıyorsunuz. Bunu ben demiyorum ki. Bunu ben demiyorum, Aysel 
Tuğluk söylüyor, bunu Karayılan söylüyor. 

OSMAN DEMİR (Tokat) – Şu sözü söylemeniz ayıptır, ayıp! 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Bakınız, resmen görüşmelere başladığınızı söylüyorlar. Bunu ben mi 

söylüyorum. Ve “devlet adına görüşme” deniyor. Devlet soyut bir kavramdır. Devleti yöneten hükûmettir. Devlet adına 
görüşmeler, hükûmetin izni, bilgisi, hükûmet başkanının talimatı olmadan yapılabilir mi, mümkün müdür? Türk milletini 
bütün varlığıyla çocuk olarak mı düşünüyorsunuz? Baştan inkâr ettiniz. İnkâr ederken Sayın Başbakan çok da ağza 
alınmayacak, hoş olmayan sözler söyledi ama sonradan bunu kabul etmek durumunda kaldınız. Çünkü sizin söylemeye 
cesaret edemediğinizi Kandil’deki de söyledi, Aysel Tuğluk Hanım da söylüyor şimdi.  

KEREM ALTUN (Van) – Siz de onlara inanıyorsunuz. Yazıklar olsun size! 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Niye inanmayalım? Yalan mı? “Yalan” diyebiliyor musunuz? 
KEREM ALTUN (Van) – Türkiye Cumhuriyeti Başbakanına inanmıyorsunuz. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – “Yalan” diyebiliyor musunuz? Bunu söyleyin. 
KEREM ALTUN (Van) – Evet. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Hiç kimse “yalan” diyemiyor buna. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – “Görüşme yok” derseniz inanırız. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Arkadaşlar, bakın, hepinizden bir ricam var: Allah aşkına, lütfen, bir kere şöyle bir 

yarım saat, ne oluyoruz, nereye gidiyoruz diye bir düşünün. Şöyle sakin bir kafayla bir düşünün, şu olanlara bakın.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Sadece siz mi düşünüyorsunuz? 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Ondan sonra gene bana karşı çıkın. Ama bunu, durun ve bir düşünün.  
Değerli arkadaşlarım, şunu kesin olarak herkes kafasına sokacak. Bu ülkede yaşayan herkes, ırkı ne olursa 

olsun “Ben Türk milletinin evladıyım” deme noktasında değilse bu sorun çözülmez arkadaşlar. Eğer öyle deme 
noktasında olmayanlarla anlaşmaya kalkıyorsanız siz sorunu çözmüyorsunuz, siz bu sorun karşısında “pes ettim, 
çekildim” diyorsunuz. Başka hiçbir anlamı yoktur bunun. Bunu hepimizin bilmesi gerekiyor. Değerli arkadaşlarım, niye 
kızıyorsunuz? Hepiniz yaşıyorsunuz, görüyorsunuz, içiniz kan ağlıyor ama farklı şeyler söylemek zorunda kalıyorsunuz. 
Benim için kan ağlıyor da sizin ağlamıyor mu? 

KEREM ALTUN (Van) – Hocam doğru söylemiyorsunuz. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Doğru değil mi bu, bütün bunlar doğru değil!  
KEREM ALTUN (Van) – Evet. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Siz ayda mı yaşıyorsunuz kardeşim, Türkiye’de yaşamıyor musunuz? 
KEREM ALTUN (Van) – Ben yılın 365 günü bu konuyu düşünüyorum.  
GÜROL ERGİN (Devamla) – İşte düşünenlere söylüyorum zaten, düşünmeyene benim sözüm yok.  
KEREM ALTUN (Van) – Değerli Hocam, ben o bölge insanıyım ama doğru değil sizin sözünüz.  
GÜROL ERGİN (Devamla) – Ben düşünenlere söylüyorum. 
KEREM ALTUN (Van) – Yazık yani! 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Tabii ki yazık. Yazık değil mi bu ülkeye? 
KEREM ALTUN (Van) – Böyle değerlendirmenize yazık! 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Peki, siz gene gözünüzü kapayın Sevgili Kardeşim. Siz gene gözünüzü kapayın, 

kulağınızı tıkayın, görmezden, duymazdan gelin. Ama bir gün o pişmanlık duyguları içerisinde şöyle kafanızı iki 
avucunuzun arasına aldığınız zaman “Eyvah ey” demeyin. 

KEREM ALTUN (Van) – Bir hocanın böyle değerlendirmesine üzülüyorum. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Değerli arkadaşlarım, ben şimdi başka bir konuya geçiyorum.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Peşin hükümle hareket ediyorsunuz. “Var mı, yok mu?” diye sormanız 

lazım. Nezaketen bunu yapmıyorsunuz, peşin hükümle hareket ediyorsunuz. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Nezaketen size soruyorum Halil Bey: Var mı, yok mu? 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Olup bitene seyirci kalmayın siz de. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Ben bilemem. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Bilemiyorsunuz. İşte bilemediğiniz için söylüyorum. 
Neyse devam ediyorum ben. Şimdi, ben başka bir konuya giriyorum değerli arkadaşlarım. İşte biraz önce 

söylendi. Doğusuyla, batısıyla bütün ülkelerle yurtta sulh, cihanda sulh, şunu yaptık, bunu yaptık ve Sayın Amerikan 
Başkanı, 24 Nisanda bir beyanat verdi, dedi ki: “Bu anma gününde doksan beş yıl önce meydana gelen, 20’nci yüzyılın 
en büyük vahşetlerinden birini hatırlamak üzere bir an duruyoruz. Tarihin bu karanlık anında, Osmanlı İmparatorluğu’nun 
son günlerinde 1,5 milyon Ermeni katledildi veya ölüme yürütüldü. Gün, bu korkunç olayları düşünme ve bunlardan ders 
çıkarma günüdür. 1915’te olanlarla ilgili görüşlerimi defalarca dile getirdim. Bu görüşlerimde herhangi bir değişiklik 
olmadı.”  

Değerli arkadaşlarım, bunun üzerine Sayın Başbakan şöyle söyledi. Bu görüş üzerine söylüyor: “Bazı 
mahfillerin bu konuyla ilgili beklentileri çok farklıydı. Bu beklentilere Sayın Obama, bizim hassasiyetimizi de gayet iyi 
bildiği için bu istikamette bir açıklama yapmadı.” diyor. Yani çok güzel bir açıklama yapmış Sayın Obama. Ama bizim 
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Amerika’daki Büyükelçimiz Sayın Tan da şöyle söylüyor: “Obama ne söylerse söylesin bizim kabulümüz olmayacaktır. 
Çünkü bilimsel bir yanı yoktur, tamamen siyasidir.” Dışişleri Bakanı Sayın Davutoğlu da diyor ki: “Hatalı ve tek yanlı bir 
siyasi bakış açısını yansıtan söz konusu açıklamayı esefle karşılıyoruz. Tarihsel gerçeklerin en büyük düşmanı öznel 
hafıza kayıtlarıdır. Hiçbir ulus bir diğerine kendi hafıza kayıtlarını dayatamaz. Üçüncü ülkelerin de Türk-Ermeni 
ilişkilerinin tarihi konusunda siyasi saiklerle hüküm verme hak ve yetkileri yoktur.” 

Değerli arkadaşlarım, bir Hükûmet içerisinde Başbakanı ile Bakanı arasında olayları değerlendirmede bu 
kadar farklılık olabilir mi?  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Konular çok uzun da... 
BAŞKAN – Size de ilave süre veriyorum, tamamlayın efendim lütfen. 
GÜROL ERGİN (Devamla) – Tamam, yani sinirli bir şekilde söylüyorsunuz da tamamlayacağız. 
Şimdi, değerli arkadaşlarım, biraz evvel söylediklerime kızdınız. Peki şu olay sizi rahatsız etti mi, etmedi? Hak 

ve Özgürlükler Partisi kurultay yapıyor, genel kurulunu yapıyor; sizin partinizden de 3 kişi gidip katılıyor. Orada “Ey rakip” 
diye bir Kürt ulusal marşı çalınıyor ve bu 3 arkadaşımız da Türk Millî Marşı’nın çalınmadığı, Türk Bayrağı’nın olmadığı 
bu kongrede o Kürt ulusal marşının karşısında kalkıyor ayağa, sonuna kadar saygıyla dinliyor. Bu, sizi rahatsız etmiyor 
mu arkadaşlar? Biz buraya geldik. Bu sizi rahatsız etmiyorsa, biz bu kadar duygulardan öte duruma düşürülmüşsek 
zaten benim söylediklerimin çok da anlamı olmayacağını biliyorum diyorum; hepinizi saygıyla tekrar selamlıyorum.  

BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Kaptan, buyurun. 
OSMAN KAPTAN (Antalya) – Sayın Başkan, Sayın Bakanlarım, değerli arkadaşlarım, değerli bürokratlar, 

değerli basın mensupları; hepinize iyi akşamlar diyorum. 
Ben, soru sorarak zamanımı doldurmaya çalışacağım ve bir de sayın arkadaşlar şunu başta söylemek 

istiyorum. Bizim burada söylediklerimiz, konuştuklarımız tamamen bir siyasi mülahazayla muhalefet anlayışı içinde 
söylüyorsunuz diye cevap veriliyor. Hâlbuki burası teknik bir komisyon olarak o konunun derinliğine irdelenmesi gerektiği 
kanısındayım ben. Rakamlar nedir? Efendim, işte bu konudaki belgeler nedir, var mıdır, yok mudur. Siyaset yapacaksak 
da aşağıda yapmamız lazım. Aşağıda da zaten yapıyoruz... 

TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Doğru söylüyorsunuz ama parmağımızın ne derece kalkıp indiğini bahsetmek ne 
kadar teknik, ne alet var, onu bilemedim. Sabahki konuşmanızda... 

OSMAN KAPTAN (Devamla) – O zaman istatistik... 
TUĞRUL YEMİŞCİ (İzmir) – Bu siyaset değil mi? 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Sayın Başkan, sabahki konuyu siz getirdiniz gene. Ben onu hiç 

söylemeyecektim. Ben sabahki söylediğim konunun arkasındayım. Sayın Başbakan, Başbakan olmadan önce , AKP 
Genel Başkanıyken ilk grup toplantısında şunu dedi: “Bir AK PARTİ iktidarında Meclis otomatik olarak el kaldırma, 
indirme makinesi olmayacak.” Bunu söyledi, bu var. Sizin ilk grup toplantınızın tutanaklarında var. Ama zaman sonra -
benim anlatmak istediğim o- Başbakan olduktan sonra da dedi ki: “Bizim hazırladığımız kanunları siz bir de önergeler 
veriyorsunuz değiştirmek üzere; biz bunları okumuyor muyuz?” O zaman ne oluyor? Yürütmenin yasamaya müdahalesi 
değil mi bu diye ben Meclis bütçesi görüşülürken bunu söylüyorum.  

Şimdi, arkadaşlarım, bakın, anlaşıldı olay. Yani biz geçmişe yönelik söylenenler “söylenmedi” derseniz ben 
onu getiririm. Bunları da mı söylemeyeceğiz? Şimdi, bu, Başbakanlık Avrupa Birliği Genel Sekreterliğinin Avrupa 
Komisyonu tarafından hazırlanan 2009 yılı Türkiye İlerleme Raporu. Bu raporda ne deniyor? Sayın Devlet Bakanımıza 
sormak istiyorum şimdi. Diyorum ki, efendim, siz, kaçakçılıkla, yolsuzlukla mücadelede önemli mesafeler aldığınızı 
söylediniz. Doğru. Ama rapor, yine Hükûmetin bilgisi dahilinde, Hükûmetin kurumunda hazırlanan bu raporda şöyle bir 
şey diyor: “Kara paranın aklanmasına ve terörizmin finansmanına karşı alınan tedbirler bakımından ilerleme düzensiz 
olup bu alanda Türkiye’nin idari ve yasal uygulama kapasitesi olması gereken düzeyde değildir” derken ve “Yolsuzluklar 
pek çok alanda hâlen yaygındır” derken bunu biz mi, muhalefet mi yazdı Sayın Bakanım? 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Avrupa Birliği yazdı! 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Avrupa Birliğiyle de çok iyi. 
Şimdi, bu arada gene Sayın Bakana, Sayın Yazıcı’ya şunu sormak istiyorum. Sayın Bakan, referandum 

maddelerinden birisi de özürlülerle ilgili idi. Şimdi, özürlülerle zaten 657 sayılı Yasa’da mevcut personelin yüzde 3’ü 
özürlüler kadrosu oluyor. Bunu siz konuşmanızda da belirtmişsiniz, hesabını yapmışsınız, 49.998. Şimdi, Sayın Bakan 
diyorsunuz ki: “Bunun içinde 14 binine biz kadrosunu verdik.” Bu durumda  kamuda 35 bin daha boş kadro var. 

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – 2010’da 21 bine çıktı.  
OSMAN KAPTAN (Devamla) – “2010’da da 21 bine çıkaracağız.“ diyorsunuz.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Çıkarttık, çıkarttık. 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Çıkarttınız. Peki, benim şimdi sormak istediğim şuydu: Bu referandum 

maddesiyle ilgili mi bu sizin yaptığınız çalışma yoksa o konuda siz, halk oylaması yapıldı, zaten kanunda var, yoksa bu 
maddeyle ilgili ne yapacaksınız? Onu sormak istiyorum. 

Şimdi, Sayın Başbakan Yardımcımıza da bazı sorularımız var. Efendim, bu Aysel Tuğluk, Sayın Aysel Tuğluk 
“Artık süreç başlamıştır.” diyor. Yani “diyalogdan müzakereye geçilmiştir.” diyor ve Abdullah Öcalan’ın altı tane isteğini 
yazıyor, filan. Şimdi, arkadaşlarımızın dediği gibi bunlar doğru mu diye soralım o zaman size? Böyle bir müzakere 
sürecine başlanmış mıdır? Burada ciddi konuşmalar yapılırken Sayın MİT Müsteşarı burada niye olmuyor? Arkadaşlar, 
ben geçen dönemde de Plan Bütçe Komisyonu üyesiydim. Maalesef bu türlü toplantılarda özellikle önümüzdeki 
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günlerde Sayın YÖK Başkanının buraya gelmesi gerekiyor. Yani Türkiye’de birtakım şeyler oluyor, sınavlar iptal ediliyor. 
En baştaki ağızdan onu dinlememiz lazım.  

Şimdi, MİT Müsteşarı, Türkiye’de ne oluyor? Başbakan diyor ki “Ben görüşmedim, devlet görüşmüştür, devlet 
görüşmüş olabilir.” Kimle görüşüyor devlet? MİT’le görüşüyor herhâlde. O zaman MİT Müsteşarının burada olması 
gerekiyor. Biraz önceki Osman Bey’in yaptığı konuşmaya karşı arkadaşların buradan verdiği cevaplar aslında bu 
konunun çok önemli olarak açıklanmamasından ortaya geliyor gibi geliyor bana.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – AKP’li arkadaşlara yazık, onlar da bilgisiz. 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Tabii, tabii, onlar da bilmiyor, onlar da kuru kuruna devam ediyorlar. 
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Hayır, hayır. 
OSMAN KAPTAN (Devamla) – Şimdi, yani Sayın Başbakan Yardımcım, MİT Müsteşarı bu türlü toplantılarda, 

gizli olur, açık olur, bir bilgi vermesi gerektiği kanısındayız.  
Bir de efendim -Mustafa Bey de söyledi- ikinci sorumuz da şu: Sizin Acil Eylem Planınız vardı. O Acil Eylem 

Planı’nda yoksullukla ilgili olarak Türkiye’nin bir envanterinin, bir haritasının yapılacağı, üç ayla altı aydır herhâlde, öyle 
de bir süre vardı. Şimdi, bu 2002’de idi. 2002’den buraya sekiz sene geçti. Bu yoksulluk haritasının yapılması bu kadar 
zor mu veyahut niye yapılmıyor acaba diye sormak istiyorum.  

Efendim, şimdi, son olarak, üçüncü olarak, gene bu Avrupa 2009 yılı Türkiye İlerleme Raporu’nda diyor ki: 
“Yargının bağımsızlığı, tarafsızlığı ve etkinliği ile ilgili kaygılar devam etmektedir.” Şimdi, efendim, ben size şunu sormak  
istiyorum: Yani bir hukukçu olarak Türkiye’de hakikaten yargı bağımsızlığı, yani kuvvetler ayrılığından kuvvetler birliğine 
doğru hızla bir gidiş var mı? Hukukun birliği, yani cumhuriyet devrimleri demek bir bakıma hukuk devrimi, kadın devrimi 
ve birtakım eğitimde, kültürde devrimlerde ama burada başında önemli olan bir hukuk devrimi var. Oradaki tekli hukuk, 
yani doğulusuyla batılısıyla, kadınıyla erkeğiyle, zenginiyle fakiriyle uygulanan hukuk günümüzde farklı farklı 
uygulamalara mı neden oluyor? Biraz önce birisini Sayın Gürol Ergin arkadaşımız söyledi. Ben onları söylemeyeyim. 
Onlara artı olarak şunu soruyorum: Sayın Bakanım, Habur hukuku ayrı, efendim, Silivri, Ergenekon hukuku ayrı mı, 
Deniz Feneri hukuku ayrı mı? Yani Deniz Feneri’nde biraz korumacılık, zamana yayıcılık, Habur’da daha hızlı sonuç 
alma; Ergenekon’da ise iki sene, üç sene olmasına rağmen daha hâkim karşısına çıkılamama. Yani bunları nitelikleri 
açısından sormuyorum Sayın Bakan. O geçen süre açısından hukukta farklılıklar mı var diyorum.  

Bir başka sorum da şu: Biz, hukukçu olmaya gerek yok hukukta okumaya da gerek yok. Herkes zaten 
ilkokulda veyahut ortaokulda şunu biliyordu. Hukukta bir hiyerarşi vardı Sayın Bakanım. Hukuktaki hiyerarşide işte 
genelgeler tüzüğe, yönetmeliğe uygun olacak, onlar kanuna uygun olacak, kanun da Anayasa’ya uygun olacak. Bu 
böyleydi. Ama bu son zamanlarda öyle oldu ki mesela YÖK Başkanının bir genelgesi işi çözdü diye ortaya çıktı. O 
konuda Anayasa Mahkemesinin kararı var, Danıştayın kararı var, Avrupa İnsan Hakları Mahkemesinin kararı var. Şimdi, 
biz acaba hukuk sistemini Anayasa, yasa diye aşağı gelirken bu sefer tersine mi çıkıyor diye bunu sormak istiyorum. 
Teşekkür ederim. 

BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Sayın Ayhan, buyurun efendim. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Sayın Başkan, komisyonun değerli üyeleri, Sayın Başbakan Yardımcısı, Sayın Bakan, kıymetli bürokrat ve 

basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 
Şimdi, gecenin bu vaktinde belki son konuşmacılardan biri olmak zor bir iş ama bir şeyler söylemeye 

çalışacağız bu hususlarda. Şimdi, öncelikle Başbakanlıkla ilgili biraz konuşmak istiyorum. Gerçekten bugün 
Başbakanlığın bazı birimlerinin bir kısmı işlevsiz bana göre Sayın Bakanım. Bu birimler Başbakanlık Teşkilat 
Kanunu’nun kendine verdiği görevlerini yerine getiremiyor. Buna rağmen bu birimlere eleman almaya devam ediyoruz. 
Ortada somut bir hizmet olmadan bu eleman alımlarını ve harcamaları nasıl nitelemeliyiz? Bu istihdam açısından bir 
gelişme olarak nitelendirilebilir. Oradaki insanlar kendini yetiştirdiği ölçüde de bir gelişme gösterirler.  

Şimdi burada şu dokümana bakıyoruz, Başbakanlığın faaliyet raporu. Vizyonu konmuş: “Kamu idarelerinin 
koordinasyonunda daha etkili. Türkiye’nin yeniden yapılanma sürecinde önderlik eden toplumun tam güvenine sahip, AB 
üyesi ülkelerdeki eşdeğerler arasında örnek bir kurum olmak.” Şimdi, bu tamam, hedef olarak hiçbir problemimiz yok. 
Geliyoruz misyonumuza: “Türkiye Cumhuriyeti Anayasası ve hukuk devleti ilkeleri çerçevesinde Başbakan ve Bakanlar 
Kuruluna, Hükümetin genel siyasetinin yürütülmesine her türlü desteği sunmak.” Bu da tamam. Ama vizyonun ilk 
cümlesi şu: “Kamu idarelerinin koordinasyonunda daha etkili.” Ana teması bu. Şimdi, hadiseye baktığımız zaman, 
bunlar, kuşkusuz bazı Başbakanlık birimlerinin çok önemli görevleri ifa ettiğini, fonksiyonlarının çok önemli olduğunu 
söylemek mümkün. Bu da zaten böyle. Kuşkusuz olmaz ama birbirimizi kandırmanın da bir anlamı yok, iyi çalışan yerleri 
var, çalışmayan yerleri var. O zaman bazı sorulara cevap aramak lazım. Şimdi, mesela şu sorulara samimi cevap 
arayalım: Bu bütçenin gerçek olarak hazırlanmasında gerekse son şeklinin verilmesi aşamalarında Başbakanlık 
Ekonomik, Mali İşler Başkanlığının hangi katkısı olmuş? Burası çok önemli.  

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Gidip imza attılar ya bilgisayardan çıkınca. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Hayır, onu söyleyeceğim, bir saniye. 
Katkısı olduğunu ben düşünmüyorum. Şimdi, burası nedir? 3056 sayılı Başbakanlık Teşkilat Kanunu 

Hakkında Kanun Hükmünde Kararnamenin Değiştirilerek Kabulü Hakkında Kanun’un 14’üncü maddesinin (a) bendi bu 
Başkanlığa ne diyor? “Bakanlıklar, kamu iktisadi teşebbüsleri, diğer kamu kurum ve kuruluşları ile ilgili özel kuruluşlar 
arasında ekonomik ve mali işlerle ilgili alanlarda koordinasyon sağlama görevi verilmiştir.” diyor. Şimdi, bütçe 
hazırlanırken bütün bakanlıklar ile kamu kurum ve kuruluşları arasında tam bir uyum var mıdır ki Başbakanlığın bu 
birimi, dolayısıyla Başbakanlık devre dışı bırakılmaktadır? Şimdi, bunu niçin söylüyorum? Biz burada gösterdik, bir 
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Resmî Gazete’nin ekinde haziran ayında yayınlanması gereken, mayıs ayı sonunda yayınlanması gereken orta vadeli 
program 130 gün sonra yayınlandı. Hepsi aynı Resmî Gazetede, bütçe çağırısı, yatırım genelgesi, vesaire. Hükûmet -
çok ince bir espriyle- bize burada, Sayın Maliye Bakanı da şunu söyledi, dedi ki: “Anayasa’nın öngördüğü süreden önce 
getirdik.” Hakikaten iki gün önce getirdi. Hakikaten 15’inde getirdiler. Biz de yakın takip ettik. Hatta buradaki bütçede 
görevli, sorumlu arkadaşlar, belki bizim bu tavrımızdan da bir an önce alalım, inceleyelim diye onlar da rahatsız oldular. 
Çünkü bir an önce Maliye Bakanlığından alınsın, Meclis Başkanlığında evrak açılmadı, vesaire görüşemedik, biz de iyi 
inceleme fırsatı bulamadık. İki gün önce. Ama öbür tarafta ne yaptınız? Beş ay orada bekledi. Peki, bu Ekonomik ve 
Mali İşler Başkanlığı ne iş yapar? Bir mali kuralı getirdiniz Hükûmet olarak buraya. Kimse size niye getirdiniz, nasıl 
getirdiniz demedi. Burada hepimizin iki ayağı bir pabuca oldu, gece görüştük, gündüz görüştük, bu formülün altı böyle 
dedik, üstü böyle dedik. Bize Sayın Başbakan Yardımcısı geldi, burada dedi ki: “O kadar önemli ki biz bunu OECD’ye 
gönderdik, Avrupa Birliğine gönderdik, G-20’ye gönderdik, hepsi çok beğendi, biz de kullanalım bunu siz çıkardıktan 
sonra dediler.” Şimdi, ben üzülüyorum, bu kaldı. Yani bırakın Türk Milleti zaten gitti, sıkıntıda ama yani o ülkelerin 
insanlarına yazık değil mi? Bu mali kuraldan istifade edemedi. Başbakanlık da burada koordinasyonu sağlamadı. Tabi i 
bu işin esprisi ama burada bir gerçek var. Fonksiyonu olmayan yerleri sürdürmenin bir anlamı yok, devam ettirmenin bir 
anlamı yok.  

Şimdi, koca Devlet Planlama Teşkilatı var, ne yaptığını biliyor, bu konuda, her konuda çok iyi bilen, çok iyi 
hadiseye vâkıf insanları var, Hazine de aynı şekilde. Burada koordinasyon birimi diye bir yer oluşturmuşuz, sizden önce  
oluştu ama burası çalışmıyor ve sadece hukuken olması gereken… Yani insan açar “Ya ben buna karışmıyorum, teknik 
olarak siz bizden çok iyisiniz.” der. Yüz otuz gün oldu, Allah’tan korkun, şunu gönderin, el aleme karşı da rezil olmayalım 
deriz. Böyle bir fonksiyonu da icra etmiyor. 

Şimdi, ekonomik ve mali konulardaki gelişmeler ve karşılaşılan meseleler hakkında inceleme ve araştırmalar 
yapmak, yaptırmak, bunları değerlendirmek, teklif hazırlamak göreviyle ilgili ne yaptı bu kurum? Bakın işsizlik dünyada 
önemli. Bugün IMF Başkanının açıklaması var. “Çok önemli bir miktar artacak, işsizlik önümüzdeki dönemin çok önemli 
bir hadisesi.” diyor. Şimdi, 40 milyondan 400 milyona çıkan bir şeye baktığınız zaman, dünyadaki gelişme olarak 
incelediğiniz zaman -daha bugün açıklanan bir şey- o zaman buna bir fonksiyon kazandırmak lazım, işlerlik 
kazandırmak lazım.  

Şimdi, bu birimle ilgili ben hiçbir şey duymadım. Bu durum maalesef sadece bu birimle de ilgili değil, bununla 
da geçerli değil. Mesela Güvenlik İşleri Genel Müdürlüğü. Burada 3056 sayılı Teşkilat Kanunu’nun bu birime görev veren 
12’nci maddesi. Başbakanlık iç güvenlik, dış güvenlik konusunda görevli kuruluşlarla ilişkilerini yürütmek, gerektiğinde 
bu kuruluşlar arasında koordinasyonu sağlamak. Hani, nedir, ne değildir anlamında demiyorum, koordinasyon sağlama 
anlamında. Başbakanlığın vazifesi de bu, vizyonuna da koymuşuz, Teşkilat Kanunu’nda da var. Şimdi, bu görev Genel 
Müdürlüğe verildi, diğer taraftan AKP Hükûmeti ne yaptı? Bu işleri yerine getirmek için İçişleri Bakanlığına bağlı Kamu 
Düzenliği ve Güvenliği Müsteşarlığını kurdu. Şimdi, birtakım gerekçeler izah edildi, anlatıldı vesaire oldu, inanın Sayın  
Başbakan Yardımcısı, orada aniden bir önerge geldi, 10 tane, hiçbir özelliği ifade edilmeyen müşavir istihdam edilmesi. 
Hangi amaçla geldi, ne amaçla geldi? “Sayın İçişleri Bakanı da bizzat kendi söyledi, benim de bundan haberim yok, şu 
anda geldi.” dedi. Yani, İçişleri Bakanının bile haberi olmadığı bir hadisede böyle bir önergenin gelmesinin bir amacı 
olur. Bunun Parlamentodan saklanmasının da bir anlamı yok. Çok önemli bir şey olabilir. Ha, gelen önergenin 
gerekçesindeki tatmin ediyor mu, etmiyor mu? Etse zaten hiç kimse bunu söylemez. Şimdi, hadiseye bir de böyle 
bakmak lazım, bunu söylemiştim. 

Burada, Ekonomik ve Mali İşler Başkanlığı için sorduğum soruyu aynı, burası için de sormak istiyorum. 
Türkiye'nin en önemli sorunlarından biri terörle mücadeleyi koordine etmek. Bu birimin de devre dışı kaldığını 
düşünüyorum ben. Daha önce Sayın Dışişleri Bakanı Başbakan Yardımcısı sıfatıyla -şimdi siz misiniz bilmiyorum- bu 
birim toplanıyordu, bu fonksiyonu icra ediyordu. Şimdi bu yeni düzenlemeyle ne oldu, onu merak ediyorum. 

Vizyonunu, misyonunu, bakıyorum bütün kamu kurumlarına, koca koca levhalara, güzel laflar, alt alta sıralıyor, 
arada nokta yok, virgül yok, okuduğunuz zaman insicamının nerede duracağı, gideceği belli olmayan bir şekilde devam 
ettiriyor. Bunu sadece AKP Hükûmetiyle de ilişkilendirmek mümkün değil, bu son söylediğimi. Genel olarak böyle bir aşk 
var, bunu herkes özelde de yapmaya çalışıyor, kamuda da yapmaya çalışıyor. Ama özelde adam netice almayacağı bir 
şeyi yapmıyor.  

Şimdi, bir diğer husus kanun tasarılarında Sayın Başbakan Yardımcım. Şimdi, tasarılar buraya geliyor, 
tasarılar olgunlaşmadan geliyor buraya, çok açık ve net söyleyeyim, biz bunu burada yaşıyoruz. Alt komisyon kuruyoruz, 
alt komisyonda çalışıyoruz, alt komisyonda diğer kamu kuruluşlarının elemanlarına soruyoruz -Mevlüt Bey burada- “Sizin 
haberiniz var mı?” “Yok.” Dış Ticaretin haberi yok. Buna ilişkin hangi kamu kurumları var? Devlet Personel, onun da 
haberi yok.  

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Gümrüğün haberi yok. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Gümrükten geliyor tasarı. 
Şimdi, bakıyorsunuz böyle, hiçbir şeyin haberi yok. Alt komisyon başkanı arkadaş konunun uzmanı ve 

samimiyetine inandığımız için de onunla birlikte işi götürmeye çalışıyoruz. Şimdi, en sonunda o da bizi çok sıkıştırdı, 
dedi ki: “Şunu alt komisyondan bir çıkarayım da komisyona getirelim.” Peki, niye? Burasını espri olsun diye de 
söylüyorum, kendisi de bunu bildiği için, birkaç kere anlattım bunu: Hacca gidecek. “Yetiştireyim çıkarayım...” İnanın 
benim bu tasarıda zorlandığım kadar hiçbir tasarı olmadı. Bütün teşkilat, hangi kadroya mensup olursa olsun hepsi 
rahatsız. Sayın Bakan burada. Şimdi hepsi burada konuştular ve alt komisyon başkanı da buradaydı. Şimdi, ben nihai 
olarak alt komisyon başkanına… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
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BAŞKAN – Sayın Ayhan, bir dakika ilave süre veriyorum, buyurun. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Sayın Başkanım, affınıza sığınarak son konuşmada biraz uzatmak 

istiyorum. 
Şimdi, sayın başkana “Siz oraya gidip geleceksiniz ama herhâlde yemin ettiniz, oraya geldikten sonra elinizi 

teraziye değmek istemiyorsunuz, bu kadar haksızlığa tahammül edip de üst komisyona getirmek istemiyorsunuz bunu.” 
dedim espriyle, o da bu işe güldü.  

Şimdi, hadiseye bir de bu açıdan bakmak lazım. O aynı tasarıya… Şu kadar metin, İçişleri Bakanlığının 
buradaki Müsteşar Yardımcısının muhalefeti Sayın Bakanım. Şimdi, sonradan gelip burada kurumlar anlaşıyor falan 
diyoruz da, o kurumlar baskıyla anlaşıyorlar, mecbur kalıyorlar.  

Bunun dışında, sizin hukukçuluğunuzla çok usta bir manevrayla cevap vereceğinizi de biliyorum ama size 
sormak istemiyordum. Burada kamu bürokrasisinin en üstünde Başbakanlık Müsteşarı olsaydı ona direkt soracaktım, en 
üst devlet memuru olarak kimin görüştüğünü biliyor mu bilmiyor mu İmralı’yla. Bunu Hükûmetten alamıyoruz, AKP’li 
milletvekilleri de alamıyor, devlet görüşüyor. Devletin en üstünde kim varsa… Ha buradan da saklı gizli bir şey varsa onu  
bilmem ama bilemiyoruz. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – En yüksek devlet memuru Başbakanlık Müsteşarı. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Onu söylüyorum. 
Şimdi, burada böyle bir şey var.  
Bir diğer husus: Toplumu gerçekten germenin, toplumu problemli hâle getirmenin, toplumda sıkıntı yaratmanın 

bir anlamı yok.  
Bakıyorsunuz, dün bir açıklama “emre itaatsizlik” hadisesi. Şimdi, bunun bir hukuki anlamı var, Sayın 

Başbakan Yardımcısı, siz hukukçusunuz, siz de o makamda oturuyorsunuz, Sayın Başbakan da o makamda oturuyor. O 
zaman bunun gereği neyse onu yerine getirin. İtaatsizliğin bir sonucu var, hukuki sonucu var. Şimd i, toplumu germenin, 
toplumu sıkıntıya sokmanın, toplumu resepsiyonlarla, toplumu başka şeylerle sıkıntıya sokmanın bir âlemi yok. Bundan 
iktidar da zevk alıyor. Bu tür şeylerde vatandaş bu kadar ekonomik olarak yıpranmışken… Şimdi, çok geniş bir af 
getiriyorsunuz.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Ayhan, buyurun, tamamlayın. 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Gelen bu af, her şey iyi, ekonomik açıdan çiftçi, esnaf, memur, kimin borcu 

varsa, sanayici, hepsini bir anlaşma yolu izliyoruz, belki kamudaki problemleri ortadan kaldıralım diyorsunuz ama bir 
vaka da bunların hepsinin problemli hâle gelmesinden kaynaklanıyor. Bu sorunları da ne yapmak lazım? Gidermek 
lazım, koordinasyonu da iyi sağlamak lazım.  

Şimdi, Başbakanlığın ödeneklerine bakıyoruz, 2009 başlangıç ödeneği ile harcamaların gerçekleşmesi yüzde 
38 fark etmiş. 2010 başlangıç ödeneği ile 2009 harcamaları arasında, yanlışım varsa düzeltin lütfen, yüzde 57 fark 
ediyor. Ağustosta geçen yılın tamamı kadar harcama yapılmış, ağustos ayı sonu itibarıyla. Bütçe artışı yüzde 27, cari 
harcamalar da artıyor. Devlet Personelinkine baktım, 2009 harcaması başlangıç ödeneği altında 2011 artışı yüzde 45,3. 
Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğüne baktığınız zaman, başlangıç ödeneği 11,5, harcama 5,9. 
2010’a bakıyorsunuz, 11,9 başlangıç ödeneği. Ağustos sonu harcama 89. Hatta ben burada bakarken bir sıkıntı 
olduğunu anladım, teknik arkadaşlarla görüştüm, aktarma olduğunu ifade ettiler bir yanlışlık yoksa. Burada demek ki bir 
fondan oraya aktarma oldu, daha önce kamuoyuna deklare edilmeyen bir şeydi, şimdi önümüze geldi. 2011’de 
bakıyorsunuz, 19,9 yüzde 66 artış. İstihbarat Teşkilatında yüzde 27 gözüküyor, Millî Güvenlik Kurulunda pek problem 
gözükmüyor harcamalarda. YDK’nın zaten Sayıştay Kanunu’yla ne olup ne olmayacağı konusunda sıkıntılar var. 
Gümrükte de yüzde 12 artıyor. 

Bir diğer hususu Sayın Başbakan Yardımcısı, burada ifade etmek istiyorum. Şimdi, gerçekten kamuya eleman 
alımında ihtiyaç olabilir.  

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Hemen bağlayacağım Sayın Başkan. 
Ama gördüğüm için, buraya gelen tasarıların tamamına yakınında personel alımıyla ilgili hususlar var. Yani, 

şimdi, Gümrüğe ihtiyaç 5 bin kişi, falanca yere şu kadar, falanca yere bu kadar. Hepsinin bu döneme gelmiş olmasını da 
ilginç karşılıyorum. 

Ben gecenin bu saatinde beni dinleme zahmetine katlandığınız için hepinize teşekkür ediyorum, saygılar 
sunuyorum. 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkan, çok değerli arkadaşlarım, Sayın Başbakan 

Yardımcım, Sayın Devlet Bakanım, değerli bürokratlar, değerli basın; hepinize saygılar sunuyorum. 
Gecenin en son konuşmacısı olduğum için özel, satır başlarıyla söyleyeceğim. 
Sayın Bakanım, Sayın Başbakan Yardımcım; Kocaeli Arızlı’da Irak deprem konutlarında bir felaket yaşanıyor. 

Burası o zaman Irak tarafından yaptırılan ve depremde yakınları ölen insanlara tahsis edilen konutlar. Daha sonra, her 
nedense “Burayı lojman yapacağız.” demişler. Ben bu konuyu, bundan on beş gün önce, girerken içeri kapıda bekleyen 
ve polisin terörist muamelesi yaptığı, altını çiziyorum -Kocaeli’nde ihbar etmişler bunlar teröristtir diye-. çoluk çocuğuyla 
gelen insanları… Çocuklar var okulda, orada şiir okudular. 100 tane Çevik Kuvvet polisini dizdiler, bu insanları şüpheli 
insan diye ben Meclise alamadım. Yapmayın. Bu Arızlı konutlarında problem var, Arızlı Irak konutları. Buradaki insanları,  
lojman yapacağız diye atmaya çalışıyorlarmış. Burada büyük problem var, bu insanların hakkıysa, ama hakkıdır, hakkı 
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değilse bunlar başka şekilde hak sahibi yapılabilir, bunlar yakınları ölen ve yerleştirilen kişiler. Terörist muamelesi 
yapılmasını hazmedemiyorum. Buyurun, sorun, Meclis emniyetine sorun “Bunlar teröristtir, bunları almayın.” diye 
otobüsleriyle taa Ankara girişinden itibaren terörist muamelesi yaparak bunlara 100  tane Çevik Kuvvet polisi diktiler.  

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Çok büyük bir yara Sayın Bakan. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Ben içeri almak için -3 temsilci dediler-“Rica ediyorum, kefili 

benim, alayım, dertlerini dinleyelim.” dedim ama bizim yasamıza göre, Meclis yasasına göre “Teröristler Meclise 
alınamaz.” diye Meclise almadılar Sayın Bakanım. Bunlar çoluk çocuğuyla gelmiş. Ben yöre milletvekili değilim, konuyu 
sadece bu kadar biliyorum, burada büyük problem var. Ben tesadüfen şahit oldum. Ben bir kere burada dikkatlerinize 
sunuyorum. 

Sayın Bakan, Sayın Başbakan Yardımcım, tabii, Afet ve Acil Durum Başkanlığı… Özellikle sizin de yapınızı 
bildiğim için söylüyorum, rahatça konuşuyorum, ben sizin yapınızı iki dönemdir çok iyi biliyorum, siz mümkün olduğu 
kadar haksızlık yapmamaya çalışıyorsunuz ama Sayın Bakanım, sizin de hakkınız yapmama eğiliminiz para etmedi, 
iddia ediyorum, Afet Koordinasyon Başkanlığında para etmedi. Eğer bir yörede sel oluyorsa, bir yörede belediyelerin 
içme suyu, kanalizasyonları harap oluyorsa o yörede bir beldeye yardım edip bir başka beldeye yardım etmemeyi 
hazmedemiyorum Sayın Bakanım. Zatıalinize geldim, kabul buyurdunuz, talimat verdiniz ama maalesef, daha sonra 
benim aramama rağmen “Ya, Sayın Bakanıma gitmiştim…” Sonra gittim bunu dilendim bir yerlerden, fabrikalardan, o 
belediyelerin içme suyu ve kanalizasyon konusundaki mağduriyetini gidermeye çalıştık.  

DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Ankara) – Hangi belediye acaba? 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Çok iyi  biliyorlar efendim. Zatıalinize geldim, zatıaliniz talimat 

verdiniz, teşekkür ediyorum ama sizin talimatınız dahi dinlenmedi, sizden sonra ben aradım “Ben gelmiştim, böyle bir 
şey gelmedi, bak, müracaatları var…” Ama hakikaten sizin talimatınız da para etmedi Sayın Bakanım. 

DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Ankara) –  Hayır, belediyeyi söylerseniz, 
neden… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Ben söyleyeceğim efendim. Şimdi, orada sel olmuş, belde harap 
olmuş, kanal evlerin içine akıyor, içme suyuna -affedersiniz- kanalizasyon karışacak ama maalesef -bayındırlık il 
müdürlüğünün ve kiminse raporları var- aynı bölgede bir belediyeye gidiyor, öbür belediyelere o gitmiyor.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Belediyenin ismini söyle. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Söylerim, söylerim. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Ankara) – Benim cevap verebilmem için 

bilmem lazım. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hekimhan ve beldelerinde üç belediye. Zatıalinize geldim, talimat 

verdiniz. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Ankara) – Talimat veriyoruz tabii de, yani… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Sayın Bakanım, ben hazmedemiyorum. 
Bir kere Sayın Bakanım, alacağımı alırım, alacağımı bırakmam hiç, alacağımı bırakmam. Ben ilgili arkadaşları 

sizden sonra, bir ay sonra aramama rağmen yine aynı tutuma devam edildi. Ben bunu hazmedemiyorum. 
Şu anda ben üç belediyeye, İstanbul’daki iş adamlarından Sayın Bakan boru yardımı aldım.  
Evet, Sayın Bakan, yine Afet Koordinasyon Merkezinizde Varto’dan başlayan ve Hatay’dan çıkan Güney 

Anadolu Fay Hattı’nın her türlü raporu var, bunu artık gizlemeyelim. Burada yaklaşık beş yüz yıldır aktif olan bir fay hattı 
var, Varto-Elâzığ’da geçen yıl deprem olan Sivrice-Malatya Pütürge-Malatya Doğanyol-Adıyaman Gölbaşı-Maraş’tan 
güneye giden hat. Burada rapor elde. Bilimsel bir raporu var ama maalesef, özellikle Doğanyol ve Pütürge i lçelerinde 
deprem oluyor, çadırlar geliyor, sonra elveda, bir daha kimse görünmüyor. Orada tehlike var, o hatta -geçen yıl 
Elâzığ’da yaşadığımız- sırayla gidiyor. Devletin elinde bu rapor var, hangi bölgelerde  sorun var, devlet bunları çok iyi 
biliyor. Bilimsel bir rapor var. Buradaki fay hattının yaklaşık beş yüz yıldır aktif olan… Beş yüz yıldır olmuyor, dönem 
dönem belli yörelerde oluyor ama, buradaki fay hattı taa Maraş’tan İslahiye ve Hatay’a giden bir fay hattı. 

Sayın Bakan, özellikle Pütürge ve Doğanyol ilçelerimizde yıkılan evlerin ödenekleri hâlâ verilmedi, orada 
taahhüt edilen evlere insanlar yerleşmedi. İnsanlar diyor ki: “Bize eğer yardım edecekseniz edin ama biz apartmanda 
oturamayız köyde, bize büyük daireler yapmayın, biz köyde yerde oturmak istiyoruz, bu konuda yardım edin, biz evimizi 
yapalım.” Hayır diyorlar, illa toplu konutta oturacaksın. “Ben köyden gitmek istemiyorum.” diyor o insanlar. Niye o 
insanları zorla köyden şehre götürüyorsunuz? Toprağını istiyor. Ben özellikle Pütürge ve Doğanyol ilçelerinde taahhüt 
edilen, yapılmayan deprem konutlarıyla ilgili olarak bir kez daha bilgilerinize sunuyorum, köylü şehre gidip toplu konutta 
oturmak istemiyor. 

Sayın Yazıcı Bakanım, gümrük… Ben Sayın Bakanım, bu gümrük kanununu bir an önce çıkaralım diye 
beklerdim ama sizden hiçbir kelime duyamadım. Yani çıkarın bu gümrük kanununu, acil, lazım bize. Çok istemedin 
herhâlde. Hevesli değildin, vallahi hevesli değildin, billahi hevesli değildin. Hevesli olsanız burayı yıkardınız, hevesli 
olsanız yıkardınız. Hevesli değilsiniz, herhâlde burada çıkmasın diyorsunuz.  

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Yok, yok, şimdi söyleyeceğim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Şimdi, bu kanunda özellikle Alt Komisyon Başkanı Sayın Sali’ye 

teşekkür ediyorum. Öncelikle Sayın Sali’nin yaklaşımlarına teşekkür ediyorum. Sayın Ayhan belirtti, biz de hep yardımcı 
olduk ona, yapıcı yardımcı olduk. Bu hepimizin, bu ülkenin bir gümrük kanunudur. Halil Bey “bizler” derken “ben” 
demedim, yani alt komisyon üyelerinden bahsediyorum. Zatıaliniz vardı, Sayın Çorum Milletvekilim vardı… Şimdi, 
arkadaşlar, burada teknik bir komite gibi, asla siyasi tek bir mülahaza olmaksızın bir şekilde yardımcı olmaya çalıştık, bir 
ortak noktayı bulmaya çalıştık, ama sizin bir sözünüz var ki, ben bunu hazmedemiyorum. Geçen dönem gümrük birimi 
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mesela burada çıkarken gümrük müşavir yardımcılarıyla ilgili bize bir sözünüz vardı ama her ne hikmetse sizin hukuk 
müşavirliği “Şirket kurma 2 kişiyle olur.” diyor, ama “2 tane gümrük müşaviri olacak.” diyor. Burada bir gümrük müşaviri 
olmak kaydıyla -böyle bir mutabakatımız var sizinle- isterse 5 kişilik gümrük müşavir yardımcısı olsun ama her ne 
hikmetse sizin hukuk müşavirliğiniz “Anonim şirket kuruluş şeyinde 2 tane gümrük müşaviri olacak.” diye yorumlayarak 
bu şekilde davrandı.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Üstat, kanun daha buradan geçmedi. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Hayır, hayır, bu kanun değil. Geçen dönemki kanundan 

bahsediyorum.  
Sayın Bakanım, bu konuda sizinle mutabakatımız vardı, siz kabul ettiniz,  burada yine bir mutabakat sağladık 

tüm arkadaşlarla, tüm müşavirler, müşavir yardımcılarıyla ve bu şekilde bir irade beyanında bulundunuz. Bir gümrük 
müşaviri olmak kaydıyla, yani onun imzası da olmak kaydıyla, yine altını çiziyorum, işlemlerde gümrük müşavirinin 
imzası olmak kaydıyla sizden icazet almıştık… 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
BAŞKAN – Sayın Aslanoğlu, ilave bir dakika süre veriyorum, buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – …Orta yolu bulmuştuk ama her ne hikmetse hukuk müşavirliğiniz 

“AŞ minimum 2 kişiyle kurulur…” Tamam kardeşim, 2 kişi var ama illa gümrük müşaviri olacak diyor. Bu konu aslında 
yargıya taşındı ama, bu kanun eğer gelirse bu kanunla birlikte ben bu sözünüzün yerde kalmasından vicdanen rahatsız 
oluyorum. Sizin bir sözünüzün yerde kalmasından rahatsız olurum Sayın Bakan. Sözünüz yerde kalmıştır ve 
Türkiye’deki tüm gümrük müşavir yardımcıları, bakan söz vermesine rağmen, bu olmadı diyorlar. Hayır, siz sözünüzün 
eri bir insansınız, öyle biliyorum. 

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)  
Sayın Başkanım, tamam, Sayın Bakanı onda çıkaracağız. 
BAŞKAN – Daha cevap verilecek, bütçeleri oylayacağız. Biliyorsunuz, epeyce bütçe var.  
Sayın Aslanoğlu, buyurun, bağlayın sözünüzü. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Daha o kadar çok şey var ki, daha hiçbir şey konuşmadım Sayın 

Başkan.  
Peki efendim, o  zaman konuşmuyorum Sayın Başkan daha. 
BAŞKAN – Lütfen buyurun, bitirin efendim. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Devamla) – Yok, daha konuşmuyorum.  
Teşekkür ediyorum. 
Sayın Cemil Çiçek Bakanımdan alacağımı istiyorum. Ben kimsede alacak bırakmam.  
BAŞKAN – Sedat Bey, buyurun.  
SEDAT KIZILCIKLI (Bursa) – Sayın Başkan, çok teşekkür ediyorum.  
Değerli arkadaşlar, Sayın Bakanlarım, değerli bürokrat arkadaşlarım; öncelikle herkese iyi akşamlar diliyorum.  
Tabii, bütün konuşmacılar ifade etiller “Gecenin geç saatinde konuşuyoruz.” dediler ama hep süreyi bitirdiler, 

ek süre kullandılar haklı olarak, söyleyecekleri çok şey vardı. İnşallah ben ek süreye ihtiyaç kalmadan konuşmamı 
bitirmek istiyorum. 

Öncelikle Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğüyle başlamak istiyorum. Bildiğiniz gibi, burada, 
gerçekten son yıllarda hem genişleten hem de daha fazla  kişiye ulaşan bir çalışma var, gerek aile yardımları olsun, 
gıda yardımları olsun, yakacak, barınma gerek sağlık yardımları ya da özürlü yardımları, eğitimde aldığımız yola 
baktığımız zaman gerçekten çok önemli gelişmeler var ama burada üç tane konu özellikle dikkatimi çekiyor. Bu konuları 
da özellikle belirtmek istiyorum. 

Birincisi: Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğü tahmin ediyorum ilk defa on dört ilde sosyal 
konut yapmayı programına aldı, 8.076 tane konut. Yani biz bugüne kadar fakir fukarayı düşünürken sadece kanunu 
düşünmekten, kanunu doyurmaktan başka bir şey düşünememişiz. İlk defa, kanunu doyurmanın da ötesinde, bu 
insanlar ev sahibi olsunlar, barınacak yerleri olsun… Eğer barınacak yerleri olursa, kira gibi önemli külfetlerden 
kurtulurlarsa kendilerinin de fizyolojik ihtiyaçlarını gidermede çok daha önemli yol alırlar, çok daha kolay alırlar, devlete 
maliyetleri düşer ve böylelikle çok önemli bir adım atılır. Yani, şimdi düşünebiliyor muyuz arkadaşlar, ayda 100 lira, 150 
lira belki de paralarla ev sahibi olmayı? Yani, bu herhâlde hiç kimsenin aklına gelmediği  bir şeydi. Zaten gelmediği için 
bu yıla kadar kalmış. Dolayısıyla bu sosyal konutların, on dört ilde 8.076 tane konutun TOKİ marifetiyle ve Genel 
Müdürlüğümüz arasındaki protokollerle yapılıyor olmasını, yapılacak olmasını, bunların teslim edilecek olmasını ve bu 
insanların barınma problemlerinin ortadan kalkacak olmasını çok önemsiyorum ve bu konuda Sayın Bakanımıza ve 
Genel Müdürlüğümüze özellikle teşekkür ediyorum.  

Bir diğer ilgimi çeken hizmet, ben okula giderken gerçekten ihtiyaç sahibi öğrencilerden birisiydim. O yüzden 
sürekli, benden bir üst sınıftan mezun olan bir ablamın ya da bir ağabeyimin kitaplarını alarak okudum. Fakat, sonradan 
nasıl yapıldıysa, ne düşünüldüyse, her okul kendisine ait yazarlar listeleri verdi, bir sürü kitaplar alındı, kitaplar verildi ve 
bu anlamda bırakın parası olmayanın mağdur olmasını parası olan bile kırtasiyecilerden kitap bulamadı, bazen eğitim 
sistemimiz ilk dönem bitene kadar hâlâ kitap gelmediği için öğretmenler ders veremediler, o kitabın bulunamaması, 
verilememesinden dolayı. Yani ihtiyaç sahibi olmayı bırakın, parası olan bile kitaba ulaşamadı ve böylelikle eğitimde 
birçok aksaklıkların ilk dönemler için özellikle meydana geldiğini hepimiz gördük.  

Şimdi bakıyorum, yine Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğümüz marifetiyle, 2002’den beri 
öğrencilerimiz okula gidiyorlar ve ders kitaplarını sıraların üzerinde buluyorlar. Ben bunu önceden, milletvekili olmadan 
önce, siyasetle ilgilenmeden önce, maliyetinin çok yüksek olduğunu düşündüğüm için, demek ki bu çok pahalı bir şey ki 
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devletimiz bunu yapamıyor diye düşünürdüm. Ama şimdi listeye baktım, 2010 yılı için sadece 250 trilyon. Yaklaşık 15 
milyon öğrenciye yaptığımız bu hibenin, bu desteğin maliyeti sadece 250 trilyonmuş ama bu 250 trilyon para nedense 
bulunamamış ve bunlar bir türlü yapılamamış. O yüzden, 2002’den itibaren büyük bir başarıyla yürütülen bu ücretsiz 
ders kitapları projesinden dolayı da Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğümüze ve Sayın Bakanımıza 
çok teşekkür ediyorum. 

Diğer bir konu, kırsal alanda süt sığırcılığı, koyunculuk, seracılık gibi bir… Yani aynı zamanda gerçekten 
ihtiyaç sahiplerinin kendi geçimlerini temin edebileceği projelerdir, sosyal yardımlaşma projeleridir. Ben şahsen Bursa’da 
birçok kooperatifimize bu projeler çıksın diye uğraştım, gayret ettim, birçoğunda da başarılı olduk ve uygulayanlar 
içerisinde gerçekten çok memnun olanlar var. Dolayısıyla, bu şekilde insanları ihtiyaç sahibi olmaktan kurtaran projelerin 
de desteklenmesi gerektiğini düşündüğüm için burada özellikle teşekkür ediyorum.  

Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Fonu daha fazla  kişiye ulaşıyor, daha geniş manada ulaşıyor ama konut 
gibi, ücretsiz ders kitabı gibi ve bu sosyal projelerdeki çalışmaları ayrıyeten takdir edilmeye değer diye düşünüyorum. O 
yüzden bu projeleri uygulayan başta Sayın Bakanımız olmak üzere herkese teşekkür ediyorum.  

Diğer bir konu, tabii gümrüklerdeki yeniliklerdir, güzelliklerdir. Gerçekten bugün gümrük kapılarından 
girdiğimizde ne kadar modern bir Türkiye’yle karşılaşıyoruz ve bütün herkesi memnun eden bu gelişmelerin yap-işlet-
devret modeliyle devletimizin kaynaklarına da dokunmadan yapılıyor olması, ihracatta KDV iadelerinin daha hızlı alınıyor 
olması iş adamlarımız açısından çok önemlidir, çünkü insanlar ihracat yapıyor ama iadesini alamıyor ve bununla ilgili 
sıkıntılar yaşıyor. Cebinden verdiği parayı cebine koyarken arada çok süreç geçiyordu, bunların hızlanması, 
basitleşmesi, kolaylaşması ve kaçakçılık olaylarındaki büyük yakalamalar, başarılar, gümrüklerin yaptığı mücadeleler 
gerçekten çok önemli diye düşünüyorum. Gümrüklerdeki bu olayları da tebrik ediyorum. 

Tabii, özellikle Sosyal Yardımlaşma Dayanışma Fonunda geri dönüşümsüz kredilerde, geri dönüşüm olmayan, 
yüzde 100 hibe olan kredilerde, yani gıda yardımı, yakacak yardımı, erzak yardımı gibi olan kredilerde gizliliğe dikkat 
etmemiz gerekir diye düşünüyorum. O anlamda bunlara riayet etmeyen -ara sıra televizyonlarda izlediğimiz için 
söylüyorum- sayın kaymakamlarımız, sayın valilerimiz uyarılmalı diye düşünüyorum.  

Sayın Bakanım, bu konuda bir iki tane de sıkıntı bize geliyor. Bunlardan birisi, bir çocuk düşünün babası 
rahmetli olmuş, kendileri 3-4 kardeş ve hepsi babadan maaş almaya hak kazanmış. Bu maaş üçe, dörde bölündüğü 
zaman 150-200 milyonluk bir gelir demek. Tabii ki 150-200 milyonluk bir gelirle bu insanların geçinmesi mümkün değil 
başka geliri olmadığı için. Sosyal Yardımlaşma Dayanışma Fonuna müracaat ettiklerinde “Sizin babanızdan maaşınız 
var, o yüzden biz size yardım edemeyiz.” deniliyor. Bence bu konuyu tekrar düşünmemiz lazım. Asgari ücretin belli bir 
kısmına kadar olan gelirlerde bu konuyu iyi değerlendirip bu yardımları yapmamız gerekir diye düşünüyorum çünkü 150 -
200 milyonla bu insanların geçinebilmesi mümkün değil. Muhakkak bunlar da yardıma muhtaçtırlar diye düşünüyorum. 

İkincisi, asgari ücretli de olsa, mesela bir ailenin çocuğu üniversite kazanıyor ama inanın 400-500 milyon kayıt 
parasını vermekte zorlanıyor. Onları da bu eğitim yardımından faydalandırmak gerekir diye düşünüyorum çünkü asgari 
ücretli olan bir insanın bir maaşını çocuğunun eğitim masrafı olarak vermesi çok düşünülemez. Bir kereye mahsus 
bunlar bu adla yardım edilirse çok sevinirim, çok iyi olur diye düşünüyorum.  

Son olarak, tabii ki istihbaratta… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sedat Bey, tutanaklara girdi, “150-200 lira” de ki…  
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – Babadan kalan da var, asgari ücretli gelir de… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – 150-200 milyon değil, 200 lira… Sonra “Sedat Bey 150-200 

milyonla geçinemiyor.” derler.  
SEDAT KIZILCIKLI (Devamla) – 150-200 lira… Katıldım, tamam Sayın Aslanoğlu altı sıfırı unuttum. Tamam, 

teşekkür ediyorum. 
Bir diğer olay da, tabii, istihbaratta, gerçekten, birçok olay faili meçhul kalma riski varken ortaya çıkarılıyor, 

yine birçok olay yapılmadan çözülüyor. Ama bu anlamda teknolojinin ve kalitenin artırılması ve hiçbir ülkeye ihtiyaç 
kalmadan kendi başımıza, bir CIA gibi, bir MOSSAD gibi bir duruma gelebilmemiz Türkiye’nin güvenliği açısından çok 
daha önemlidir diye düşünüyorum. İnşallah bu konuda da… Zaten son yıllarda atılan adımları büyük bir güvenle takip 
ediyoruz. Bu adımların da devamını temenni ediyorum. 

Son cümlem şu: Sayın Kutluata konuşmasında benim de ismimi geçirdi. Gerçi “Herhangi bir endişem yok” 
diye de ifade etti, teşekkür ediyorum kendisine. “Türkiye’nin resmî dilinin değiştirilmesi konusunda bir alıştırma yapılıyor” 
cümlesi kullandı. Ben bu hissiyata kapılmadığımı işaretle belirtmiştim. Şunu ifade ediyorum: Ben bu konuda tabii ki Allah 
korusun diyorum, resmî dilinin ya da başka bir anlamda kuruluş gayelerinin dışına çıkacak hiçbir çalışmayı hiçbirimiz 
kabul etmeyiz, onunla mücadele etmeye her zaman varız. Sayın Kutluata da ifade ederken Domaniç Yaylası örneğini 
verdi, buradan Osmanlı’nın doğuşu ve gerçekten önemli bir imparatorluk olmasını işaret etti. Ben de şunu söylüyorum: 
Ben Domaniç Yaylası’na yarım saatlik mesafede olan bir ilçede doğmuş bir kardeşiniz olarak resmî dilimizin değişmesi 
gibi, bayrağımızın değişmesi gibi, millî marşımızın değişmesi gibi bir teklifi bırakın düşüncenin bile tamamen karşısında 
oluruz. Ben hepimizin bu düşüncede olduğunu düşünüyorum, bunu da söylemek istedim.  

Hepinize teşekkür ediyorum. Saygılar sunuyorum. 
BAŞKAN – Sayın Baştopçu, buyurun. 
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Kocaeli) – Teşekkür ediyorum Başkanım. 
Değerli Başkanım, Değerli Başbakan Yardımcımız, Değerli Bakanımız, değerli üye arkadaşlarım, değerli 

bürokratlar, basınımızın değerli temsilcileri; bütçelerimizi konuşuyoruz. Ben öncelikle bütçelerimizin hayırlı olmasını 
diliyorum. Bütçelerin hazırlanmasında emeği geçen herkese de teşekkür ediyoruz, sağ olsunlar, var olsunlar.  
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Evet, Plan Bütçe Komisyonumuzun özelliği, hakikaten çok önemli özellikleri olan bir komisyonumuz. Burada 

şunu belirtmek istiyorum ki gerçekten çok kaliteli eleştiriler oluyor, tartışmalar oluyor, bu sevindirici. Hani Temel’e 
demişler ya “Niye çayı şekersiz içiyorsun?” Demiş: “Ben dilimin tatlılığıyla içiyorum.” Evet, eğer eleştirilerimizi, 
görüşmelerimizi, tartışmalarımızı dilimizin tatlılığıyla yaparsak inanıyoruz ki çok daha verimli sonuçlar üretiriz.  

Burada değerli kardeşim Sayın Mevlüt Aslanoğlu bizim Kocaeli’deki Arızlı konutlarıyla ilgili birtakım 
açıklamalarda bulundu. 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Açıklamada bulunmadım. Sadece, bilmiyorum, lütfen eğer burada 
değilseniz… Olayı bilmiyorum, aynen söylüyorum, kapıda tesadüfen karşılaştım.  

MUZAFFER BAŞTOPÇU (Devamla) – Şimdi, ben açıklayacağım değerli arkadaşım.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Açıklayın ama ben olayı bilmiyorum. Sayın Bakanım öyle 

demedim.  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Devamla) – Şimdi, bizim burada bütün arkadaşlarımızla özel hukuklarımız var, 

yıllardır beraber çalışıyoruz. En uzun süreli çalışmalar bizim Plan Bütçe Komisyonunda oluyor. Tabii böyle terörist 
vesaire konuları hiçbir zaman bizim düşüneceğimiz konular değil. O haber nasıl gelmiş onu da anlayamadım.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Bağışlayın… Meclis Koruma Amirliğinden lütfen sorar mısınız, rica 
ediyorum: “Bunlar öyle ihbar edildi…” Bana söylediler. Meclis Koruma Amirliği aşağıda, buyurun sorun.  

MUZAFFER BAŞTOPÇU (Devamla) – Şimdi, Sayın Aslanoğlu, sizinle birtakım şeyleri biz paylaşırız da, 
konuşuruz da ve keşke böyle bir durum olduğunda bizim Kocaeli milletvekillerimizden bir tanesine “Böyle bir durum söz 
konusu, bu konuda ne diyorsunuz?” deseydiniz biz size gerekli açıklamalarda bulunurduk. Biz de gelirdik, sizinle birlikte, 
onlarla birlikte olurduk, içeri girmelerini de sağlardık.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ben kapıda gördüm...  
MUZAFFER BAŞTOPÇU (Devamla) – Demek ki siz de o arada atladınız.  
Şimdi, Irak Arızlı konutlarıyla ilgili olarak ben hemen şunu söyleyeyim: Sayın Mevlüt arkadaşıma da ayrıntılı, 

hangi bilgileri istiyorsa birinci elden anlatırım çünkü bu hakikaten yıllardır süren bir sorun. Irak Arızlı konutlarına 
yerleşenlerin bir kısmı yerleşme şartlarına bağlı olarak verilen sürelerde hem kiralarını ödediler hem de süreleri 
dolduktan sonra çıktılar. Yalnız oradaki birtakım ailelerin -bunların sayısı giderek de azaldı zaten, en son diyebiliriz ki bir 
elin parmakları kadar kaldılar- bunların savı şu: “Irak bu konutları bizim için yaptı. Konutlar bizimdir, siz bizi buradan 
çıkaramazsınız.” Böyle bir şey yok tabii. Bütün teklifleri de maalesef bu sınırlı sayıdaki aileler reddediyorlar, ellerinin 
tersiyle itiyorlar, diyorlar ki: “Bu konutlar bizim.” Tabii, zamanında o konutlarda oturmuş olup da çıkanlar ve zamanında 
şartlarını yerine getirenler, kirayı verenler de bu sefer gelip ilgililere diyorlar ki: “Bakın, onlar hâlâ orada oturuyor, kira da 
vermiyorlar, konutlar bizim diyorlar. Madem öyle keşke biz de çıkmasaydık.” Orada bir ikilem var ama bu konunun 
üzerinde duruyoruz. Dediğim gibi bu konu çözülecek, hiç endişesi olmasın hiç kimsenin ama tabii bunların terörist 
olduğu vesaire konusunda eğer öyle bir bilgi geldiyse o bir yanlış bilgi. Bunlar bizim zamanında deprem geçirmiş, 
depremzede vatandaşlarımız. Ben burada bu konuyu çok kısa olarak söylemiş olayım. Sayın Mevlüt Aslanoğlu’na da 
ayrıntılı bilgi vereceğim.  

Ben hepinize teşekkür ediyorum, tekrar bütçelerimizin hayırlı olmasını diliyorum. Sağ o lun, var olun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Başkan, müsaade eder misiniz… Bir dakika… 
BAŞKAN – Buyurun. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Baştopçu, ben tesadüfen, başta da söyledim, konuya muttali 

oldum. Kapıda itiş kakış ediliyordu. Dikmen Kapısı’na bir otobüs dolusu gelmişler, çocuklar vardı. Çocuklar da şiir 
okuyorlardı. Ben gözlemimi söylüyorum. Sonra dedim ki: “Nedir bu?” Dediler: “Böyle böyle…” “Peki, içeri alalım” dedim. 
Buyurun, Meclis Koruma Amirliğine gidin. O gün bir konuk vardı Mecliste, Alman Cumhurbaşkanı, aynı gün. “Terörist 
ihbarı geldi Kocaeli emniyetinden bize bunlarla ilgili…” Beraber gidelim isterseniz, o gün Meclis Koruma Müdürlüğünde, 
tanıyorum, müdür muavini galiba ve içeri almamıza izin vermediler. “Biz, kusura bakmayın, bize terörist ihbarı olarak 
gelen insanları Meclisten içeri alamayız…” Benim bilgim bu.  

Burada sorun var diye Sayın Bakanıma getirip o bilgileri verirken de “Sayın Bakanım, ben konu hakkında pek 
detaylı bilgi bilmiyorum ama böyle bir olayla karşılaştım, burada problem var” diye de takdim ettim. Olayı şöyle çözün, 
böyle çözün, haklı, haksız, böyle bir kelime de çıkmadı ağzımdan.  

Sayın Kutluata’nın da dediği gibi, ben bölgenin milletvekili değilim ama o gün o kapıda da ben bölge 
milletvekillerini herhâlde arayamazdım çünkü bir olay vardı, polisle kavga ediyorlardı. Araya girdik, ayırdık, polise rica 
ettim, “Yahu, etmeyin bunlar terörist değildir, bakın çoluk çocuk var” dedim. Arayı buldum, orada olay çıkmasını önledim. 
Benim bildiğim budur Sayın Baştopçu.  

HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – İyi yapmışsın, teşekkür ederiz.  
BAŞKAN – Teşekkür ediyorum Sayın Aslanoğlu. 
Bütçeler üzerindeki konuşmalar tamamlanmıştır.  
Şimdi on dakika süreyle sual sormak isteyen arkadaşlarımıza söz vereceğim.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Konuşulanların içerisinde sualler vardı Sayın Başkanım. 
BAŞKAN – Evet, ona rağmen sual sormak isteyen varsa… Ama toplam süre, Komisyonun süresi on dakika. 
Buyurun Sayın Kutluata. 
SORULAR VE CEVAPLAR 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Sayın Bakan, bu Arızlı konutlarındaki kişiler bana da geldiler, bir buçuk, iki 

sene önce sir grup olarak ancak alınmış, Meclise dizildiler. Orada o insanların ıstırabına kulak tıkayanın hayatta iflah 
olmayacağına dair bir kanaat edindim, o kadar çaresiz, bunu söyleyelim. Bunları, Saddam Hüseyin zannederim 10 
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milyon dolarlık bir yardımla o zaman yaptırmış. Bu insanlar yakınlarını kaybettikleri için tahmin ediyorum ki, çok iyi 
bilmiyorum, konuta müracaat hakları veya diğer depremzedeler gibi konut edinme hakları da oraya g irdik diye galiba 
biraz kenarda, köşede kalmış ama o kadar çaresizler.  

Bunları Meclis kapısında terörist kabul eden eğer emniyet görevlileri varsa terörist konusunda kafaları karıştığı 
içindir çünkü teröristin konusunda biraz tereddütler var. Bu konu Türkiye Cumhuriyeti devletinin, sayı olarak da azlar, 
çok acil çözmesi gereken bir konudur, Hükûmet olarak özel ilginizi ben de rica ediyorum. 

Sayın Bakan, Sakarya’da depremden sonra yeni bir yerleşim alanı, sağlam zemin bulundu, yeni bir yerleşim 
alanı yapıldı. 70 bin nüfus oraya gitti ve şehir oraya taşınsın diye de yıkılan vilayet binası, onun içindeki kamu kuruluşları 
oraya nakledildi fakat sonradan bu devam ettirilmedi, tekrar eski yerleşim alanında yoğunlaşma büyük oranda arttı. 
Adapazarı ilçesi tek idi Sakarya’da merkez ilçe olarak, sonra dörde çıkarıldı. Üç ilçe daha ilave edilirken, dört ilçe ihdas 
edilirken biz bu yeni bölgenin de ilçe yapılmasını ve nüfusun buraya kaymasının teşvik edilmesinde ısrar ettik ama o 
zaman bu görmezden gelindi ve böyle oldu. şimdi, oraya yığılma tekrar başladı. Sakarya’da deprem periyodu yirmi beş 
yıl civarındadır. On bir yılı da geçti, tekrar sıkıntılar başlıyor dolayısıyla afet konusu çerçevesinde Hükûmetin yeni 
yerleşim alanlarının geliştirilmesi konusunda hassas olması, bu konuda da bu işlere nasıl destek verilir veya nasıl 
halledilir onun üzerinde durması gerekir diye düşünüyorum.  

Çok kısa bir sorum Sayın Yazıcı’ya: Sayın Bakan, kamuya personel alınacağı anlaşılıyor. Toplam ne kadar 
personel alınacağı konusunda bir karar var mı veya talepler toplandıktan sonra ne sayıda bir personel alınacak? Onu 
öğrenmek istiyoruz. 

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – 2011 yılı için? 
MÜNİR KUTLUATA (Devamla) – Evet. Eğer o konuda bir rakam verirseniz memnun olurum. 
Teşekkür ediyorum. 
Sayın Kalaycı, buyurun. 
MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Teşekkürler Sayın Başkanım. 
Sayın Başbakan Yardımcım, kamuoyunda uzmanlar tasarısı diye adlandırılıyor, gerçi Sayın Devlet Bakanımız 

bu konuyla ilgili. Bu uzmanlar arasındaki ücret farklılıklarından kaynaklanan adaletsizliği gidermek, personel 
sirkülasyonunu önlemek, uzmanlaşmanın önünü açmak, uzmanların çalışma verimliliğini ve etkinliğini artırmak, yine 
icracı bakanlıkların politika geliştirme süreçlerini güçlendirmek amacıyla Hükûmet bir tasarı Meclise sundu. Tabii, bir 
taraftan uyum yasaları, bir taraftan gündemde diğer bekleyen yasalar, bütçe var. kamuoyunda bu çıkacak mı 
çıkmayacak mı diye bir endişe var. Acaba seçimden önce bu düzenleme yapılacak mı?  

Sayın Başbakan Yardımcım, size de bir sorum olacak, daha doğrusu bir desteğinizi isteyeceğim: Yüksek 
Denetleme Kurulu malum Sayıştay bünyesine alınıyor ama mağduriyetler var. Sizin de bildiğinizi tahmin ediyorum ve bu 
mağduriyetlerin giderilmesi noktasında görüşünüz olduğunu da düşünüyorum. Başta başkan ve üyelerimizin denetçi 
olarak gitmesi. Bu sizlerin bir lütfü ile düzelir Sayın Başbakan Yardımcım.  

Yine, denetim elamanlarının emsali Sayıştay denetçilerinin durumuna intibakı konusunda bir sıkıntı var. Bir de 
emeklilerin bu düzenlemeden yararlandırılmaması mevzuu var. Yani toplam sayı çok düşük, fazla bir sayı yok bu 
kurumumuzda biliyorsunuz Sayın Başbakan Yardımcım. Bu konuyla ilgilenirseniz, bu düzenlemenin mağduriyetleri 
önleyebileceğini düşünüyorum.  

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Bağcı, buyurun. 
CAHİT BAĞCI (Çorum) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
Afet riskiyle ilgili bir sorum olacak: Sayın Bakanım, Çorum’un yedi yüzün üzerinde köyünden otuz beş tanesine 

ilişkin afet riski taşıdığına yönelik 1970’li yıllara kadar da dayanan çeşitli raporlar mevcuttur. Bu köylerin bazılarına 
benim de ziyaretim oldu. Örneğin bir tanesinde aşırı yağış olduğunda okul servisinin köye dahi giremediği, köyün bir 
cephesindeki insanların diğer cephesine geçmek için saatlerce beklendiklerini gördüm. Ne yapılabilir? Yani bu  konuda 
biraz daha somut adımlar atılması, kurumların, DSİ, il afet ve Afet Başkanlığı arasında bir top gibi bu konu. Afet riski 
taşıyan köylerin taşınması veyahut da afet önlemleri konusunda bilgi verirseniz sevinirim. 

Teşekkür ediyorum. 
BAŞKAN – Sayın Ayhan, buyurun. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Başkan, gümrüklerden sorumlu Sayın Devlet Bakanımıza sorum var. 

Gümrükte daire başkanı ve üzerinde kaç kadro var? Kaçında vekâlet ile sürdürülüyor görev? Bunu öğrenmek istiyorum. 
Genel müdür ve üzerinde de aynı şekilde?  

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Anlayamadım? 
EMİN HALUK AYHAN (Devamla) – Sizde daire başkanı ve üzerinde, genel müdür ve üzerinde ayrıca 

istiyorum, kaç kadro var, kaç tanesi vekâlet ile sürdürülüyor ve ne zamandan beri?  
Bir diğeri, bu uzmanlarla ilgili düzenlemeler gündemdeyken teşkilat kanunlarının gelmesini siz bu işten 

sorumlu bir bakan olarak -gümrükle ilgili söylemiyorum, genel olarak söylüyorum- nasıl karşılıyorsunuz? 
Bir diğer sorum da, siz konuşmada ifade ettiniz, bu yardımdan faydalananların sayısının artması yardıma 

ihtiyaç duyanların sayısının arttığından değil, onların fark edilmesinden olduğunu ifade ettiniz. Denizli’de de gerçekten 
önemli bir artış var. Bu da bu fark edilmeden mi kaynaklanıyor? Bunu öğrenmek istedim. 

Teşekkür ediyorum.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Buyurun Sayın Yüksel. 
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MEHMET YÜKSEL (Denizli) – Değerli Başbakan Yardımcım, Değerli Bakanım, çok değerli bürokrat 

arkadaşlarım, değerli milletvekili arkadaşlarım; benim sorum Denizli’de kendi ilçem olan Babadağ’da doğal afetten 
dolayı bir kayma var. Bu kaymadan dolayı da 455 konut, 102 iş yerinin taşınması kararı alında ve şu anda da 455 
konutun, 52’de iş yerinin inşaatı çok hızlı ilerliyor, bu konuda ben teşekkür ediyorum. Ancak diğer, geride kalan 52 iş yeri 
konusunda da henüz tam somut bir çalışma yok. Bu konuda sizden destek bekliyorum. 

Çok teşekkür ediyorum. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Mehmet Bey, 455 konut aldın, 52 iş yeri aldın, kalan 52 mi oldu? 
MEHMET YÜKSEL (Devamla) – Ağabey 102 iş yeri taşınıyor, taşınacak bunlar. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sadece 52’si kaldı? 
MEHMET YÜKSEL (Devamla) – 52’si kaldı. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Biz o kadarını alsak var ya şükrederiz. 450 konut almışsın… 
MEHMET YÜKSEL (Devamla) – Teşekkür ederim.  
Sağ olun. 
BAŞKAN – Sorulara ve eleştirilere cevap vermek üzere Sayın Başbakan Yardımcımıza söz veriyorum. 
Buyurun efendim. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, görüşülmekte olan kurumlarla ilgili bütçe tasarısıyla alakalı olarak görüş 

serdeden, teklif getiren, eleştiri getiren arkadaşlarımıza teşekkür ediyorum. Hepsi bizim için makbuldür ve muhakkak 
üzerinde durmamız gereken hususlardır.  

Takdir edersiniz ki bunların bir kısmının soru olarak ya da eleştiri olarak gelen doğrudan Başbakanlıkla ilgili 
değil belki şahsi kanaatimi söylemek zımnında, bir kısmının da o işin sorumlusu bakanlıkların bütçesi geldiğinde orada 
cevaplandırılması daha uygun olur diye düşünüyorum. Bir kaçamak cevap vermek adına değil doğrusunu isterseniz, 
süreyi kullanmak adına. Mesela yargı bağımsızlığı, tarafsızlığı konusu. Birkaç gün sonra zaten Adalet Bakanlığı bütçesi 
gelecek ama şu kadarını ifade edeyim: Bu yargı bağımsızlığı konusu sadece bir yasa ve Anayasa konusu değil. Kabul 
etmek gerekir ki bu biraz da zihniyet meselesidir, mantalite meselesidir, hukuk eğitimiyle de alakalıdır. Hepimiz, burada 
bulunan bulunmayan, yargının bağımsız olmasını ister, tarafsız olmasını ister. Bu bizim talebimiz, toplum olarak 
talebimiz. Bunun gerçekleşmesi için yasal, anayasal teminatları getirmek, bu da bizim görevimiz ama geri kalan kısımda 
yargının bunu tavırlarıyla, kararlarıyla ortaya koymuş olması lazım gelir. Belki son zamanlarda yargının bağımsızlığı, 
tarafsızlığıyla ilgili konuda toplumumuzda bir kısım tereddütler, şüpheler uyanmıştır. Bu konuyla ilgili tartışmalar da 
yapılıyor. Bunların bir kısmı belki gündemdeki olaylar sebebiyledir ama bir kısmı da, yine başka bir vesileyle sorulmuş 
olan soruya da cevaben ifade edeyim ki, bizim yargımız belli bir süreden bir medyatik olma çabası içerisindedir. Bunu 
çok doğru bulmadığımı müteaddit defalar söyledim. Yani bizdeki kadar yargı başkanlarının konuştuğu bir Avrupa ülkesi, 
bir demokratik ülke yoktur. Aslında yargı başkanları konuştukça kendilerini tartışmanın odağına çekiyorlar. Ondan sonra 
da deniliyor ki yargı yıpranıyor.  

Ben bunu Adalet Bakanıyken de, buradaki tutanaklar şahittir, müteaddit defalar söyledim. Burada da hiçbir 
ayırım yapmıyorum. Yani siyasetçiden çok daha fazla konuşuluyor. Konuşulunca da istediğini söyleyen, istemediğini de 
işitiyor. Bunun, aynı zamanda önüne gelecek güncel konularla ilgili konuştuğu için işin bir de dava yönü var. Önünüze 
geldiğinde de ihsası reyde de bulunmuş oluyorsunuz. Bu, ister istemez yargı bağımsızlığını da zedeliyor. Verilen 
kararlar bir tarafı memnun ediyor, öbür tarafı memnun etmiyor. Kaldı ki serdedilen görüşler şahsen benim düşüncemi 
yansıtsa bile ben bunları şahsen doğru bulmuyorum. Bu kadar konuşmamaları gerekir. Ben Adalet Bakanlığım 
döneminde bunu çok açık olarak… O zaman savcı arkadaşlarımız daha çok konuşuyordu yani neredeyse dosyanın 
içeriğiyle ilgili uzun uzun açıklamalar yapıyorlardı vesaire. Benim dönemimde bunu asgariye indirmeye çalıştım. Bugün 
de yapılması gereken budur. Herkes işini yapmalı, ne söyleyecekse de kararlarıyla konuşmalıdır. Bu benim de sözüm 
değil ama katıldığım bir sözdür. Bunu bir vesileyle ifade etmek isterim. 

Şimdi, Sayın Aslanoğlu, Malatya’dan bize gelen dosyalarla ilgili olarak evvela ifade edeyim: Şimdi, Malatya-
Arapkir, Malatya-Pütürge-Nohutlu, Malatya-Merkez-Erenli, Malatya-Merkez-Yaygın, Malatya-Hekimhan-Kocaözü, 
Malatya-Hekimhan-Girmana, Malatya-Hekimhan-Kurşunlu, Malatya-Hekimhan-Hasançelebi, Malatya-Hekimhan-
Kocaözü, Malatya-Hekimhan-Girmana-İpekyolu… Bu dosyalar gelmiş. Usulüne uygun geldiği için çünkü biz belediyelere 
yardım fonu değiliz. Maalesef özellikle dikkat edilirse, yalnız bu Malatya’da değil, tüm illerimizde beldelerden aşırı talep 
geliyor. Biz gelen dosyaları… 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Afet bu efendim, afet.  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) –Müsaade ederseniz ben izah 

edeyim, tatmin olursunuz olmazsınız ama yeniden tekrar sizi bilgilendiririz.  
Şimdi, bunlar bize gelmiş. Usulüne uygun gelmiş, biz bunlar para vermişiz. Ondan sonra başka dosyalarınız 

da gelmiş. Şimdi, biz, bize gelen her konuya para veremiyoruz çünkü verdiğimiz takdir de bir de bu işin denetimi var 
yani. Niye verdiniz denecek, nasıl verdiniz denecek? Biz kendi yasamız çerçevesinde sorumluluk alanımızda olanlara 
para veriyoruz. Siz de biliyorsunuz ki biz olaya olumlu bakarız çünkü bu milletin parasıdır, milletin ihtiyacı neyse 
kanunda ona verilmeye çalışılacak. Ama bazıları usulüne uygun ya da o kanun çerçevesine girmeden talepte bulunduğu 
için verilmiyor.  

Mesela verilmemiş olanlar hangisi? Malatya-Doğanşehir, Malatya-Doğanyol-Gökçe, Malatya-Doğanşehir-
Sürgü, Malatya-Akçadağ-Bahri. Şimdi, bunlar usulüne uygun yazılmamış ya da görev alanımıza girmediği için… Yani 
“Bizim ilçede, beldede afet oldu.” diyor. Ne zaman oldu? Üç sene evvel mi, beş sene evvel mi? Bu türlü şeyler. Aslında 
çok açık olarak da bir şeyi itiraf edeyim. Sizin orası için söylemiyorum, bunu da tashih edin: Belediyelerin, özellikle belde  
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belediyelerinin maddi sıkıntıları var. Şimdi “Yağmur yağdı” diyor, bizden aldığı parayı memura maaş olarak veriyor. 
Maaş fonu değil bu. Bu da beraberinde sıkıntı getiriyor. Biz de bu noktalarda biraz ince eleyip sık dokuyoruz.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ama Sayın Bakanım…  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Ben size cevap veriyorum. Ayrıca 

tekrar… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ama aynı yerdeki selde… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – İkincisi, Malatya-Doğanyol…  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) –…birine veriyor, birine vermiyorsunuz.  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Bir dakika Sayın Aslanoğlu… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Hayır, Hekimhan’dan bahsediyorum Sayın Bakanım. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Bir dakika, ben hepsiyle ilgili bilgi 

veriyorum. Malatya… Demin okuduklarımın yarıdan fazlası Malatya-Hekimhan ile ilgili… 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Hekimhan’daki diğer belediyelere vermediniz.  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Bir dakika ya, vereceğiz şimdi… 

Bilgiyi almadan böyle konuşursak olmaz ki… Ben sizi dinledim, bakın bilgi veriyoruz.  
Malatya-Doğanyol Belediye Başkanı ile görüşülmüş, yazış tarzı… Bunun bir şekli var, usulü var, bu usulüne 

uygun evrakını düzenlememiş, bunu düzelttiği takdirde ki kendisine de fakslanmış, “Biz o zaman para veririz.” demişiz. 
Malatya-Hekimhan-Güzelyurt, Belediye Başkanıyla görüşülmüş, aynı eksiklikler sebebiyle düzeltildiğinde verilecek.  

Şimdi, bir de ayrıca bize bu talepler gelir. Bizim bir kısım ödeneklerimiz bu maksat için verilemiyorsa o 
takdirde bunu Maliye Bakanlığına yazıyoruz, maliyeden para istiyoruz. Mesela sizin orada ne var? İşte, Malatya-
Doğanşehir-Kurucaova var, Malatya-Kale var, Malatya-Kuluncak var, Malatya-Hekimhan var, Malatya-Hekimhan-
Güzelyurt var. Maliye Bakanlığından istemişiz. İstiyorsanız bu yazıları da veririz şimdi. Maliyeden bize para gelirse 
vereceğiz, değilse başka bir maksat için ayrılmış bir parayı bizim buraya verme şansımız yok. Bu da bir denetime tabidir 
yani öbür tarafta biz bugün şuraya ver, buraya ver tarzındaki bir şeyi yapamayız. Bakın, bu kadar yere vermişiz de 
oralara niye vermemişiz? 

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Sayın Bakanım, sel olduysa sel aynıdır, biri alıyor, biri almıyorsa…  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Hayır, anladım da, biz bu kadar 

Malatya’nın beldesine, ilçesine vermişim de oraya niye vermemişiz? Demek ki eksikliği var, onu hep beraber giderelim.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Giderelim, ne eksikliği varsa ben gidereyim.  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Hayır ama şimdi bu kadar iyi 

niyet, bu kadar liste okuyorum Malatya’da… Birçok arkadaşımızın ilçesine, beldesine bu kadar para da gönderilmiş de 
değil, bir ayırım yapmamışız. Usulüne uygun neyse bunu yapmaya çalışıyoruz. Eğer eksiklik varsa onu da yine 
gidermeye çalışacağız.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Eksikliği ben gideririm. Ben size özet veririm.  
HALİL AYDOĞAN (Afyonkarahisar) – Türkiye’nin parası Malatya’ya verilmiş gibi bir durum var. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Allah korusun, sende de olsa sen de yarın sabaha alırsın Halil Bey 

ya! Allah korusun, sel olmuş… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Şimdi, değerli bir arkadaşımızın 

bir sorusu var -onu ifade edeyim- “2011 yılında Başbakanlık bütçesi ne kadar, neden bu kadar artmıştır?” diye.  
Konuşmanın içerisinde de ardı ama onu tekraren ifade edeyim: Başbakanlık bütçesi bu yıl yüzde 28 oranında 

artıyor bir öncekine göre.  
Bütçenin artış nedenleri: Başbakanlık bütçesinin transfer tertibinden yardım alan kuruluşlara yapılan aktarma 

tutarlarının yükselmiş olması. Yurt dışında yaşayan vatandaşlarımızla ilgili çalışmaları yapmak ve sorunları çözmek 
üzere bir teşkilatın kurulmuş olması, buraya buradan yapılıyor. Ayrıca, millî arşiv sitesi için 150 bin TL yatırım ödeneği 
konuluyor. 

Deniliyor ki: “Bunlar niye Maliye Bakanlığı bütçesinden değil de, Başbakanlıktan aktarılıyor?” Böyle bir soru da 
geldi. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Bağlı kuruluş diye… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Bağlı kuruluşlara… Bunun sebebi 

kendi teşkilat yasalarından kaynaklanıyor, o yasalardaki hükümler sebebiyle. O zaman deseydi ki Maliye Bakanlığından 
olur, demek ki o zaman eksik yapmışız. Eğer doğrusu oysa bugünkü yanlış ama yanlış da olsa yasaya dayanılarak 
yapılan bir şeydir, onu ifade etmek istiyorum. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Peki, kredi yurtlarda bir değişiklik mi oldu geçen yıldan diyorum?  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Yasalarda, arkadaşlarımızın 

verdiği bu bağlı kuruluşlarla ilgili… 
HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Kredi Yurtlar Kurumunda bir değişiklik mi oldu? (“Kredi yurtlar kurumunun bağlılığı 

Millî Eğitim Bakanlığından alınıp Başbakanlığa oldu.” sesi.)  
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Evet… 
Şimdi, 2009 yılında örtülü ödenekten yapılan harcamalar hususunda faaliyet raporu ve kesin hesaptan 

kaynaklanan farklılık nereden gelmektedir? 
“5018 sayılı Kanun’un 24’üncü maddesine tabi örtülü ödenek bütçede iki ayrı finansman koduyla takip 

edilmektedir. Faaliyet raporundaki rakam bu iki ayrı tertipteki harcamaların toplanması suretiyle bulunmaktadır. Kesin 
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hesapta yer alan iki ayrı tertibin toplamı ile faaliyet raporunda sunulan rakam arasında farklılık bulunmamaktadır.” diyor 
arkadaşlarımız.  

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – O ikinci finansman faaliyetini, arkadaşlar bana bilgi verebilir mi? 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Tamam, size bilgi versinler. 
 “Örtülü ödenekten İhale Kanunu’na tabi olmadan Başbakanlık ihtiyaçları mı karşılanıyor?” deniliyor. 
5018 sayılı Kanun’un 24’üncü maddesinde örtülü ödeneğin tanımı yapılmış ve bu ödenekten nerelere harcama 

yapılacağı açıkça belirtilmiştir. Kanunla çerçevesi çizilen hususların dışında bu ödenekten Başbakanlık için yapılmış 
herhangi bir harcama yoktur. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Sayın Başbakan Yardımcım, mal ve hizmet ödeneklerinin yüzde 81’i… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Şimdi, arkadaşlarımız size 

isterseniz –ben, aldığım cevap budur ama- size ilave bilgi versin. 
Bazı arkadaşlarımız burada yok ama soruların hiç olmazsa tutanağa geçmesi açısından. 
“TODAİE’nin sadece Orta Doğuyla ilgili eğitim, Türkiye ve Orta Doğu Amme İdaresi Enstitüsü, sanki bu 

çerçevede eğitim faaliyeti yapıyor, niye Avrasya eğitimi yapılmıyor?” diye bir şey var. Onunla ilgili biz, Türkiye ile 
Azerbaycan arasında Temmuz 2010 tarihinde yapılan protokol çerçevesinde, Azerbaycan’da Kafkas Kamu Yönetim i 
Eğitim ve Araştırma Merkezi kurulmuştur, bu talebe uygun olarak demek ki. Eğitim ve araştırma faaliyetine başlamak için 
hazırlıklar tamamlanmıştır. Dolayısıyla bu talebin hiç olmazsa bir kısmı yerine getirilmiş oluyor. 

“Kamu Diplomasisi Koordinatörlüğü ne anlama gelir?” diye bir şey var. Başbakanlığın 29 Ocak 2010 tarihinde 
kamu diplomasisi alanında yürütülecek çalışmalar ile stratejik iletişim ve tanıtım faaliyetleri konusunda kamu kurum ve 
kuruluşlarıyla sivil toplum örgütleri arasında işbirliği ve koordinasyonu sağlamak amacıyla bir baş müşavirin uhdesinde 
Kamu Diplomasisi Koordinatörlüğünün oluşturulması uygun görülmüştür. Kamu Diplomasisi Koordinatörlüğünün 
sekreterya hizmetleri Basın Yayın ve Enformasyon Genel Müdürlüğü tarafından yerine getirilecektir deniliyor. Tüm kamu 
kurum ve kuruluşları sahip oldukları personel, malî kaynaklar, yurt dışı teşkilatları ve teknik ve bilimsel kapasiteleriyle 
Kamu Diplomasisi Koordinatörlüğünün faaliyetlerinin yürütülmesine yardımcı olacaktır. Bu faaliyetler bu çerçevede 
yürütülüyor.  

“Arama kurtarma birliklerinde dedektör köpek var mı?” diye bir arkadaşımızın sorusu var. “Türkiye genelinde 
11 adet arama kurtarma birlik müdürlüğünde 30 adet, insan ısısına ve kokusuna duyarlı eğitim köpeği bulunmaktadır.” 
Demek ki var. 

Şimdi, Afet ve Acil Durumdan bu sene gönderdiğimiz paralar… Acil yardım ve hasar onarım yardımı olarak şu 
ana kadar 83 milyon 813 bin 940 TL yardım yapılmış. Bu yardımın sadece 14 milyon 527 bin TL’si 469 belediyeye 
yapılmış, 69 milyon 286 bin 940 TL’si ise 48 il valiliğine, 24 milyon 186 bin 940 TL’si acil yardım, 45 milyon 100 bin TL’si 
de hasarların telafisi yardımı olarak valiliklere gönderilmiştir. 

Kocaeli bölgesindeki konunun üzerinde hep beraber duracağız. Anladığım kadarıyla orada hak sahipliği 
konusunda bir sıkıntı var. 

Şimdi, Sayın Kaptan, sizin “MİT Müsteşarı bu toplantılara niye gelmiyor?” Tabiatıyla gelebilir ama takdir 
edersiniz ki, Meclisteki müzakerelerde, ister burada ister Genel Kurulda sizlerin tekliflerinizin, tenkitlerinizin, sorularınızın 
muhatabı bizleriz, siyasetçiler. Doğrudan sizin bürokratlarla bir şeyiniz söz konusu değil. Onun için sizin buradaki 
teklifinizi, tenkitlerinizi hem biz alıyoruz hem de kurumdan gelen arkadaşlarımız alıyor, ne söylüyorsanız biz onları burada 
değerlendirme konusu yapıyoruz.  

Sayın Ayhan’ın, benim de kısmen katıldığım bazı konuları var. Onlardan bir tanesi, kurumlar olarak bir 
duplikasyonun bulunmuş olmasıdır. Ayrı ayrı zamanlarda, aynı maksada matuf birden fazla kurumun olduğu, devlet 
teşkilatımızda maalesef vardır. Bu manada ciddi bir kamu yönetimi reformuna da ihtiyaç var ama geçen dönem bunun bir 
ayağı getirilmek istendi, anayasal sıkıntılar sebebiyle kaldı. Yani ben bilirim ki, mesela, halı öğretmekle ilgili, birçok 
kuruluşta birim vardır. Tarım Bakanlığında var, halk eğitim merkezleri var, işte, eskiden Sümerbank, işsizlik vesaire falan 
hepsi halı öğretir ama orada, burada, bu türlü şeyler var. Aslında bunların yeni baştan gözden geçirilip o fazlalıkların 
ortadan kaldırılması gerekiyor, buna katılıyorum. 

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakan, benim söylediğim mevzuyla ilgisi… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Var, var. Siz diyorsunuz ki, özünde 

bir kurum var ama fonksiyonsuz. Söylediğiniz o, ben onu anladım.  
Diyelim ki, halı öğretmekle ilgili birinin fonksiyonu var, geri kalan altısının yoktur, aynı kapıya çıkar. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Söylediğimi öyle algılıyorsanız, bilmiyorum. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Hayır, yani ben size hak vermek 

adına, bir fazlalığın devlette olduğunu ya da gereğinin olmadığını söylemek adına söylüyorum. Bu doğrudur. 
İkincisi, tasarılarla ilgili olarak, evet, bizim bürokrasimizde kodifikasyon noktasında, kanun yapma noktasında 

zaman zaman sıkıntıları yaşıyoruz. Yani muhalefetin hiç mi söylediği doğru değil? Ben katıldığımı söylüyorum, eksik de 
anladıysam düzeltiriz onları.  

Şimdi, bu tasarıların… Bir defa şunu görmemiz lazım: Çok teferruatlı yasa tasarıları geliyor. Bunun sebebi 
şudur: Bunun sebebi teftiş korkusundandır. Uzunca bir zamandan beri devlette görev yapan bir insan olarak söylüyorum. 
İsterseniz bunu uygun bir zamanda tartışabiliriz, illa bir çerçevede olması gerekmiyor. Belli bir süreden beri bürokrasi 
teftişten korkuyor, yargıdan korkuyor. Onun için de, ne olur ne olmaz, başıma bir iş gelmesin diye, kanuna yazılmaması 
gereken işleri de getirip kanuna yazıyoruz. Aslında biz zaman zaman –bunu ilk defa söylüyor değilim ben- kanun değil, 
yönetmelik çıkarıyoruz. Yönetmeliğe konulması gereken hüküm kanunlara yazılıyor. Onun için de her gelen kanun yirmi 
madde, otuz, kırk, elli madde, seksen madde, bu kadar geliyor. Yani başka ülkelerin temel yasalarında bile bu kadar 
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madde yok. Bunu da gelen tasarılar için bir şey olarak düşünmeyin ama neticede, ortada devlet yönetimimizde böyle bir 
sıkıntı var, teftiş korkusu. Hâlbuki teftiş, bürokrasinin ensesinde boza pişiren bir şey değil. Yol gösterici olması lazım. Açık 
arayan, nerede ne var, ne yok falan, bu, Türkiye’nin yaşadığı siyasi süreçten kaynaklanıyor, geçmişte yapılan bir kısım 
suçlamalardan kaynaklanıyor. Zar zor geçinen bir kısım memurların ömrünün geri kalan kısmında mahkeme kapılarında 
sürünmekten… Geçmişte bu sıkıntılar yaşandı. Hatta öyle şeyler yaşandı ki, yolsuzluk bakanlığı kuruldu bu ülkede, 
ortada mahkemeye gidecek bir şey yok. Sen hâkim misin kardeşim, gönder mahkemeye gitsin. Bürokratlar mahkeme 
kapılarında günlerini geçirdi. Öyle olunca da şimdi, bürokrat başıma bir iş gelmesin adına bu kadar teferruatlı yasa yaptığı 
takdirde de hem teferruatlı yasa oluyor hem de zaman zaman bu açıkları oluyor. Bu söylediğiniz… 

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Bakanlar Kurulundan geliyor, sizin imzanızla geliyor. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Efendim, şimdi bizim imzamızla 

geliyor da, neticede bunun uygulamasını bizden daha çok o insanlar yapıyor. Bu, devletimizin önündeki bir problem, yani 
bu benim şeyim değil. Diyelim ki, 57’nci Hükûmet döneminde çok eksiksiz… Bir mukayese anlamında da söylemiyorum, 
tartışma anlamında. Türk bürokrasisindeki bu sıkıntılar var, bunu hep beraber aşıyor olmamız lazım. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Kanunlar Kararları çalıştırırsanız… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Çalıştırıyoruz. 
MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Çoğu oradan geçiyor. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Çalıştırıyoruz, çalıştırıyoruz. 

Adalet Bakanlığı döneminde de bunları gördük. Hakikaten teferruatlı kanunlar geliyor. Bunun en önemli sebebinin bu 
olduğu kanaatindeyim ama bunu kabul etmeyebilirsiniz, o ayrı bir olay. 

HARUN ÖZTÜRK (İzmir) – Sayın Bakan, kanunların çoğunu teklif olarak verdiriyorsunuz. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakan, bununla ilgili kurumların tartışması olarak biz hadiseyi 

yakalıyoruz, yani birbiriyle danışma da yok. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Danışma olup olmamasında değil, 

sıkıntı buradan kaynaklanıyor. Yüzde 90, işin temelinde bu var. Maalesef Türkiye’de onun için, TODAİE’de bu teftiş 
felsefesi vesaireyle ilgili olarak. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Eskiden, koalisyonlar varken zor kanun çıkıyordu, şimdi çok kolay kanun 
çıkıyor. 

DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Yok, çıkmıyor. Hayır, hayır 
çıkmıyor. Bak, Sayıştay Yasası geldi, 19’uncu madde kaldı, on beş gündür… Daha evvel de oldu. 

MUSTAFA KALAYCI (Konya) – Sayın Bakanım, Sayıştay da mı teftişten korkuyor? 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Sayıştay da tabii, aynı düşünceyle 

hazırlanan yasalar. Ona bakmamız lazım. 
Şimdi, Sayın Bağcı’nın bir sorusu var, “Bu, kapasiteye yansımıyor.” diye. Aslında şöyle bir şey var: Maalesef 

birçok devlet kuruluşumuzun merkezdeki kadroları aşırı derecede şişkin, her tarafta. Çünkü ihtiyaç olan yerde alıyoruz. 
Bu da Türk bürokrasisinin temel problemi. İşe girerken nerede olsun diye girer, işe girdiğinin üçüncü günü ya annesi 
hastalanır ya babası hastalanır, emekli oluncaya kadar anne baba hastalığı, başka sebepler -eski Sağlık Müsteşarımız da 
burada- Ankara’ya gelebilmek için yolunu bulur, yolunu bulmaya gayret eder. Onun için de ihtiyacın iki misli, üç misli, her 
teşkilatın merkezinde kadro var. Şimdi, bir birleşme olunca, biz oradakilerin tamamını almak durumunda değiliz. Zaten 
tasarruf için. Eğer aklımda yanlış kalmadıysa, bu üç kuruluşun merkez teşkilatında 826 personel vardı. Hâlbuki aynı işi 
biz 210 personelle yürütme imkânımız var. Demek ki, 600’den fazla kişi açıkta. Aslında işi var gibi gözüküyor, birleştiği 
zaman, somut olarak verebileceğimiz bir konu yok. Biz de ihtiyaç olan nispette almışız. Zaten kadromuz o kadar. Onun 
dışındakiler de artık, geldikleri bakanlıkların kadrolarında çalışmak durumundadır. Hele hele bir de bu birleşmeden dolayı 
azıcık ücret farkı varsa, herkes aynı yerlere… Bu da Türkiye’deki ücret şeyinin getirdiği bir sıkıntıdır. 

Üzerinde durulan bir iki konu daha var, onu da ifade etmeye çalışayım. Bir defa, biz çok hukukluluk diye bir 
fikrin, bir düşüncenin, bir beklentinin içerisinde değiliz. Sayın Başbakana atfen Sayın Ergin’in söylediği bir husus var. 
Benim de bildiğim, bu açıklama doğru değil. Elbette, birçoğumuzun bilgi kaynağı basındır ama basında da nelerin nasıl 
yazıldığı, nasıl eksik çıktığı… Yani yaşadığım birçok olay var. Ben şimdi burada anlatıversem, süremi bununla kapatmış 
olacağım. Onun için bazen yanlış yazılır, bazen eksik yazılır, bazen içinden çekilerek yazılır. Suçlama anlamında 
söylemiyorum. Bin tane örnek veririm ben size. Onun için de bunları ihtirazî kayıtla karşılayıp değerlendirmek gerekirken, 
sanki bunları Sayın Başbakan söylemiş, biz söylemişiz deyip bunun üzerinden değerlendirme yapmak bence doğru değil, 
bunlar yanlış. 

Bir başka şey daha var. Biz müteaddit defalar ifade etmeye çalıştık, Meclis tutanakları şahittir. Anayasa’nın ilk 
üç maddesinde yazılan hususlar, ilkeler, 73 milyon vatandaşımızın ortak paydasıdır. Diğer konuları tartışırız. Diğer 
konularla ilgili siz öyle düşünürsünüz, bir başkası başka türlü düşünür, ben farklı düşünürüm ama bu 73 milyon insanın 
ortak paydası Anayasa’nın ilk üç maddesinde yazılı hususlardır, bunun içerisinde dil konusu da vardır. Sayın 
Başbakanımızın dil konusuyla ilgili birçok açıklamaları olmuştur, bunlardan bazıları da rahatsız olmuştur, çok açık ifade 
edeyim. Benim katıldığım toplantılarda, lütfen inanın, o ana kadar gayet güzel gelen toplantı, dil konusunda Sayın 
Başbakanın aynen sizin gösterdiğiniz hassasiyeti gösterdiği için sanki o toplantı verimsiz olmuş gibi burun kıvırıp kalkan 
veya toplantıyı verimsiz bulan olmuştur. Dolayısıyla bir defa daha ifade edelim, bundan dolayı bir farklı tartışmaya da 
Türkiye’de şey açmayalım. İlk üç madde, biz bunu aşağıda da söyledik, hepimizin ortak paydasıdır ama Türkiye açık 
toplum. Televizyonlarda, katıldığımız katılmadığımız birçok tartışmalar oluyor. Bazılarına katılıyoruz, bazılarına diyoruz ki , 
böyle şey olur mu? Ama ne yapalım ki, açık toplumda ifade özgürlüğü, fikir özgürlüğü olduğu zaman, tasvip ettiğimiz 
hususlar da olur, tasvip etmediğimiz hususlar da olur. Hatta AİHM kararlarına göre bazı fikirler, bazı sözler şok derecede 
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sözler bile olsa, cebir ve şiddet içermediği sürece demokraside bunlara tahammül edeceksiniz diye hükümler var, kararlar 
var, Türkiye’nin mahkûm olduğu birçok davalar var. O nedenle, televizyondaki bir kısım açıklamalar, açık toplum olmanın, 
serbest tartışma ortamının getirdiği hususlardır ama dil konusunda, bizim bu konudaki görüşümüz çok nettir. Çok 
hukuklulukla ilgili, bizim, onu bir defa daha ifade ediyorum, bunlar doğru şeyler değildir. Bunları burada açık dille ortaya 
koymadığımız zaman, bunun üzerinden yarın başka türlü değerlendirmeler oluyor. Bir başka husus… 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – İnsicamınızı bozmadan, açıklık kazandırmak için izin verirseniz bir iki şey 
söyleyebilir miyim? 

DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Biz düşüncemizi söyledik, bunun 
dışındakilerin hepsi bizim dışımızdadır. 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Düşünceniz için teşekkür ediyorum, başka bir şey söyleyeceğim. 
Şimdi, bu Anayasa değişikliği görüşmelerinde Hükûmete şartlar koşan tarafların Anayasa’dan beklediklerini 

ifade ederken, Anayasa’da çift millet tabirinin kullanılması veya Türk ifadesinin çıkarılması talebi ve şartı olduğunu 
biliyoruz. Tabii eğer bu ilgi görürse, siz istediğiniz kadar iki madde, üç madde… 

DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Hayır. Şimdi, bakınız, bunlar... 
Neticede, kimin ne söyleyeceğini ben tayin edemem. 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Bunun olmayacağını… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Biz söylüyoruz. 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Kabul edilmeyeceğini… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Biz söylüyoruz. Bunları müteaddit 

defalar söyledik. Bakın, bir defa daha tutanaklara geçti, sizler de bu işe şahitsiniz ki, bizim düşüncemiz belli. Bir defa 
daha ifade ediyorum: İlk üç maddede yazılı hususlar bu milletin ortak paydasıdır. Bunun ötesinde bir şey var mı? Bunun 
içerisinde dil var, bunun içerisinde bayrak var, bunun içerisinde İstiklal Marşı var, bunun içerisinde devletimizin 
başkentinin Ankara olduğu yazılı, devletin nitelikleri yazılı, devletin nitelikleri yazılı, cumhuriyet yazılı. 

MUSTAFA ÖZYÜREK (İstanbul) – Açık bir taahhütte bulundunuz, teşekkür ederiz. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Evet. Hay hay… Bu açık taahhüt 

değil, bunda bizim şüphemiz yok. Biz bunu baştan beri söylüyoruz, ifade ediyoruz. Ha, bizim dışımızda bu ülkede 
yaşayan bir kısım insanlar farklı şeyleri talep edebilir, farklı şeyler düşünebilir, farklı şeyler söyleyebilir. Eğer o bize göre 
yanlışsa, size göre yanlışsa, siz de onun cevabını verirsiniz, biz de onun cevabını veririz, uygarca bu ülkede bu 
tartışmalar olur ve bir sonuca da bağlanır. 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Ayrıca Anayasa’dan “Türk” ifadesinin çıkarılmayacağı… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Efendim, şimdi, bizim 

söylemediğimiz işi… 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Hayır hayır… Bunu da söylediğiniz zaman Sayın Bakan, meseleyi çözüyoruz. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Neyi? 
MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Anayasa’nın… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Şimdi, bu tartışmalar gelecek 

bakın. Yeni dönemde bu Anayasa tartışmaları gelecek, kimin ne söylediği, ne söylemediği açıkça da belli olacaktır. 
Bugün kendi pozisyonumuzu çok açık olarak söylüyoruz ama üzüldüğüm bir nokta var, onu ifade etmeye çalışayım. 
Şimdi, Abdullah Öcalan’ın avukatı sıfatıyla görüşmeye giden birisinin açıklamalarındaki terminolojiye dayanarak Türkiye 
buraya geldi, şuraya geldi dersek, farkında olmadan, sanki böyle bir durum var, biz buna karşıymışız gibi o değirmene su 
taşımış oluruz. 

Çok net ve açık olarak bir şey ifade etmek isterim. Şimdi, terör konusu aslında Türkiye’nin en az kırk yıllık bir 
meselesi, yeni bir mesele değil. Türkiye Cumhuriyeti Devletinin bir terör sorunu var, kırk yıldan beri var. 80 öncesi 
ideolojik terör, 80’den sonra terörün her iki türlüsü de, radikal din adına ortaya konan terör, bir süre oldu, şimdi zaman 
zaman El Kaide vesaire olarak gündeme geliyor ama en çok canımızı yakan, canımızı acıtan ve bu kadar insanın kanına 
mal olmuş etnik ayrılıkçı terör. Bu yeni bir mesele değil. Demek ki, Türkiye Cumhuriyeti Devletinin bir sorunudur. İş 
başına gelen cumhuriyet hükûmetleri de bu sorunu gündemden düşürebilmek, mümkünse örgütü tasfiye edebilmek 
noktasında elinden gelen çabayı göstermiştir. Bu noktada siz daha fazla, ben daha fazla yaptım tartışmasına girmenin 
anlamı yok ama ne kadar büyük bir belayla uğraştığımızı da hep beraber görmemiz lazım. Ben şimdi, müsaade ederseniz 
bununla siyasetçi olarak değil, bu konuya kafa yormuş bir insan olarak, hâlen de bu konuda yazılmış çizilmiş rapor, kitap, 
ne varsa bunu da takip eden birisi olarak birkaç şey söylemek istiyorum Sayın Başkan vaktim eğer şey olacaksa. 

BAŞKAN – Buyurun efendim. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Evvela şunu ifade edeyim: 

Bakınız, kırk yıldır böyle bir belayla uğraşan bir ülkenin hiçbir üniversitesinde bir terör enstitüsü yok. Şimdi, eğer işin 
bilimsel temelleri, bilimsel veriler ortaya konmadıysa, biz bunu biraz el yordamıyla yürütmüşüz demektir. Şimdi, başka 
ülkelerin ciltler dolusu kitapları var, araştırmalar var, vesaireler var ama biz bu meseleyi bir araştırma konusu, araştırmaya 
dayalı politikaların tespit edildiği bir konu olarak görmemiz, şimdi bildiğim kadarıyla bir iki üniversitede araştırma enstitüsü 
kurulur gibi oldu, birkaç yayın da çıktı. İkincisi, Genelkurmay Başkanlığına bağlı Terörle Mücadele Mükemmeliyet Merkezi 
var NATO’ya ait. Ben onun iki defa toplantısı oldu, ikisine de sabahtan akşama toplantıları takip ettim. Siyasetçi olarak da 
değil, ne oluyor ne bitiyor. Emin olun, davet edilenlerin çok önemli bir kısmı yabancı. Kaynaklara atıf yapıldığında yine 
yabancı kaynaklar. Hâlbuki terörle bu kadar uğraşan bir ülkenin şimdi ciltler dolusu araştırmaları, saha araştırmaları olup, 
bu işi o zeminde biz tartışıyor olmamız gerekirdi. Şimdi bilimsel temel olmayınca, bilimsel araştırma olmayınca karanlığa 
kurşun sıkıyoruz, işin hamaset boyutu hep beraber öne çıkıyor. 
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Şimdi bakınız, ben kendimce yaptığım araştırmada, dünyanın 50’ye yakın ülkesinde terör örgütleri eylem 

koymuş, koymaya da devam ediyor. Bu sadece Türkiye’nin meselesi değil. En başta Türkiye ve çevresindekiler de dâhil 
olmak üzere. Bunların önemli bir kısmı üçüncü dünya ülkelerinde ama demokratik ülkelerde, İspanya gibi, İtalya gibi, 
İngiltere, Amerika gibi ülkelerde de var ve teröre karşı yüzde 100 muafiyeti olan da hiçbir ülke yok. En gelişmiş istihbarat 
teşkilatları olanları bile 11 Eylülü önleyemedi. Bu yapılamayanların mazereti değil ama ne kadar önemli bir olayla karşı 
karşıya olduğumuzu göstermek açısından.  

Şimdi, evvela şunu görmemiz gerekiyor: Bunların önemli bir kısmı, önce Marksist-Leninist bir örgüt olarak 
kurulmuş, bugün gelinen noktada hemen tamamına yakını etnik, milliyetçi, bölücü örgütler hâline dönmüş. İkincisi, bu 
örgütlerin tamamının söylemleri aynı. Enteresan bir benzerlik. Hepsi barış diyor, hepsi demokrasi diyor, hepsi özgürlük 
diyor. Şimdi basın mensubu arkadaşlarımız not alıyor, şimdi bu lafları söyleyince de birinin damarına basmış olacağız, 
yarım yamalak anlayacaklar, bir kısım köşe yazarı kılıklı kargalar da, ondan sonra, Cemil Çiçek bu işlerin şununla 
çözülmesini istemiyor, bununla çözülmesini istemiyor diyecek, ondan sonra başlayacaklar. Şimdi, bunun da altını iyice 
çizelim; bir şey yazacaksanız ya tümüyle yazın Allah’ınızı severseniz ya da yarım yamalak yazıp Türkiye’yi karıştırmayın. 

Üçüncüsü, bakınız, barış diyor, demokrasi diyor, insan hakları diyor, özgürlük diyor. Bununla da şunu 
söylemek istemiyorum, altını kalınca çiziyorum: Her barış diyen, her demokrasi diyen, her özgürlük diyen bu 
kategoridendir değil ama bu terör örgütlerinin tamamının kullandığı slogan bu, bu sloganlar etrafında Avrupa’da 
demokratik ülkelerde taraftar bulmuş. Onun için, uzunca süre bu ülkeler bunlara destek sağlamış. Yöntemleri aynı 
bunların, hepsinin yöntemleri aynı: Adam öldürmek, sabotaj, haraç toplamak, devlet malını tahrip dâhil olmak üzere bir 
kısım suçlar. Bütün terör örgütlerinin kullandıkları, kadınlar ve çocuklar en evvel ve bu terör örgütlerinin tamamı dış 
destekli. Dış desteği olmayan hiçbir terör örgütü uzun süre varlığını sürdürmesi mümkün değil. Dış destekli olduğu için de 
kolay kolay ben şunu yaparım, bunu yaparım deme şansları da yok, ipleri çoğu zaman başkalarının elinde. Bunları bir 
bilelim ki, ondan sonra neyi konuşuyoruz, ona karşı birlikte birbirimizi anlamaya çalışalım. 

Sonuçta bunların hepsi, önce idealize edilmiş fikirler falan denilmiş, sonuçta Batılıların kullandığı, bunlar 
dejenere olmuş örgütler. İşte, Marksizm, Leninizm, bağımsızlık falan demişler, sonuçta hepsi uyuşturucu, insan 
kaçakçılığı dâhil suç şebekesine dönüşmüştür. Bunların içerisinde de en belalı olanlardan bir tanesi PKK’dır.  

FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Besleyen kim efendim? 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Besleyen… Bunu sen biliyorsun, 

biliyoruz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Dost dediğiniz ülkeler besliyor. 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Canım, hep beraber diyoruz. 
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Dost dediğimiz… 
DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Yani şimdi dost  diyoruz 

anlamında falan değil, her şey bilerek yapılır. 
Şimdi, hepsi kendi içinde iç hesaplaşmaları olan örgütlerdir. Dolayısıyla kendi içindeki iç hesaplaşmaları 

durdurabilmek adına dışarıda eylem koymak mecburiyetinde olan örgütlerdir. Kendi içindeki birliğini, beraberliğini, içe 
dönük kavgaları ortadan kaldırabilmek için dışarıda eylem koymak mecburiyetindedir üyelerini tutabilmek bakımından ve 
enteresan olan bir şey var, terör örgütlerinin hiçbirisi demokrasiyi istemiyor. Onların istediği olağanüstü hâl, 
sıkıyönetimvari bir kısım uygulamalardır. Dolayısıyla olayların üzerine… Bunu görmemiz lazım. Bu tedbirleri devlet 
almasın, etmesin anlamında değil, biz de bu tedbirlerin hepsine başvurduk. Anayasa’mızın 119 ve  takip eden 
maddelerindeki sıkıyönetim de, olağanüstü hâl de, özel mahkemeler de dâhil hepsini kurduk, uyguladık. Uygulanması 
gerekiyordu, uygulandı, ayrı dava.  

Şimdi, gelinen bu noktada devletlerin yaptığı hatalar ne, bir de ona bakmamız lazım. Terörle mücadelede 
doğru dürüst bir iş yapacaksak, kendi önümüzden, bu devletler… Örgütlerin ortak noktalarını söyledim. Devletlerin 
yapmış olduğu hatalar neler? Bir defa, birinci hata, bütün ülkeler, istisnasız, buna İngiltere de dâhil, İspanya da dâhil, 
hepsinin önce bir asayiş ve güvenlik meselesi olarak kabul etmiş, teröristle mücadele birinci öncelik almış. İşin öbür 
boyutları, şimdi çokça vurgu yapılan terörizmle mücadele, işin diğer boyutları maalesef bütün ülkelerde, biz de dâhil 
başlangıçta üzerinde durulmamış bir konu. Asayiş ve güvenlik tedbiri olunca daha çok ceza, daha çok hapis, daha çok 
şiddet, daha uzun süreli gözaltı, bunlar da bu örgütlerin beslenmesine, taraftar bulmasına hizmet etmiş, sonuç böyle 
gözüküyor. Ben kanaat olarak değil, varılan sonuçları ifade ediyorum. 

İkincisi, bu ülkeler teröristle mücadele ile terörizmle mücadeleyi eş zamanlı yürütememişler. Hangi ülke ki bu 
ikisini erken teşhis etmiş aradaki farkı ve tedbir almaya başlamış, kısmen başarılı olan ülkeler de bunlar ve üçüncü bir 
tespit, başarılı olan ülkeler de demokratik ülkelerdir. Onun için demokrasi önemli. Bu terör örgütleri, yarasanın güneşten, 
aydınlıktan korktuğu kadar demokrasiden korkuyor. Hâlbuki, düz bir mantıkla baktığımızda, demokrasi ile terör arasında 
ters bir bağlantı var gibi gelir. Başarılı olan ülkelerin başında İngiltere geliyor, İspanya geliyor. Bunlar, bir taraftan dış 
destek kesilmiş, öbür taraftan da demokrasi noktasında bir kısım kanalları açmışlar. 

Dördüncü bir şey daha var, bu önem arz ediyor. Hatta bu konuda mutabakatlar da var. İktidar ve muhalefet 
terör konusunda mutabakat muhtırası, mutabakat metni imzalamışlar, ya şifahi olarak veyahut da İspanya’da olduğu gibi, 
2000 yılında iktidar ve muhalefet demiş ki, demokratik kültür ve terbiye gereği veya bu türlü metinler daha sağlıklı olsun 
diye, bir mutabakat metni imzalamışlar. Onun içindir ki, terörde mesafe alan ülkelerde terör meselesi bir iç politika 
meselesi kesinlikle olmamış. Onun için, bu çerçevede biz Türkiye’nin en önemli meselesi olan terör meselesine , bir 
taraftan terör örgütüyle, teröristle mücadele noktasında bizim bir tereddüdümüz yok. Daha hep beraber çıkardık, niye 
çıkardınız diye de bu tartışma konusu oldu, hudut ötesi operasyon dâhil olmak üzere. Ayrıca deniliyor ki, işte, özel 
mahkemeler kaldırılsın vesaire falan. Bakınız, bizim bu konuda en ufak bir tereddüdümüz yok ama bunun tek başına 
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yetmediğini, terörizmle mücadele noktasında da bir kısım tedbirlerin alınması gerektiğini hepimizin görmesi gerekir. Bunu 
da birlikte almalıyız, bu noktada da karşılıklı birbirimizle bilgi sahibi olmalıyız. 

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Bu tezkere konusunu çıkarmayıp da, hiç değilse, uygulama kabiliyeti olmayan 
bir şeyi… 

DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI CEMİL ÇİÇEK (Devamla) – Bir dakika Münir Bey. Şimdi 
tartışmaya girmeyelim ama neredeyse 12 Nisan 2007 tarihinden itibaren “Bu tezkereyi niye çıkarmıyorsunuz?” diye bizi 
sokağa çıkarmadı. “Bu tezkere çıkmadığı takdirde bu akan kandan sorumlusunuz, niye çıkarmıyorsunuz, niye 
çıkarmıyorsunuz?” 17 Ekim 2007’de, milyonda bir faydası olacak olsa düşüncesiyle getirdik, biz bunu çıkardık. “Niye 
çıkarmıyorsunuz?” Ha, burada Hükûmet direktifi olarak çok net ifade ediyoruz, Türk Silahlı Kuvvetlerinin bizden istediği 
Hükûmet direktifini verdik. Hududu, şümulü,  zamanı, ister havadan ister karadan, ne zaman ihtiyaç duyuyorsa, makul 
süre evvel Hükûmete bilgi vermek kaydıyla harekât serbestiniz vardır dedik, biz bu talimatı, Hükûmet direktifini verdik. 
Dolayısıyla dün yapılır bugün yapılmaz ya da yarın yapılır başka bir gün yapılmaz… Bu, Hükûmetten özel bir onay 
gerektiren husus değildir. Tezkere çıkar çıkmaz bizden bu direktif istenmiştir. Hududu, şümulü, kapsamı ve ne şekilde 
yapılacağına ilgili birimler karar vermek… Bizim istediğimiz bir şey var: Makul süre evvel bize haber verilmesi lazım ki, 
bu işin dış boyutu var, dış boyutunda da Hükûmet bilgi sahibi olsun, gerekli desteği dış politikada da versin diye. O 
nedenle, şunu açık olarak ifade etmemiz lazım: Biz sayın genel başkanları -gerçi MHP’yi ziyaret imkânımız o formatta 
olmadı, onu açıkça ifade edelim, keşke olabilseydi ama dün olmadıysa, inşallah ileride olur- ziyaret ettiğimizde terörizme 
yaklaşımımızı ifade ettik. Eğer dedik bu konuda bilgiye ihtiyacınız varsa biz size bilgi veririz. Sizin özel olarak bilgi 
ihtiyacınız olursa lütfen… Çünkü takdir edersiniz, Sayın Özyürek doğru söyledi; yani bu konuları belki de her yerde 
konuşma şansımız yok, hiçbir ülke de böyle konuşmadı ama biz muhalefeti bilgi sahibi yaptık. Bir kısım yazılarda şöyle 
bir ifade vardır, devlette görev yapan arkadaşlarımız bilir: Bilmesi gereken kişilerin dışında kimse bilmemelidir diye. 
Bilmesi gerekenler bu konuları biliyorlar. Sadece bu kadar ifade edeyim. Geri kalanı lütfen siz de sormayın yani bilmesi 
gerekenler, yaptığımız ve yapmakta olduğumuz işler konusunda ayrıntılı bilgi verilmiştir, bundan sonra da verilir. 
Kurumsal olarak partilerimiz istiyorsa biz bu bilgiyi de yine verdik, veriyoruz.  

Şimdi, Hasip Bey, burada yok, onun sorduğu sorular vardı, şimdi, ben burada şeye konuşmuş olacağım, 
onlardan vazgeçiyorum. Sürem de doldu herhâlde. Diğer konularla ilgili olarak cevaplayamadığım hususlar varsa yazılı 
cevap vereyim, hepinize çok teşekkür ederim.  

BAŞKAN – Evet, teşekkür ederim Sayın Başbakan Yardımcımıza.  
Şimdi, efendim, söz sırası Sayın Devlet Bakanımız Hayati Yazıcı’da.  
Buyurun efendim.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (İstanbul) – Peki, teşekkür ediyorum Sayın Başkan, değerli arkadaşlar.  
Ben de çok seri bir şekilde bu soruları cevaplamaya çalışacağım veya eleştirileri cevaplayacağım. Önce şunu 

ifade edeyim ki gerek soru sorarak, gerek eleştirerek öneride bulunarak katkı veren bütün arkadaşlarıma teşekkür 
ediyorum. Gene unutmayayım sunumda olduğu gibi, Gümrük Müsteşarlığının teşkilat kanunu alt komisyonda büyük bir 
emek verilerek komisyona çıkartılmasının sağlanmasında büyük payları olan başta alt komisyon başkanı Osman Sali 
Bey olmak üzere bütün arkadaşlarıma, komisyonun bütün üyelerine teşekkürlerimi ifade etmek istiyorum. Süreci belki 
buraya gelmeden ama dışarıdan çok yakinen takip ettim. Burada bir takım bürokrat arkadaşların davranışlarını da 
onaylamadığımı hatta dikkat ederseniz o arkadaşın davranışıyla alakalı Bakan arkadaşımla konuştuktan sonra 
komisyona da gelmediğini, başka arkadaşın geldiğini herhâlde gözlemişsiniz.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakan bizzat bana söyledi Sayın Bakanım istemediğini. Yalan mı 
söyleyeyim, ben konuştum.  

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Neyi istemediğini?  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Tasarıyla ilgili taraftar olmadığını söyledi, gayet açık ve net söylüyor.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Bakan Bey imzalamış, Bakanlar Kuruluna inmiştir.  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Benim problemim değil kardeşim. Onun imzası mı var? Bak, biliyor musun? 

Bana niye soruyorsun yani?  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Tamam yani o olup bitenler…  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Bana niye soruyorsun?  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Haluk Bey, olup bitenler doğru değil, şık değil. Bu konunun 

olmuş olmasından ötürü, bizim irademiz dışında olmuş olmasına rağmen, cereyan etmiş olmasından ötürü duyduğum 
üzüntüyü sizlerle paylaşıyorum. En üst komisyonda o bir iki noktayı da tartışacağız. Ben size gerekçeleriyle burada arz 
etmeye çalışacağım. Kabul ederseniz komisyon nasıl yürüdüyse ona göre yolumuza devam edeceğiz.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayan Bakan, orada anlaşılamayan bir şey var. Bizi mi suçluyorsunuz orada 
olandan bitenden?  

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Olur mu öyle bir şey yani. Yani ben sizi suçlamam. Yani benim 
konuşmalarımı ya dinlemediniz veya anlatamadım. Yani öyle bir ifadem yok, öyle bir amacım da yok. Ben sizlere 
teşekkür ettim. Üyeler dışında yapılanlardan ötürü duyduğum üzüntüyü belirttim.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Onu söyleyen bürokrat bir daha gönderilmedi anlamında mı söylüyorsunuz 
Sayın Bakanım?  

DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Ben konuştum Bakan arkadaşımla, o bürokrat bir daha 
gönderilmedi.  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Yanlış bir şey söylediği için mi gönderilmedi bunu öğrenmek istiyorum.  
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DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Hayır niye… Herhâlde burada başka hırçınlık mı yapar, ne 

yapar… Ne düşündüyse bilemiyorum. Dedim ki: Sizin bürokrat arkadaşınız Bakanlar Kurulunun imzaladığı bir tasarıyla 
alakalı orada kabul edilmeyecek, hatta parlamenter rejimle bağdaşmayacak bir ölçüde birtakım davranışları, sözlü 
beyanları olmuştur, buna lütfen mukayyet olun. Bu arkadaşı değiştirin hatta Başbakanlık müsteşarını da devreye soktuk, 
toplantı da yapıldı. Şimdi o detaya girmeyeyim, ben sorulara cevap vereyim. Ben bu konuya ilişkin görüşümü ifade ettim.  

BAŞKAN – Sayın Bakan, buyurun efendim.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Şimdi, Sayın Özyürek’in sorularından başlıyorum: “Özürlü 

bakım aylığı ne kadar?”Tabii ki bu benim görev alanım dışında başka bir bakan arkadaşım ama 599 TL’dir. Okula giden 
bir öğrenciye diyorsunuz ki ne kadar, ne yardım yapıyorsunuz? Evet, şimdi, eğitim yetersizliği, tabii, yoksulluğun en 
önemli nedenlerinden birisi. Biz bu anlamda okula giden öğrenciye öncelikli ders kitaplarını, demin de ifade  ettim, 
ücretsiz olarak fondan veriyoruz. Eğitiminin başında ve ortasında iki kez eğitim materyali alımı kapsamında bir sosyal 
yardımlaşma vakıflarımıza ödeme aktarıyoruz, kaynak aktarıyoruz. Bunlar da 50 milyon TL’nin altında olmuyor. Bir 
eğitim yılı başında, bir eğitim yılı ortasında. Hatta bazen periyodik ödeminin 1,5 misli 65 milyon TL’ye kadarda ulaşıyor, 
erişiyor. Bu da sosyal yardımlaşma mütevelli heyetleri tarafından öğrencilerimizin ihtiyaçları gideriliyor. Ayrıca öğrencinin  
düzenli eğitime devam etmesi şartıyla şartlı eğitim yardımı, miktar nedir diye soruldu. Bunu her konuşmasında 
Başbakanımız daha önceki yıllarda değiniyordu, herhâlde unutulmuş. İlköğretime devam eden erkek öğrenci için aylık 
20 TL, kız öğrenci için 25 TL, ortaöğretime devam eden erkek öğrenci için aylık 35, orta öğretime devam eden kız 
öğrenci için aylık 45 TL yardım yapılmakta. Bu paralar çocukların annelerinin hesabına yatırılmaktadır. Bu kapsamda 
2010 yılında Ocak-Eylül döneminde 2 milyon 172 bin 750 öğrenciye, 163 milyon 390 bin TL kaynak aktarılmıştır. 
Öğrencinin özürlü olması durumunda okula ulaşımı fon kaynaklarından karşılanmaktadır. Diğer bir soru: Acil eylem 
planında üç ay içerisinde yoksulluk haritasını, envanterini çıkartacağız demiştiniz niye yapmadınız dediniz. Bunu da biz 
hane bazında bu çalışmayı yaptık ve yaptığımız bu çalışma çerçevesinde 2,5 milyon haneye ulaşıldı 3 milyon 84 bin kişi 
bu 2,5 milyon hanede yaşamakta ve bunlara da 12 milyon adet yardım yapılmıştır. Dolayısıyla bu çerçevede, bu çapta 
bir tespit var ve bunların da Türkiye Cumhuriyeti kimlik numarası bazında envanteri bizim veri tabanımızda 
tutulmaktadır. Bu bütünleşik sosyal hizmet projesini daha da gelişmiş kapsamda yürütüyoruz.  

Efendim, diğer bir konu, işte “Yardım alanların yüzde 60’ı muhtaç olmayanlar.” diye bir ifade edildi. Bu hiçbir 
veriye dayanmayan bir beyan. Böyle bir durum kesinlikle söz konusu değil ama elbette ki bu kadar miktarda insana 
yardım ulaştırılırken belki de hak etmediği hâlde bunlar içerisinde alanlar da var. Bakın, biz SOYBİS Projesini devreye 
koyduktan sonra kişileri bile izleyebiliyoruz. Bir vatandaş aşağı yukarı üç yıl içerisinde 16 bin TL, iki yıl içerisinde değişik 
vakıflara gitmiş, işte 50 lira oradan istemiş, 75 lira oradan istemiş ve iki yıl içerisinde 16 bin TL bir para aktarımı yapmış. 
Bunları tespit ettik. İnşallah bundan sonra bu tür sapmalar olmayacak. Ve yeşil kart, evde bakım, aile ve eğitim 
yardımlarından söz ediliyor, vesaire falan, bunlar ne kadar diyor? Bunların sayılarını da ben paylaşayım sizinle. Şimdi, 
efendim, Sosyal Yardımlaşma Dayanışma Genel Müdürlüğünün yardım yaptığı kişi sayısı 3 milyon 84 bin 233 kişi. 
Bunlara toplam 2 milyar 255 milyon 947 bin 753 TL ortalama aktarım yapılmakta. 2022 sayılı Kanun’dan yararlanan kişi 
sayısı 1 milyon 320 bin 370 kişi bunlara da 2 milyar 155 milyon 600 bin 475 TL kaynak aktarmakta, yeşil kartlıların sayısı 
9 milyon 647 bin 131 kişi. Bunlara da 5 milyar 169 milyon 153 bin 266 TL kaynak aktarılmakta. Evde bakım, kişi sayısı 
204 bin 652 kişi, bunlar da 869 milyar 369 milyon 362 bin 353 TL kaynak aktarılmakta. Millî Eğitim Bakanlığının bursu 
183 bin 690 kişi, 168 milyon 847 bin 848 TL kaynak aktarılmakta. Bu saydığım kategoriler sosyal yardımlaşma dışındaki 
diğer kurumların verileri. Onu da sizlerle paylaşmış oldum bu vesileyle.  

Sayın Mehmet Günal Bey’in konuşmasında ifade ettiği, işte, koridorlarda bu toplu görüşme sürecinde, işte, bir 
takım itişme kakışmalar oldu yani onlar bizim dışımızda. Mehmet Bey yok burada çıktı. Bizim dışımızda, biz müzakereyi 
bitirdikten sonra memur arkadaşlarımız, işte, sendika yöneticilerinin aralarında tartışma olmuş, keşke olmasaydı. 
Hepsini de ayıplıyorum, böyle bir şey olmaması lazım. Bunun neticesinde biz müzakereleri gayet medeni bir şekilde 
sürdürdük. Ve gene sorular arasında personel rejiminde ciddi delikler açıldı, kurumların teşkilat kanunları delik deşik 
oldu, kurumlar arası ücrette olan farklılıklar var diyorsunuz. İşte, bu farklılıkları gidermek için de 2011 yılı toplu 
görüşmelerinde ek ödeme, 2012 yılına kadar aradaki farkı kapatacağımız taahhüdümüz var, 80 TL toplu görüşmede 
taahhüt etmek suretiyle bütçe kanununda da yer aldı. Bunu da bu çerçevede gidermiş olduk ve böylece daha önce 6 -7 
civarında olan bu açık, memurların arasında, 3,65’e kadar inmiş, inşallah bunu da birkaç yıl içerisinde bunu gidereceğiz. 
Öte yandan 657 sayılı Devlet Memurları Kanunu’nda değişiklik öngören tasarıyla Meclise sunmuş bulunuyoruz. O da 
Plan ve Bütçe Komisyonuna gelmiştir, 23-24 maddelik bir kanun tasarısı. Ve bu tasarıda önemli değişiklikler 
öngörülmektedir. Memurların sicil düzeninin kaldırılması, yeni bir düzen getirilmesi, uzmanlığın kamu kurum ve 
kuruluşlarında -başka arkadaşlarımın soruları vardı- çalışan uzmanların belli statüye bağlanması, farklılıkların 
önlenmesi, uzman yardımcılarının mesleğe kabul edilirken hepsinin eşit düzeyde ücret alması, bunların yükselmeleri 
meselelerinde de benzer statüler gözetilmesi hedeflenmiştir. Bunun çok büyük bir yararı olacak, o da şu: Şu durumda 
değişik kamu idarelerinde çalışan uzman ya da uzman yardımcıları herhangi bir yerde sınav açıldığında o yerin sınavına 
girmekte, ücreti fazlaysa oraya kaçmaya çalışmakta. Yani hedef farklı ücret alma peşinde. İnşallah bu yasayı 
gerçekleştirdiğimiz takdirde uzmanlar sadece yetenek ve kabiliyetlerini ortaya koyma yönünde alanlarında başarılı 
olmayı hedefleyecekler. Sayın Kalaycı’nın bu konuda sorusu vardı, bu çıkacak mı, kalacak mı? Hedeflerimiz bunu da 
inşallah seçimlerden önce çıkartmak. Yani şu 2010 yılında yetişmeyeceği anlaşılıyor ama 2011’in başlarında inşallah 
çıkaracağımız kanunlardan birisi de bu olacak çünkü bütün bakanlıklar bunu bekliyor. Gene bunlara temas etmişken 
sorular sorulardan birisi de değişik bakanlıkların burada teşkilat kanunları görüşülürken, işte, personeline ilişkin 
düzenleme yapılmasını doğru buluyor musunuz? Doğru bulmuyoruz çünkü bu konuda yaşadığımız ve birikmiş 
sorunlarımız var. Bu şekilde her kamu idaresinin kendi çalıştırdığı personelle alakalı yeni düzenlemeler yapması bu 
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alandaki kötü olan veya iyi olmayan durumu düzeltmeye katkı vermiyor aksine bu alandaki iyi olmayan durumu daha da 
derinleştiriyor. Onun için bu 657 sayılı Devlet Memurları Kanunu’ndaki düzenleme, bu kötü gidişi durdurmak açısından 
bir örnek teşkil edecek.  

Sayın Hasip Kaplan diyor ki: “Tek çatı altında toplansın.” Onu da konuşmam da, sunumumda ifade ettim. Biz 
sosyal yardım belki başkanlığı, Sosyal Güvenlik Başkanlığı gibi sosyal yardım başkanlığı ismi altında bir kanun tasarısı 
taslağımız hazırlanmış, bunu sanırım yakında Bakanlar Kuruluna sevk edeceğiz. Bu taslak da elimde. Bu konuda 
burada öneri olarak dile getirilen bütün hususları içeriyor. Efendim, işte, yok şunların bir haritası çıkartılmış mı? 
Çıkartılmış yani bununla ilgili çok detayları inşallah önümüzdeki günlerde sizlere de takdim etme fırsatımız olacak.  

Sayın Münir Kutluata, dedektör köpekleri yetiştirmek zor mudur? Hem çok özel bir şey bu, özel bir şey. Bunları 
yetiştirmek için Akyurt’ta bütçemize 310 TL’lik bir ödenek konmuş 2011 bütçemize.  

MÜNİR KUTLUATA (Sakarya) – Yani bir sistem içinde yetiştirilecek.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Tabii, tabii. Biz bunları polis eğitim merkezinde, Emniyet Genel 

Müdürlüğünün köpek eğitim merkezinde bunların eğitimini yaptırabiliyoruz. Yani yok böyle bir şey ama ödenek koyduk, 
inşallah Akyurt’ta bu tesisi de yaptırmak suretiyle bunları çoğaltacağız.  

Efendim, Sayın Osman Kaptan Bey’in özürlü istihdamında gerçekleşen artık özürlülere ilişkin Anayasa 
değişikliğine mi gideceğiz. Hayır böyle bir şek kesinlikle söz konusu değil. Anayasa’nın biliyorsunuz özürlülerle ilgili 
değişikliği 10’uncu maddesinde, “Eşitlik” başlığını taşıyan 10’uncu maddede yer almaktadır. Oradaki düzenleme 
özürlüler, işte kadınlar, çocuklar, dul ve yetimlere ilişkin yapılacak düzenlemelerin Anayasa’nın 10’uncu maddesinde 
öngörülen eşitlik kuralına aykırılığı öne sürülemesin diye o değişiklik yapılmıştır ama özürlülerle ilgili bizim bu 
çalışmalarımız daha önceden bu yana devam ediyor. İnşallah bu açığı, özürlü istihdamındaki bu açığı önümüzdeki 
yıllarda gidereceğiz. Ha burada bir sıkıntımız şu: Türkiye’de en büyük personeli istihdam eden kurumlardan bir tanesi 
Millî Eğitim Bakanlığıdır, Diyanettir, Sağlık Bakanlığıdır. Dolayısıyla bunların icra ettikleri görevin niteliği itibarıyla özürlü 
istihdamında sorunları var. Yani özürlü bir kişiyi polis nasıl yapacaksınız vesaire falan yani bu açık, çoğunluğu buradan 
kaynaklanıyor. Belki de biz bir düzenleme yapmak suretiyle bazı kamu idarelerinde özürlü çalıştırma yükümlülüğünü 
içeren oranın yüzde 3’ten de fazla hâle getireceğiz, bazılarında daha aşağıda tutacağız. Yani böyle bir düzenleme, 
çalışmamız da mevcut.  

Sayın Osman Kaptan Bey’in yoksullukla ilgili Türkiye’nin envanteri yapıldı mı, yoksulluk haritası neden 
yapılmıyor. Demin söyledim bu yapılmış. Bütünleşik sosyal hizmet projesinin de 2011 yılında sona ermesiyle mükemmel 
bir veri tabanı elde etmiş olacağız. Yine Osman Kaptan Bey’in kaçakçılıkta etkin mücadelede ifade ettiğimden bahisle 
beni eleştirdi ve Avrupa Birliği ilerleme raporunda Türkiye’nin bu açıdan eleştirildiğini söyledi. Dikkat ederseniz oradaki 
eleştiri MASAK’ın görev alanına giren faaliyetlere ilişkindi. Yani MASAK’ın takip etmesi gerekli konularla Gümrük 
Müsteşarlığının takip etmesi gerekli konuları ayırmak gerekir. 29’uncu fasılda gümrükten söz edilir ve 29 fasıl başlığı 
altında sözü edilen rapora bakıldığında gümrük alanındaki çalışmaların takdir edildiğini, eksikleri olmakla birlikte takdir 
edildiğini göreceksiniz.  

Yine Sayın Harun Öztürk’ün personel reformu yerine personel rejimi telaffuz edilmektedir. Denge tazminat 
düzeyi personel reformundan vazgeçilmiş midir? Anayasa’nın… Ve işte bu toplu sözleşmeden sonra tekrar varılan 
mutabakat Bakanlar Kuruluna gidecek mi diye sorular olmuştu. Değerli arkadaşlar, bildiğiniz gibi memurlarla ilgili 
Anayasa’nın üç maddesinde değişiklik yapıldı. Bunlardan bir tanesi 128, 129 ve 53’üncü maddedir. 53’üncü maddede 
toplu sözleşme, görüşme değil sözleşme öngörülüyor ve ayrıca mutabakata varılmaması hâlinde kamu görevlileri hakem  
kurulunun vereceği kararın kesin, nihai, icrai bir karar olduğunun altı çizilmiş. 128’inci madde de kamu görevlilerinin mali 
ve sosyal haklarının kanunla değil sözleşmeyle de belirlenebileceği için düzenleme var. 129’u da biliyorsunuz uyarma, 
kınama cezalarına karşı yargı yolu açılmıştır. Dolayısıyla, Anayasa değişikliğine paralel uyum yasasını çıkartmamız 
gerekiyor. Belki bu pakette yer alacak. 4688 sayılı devlet memurları sendika kanununda inşallah o düzenleme de 
gerçekleştiğinde önümüzdeki yıl 2012 yılının mali ve sosyal hakları toplu görüşme değil toplu sözleşme yöntemi 
uygulanmak suretiyle ilk uygulamayı hayata geçireceğiz. Yine Sayın Harun Öztürk Bey’in Devlet Personel Başkanlığı 
Bütçesi… İşte niye burada sapmalar var falan diyor. Bu sapma olarak gözüken miktarlar tamamen yatırımla, yatırım 
bütçesiyle alakalıdır. Yoksa herhangi bir öngörüsüzlüğün eseri değildir. Buna ilişkin başka sorular da vardır. Onun da 
aynı çerçevede cevaplamış oluyorum.  

Gene efendim bu Gümrük Müsteşarlığıyla alakalı da aynı soru vardı Sayın Öztürk’ün, sosyal yardımlaşmayla 
alakalım, Devlet Personel Başkanlığıyla alakalı aynı yönde eleştiriler vardı, bütün bu eleştirileri her üç kurumun da 
yatırım bütçesi öngörülmesi dolayısıyla bu farklılığın meydana geldiğinin altını çizmek istiyorum.  

Sayın Kalaycı’nın, efendim, sosyal yardımlara ilişkin tek çatı düzenlemesine gidilmemişti deniyor. Bunu birkaç 
kez, birkaç soruyla, birkaç arkadaşımın sorusu vesilesiyle ifade etmeye çalıştım ki bu konuda bir kanun tasarısı 
çalışmasını tamamlamış durumdayız ve gene sunum kısmında ifade ettiğim gibi bütünleşik sosyal hizmet projes i 
kapsamı çerçevesinde SOYBİS’i devreye sokmuşuz, bununla sorgulamalar yapıyoruz ve bu proje sayesinde, SOYBİS 
uygulaması sayesinde 16 milyon TL kırtasiye ve yol gideri tasarruf edilmektedir, yılda 16 milyon TL SOYBİS devreye 
girmesiyle. Ve bu SOYBİS’i de tekrar altını çizeyim Genel Müdürlükte uzman 5-6 arkadaşım gerçekleştirmiştir yani 
bunun dışarıda 15 milyon doların altında yaptıramazsınız. Onları da tebrik ediyorum. Elbette ki yardımlar hak temelli 
hâle getirilecek ve gene Sayın Kalaycı’nın… Burada çok olumsuz şeyler söylenmedi ama Hükûmet bunu bir rant aracı 
olarak kullanıyor onu da bir talihsiz amaç dışında kullanılan bir ifade olarak telakki ediyorum. Yani tehevvüren söylenmiş 
diyeyim, hukukçular öyle kullanır, tehevvür, kastı aşan bir ifade olarak nitelendiriyorum. Böyle bir şey söz konusu değil. 
Ne bizim yaptıklarımız böyle bir şeye müstahaktır ne biz böyle bir eleştiriye müstahakız. Yardım yardımdır, yani insan 
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kimseyi yardıma muhtaç etmesin öyle düşünüyorum yoksa biz yardım yapar geriye bakmayız. Arzu ederiz ki o insanlar 
mutlu olsun, huzurlu olsun. Bizim beklediğimiz bu.  

Evet, son Sayın Aslanoğlu, vallahi eleştirinizde yerden göğe kadar haklısınız.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ben sizi korumak istedim.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Haklısınız. Ben sizi koruyorum, siz de beni koruyun. O ayrı bir 

konu, muhabbetimiz artsın.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Bir gerçeği söylemek istedim, ben gerçeği söyledim.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Tamam.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Ben sizin burada bir günahınız olmadığını söyledim. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Ama gümrük müşavirlerinin meslekleriyle alakalı bir kanun 

yok, tasarıyı hazırladık onu da yakında bakanlar kuruluna getiriyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Bu tutanakları göndereceğim. 
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – İnşallah. İnşallah orada çözeceğiz bunu, doğru söylüyorsunuz 

onu çözeceğiz.  
Son olarak Sedat Kızılcıklı Bey bir örnek vererek soru yöneltmişti. Doğrudur. Yani bir maaşlı bir kişinin vefatı 

hâlinde onun maaşını sosyal güvenceden yoksun çocukları paylaşmakta, dolayısıyla onlar babalarından kalan maaşı 
paylaştıkları için bizim muhatap, hedef kitlemizin dışına çıkıyorlar. İşte, hazırlayacağımız bu kanun tasarısında bütün bu 
sorunlar ele alınacak. Bir örnek de ben size vereyim. Mesela adama biz iş kurmak için yardım yapıyoruz, iş kuruyoruz. İş 
kuran bir kişi Türkiye’de Gelir Vergisi Kanunu’na göre ne yapacak? Vergi mükellefi olacak. Efendim, işte serbest 
çalışıyorsa sosyal güvenliğe başvuracak. O zaman bunları yaptığı zaman kayıtlı hâle geliyor, bizim hedef kitlemiz dışına 
çıkıyor oysa adam bizim verdiğimiz parayla bize borçlu olarak iş yapıyor. Böyle de sorunlar var. İnşallah bunları 
yapacağız. Gene ben şunu düşündüm, arzu ediyorum, yardım yaptığımız vatandaşları biz çalıştıralım. Onlar da aldığı bu 
yardımın karşılığı bir iş ürettikleri kanısı içlerine yerleşsin. İşte, okullarda çalıştıralım, kamu kuruluşlarında çalıştıral ım. O 
zaman da bunların sosyal güvenliklerinin, sigortalarının sağlanması gerekir. O zaman da yine hedef kitlemiz dışına 
çıkıyor. Neyse bu kanun tasarısıyla bütün bunlara çözüm getireceğiz.  

Son olarak yöneltilen sorular vardı, soru-cevap özel kısmında, onları cevaplayayım. Efendim, Münir Hocamız 
2011 yılında kamuya kaç personel alınacak dediniz. Efendim 2011 yılı bütçe kanununda kamu kurum ve 
kuruluşlarımızın bir önceki yıl istifa, ölüm, emeklilik nedeniyle ayrılanların yüzde 50’si kadar yeni personel alabilecekler 
ve ayrıca 25 kontenjan kamu için öngörülmüş. Bütçe kanunu çıktıktan sonra bunların dağılımını oturup inceleyip, işte, 
maliyet, Devlet Personel Başkanlığıyla yapacağız ve ayrıca Devlet Personel Başkanlığı verilerine göre 2010 yılı sonuna 
kadar 46.700 adet personelin kurumlarından ayrılacağı, böyle tahmin ediyoruz. Bunu da hesapladığımız zaman yüzde 
50’sini, 23.350 kişi buradan geliyor, 25 binle topladığın zaman 48.350 personelin alınacağı ortaya çıkıyor. Bunun 
yanında KİT’ler, mahallî idareler, 657 sayılı Kanun’un 4/B ve 4/C maddesine göre alınacak personel ile özel 
düzenlemeler çerçevesinde alınacak polis, öğretmen, hâkim, savcı, üniversite öğretim elemanları gibi meslekler ile 
özürlü personel de bu sayıya dâhil edildiğinde 48.350 istihdam kadrosunun 2 misline çıkacağının öngörüsünü taşıyoruz.  

Efendim, bir diğer soru, hatta bu son soru, Sayın Emin Haluk Ayhan Bey’in, gümrükte daire başkanı ve üstü… 
Daire başkanı ve üstü dedikten sonra genel müdür ve yardımcıları oraya giriyor. Kaç kadro var?  

EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Genel müdür üstünde dedim.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Daire başkanı üstü deyince, genel müdür, genel müdür 

yardımcıları da oraya giriyor zaten.  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Bakanım, onun öyle olduğunu biliyorum. Ben bir daire başkanı üstü 

dedim, bir de genel müdür üstü dedim, tutanaklarda vardır.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Hayır biz toptan aldık. Öyle dediniz de, öyle demenizi de ben 

çok…  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – İki farklı yani ben ne sorduğumu biliyorum.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Daire başkanı ve üstünde kaç kadro, bunlardan kaç tanesi 

vekâletle yönetiliyor. Daire başkanı ve üstü görev yapan… Yani daire başkanı ve üstü dediğimiz, genel müdür, genel 
müdür yardımcıları dâhil müsteşar dâhil 60 kadromuz bulunuyor. Daire başkanı ve üstü sekiz kadro vekâletle 
yürütülüyor. Bunlardan bir tanesi müsteşar vekili yanımda, bir tane genel müdürüm var, bir tane genel müdür yardımcım 
var, müstakil daire başkanım 2 tane, daire başkanı vekâletini yürüten de 3 tane var. Onlardan 2-3 tanesi çok yeni zaten. 
Diğerleri biraz eski, bir tanesi bayağı bir eski. Durum bu. 

Hepinize teşekkür ediyorum.  
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Başkanım, uzatmadan ifade etmek istiyorum.  
FERİT MEVLÜT ASLANOĞLU (Malatya) – Vekâleti kaldırın artık.  
DEVLET BAKANI HAYATİ YAZICI (Devamla) – Ha bu niye oldu? Biz bu teşkilat kanunu çıkartırız, bir daha 

yeniden işlem vesaire olmasın diye düşündük ama doğrudur, onun uzamış olmasından ötürü ben de rahatsızım. Ondan 
ötürü ben de rahatsızım. Arkadaşlarım burada var, onların yanında da ifade ediyorum. Vekâletle yürütüyor olmaktan 
ötürü ben de rahatsızım, inşallah bunları yakın zamanda idare edeceğiz.  

Teşekkür ediyorum. 
EMİN HALUK AYHAN (Denizli) – Sayın Başkanım, müsamahanıza çok teşekkür ediyorum.  
Sayın Bakanım, hiç uzatmadan sadece değerlendirmeniz amacıyla bilginize sunacağım, tutanak bu. Maliye 

Bakanlığı temsilcisi şunu söylüyor: “Kurumsal bir görüşümüzün olmadığını bir devlet memuru sorumluluğuyla belirtmek 
istiyorum ve İçişleri Bakanlığı temsilcinin de ifade ettiği bütün çekincelere de katıldığımı da belirtmek istiyorum” bir. Dış 
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Ticaret Müsteşarlığı temsilcisi: “Hayır, efendim” soru üzerine. “Sizden görüş sordular mı?” soru üzerine “Hayır efendim. 
Onu da ifade ettim efendim, en baştan, baştan görüş gelmemişti Plan ve Bütçe Komisyonumuzdan gelen davet üzerine 
biz inceledik. Teknik kısımlarını anlatmıyorum.” İçişleri Bakanlığı temsilcisi: “Ben yine çok özet olarak iki hususun altını 
çizmek istiyorum. Bu tasarıyla ilgili 2006 yılında Bakanlığımız bir görüş vermiştir. Ondan sonra hiçbir resmî görüş talebi 
olmamıştır ve görüş verilmemiştir.” Sayın İçişleri Bakanının niye bu tasarıyı imzaladığını sizin bir bürokratınız bana 
konuşma arasında- görüşmeler sırasında değil- sordum, ben de “Git Sayın Bakanına sor.” dedim. Bunu da bilin.  

Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  
BAŞKAN – Teşekkür ederim. 
Değerli milletvekilleri, kurum bütçeleri üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır. 
Şimdi, sırayla bütçe ve kesin hesapları okutuyorum. 
İlk olarak, Başbakanlık bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
PROGRAMLAR 
 
BAŞBAKANLIK BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(02 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(04 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(07 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(08 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Kesin hesabı okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Millî İstihbarat Teşkilatı Müsteşarlığının bütçesini okutuyorum: 
 
MİLLÎ İSTİHBARAT TEŞKİLATI MÜSTEŞARLIĞI BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Kesin hesabı okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Millî Güvenlik Kurulu Genel Sekreterliği bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
MİLLÎ GÜVENLİK KURULU GENEL SEKRETERLİĞİ BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Kesin hesabı okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Başbakanlık Yüksek Denetleme Kurulu Başkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
BAŞBAKANLIK YÜKSEK DENETLEME KURULU BAŞKANLIĞI BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(Genel toplam okundu)  



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 92 

  

 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Kesin hesabı okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Türkiye ve Ortadoğu Amme İdaresi Enstitüsü Başkanlığının bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
TÜRKİYE VE ORTADOĞU AMME İDARESİ ENSTİTÜSÜ BAŞKANLIĞI BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(08 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(09 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
B Cetvelini okutuyorum: 
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(04 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Toplam gelir okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabı okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
B Cetvelini okutuyorum: 
(B Cetveli okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
AFET VE ACİL DURUM YÖNETİMİ BAŞKANLIĞI BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(02 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(10 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.  
Gümrük Müsteşarlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
GÜMRÜK MÜSTEŞARLIĞI BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabını okutuyorum:  
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Genel Müdürlüğü bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
SOSYAL YARDIMLAŞMA VE DAYANIŞMA GENEL MÜDÜRLÜĞÜ BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  



 
T B M M  

Tutanak Müdürlüğü 

 Tarih :  Grup : Giriş: Sayfa : 93 

  

 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(03 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(10 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabı okutuyorum: 
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Devlet Personel Başkanlığı bütçesinin fonksiyonlarını okutuyorum: 
 
DEVLET PERSONEL BAŞKANLIĞI BÜTÇESİ VE KESİN HESABI 
 
(01 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(02 okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
(Genel toplam okundu)  
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Kesin hesabı okutuyorum:  
(Kesin hesap okundu) 
BAŞKAN – Kabul edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir. 
Böylece, gündemimizde bulunan kurum bütçeleri oylanmış ve kabul edilmiştir. Hayırlı olsun diyorum. 
Yarın saat 11.00’de toplanmak üzere birleşimi kapatıyorum. 
         Kapanma Saati: 23.36 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 


